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      Who are you, Lavrenty Beria? (2004)
    


    
      An enemy of the people and Soviet power? An obedient executor of the orders of "instances"? Or maybe the initiator of long overdue changes in the political, economic, social life of the country, the architect of perestroika, who was ahead of his time and destroyed by yesterday's frightened comrades-in-arms? Is the sentence carried out on December 23, 1953 legal?
    


    
      About this and many other things the new book of the honored lawyer of Russia Andrey Sukhomlinov.
    


    
      This book has been Google translated from e-reading.life/book.php?book=1021932 and uploaded to bannedthought.net — please arrange any edits there.
    

  


  
    
  


  Andrey Sukhomlinov
Who are you, Lavrenty Beria?: Unknown pages of the criminal case
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    How many times do we hear, and we ourselves say “God forbid”, or “God did not bring”, or even “God, save”, warning the interlocutor that he would not suspect us of some unseemly deed.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp3234832] So. I also want to say “God forbid”, so that someone would think that I took up the pen in order to justify, whitewash, rehabilitate, simply put, wash Lavrenty Beria from human blood.[1]  Not at all!
  


  
    Firstly, this is not my task, and secondly, it is impossible, even if you really want to. Meanwhile, there are such attempts. Before me is the official appeal of the Georgian public figure and journalist Aleko Todua, in which he proves on 50 sheets of typewritten text that Lavrenty Beria was not guilty of anything and, moreover, is almost a folk hero. Also, material about Beria is presented in an exculpatory manner in the book by N. Rubin “Lavrenty Beria. Myth and Reality", and the writer K. Stolyarov in his book "Executioners and Victims" states: "... it suddenly turned out that Beria also does not correspond to the image of a terrible monster." The Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation recently received two similar appeals from our compatriots, in which the authors propose to rehabilitate Beria. The replies sent in accordance with the law from the Military Collegium about the impossibility of this were returned with notes that the applicants had never lived at the indicated addresses...
  


  
    Beria's son Sergo also wrote a book about his father, actually justifying him. We'll talk more about this book.
  


  
    But the son of another famous Bolshevik, V. Antonov-Ovseenko, Anton Vladimirovich, on the contrary, cited such information about Beria that one can only be surprised at the author's imagination. Some fables also circulate about the last months of his life and the execution of Beria.
  


  
    The conflicting assessments of the personality of Lavrenty Beria, as well as the whole situation around him, made me, a former military prosecutor, take up the pen and try to present the reader with a true and objective picture.
  


  
    True, sometimes you hear - why all this? Half a century has passed, eyewitnesses of the events have passed away, much has been forgotten. The new generation does not know who Beria is. Doesn't he, the generation, care? whether he is guilty or not. Why stir up the old?
  


  
    Let me disagree with this statement. One of the greats said that history exists in order to know the future. Therefore, it must be studied. Moreover, historical secrets remain and are revealed very difficult. And all over the world. Russian history is no exception. Who dares to say that all the secrets of Ivan the Terrible, Peter I, Nicholas II, Lenin, Stalin, Khrushchev, Brezhnev have been revealed?
  


  
    Lavrenty Beria, who for almost a quarter of a century headed the bodies of the NKVD, was on the same level with them - at the beginning of the Transcaucasus, where he went from an ordinary employee of the local Cheka to the People's Commissar of Internal Affairs of Georgia. From 1938 to 1945, Beria was the People's Commissar of Internal Affairs of the USSR. Later, he headed the special committee on the nuclear industry under the Council of Ministers of the USSR, and since 1953 he again headed the country's Ministry of Internal Affairs.
  


  
    Yes, Beria and the system he led served Stalin's totalitarian regime. It was a tool for deploying unprecedented political repression, the victims of which numbered in the millions. This was served by the GULAG and other coercive mechanisms that were in the hands of Beria, including a special “special group under the NKVD” whose tasks included carrying out terrorist acts. No country in the world has known such lawlessness.
  


  
    For diligence in this work, Beria was awarded the highest awards and titles: Hero of Socialist Labor and Marshal of the Soviet Union, awarded five Orders of Lenin, seven Orders of Labor and the Red Banner of War. He was awarded the Stalin Prize.
  


  
    However, it was in those years that we became a mighty power, won the war, overcame devastation and hunger, the country was recognized by the world.
  


  
    This is the merit of Beria as one of the leaders of the country.
  


  
    All those years, the bodies and troops of the NKVD stood guard over law and order, fought crime, destroyed bandits, robbers and thieves, guarded the state border and vital facilities, participated in the "constructions of the century" that the country still needed. In the difficult time of the war, the NKVD divisions fought on the main lines of defense of Moscow and the Caucasus. The partisan movement, intelligence, including intelligence in the front rear, also followed the line of the NKVD - the NKGB. Only in the occupied areas of the Moscow region in 1941, 5429 people were sent to carry out sabotage missions behind enemy lines. This fact is also indicative. On June 24, 1945, at the Victory Parade, the honorable right to throw 200 defeated Nazi banners at the foot of the mausoleum was entrusted to the NKVD soldiers from the Dzerzhinsky division. And after the war, Soviet security officers smashed the unfinished nationalist underground in Ukraine and the Baltic states, caught punishers and policemen in Belarus, guarded law and order in the liberated territories and participated in the restoration of destroyed cities. The work, unfortunately, was not completed: the gray-haired representatives of the Ukrainian insurgent army who have survived to this day, outright accomplices of the Nazis, are now demanding benefits from the President of Ukraine for participants in the Great Patriotic War.
  


  
    In the course of the joint work of the fighters of the "invisible front" and Soviet atomic scientists, our country became a nuclear power. It was for this work that Beria was awarded the highest awards.
  


  
    When Stalin died, in the upper echelon of power, and above all within the Presidium of the Central Committee of the CPSU, a fierce struggle for leadership unfolded. The leaders of the country in those days deliberately insistently prophesied from the stands about unity, unification, the need to rally, but in fact they rushed to power. Beria was more confident than anyone. This is understandable: an unprecedented force was concentrated in his hands - all the country's special services - the united Ministry of Internal Affairs. In addition, all archives, cases and documents on repressions. In 118 days, he developed such activity that mortally frightened the rest. He spoke openly about the shortcomings, mistakes and distortions committed during the Stalin period, made proposals that can now be called revolutionary without exaggeration. The correctness of many of them was later confirmed by history. The comrades-in-arms had only one thing left to do - to remove him, accusing him of grave crimes, "making" him an enemy of the people, without particularly thinking about the absurdity of the accusations. So Beria turned from an almost national hero into a people's enemy, a traitor, a spy, a rapist, a debauchee, etc.
  


  
    About his real atrocities - political repressions, murders, violations of the law, bullying, kidnappings - very little is said in the official charge; it was destroyed and trampled on with the help of other accusations and, having been removed from the political arena, they made room for themselves, ensuring their own peaceful existence. Although not long lasting.
  


  
    In the summer of 1953, Beria and six other people from his inner circle in the Ministry of Internal Affairs - V. Merkulov, B. Kobulov, S. Goglidze, V. Dekanozov, P. Meshik and L. Vlodzimirsky were arrested and on December 23, 1953, by the verdict of a special judicial presence of the Supreme Soviet ships were shot. All of them were found guilty of state (counter-revolutionary) crimes, including treason in the form of espionage. In addition, they were charged with erroneous views on a number of issues of domestic and foreign policy, personnel work, shortcomings in the organization of the work of the Ministry of Internal Affairs and foreign intelligence, as well as incorrect, according to the court, relations with party bodies in the center and locally. Beria's charges also include the rape of his mistress in 1949, service in 1919 to the counter-revolutionary government of Azerbaijan, and in 1920 - a secret relationship with the Okhrana of the Menshevik government of Georgia, which, as follows from the verdict, was hired by "a branch of British intelligence." Beria was found guilty of trying to establish a secret connection with Hitler in 1941, and in 1953 with the leaders of Yugoslavia, Tito and Rankovic, in an attempt to transfer part of the territory of the USSR to foreign states after the war, and in 1942 also change his homeland during the defense of the Caucasus. The verdict lists several criminal episodes related to political repressions, murders, terror, abuses.
  


  
    Almost 50 years have passed, and on May 29, 2000, the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation reviewed this criminal case by way of supervision. The actions of Dekanozov, Meshik and Vlodzimirsky, less active accomplices, were reclassified as an ordinary military crime and regarded by the court as an abuse of power in the presence of particularly aggravating circumstances. The verdict was changed, and the punishment was set at 25 years in prison for each. In this case, the Law of the Russian Federation of October 18, 1991 “On the rehabilitation of victims of political repressions” was applied.
  


  
    The verdict against Beria, Merkulov, Goglidze and Kobulov was left unchanged, because, according to the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation, the above law cannot be applied to them: they are not victims of political repression. Therefore, the review of the case within the framework of this law in relation to them is impossible. There is no other law. Thus, they continue to be traitors and spies.
  


  
    Well, what can I say? Of course, their hands are up to the elbows in human blood. They made mistakes, committed the gravest crimes, being zealous and carrying out illegal orders of the authorities, not daring to contradict it. But I am convinced that they have never been spies and traitors to the motherland. And therefore they must answer according to other laws. What? This and much more will be discussed in my book.
  


  [bookmark: TOC_idp17864560]Chapter 1
Rush to Power, or the Beginning of the End
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    So, 1953. Feeling the weakening of the rapidly aging 73-year-old Stalin and knowing about the state of his health, the environment began "preparation" for the approaching Stalin's death. The situation was aggravated by the fact that the question of a successor was never sharply raised, and only a suicide could hint at this to the leader. By the end of 1952, the most powerful tandem Malenkov - Beria, it would seem, firmly seized the initiative, primarily because he relied on the special services, plus Malenkov held the entire party and Soviet apparatus in his hands. I must say that the latter, not possessing the qualities of a leader, needed Beria. Therefore, their union was more forced than voluntary. Acting together, each of them dreamed of ruling alone.
  


  
    Stalin in the last year of his life greatly feared for his life. Most likely, he understood that a blow could follow from the side of the inner circle. After all, when you are first in line to the throne, it is very difficult not to succumb to the temptation to hasten your rise to power. The version that Stalin was poisoned is still roaming. This is nonsense. Stalin died like all mortals, having lived exactly as long as he was measured out. Let's remember how it was again.
  


  
    The night from February 28 to March 1, Stalin spent at the "near" dacha at the table with Beria, Malenkov, Khrushchev and Bulganin. We parted at about four in the morning, and the leader went to sleep in the small dining room. It was the usual Stalinist routine. He woke up late, at eleven or twelve o'clock. But on this day - March 1, neither at twelve, nor at one, nor at two, Stalin did not leave the small dining room. The guards were worried, but the faithful Vlasik was not around: at the suggestion of the leader himself, he had already been in prison for three months. Vlasik would certainly have ordered to enter the room, and those who were in the “near” that morning were fettered by fear.
  


  
    Apparently, the blow happened on the morning of March 1. Stalin did not leave his room all day on March 1st. The guards, with increasing anxiety and fear, continued to wait until nine in the evening, and only then did they decide to enter. The leader lay at the table.
  


  
    Frightened security officers put Stalin on the sofa and rushed to call. No, not doctors. Beria and other associates. Found not immediately. Beria and Malenkov appeared at about eleven o'clock in the evening. Looking at Stalin, Beria suddenly attacked the guards: “What are you talking about. don't you see, he just fell asleep and snores in his sleep! And left. Malenkov followed him.
  


  
    Stalin was transferred to a sofa in a large dining room. the whole night of March 2, the leader, stricken with a stroke, lay without any medical assistance. The first medical examination took place only at seven in the morning on March 2. Thus, the all-powerful Stalin waited for the doctors for almost a day.
  


  
    The agony lasted three days, and at the deathbed, the struggle for the "inheritance" was already in full swing. Until now, it was believed that, having learned about the diagnosis, the contenders for the throne hid, as if preparing for the decisive battle after the death of the leader. However, there are documents that say otherwise. Already on March 2, immediately after the medical examination, the comrades-in-arms gathered twice in Stalin's Kremlin office. In the morning and in the evening. They made a decision about the round-the-clock duty of members of the Presidium of the Central Committee at the bedside of the sick Stalin; these meetings were attended not only by the favorites Malenkov, Beria, Bulganin and Khrushchev, but also Molotov, Voroshilov and Mikoyan, who had lost the confidence of the leader. There is no doubt that the division of portfolios began precisely at these meetings on March 2.
  


  
    Life still flickered in the dying body of the leader, but everyone already understood that there was very little left. But it is impossible to exclude him from the team ahead of time. Stalin is left nominally in the leadership of the country. in the general list.
  


  
    At 8 pm on March 5, 1953, the newly elected composition of the Presidium of the Central Committee of the CPSU looked like this: I. Stalin, G. Malenkov, L. Beria. V Molotov, K. Voroshilov, N. Khrushchev, N. Bulganin, L. Kaganovich, A. Mikoyan. M. Saburov, M. Pervukhin. A total of 11 people. The first on this list was, as you can see, Stalin.
  


  
    In an hour and fifty minutes, this list will decrease by one person. The leader will die.
  


  
    Now power has already been shared openly. The death of Stalin became the most reliable "ally" in this struggle.
  


  
    Forward, as expected, a bunch of Malenkov - Beria escaped, Malenkov, at the suggestion of Beria, becomes chairman of the Council of Ministers, Beria and Molotov - his first deputies, and Beria headed the Ministry of Internal Affairs merged with the Ministry of State Security. Magnificent position before the decisive throw!
  


  
    Everyone who saw Beria in those days. note that he was excited and active. He was clearly stronger than all the other contenders for power. And when possible, he demonstrated his strength to his comrades-in-arms. Even in communication with members of the Presidium of the Central Committee, he suddenly switched to "you." And according to the memoirs of colleagues, during telephone conversations in their presence, Beria invariably deliberately not only showed his superiority, but sometimes ridiculed and humiliated members of the Presidium of the Central Committee. mostly working for the public.
  


  
    He should lie low, like Khrushchev, not reveal his intentions ahead of time, but he went to power for too long and lost caution before the last push. Yes, and he was used to acting quickly and harshly.
  


  
    In the very first days after Stalin's death, the friendship between Malenkov and Beria grew into a secret rivalry. But they were not yet ready for open confrontation. Under these conditions, Khrushchev suddenly turned out to be useful for both. He became a kind of mediator between Malenkov and Beria and, deftly using the situation, maintained good relations with both of them... For the time being... At first, it was this trinity that resolved all issues that were then submitted to the meeting of the Bureau of the Council of Ministers and the Presidium of the Central Committee.
  


  
    Beria took his first step to power on March 9, on the day of Stalin's funeral, when at the wake he decided to congratulate Molotov on his 63rd birthday. (That's the irony of fate.) Choosing a convenient moment, Beria whispered about the gift. The “gift” turned out to be Molotov’s wife, Polina Zhemchuzhina, expelled from Moscow on Stalin’s personal order back in February 1949 for excessive attraction to Jews and Beria released these days. Most likely it was a cold calculation. In the coming struggle for power, Molotov's gratitude could play an important role. This, however, did not happen.
  


  
    In the spring of 1953, Beria launched a stormy activity. He bombarded the Presidium of the Central Committee of the CPSU with notes on behalf of the Ministry of Internal Affairs, seeking the adoption of the most important decisions in record time, sometimes in 2-3 days. Moreover, in his notes, Beria does not offer or ask, but dictates what to do, using the universal phrase: "The USSR Ministry of Internal Affairs considers it necessary..."
  


  
    So what did Beria do, say and do in those days?
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp17864560] On April 4, 1953, on his initiative, the famous "doctors' case" was terminated. A little earlier, on March 27, an amnesty decree was signed. Of the two and a half million prisoners and persons under investigation, more than a million were released.[2] This was followed by Beria's order "On the prohibition of the use of any measures of coercion and physical violence against those arrested." Both the amnesty and this order were regarded by many comrades-in-arms as populist steps, especially since they themselves were involved in mass repressions.
  


  
    However, the plans of Lavrenty Beria went even further. Having headed the Ministry of Internal Affairs after Stalin's death, Beria gained access to materials related to mass political repressions. He ordered that the materials of the Ministry of Internal Affairs be sent to the primary party organizations and personally ensured that the actions of the internal affairs bodies were widely covered in the press. During this period, the word "rehabilitation" was openly heard.
  


  
    On April 10, the Presidium of the Central Committee of the CPSU, by its resolution, approved Beria's activities to expose the crimes committed in the Ministry of State Security. And Beria himself was the initiator of the severe punishment of the former minister S. Ignatiev.
  


  
    The next step: he proposes a resolution "On the abolition of passport restrictions." The most paradoxical thing is that Beria refers to the practice of other countries of the world.
  


  
    Then a note appeared with a proposal "On the restriction of the rights of the Special Conference under the Ministry of Internal Affairs of the USSR" - a terrible and ugly invention of Stalinist justice that operated for almost two decades. The USSR issued a resolution "On a Special Meeting under the NKVD of the USSR". Finally, the oio was abolished by a decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of September 1, 1953.[3]
  


  
    A little later, Beria sent a proposal to transfer construction headquarters from the Ministry of Internal Affairs to other ministries. These construction sites, where prisoners worked, hung like shackles on the legs of the Ministry of Internal Affairs, fettering forces and means.
  


  
    For the same reason, the Gulag system, which had existed for several decades in the NKVD - the Ministry of Internal Affairs, was reassigned to the Ministry of Justice at the suggestion of Beria. After the overthrow of Beria, she was again returned to the Ministry of Internal Affairs, and in the 90s - again to the Ministry of Justice, where she is now.
  


  
    The GULAG system, in its sophistication, was far ahead of all its predecessors. In any case, the famous Nerchenskaya penal servitude or the prison at the Petrovsky plant, where the Decembrists Volkonsky, Trubetskoy, Annenkov, and the Bestuzhev brothers were imprisoned. Muravyov-Apostol and other failed reformers of the 19th century cannot be compared with Vyatlag, Kraslag, Amurlag and other "lags" generated by the Stalinist system.
  


  
    On March 21, 1953, Beria sent a note to the Presidium of the Council of Ministers of the USSR with proposals to stop construction and liquidate some facilities that, in his opinion, were not caused by the urgent needs of the national economy. Among them are the main Turkmen Canal, the Volga-Ural gravity canal, a number of railways and roads in the Far East and Siberia, a railway tunnel under the Tatar Strait, and chemical plants. According to his note, on March 25, 1953, a resolution of the Council of Ministers of the USSR "On changing the construction program of 1953" was adopted. Ministries and departments were instructed to develop measures for the conservation or liquidation of this construction. In development of this resolution, on March 27, 1953, a resolution of the Council of Ministers of the USSR “On the termination of the construction of hydraulic structures, irrigation and drainage systems that are not caused by the interests of agricultural development in the coming years” was adopted. They also interfered.
  


  
    But panic among associates was caused by Beria's proposal to ban the demonstrators from wearing portraits of party and government leaders. On May 9, the corresponding resolution of the Presidium of the Central Committee was issued. Many saw this as preparation for a change of leaders. He released the Mingrelians from prison, who had been arrested with the knowledge of Stalin, but continued to keep Abakumov and Vlasik there. He arrested Stalin's son Vasily, but released more than one hundred employees of the Ministry of Internal Affairs, who were persecuted by the old government. This did not apply, however, to the responsible officials of the investigative unit for especially important cases of the former MGB. All of them - Likhachev, Komarov, Rhodes, Shvartsman, led by their boss Leonov, continued to remain in prison, where they were sent together with Abakumov back in 1951. Under Beria, Ryumin was added to them. Beria began an unprecedented purge in the organs, including foreign intelligence. He recalled residents, reduced departments, developed new instructions, attracted former comrades-in-arms who had been removed from work under Stalin under the banner of the Ministry of Internal Affairs. So Kobulov, Meshik, Dekanozov, Vlodzimirsky returned to the Ministry of Internal Affairs - the future "accomplices" of Beria. He openly said that the party should not interfere in the economic affairs of the country.
  


  
    All this stormy activity of Lavrenty Beria was still tolerated by his comrades-in-arms. But the next two proposals forced them to rally around the already intriguing Khrushchev. The first is to appoint representatives of the indigenous nationality as leaders of the national republics, and the second is to create national army units.
  


  
    Well, Beria’s note on the unification of Germany and the “erroneous course towards building socialism in the GDR”, which appeared in early June 1953, put an end to the patience of his comrades-in-arms.
  


  
    Perhaps the immediate impetus for the arrest of Beria was also his hint, noticeable in his last notes, of the cash responsibility of the members of the Presidium of the Central Committee for the crimes of the Stalinist regime.
  


  
    Beria came close to revealing facts that could discredit his recent allies Malenkov and Khrushchev, whose hands, by the way, are also stained with human blood.
  


  
    People released from prisons were able to testify against both Malenkov and Khrushchev. In other words, as soon as Beria began to approach his associates, his fate was sealed. Later, Malenkov publicly admitted that the question of Beria arose on June 12, immediately after the discussion of his notes at the next meeting of the Presidium of the Central Committee. By the way, immediately after the arrest of Beria, a decision was made to withdraw these notes from the minutes of the meeting.
  


  
    All of these "mistakes" led to fatal consequences for Beria. Considering himself an unsurpassed master of intrigue, he despised his associates and, mistaken, blindly did not notice strong rivals in them. Relying on the secret services, he took such a pace that he scared Khrushchev, Malenkov and Bulganin to death. And if Khrushchev's timid attempts during the days of Stalin's agony to put together a bloc against Beria were not crowned with success, then by June the situation had changed dramatically.
  


  
    Khrushchev, who continued to carefully probe the soil, felt that even Malenkov was ready to betray his long-term partner. And then Khrushchev made up his mind. With the desperation of a suicide bomber, he went on the attack. Why exactly him? Because behind the outward rustic simplicity was a daring, determined and gambler. He realized that the moment had come when they all finally ended up on the same side of the barricades, which means they could finally decide to eliminate Beria.
  


  
    Khrushchev began with Bulganin, the Minister of Defense. Only the army is capable of breaking or, at best, blocking the divisions of the Ministry of Internal Affairs. The possibility of such a collision could not be ruled out. We started preparations. We talked in the country, in the garden. They understood that they were being listened to in offices, apartments, dachas, and cars. Then there were Mikoyan Molotov and, finally, Malenkov himself. Negotiations went on for a little over a week. By June 26, all members of the Presidium were aware of the nature of the upcoming meeting. It was a conspiracy of the political elite against one of its members, who became dangerous to everyone. All the elements of the conspiracy were evident: strict secrecy, elaboration of the scenario, the distribution of roles, the formation of a group of military men who were entrusted with the arrest, the use of the army.
  


  
    There is some evidence of Beria's arrest procedure. One of them belongs to Khrushchev. Nikita Sergeevich in his memoirs claims that Malenkov, who opened the meeting, was frightened and spoke uncertainly. He, Khrushchev, seized the initiative and openly leveled accusations against Beria.
  


  
    But recently declassified documents make us take a different look at the procedure for preparing and arresting Lavrenty Pavlovich. This is, first of all, a draft record of Malenkov's own speech plan at that very "historical" meeting. It rather rigidly formulates the main claims of the members of the Presidium of the Central Committee to Beria, and also sets out a clear plan of action.
  


  
    It is interesting that Malenkov, in his notes, was at first going to offer Beria the post of Minister of the Oil Industry. By the way, Mikoyan also expressed the idea of transferring Beria to economic work. Later, Mikoyan changed his mind... As you can see, there is no talk of arrest yet.
  


  
    It is known that the arrest was preceded by a long discussion. All members of the Presidium of the Central Committee spoke. Later, Molotov proudly recalled "We sanded Beria for two and a half hours." Here we must again note an important detail. There was no talk at all about Beria's crimes related to the organization of political repressions, lawlessness, terrorism, murders, kidnappings, that is, about what Beria is really guilty of. "Declined" for political views and his "revolutionary" ideas.
  


  
    The version that the arrest of Lavrenty Beria was personally carried out by First Deputy Defense Minister Marshal Zhukov belongs to Khrushchev. Allegedly, the famous and already middle-aged commander, deftly using force, with the words “Beria, you are under arrest!” twisted his hands behind his back, and Beria, who knew the techniques of jiu-jitsu, could not do anything. However, Zhukov himself does not confirm this version anywhere.
  


  
    Today, on the basis of documents, it is possible to restore that day as accurately as possible - June 26, 1953.
  


  
    So morning, June 26, 1953. The day began for Beria later than usual. He did not go to his office on the Lubyanka and at about 13.00 he immediately went to the Kremlin.
  


  
    Arriving in the Kremlin on the second floor of building No. 1. he went into Malenkov's office. There was still time before the meeting began. Malenkov and Beria found themselves in an office without Khrushchev, Mikoyan and other participants in the conspiracy. Malenkov knew about the impending action, but outwardly he was absolutely calm and did not utter a word about it.
  


  
    Khrushchev and Mikoyan were the last members of the Presidium to arrive.
  


  
    The meeting began at 2:00 pm, and 20 minutes before that, Defense Minister Bulganin and his first deputy Zhukov arrived at building No. 1.
  


  
    The discussion immediately became heated. For two and a half hours they analyzed the "sins" of Beria, who was clearly not ready for such a turn of events. And he didn't know the agenda. I thought that they would discuss agriculture. Sergo Beria in his book specifies that on June 26, 1953, in the middle of the day, it was supposed to discuss the case of S. Ignatiev at a meeting of the Presidium of the Central Committee. But he fell ill the day before and did not come to the meeting. At that time, the commandant of the Kremlin Spiridonov, having a secret order from Malenkov and Khrushchev and not knowing about the impending arrest of Beria, ordered General Moskalenko in uniform and the people in civilian clothes accompanying him, who arrived at the Kremlin in five cars, to be let through. They all immediately went up to the second floor.
  


  
    Beria has not yet been arrested, and at 15.00 all telephones were already turned off at his dacha, the guards who were near his car in the Kremlin, led by Colonel S. Nadaraya, were blocked. This was led by General of the Ministry of Internal Affairs Ivan Alexandrovich Serov[4] is one of Beria's deputies, an experienced Chekist, even awarded the title of Hero of the Soviet Union.
  


  
    By 6 p.m., guard posts were replaced by soldiers in the famous Beria mansion on Malaya Nikitskaya, where he lived with his family. The wife, son with a pregnant daughter-in-law and two granddaughters were transferred to one of the special dachas of the Ministry of Internal Affairs in Barvikha under house arrest. The head of the secretariat, Lyudvigov, was arrested at a football match at the entrance to the Dynamo stadium, and the head of security, Sarkisov, was arrested at home: he was on vacation. There was a wave of arrests.
  


  
    Lavrenty Beria himself was arrested at 16.30, and contrary to popular belief, he was not kept in the Kremlin for long. At about 5:30 p.m., handcuffed and without pince-nez, which he will never get again, accompanied by Bulganin. The commandant of the Kremlin, Spiridonov, and his officers, Beria, were let down into the courtyard of building No. 160; When leaving, they were joined by cars with the protection of Malenkov and Khrushchev. Gaining maximum speed, the cavalcade headed for the Spassky Gates of the Kremlin. Beria was taken to the Moscow garrison guardhouse "Alyoshinsky Barracks". The Kremlin will never see him again.
  


  * * *


  
    Holiday laziness. The vault of heaven is transparent.


    Moscow from the sun's rays in the radiance.


    An IES tank [[IS-3 heavy tank]] is passing through Red Square,[5]


    He is all power and charm


    He is Russian strength, her triumph.


    He is a child of Soviet glory,


    It has a worker's heart, work and mind,


    It has peace and truth, common sense.


    Wherever it passes, the feud will end.


    There will be brotherhood and participation.


    That is why it is named after the leader.


    That he brings peace and happiness to the nations.


    


    
       Nikolai Prosvetalov. 1949 Naro-Fominsk, Moscow Region 
    

  


  
    Why was June 26, 1953 chosen for Beria's arrest? I'm sure it's not by chance. The fact is that MVO command and staff exercises were scheduled for that day[6] in Kalinin (now Tver), which is 180 km from Moscow, with the participation of the district commander, Colonel General P. Artemyeva. Command-staff exercises (KShU) are a very important and serious matter. Especially if they are led by the district commander. This means that the higher authorities, the General Staff or the main headquarters of the ground forces, can also participate here. Before the start of the exercises, a staff training is held, and then a team-staff game on the cards. After that, everyone leaves the area. KShU can be "played along" by the troops, but they were not used on these KShU. This was decided beforehand.
  


  
    At the training center of the district near Kalinin "Putilov" in the forest, the so-called headquarters of the leadership was set up. Equipped, as expected, a tent camp, a point of economic allowance, set up separate tents for the commander and other bosses. Generals and officers gathered. The main role is played by operational management, here are “intermediaries” for control. They brought maps and other headquarters documentation. At the set time "H" a special package was opened and... "let's go": understanding the task, assessing the situation, determining the plan, making a decision, issuing a combat order. All this goes down from the commander: to scouts, signalmen, aviation, artillery, tankers, infantry, rear. There are no troops, everything goes according to the documents, so to speak theoretically. For this purpose, service personnel were also brought in: clerks, heads of secret parts of the participating departments and services. The commanders of large formations of the district were also involved. In our case, the commander of the Guards Tank Kantemirovskaya Division, Hero of the Soviet Union, Major General N. Filippenko[7] and Major General F. Buchkov, Commander of the Taman Guards Motor Rifle Division.[8] Without own troops.
  


  
    KSHU is held for five to seven days. At this time, their deputies remained in charge of the commanders in both divisions. The Kantemirovskaya division was then and is now in Naro-Fominsk (70 km from Moscow along the Kyiv highway), and the Taman division was then located as follows: the headquarters of the division and two motorized rifle regiments were in Moscow, the anti-aircraft regiment was in Khimki, and everything else was near the village of Alabino, Naro-Fominsk district, 30 km from Moscow along the Minsk highway.
  


  
    Experience shows that it is always easier to command the second persons than the first. The former can sometimes ask the boss a lot of questions (remember how the commander of the Airborne Forces, Lieutenant General P.S. Grachev, “performed” the orders of the Minister of Defense of the USSR Marshal D.T. Yazov in 1991. Yazov says to Grachev “forward”, and Grachev says to Yazov - “ give a written order.” In the end, Yazov went to prison, Grachev became the Minister of Defense), and the second persons, who remained behind the first, would unquestioningly execute any orders from their superiors. This, apparently, was what N. Bulganin was counting on on the afternoon of June 26, 1953, when he alerted the “decapitated” Kantemirovskaya and Tamanskaya divisions and brought the first into Moscow, and the second surrounded the Kremlin. Yes, and the absence of the commander of the district troops P. Artemyev, a former NKVD native[9] and Beria's friend, made the task much easier.
  


  
    Army General K. Moskalenko, who then headed the Moskovsky district (later the district became known as the district) of the air defense, was "scheduled" for the role of the new commander of the Moscow Military District. Moskalenko had no objections. But first things first.
  


  
    So, at about 4:30 p.m., Beria was arrested, or rather simply put in a separate room in the Kremlin. Meanwhile, 270 tanks of the Kantemirovskaya division were already rushing to Moscow along the Kyiv highway.
  


  
    I must say that the "army cover" of the action to capture Beria for all these years has not been covered in the press. There are no official memoirs of these events, but in the book of A. Antonov-Ovseenko "Beria" one can read the following:
  


  
    “Blocking the troops of the Ministry of Internal Affairs was entrusted to two tank divisions - Kantemirovskaya and Tamanskaya. The first was commanded by General Ivan Yakubovsky. At two o'clock in the morning on June 26, Kantemirovskaya was alerted and the colonel who arrived from the General Staff read out the appeal of the Minister of Defense to the personnel of the division ".. now exposed enemies of the people Beria, Abakumov, Dekanozov, Kobulov, Ryumin and other criminals were guilty of mass terror were in a conspiracy against the party and the government "Order: tanks move to Naro-Fominsk and block two divisions of the internal troops of the Ministry of Internal Affairs named after Beria.
  


  
    These units were stationed there in summer camps. Tanks that suddenly appeared at night crushed everyone in a row, and those who managed to jump out of the tents were herded to the parade ground and surrounded by armed guards.
  


  
    Well, what can I say? I don’t even know where to start, so as not to offend the author too much, who didn’t even understand that the Taman division is not a tank division, but a motorized rifle division. And the participation of Yakubovsky in all these events is even worse: he no longer served there in those years. Nobody read any appeals to the guards-Kantemirovites at night. There was no need for them to advance to Naro-Fominsk, since the division was already in this city near Moscow. There have never been any summer camps of the internal troops “named after Beria” in Naro-Fominsk, and according to the combat charter and the charter of the internal service, there is no mention of the Platz in the tent camps. Abakumov had long been in prison by that time and there was no need to further expose him on June 26, 1953. Ryumin had already been working for half a year in the USSR Ministry of State Control, having been expelled from the MGB. But such nonsense as “tanks that appeared at night crushed everyone in a row”, circulated in print, can be answered, since this is already slander, coupled with an accusation of committing a particularly serious crime (Article 129 Part 3 of the Criminal Code of the Russian Federation).
  


  
    And everything was, as the veterans of Kantemirovtsy recall, so.
  


  
    On that day, June 26, 1953, at 2 pm, lunch began in the division, a holy deed in the army. They did not have time to sit down at the table, as the acting commander of the formation, Colonel Paramonov, "played" a combat alert. Bulganin called him on the phone and, without explaining anything, ordered to raise three tank regiments and enter Moscow with full ammunition in 4 (1) minutes. Thus, we can conclude that Beria's arrest was already a foregone conclusion without discussing this issue in the Central Committee. Paramonov, without asking unnecessary questions and without informing the division commander, who was on a business trip, rushed to fulfill the minister's command. The standard, of course, was set unrealistic. Now it takes about an hour on the Volga from Naro-Fominsk to Moscow, and here it takes 40 minutes for a convoy tanks. And it takes about two hours to load ammunition. Three tank regiments - that's 270 tracked vehicles. Try to drive 70 km in an hour. And yet the order of the superior is the law for the subordinate.
  


  
    Veterans recall that they flew into the fleets of military vehicles to the tanks with a “bullet”, knowing nothing about either the capture of Beria or the events in the Kremlin. They brought their "iron horses". To the question “why did they raise it”, everyone had one answer - a short one. Not literary. What, guess for yourself.
  


  
    To get shells and cartridges, you need to drive up to the art warehouses. In the boxes, the tanks stand without ammunition. There is no time to wait in line, the gates and the fence were smashed. The question arose of what shells to load. Bulganin, when giving the command, did not elaborate. Yes, I probably didn’t know that there are three types of shells in tank troops: high-explosive fragmentation, armor-piercing tracer and sub-caliber, and for machine guns there are two more types of cartridges - caliber 7.62 mm and 12.7 mm.
  


  
    Deputy division commander Paramonov - a front-line soldier and an old soldier tanker, who was embarrassed to ask the minister this question in time, now got his bearings quickly, load everything equally, we'll figure it out there. And so they did. Each T-34 (medium tank, gun caliber 85 mm) was loaded with a full load of ammunition: 36 shells for conventional tanks and 46 for commander tanks, and another 3,500 rounds for machine guns. For heavy tanks IS-2 and IS-3 (there were 90 of them, one regiment) it is practically the same, only here the gun of a different caliber is 122 mm.
  


  
    Having blocked all the standards for loading ammunition twice, the armada of tanks of the Kantemirovskaya division rushed along the Kyiv highway. Three tank regiments (12 t.p., 14 t.p. 43 t. p.) went to Moscow, and one (13 t. p.) remained "in winter apartments" and was "on edge" - tanks, all the soldiers and officers of this regiment were constantly in the park for three days. Slept and ate here.
  


  
    Meanwhile, the units that entered Moscow stood up like this. One regiment - on the Lenin Hills (the position is good), the other - blocked the Gorkovskoye highway (in Reutovo, the "probable enemy" - a division of internal troops), the third regiment - battalion-by-battalion dispersed around Moscow "according to the Leninist principle" - railway stations, post office, telegraph... another street Gorky and the Kremlin. All commands for the location of the regiments were already coming from Zhukov and Moskalenko.
  


  
    Approximately the same picture was with the Taman division. Her troops surrounded the Kremlin and "took" the center. Two motorized rifle regiments located in Moscow were involved, and the tank regiment of this division came under its own power along the Minsk highway from Alabino. That's another 90 tanks.
  


  
    Aviation is also included. Former commander of the 56th Aviation Bomber Division. Retired Air Force Lieutenant General. Hero of the Soviet Union S.F. Dolgushin recalls that these days he, then still a colonel, was called from Kalinin, where his formation of Il-28 front-line bombers (this is a small three-seat jet aircraft, a bomb load of up to 3 tons) was stationed at the Migalovo airfield, General - Colonel of Aviation S. Krasovsky[10] and he suddenly said.
  


  
    — Beria was arrested. You have to be ready to bomb the Kremlin!
  


  
    Sergei Fedorovich replied:
  


  
    — I will not bomb the Kremlin!
  


  
    And, looking at the astonished Krasovsky, he added:
  


  
    “ If my 216 planes bombard the Kremlin, then in 30 minutes, not only the Kremlin, but Moscow will no longer exist. It's a pity.
  


  
    Fortunately, Dolgushin's division did not have to work in Moscow in those days. Other formations of the Air Force of the Moscow Military District, raised at the same time on alarm, did not have to work either. In particular, the 5th Guards Assault Division (IL-10) in Podolsk and the 9th Guards Fighter Division (MiG-15) in Kubinka were "on edge". Veterans recall that in the 9th IAD, for example, round-the-clock duty was established for squadrons, and aircraft in those days were equipped with weapons for firing at ground targets.
  


  
    Three days later, without using force, everyone turned and the "landers" went back. The internal troops could not do anything. And they didn't even try. The operation was quick and bloodless. Artemyev, who rushed by car the next day from the exercises, was no longer allowed into the headquarters of the Moscow Military District. The new commander K. Moskalenko was sitting in his office.
  


  
    P. Artemyev was removed from the post of commander of the Moscow Military District and appointed, with a demotion, deputy commander of the troops of the Ural Military District, where he served until 1960. In the same year he was dismissed.
  


  * * *


  
    However, let's go back a little. So, at about 5:30 p.m., Beria was taken out of the Kremlin. His guards, assistants and drivers were disarmed and arrested here, at the second entrance by Serov, the Kremlin commandant Spiridonov and their people and sent first to the Kremlin commandant's office in building No. 1 and then to Lefortovo. To jail.
  


  
    Where to take Beria? The question is not easy. In the system of the Ministry of Internal Affairs - it is impossible. His subordinates are there, General I. Maslennikov is there with his internal troops and the Dzerzhinsky division. Dangerous.
  


  
    Malenkov and Khrushchev make, perhaps, the only correct decision - to continue to rely on the military, and above all on Zhukov and Moskalenko, of course, through Bulganin. That is why the car with the arrested Beria descends to the embankment of the Moskva River and rushes at full speed to the Krutitsky Monastery to the Aleshinsky barracks. There was the then famous Moscow garrison guardhouse. It is famous mainly for the fact that in 1942 Vasily Stalin sat there for 10 days. He was arrested by his father for having an affair with the wife of screenwriter R. Carmen.
  


  
    So the monastery. The history of this "object" is also interesting.
  


  
    In 1516, according to the chronicle, "... the stone church of the Assumption of the Holy Mother of God on Krutitsy was laid by Vladyka Krutitsy Dositheus." It is not known exactly what this original temple was. The current building of the Assumption Cathedral was built in 1667-1689.
  


  
    The heyday of the Krutitsy Compound is associated with the name of Metropolitan Paul II (1675). Under him, the foundations of the architectural appearance of the Krutitsy Compound were laid, the first fountain in Moscow was built, and a luxurious garden was arranged.
  


  
    In 1655, the Metropolitan's Chamber was built, in 1693-1694 - the Krutitsky Teremok and covered passages. In 1719, the ensemble of the Krutitsy metochion was supplemented with a complex of embankment chambers.
  


  
    In 1788 the Krutitsy diocese of Pyla was abolished. The Assumption Cathedral was supposed to be a parish church, and in 1816 a significant part of the buildings was occupied by the military department. Church singing school is located.[11].
  


  
    After the revolution of 1917, the surviving buildings of the farmstead shared the fate of the so-called places of worship. In 1920, the Assumption Cathedral was transferred to the hostel of the Moscow military district, the utensils were looted, the shrines were desecrated. The tombstones of the Krutitsa metropolitans in the basement of the Resurrection Church were partially broken, the temple itself was rebuilt in 1936-1938 into a three-story residential scrap, a football field was arranged at the cemetery... Here, in the late 30s, a garrison guardhouse was created.
  


  
    It must be said that after the October Revolution, the Soviet authorities actively used church facilities for "prison and correctional" needs. The famous Valdai Iversky Monastery was taken under the camps of the Cheka - GPU - NKVD, the Borisoglebsky Monastery in Torzhok was converted into a strict regime camp, in the Cathedral of St. Nicholas Chernoostrovsky, prisoners who built Obninsk were kept for several decades, in Yaroslavl a pre-trial detention center was created in a local monastery. The same fate befell Tolgsky monastery.
  


  
    And in Moscow, in the Novospassky Monastery, which is located next to the Krutitsky Compound, they set up a camp for the Rogozh-Simonov Cheka. The infamous Sukhanovskaya prison in Rastorguev near Moscow, where high-ranking and especially dangerous prisoners were kept, was equipped in the late 30s in the monastery of Catherine's Hermitage. It became one of the eight main internal prisons of the NKVD - NKGB - MGB, having existed until the 50s. We will remember this prison more than once.
  


  
    I believe that such "conquests of the Great October" do not adorn our history.
  


  
    By the arrival of Beria, at the direction of the commandant of the garrison, the guardhouse was urgently released, releasing all the disciplinary arrested soldiers and officers, who, knowing nothing about the reasons for such “happiness”, left the “lip” with great enthusiasm. The guardhouse consisted of three floors. Without further ado, Beria was sent to one of the cells on the ground floor. This is a basement. The camera is like a camera. Iron doors, bars, thick walls. Area 9x2 m. A wide board fastened to the wall is like a bed. According to the prison "helicopter". Table, stool, water tank, "spittoon", on the table "literature" - the regulations of the Armed Forces and the latest newspaper "Pravda" A small window for airing the room.
  


  
    For Beria, they urgently swept and washed the floors in the cell. On the orders of the chief of the guardhouse, as an exception, the "helicopter" was immediately lowered, they were given a mattress and fresh linen, they replaced the drinking water in the tank. In short, they were treated humanely. "Guba" is "lip" - after all, it's not a prison," they joke in the military commandant's offices. But there were peculiarities: in front of the entrance to the guardhouse there was a guard tower, which are usually placed in prisons and camps. There, under the “fungus”, there was usually a half-asleep sentry soldier. While Beria was here, on the orders of Moskalenko, an officer's post was posted there with a light machine gun. We thought it was more reliable.
  


  
    On the "lip" Beria spent a day and on the night of June 27 wrote a letter to Malenkov and Khrushchev. And then two more letters. In these letters, addressing his comrades-in-arms, he recalls the joint work done over these decades, starting from the 1920s, and asks to carefully look into his case. By the way, in the future, Beria was not given the opportunity to write, depriving not only the famous pince-nez, but also paper with a pen the following content: "4 sheets of paper were issued. 2 sheets returned, 1 sheet tore 1/2 sheet used, 1/2 sheet remained on hand. Batitsky."[12].
  


  
    To one of these letters, folded in the form of an envelope, Beria wrote a request-resolution with a habitual and firm hand: “Immediately transfer Comrade Malenkov and Khrushchev to the Presidium of the Central Committee of the CPSU.”
  


  
    
  


  
    Beginning of investigative actions in the case of L. Beria

  


  
    
  


  


  
    
  


  
    Letters from Beria, written in the guardhouse and in the bunker of the headquarters of the Ministry of Internal Affairs...

  


  
    
  


  
    —and his last "instructions"

  


  
    On the morning of June 27, a new leadership of the Ministry of Internal Affairs arrived at the guardhouse - Minister Kruglov and his first deputy. Serov in order to interrogate Beria. They arrived on their own initiative, without agreeing with anyone, and decided to “bend over”. Moskalenko, after reporting to Zhukov, categorically refused to let them into the guardhouse. By evening, this was reported to Malenkov and Khrushchev, who unexpectedly went to the Bolshoi Theater for the opera The Decembrists. (An interesting coincidence, isn't it? The Decembrists, as you remember, were also dissatisfied with the new government, for which they paid.)
  


  
    Approving the actions of the military, Khrushchev and Malenkov decided that the place for keeping Beria was clearly chosen unsuccessfully, they decided to urgently transfer him to a more reliable place: for parts of the internal troops of General Maslennikov, it would not be difficult to demolish the guardhouse along with the guards in a matter of minutes. Yes, and the military commandant of Moscow, Lieutenant General K. Sinilov, in the past a native of the NKVD border troops and a protege of Beria since October 1941, seemed to them an unreliable partner. In addition, Beria behaved violently in the guardhouse. He refused food, throwing a bowl of food at the "nachguba", and sent him to the place where they are usually sent in such cases. Therefore, on the evening of 27 Nurse Beria was put into a car and driven towards the Kremlin. Now they place him in the immediate vicinity - at the headquarters of the Moscow Military District - at 53 Osipenko Street (now Sadovnicheskaya). The perfect place to keep.
  


  
    The headquarters of the Moscow Military District is a monumental, ancient building built in the 18th century. Thick walls, wide corridors. A closed, quadrangular building on the beret of the Moscow River. Near the metro station "Novokuznetskaya". Our commanders Budyonny, Meretskov, Krylov, Beloborodov served here; later - Lushev, Arkhipov, Kochetov. Near the Kremlin. It is visible to the naked eye. The front entrance was closed. Through the arch leading to the courtyard (this is the entrance number 2), Beria was taken. The arch was immediately blocked by a tank.
  


  
    There is a bunker on the territory of the headquarters. A large room dug deep into the ground, concreted and covered with earth from above. Beria was put there. In military terms, it is now called the CBU - the center of combat control. It can also successfully serve as a bomb shelter. Modern CBUs are built to withstand a direct nuclear strike. Our bunker, dug before the war, of course, is weaker than modern ones, but there will be 10 meters underground. In peacetime, the CBU serves to conduct staff training on maps, simulating a combat situation.
  


  
    The new commander of the troops of the Moskalenko district forbade such training and others employed in the bunker while Beria was there, who was assigned a “nine-meter” room here, but, of course, without a window. Everything else, including the bathroom, - as on the "lip". The guard has been strengthened, officers of the security battalion of the MVO headquarters are on duty in shifts. A post of three people: one at the room, the second at the stairs, the third at the entrance to the bunker. Three more tanks were driven into the territory of the headquarters. The guns were aimed at the bunker. The fourth tank, as you remember, stood under the arch. In fact, such a content of an arrested person in a dungeon is contrary to all world laws. Although there were other examples. For example, Field Marshal Paulus “was held captive” for several years at the special dacha of the NKVD near Odintsovo, and Vasily Stalin also spent several months under arrest at the KGB dacha in picturesque Kratovo.
  


  
    The period of Beria's stay in the bunker of the MVO headquarters from June 27 to December 23, 1953, unfortunately, is not described anywhere. Although there are still obvious ones. Veterans remember that Beria was sitting in the bunker, in general, calmly. Colonel V. Yuferov, Moskalenko's guarantor, was responsible for its maintenance.
  


  
    The district headquarters is, of course, a historical and unique place, but unsuitable for holding persons under investigation, and the military had no skills in this matter.
  


  
    In any case, when filling out the questionnaire of the arrested Beria, which was carried out by the investigator of the USSR Prosecutor's Office Tsaregradsky, the headquarters could not even photograph him, Beria, as expected - in full face and profile. We limited ourselves to a comic photo of a staff photographer. Fingerprinting, i.e. e. obtaining samples of fingerprints - a mandatory procedure in the Ministry of Internal Affairs upon arrest - was also not carried out.
  


  
    In general, the military could not, of course, create a prison regime for Beria in the bunker. Mainly because they simply did not have the skills and knowledge on this issue; they could not even imagine that it was necessary to keep the arrested from hand to mouth, not to let them sleep, to interrogate them at night, not to pay attention to diseases, and, if necessary, to use torture, as happened in the Cheka - GPU - NKVD - NKGB - MGB - KGB - MVD.
  


  
    At the headquarters of the district for officers, the military department on the ground floor holds a canteen for ordinary officers - self-service, for generals, heads of departments, departments and services - another room. Waitresses work there. For the commander and his deputies - the third, "Greek" room. It's even better there. But in general, everything is fine. There are no offended. The food is good and the same. As it should be in the army - from one boiler.
  


  
    The waitresses, accompanied by guards, carried Beria's food to the bunker directly from the dining room kitchen. Lunch, as expected, consisted of three courses. And, of course, compote. Everything that was on the district commander's dining table. True, Beria asked to replace the compote with Borjomi. The request was easily granted.
  


  
    Here, at the headquarters, there is a good polyclinic. Veterans recall that Beria did not complain about his health, but once he was visited by a urologist, since Lavrenty Pavlovich began to have renal colic. They gave me good medicine.
  


  
    Ekaterina Alekseevna Kozlova, a typist of the military council and a veteran of the headquarters of the Moscow Military District, says that for the entire time Beria was in the bunker, movement around the territory of the courtyard of the headquarters was first prohibited, and then limited. The chief of staff of the district, Colonel-General S. Ivanov, ordered all the windows on the first and second floors to be painted over with white paint so that no one would see Beria being driven.
  


  
    He was always accompanied by Colonel Yuferov with bodyguards. He took Beria to interrogations almost every day. Ekaterina Alekseevna Kozlova recalls that many officers in their offices secretly cleaned the paint off the windows in order to look at Beria. It was interesting.
  


  
    She, E.A. Kozlova, however, did not do this, since she herself worked in the same main building where Beria was brought. I saw him several times in the corridor and remembered that he was always wearing a hat, his throat was wrapped in a scarf, and in the autumn and winter of 1953 he was wearing a black coat.
  


  
    To work with Beria during the investigation, the office of a member of the military council, Lieutenant General Pronin, was allocated at the headquarters of the Moscow Military District. For interrogations, as Ekaterina Alekseevna recalls, Prosecutor General Rudenko himself often came, accompanied by his employees and typists of the prosecutor's office. They printed and reproduced all the documents themselves, without the participation of typists from the district headquarters.
  


  
    It is my deep conviction that the participation of the troops and headquarters of the Moscow Military District in the Beria case is a shameful stain in the history of the Moscow Military District. There is nothing to be proud of, as many military leaders did, who also received military awards for this "operation", the right word.
  


  
    The army should go about its own business, and all these "prison execution" procedures should be carried out in another place and by other "specialists", which we always had in the right quantity and even in excess. In the meantime, without the troops of the Moscow Military District, and above all its two famous guards divisions - Kantemirovskaya and Tamanskaya, not a single major emergency, including the State Emergency Committee, can do.
  


  * * *


  
    So, Beria was arrested and without any documents, which are drawn up in this case by the worst district police officer, he was put in the basement. Arrested and his entourage. Isolated, in a military way - blocked, the troops of the Ministry of Internal Affairs, a new leadership of the special services was appointed - Krugloye and Serov. They replaced the Prosecutor General - instead of G. Safonov, 45-year-old R. Rudenko arrived from Ukraine, ready to carry out any commands from the country's leadership, especially the command - "forward."
  


  
    But this is only the beginning. Malenkov, Khrushchev and other leaders understood that this was indispensable without creating public opinion. It is imperative to create an aura of scoundrel among the people around Beria. And an ideological action unprecedented in our history began.
  


  
    On June 26, 1953, on the day of his arrest, the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR “On the criminal anti-state actions of Beria” is issued. The decree is signed by the chairman of the Presidium of the Supreme Council K. Voroshilov and the secretary N. Pegov.
  


  
    A copy of this document was later filed into the criminal case, including No. 1.
  


  
    The decree speaks volumes. In particular, that the authorities have not yet figured out the scope of the charge, it is not yet clear whether Beria is guilty or not, should he be held criminally liable or should not, a criminal case has not yet been initiated (it will be initiated only on June 30, 1953), and the machine of justice is already spinning.
  


  
    Of particular interest is the preamble of the decree:[13]
  


  
    
      “In view of the fact that the criminal anti-state actions of L.P. Beria aimed at undermining the Soviet state in the interests of foreign capital. The Presidium of the Supreme Soviet of the USSR, having considered the report of the Council of Ministers of the USSR on this issue..."
    


    
      What measures are proposed in the decree to be taken against L. Beria for "undermining the Soviet state in the interests of foreign capital."
    

  


  
    measures are unique.
  


  
    
      “1. Deprive L L. Beria of the powers of a deputy of the Supreme Soviet of the USSR.
    


    
      2. Remove L.P. Beria from the posts of Deputy Chairman of the Council of Ministers of the USSR and from the post of Minister of Internal Affairs of the USSR.
    


    
      3. Deprive L.P. Beria of all the titles assigned to him, as well as orders, medals and other honorary awards.
    


    
      4. The case of the criminal actions of L.P. Beria to submit to the Supreme Court of the USSR.
    

  


  
    Paragraph 4 is especially characteristic. The investigation had not yet been conducted, but they were already about to transfer the case to the Supreme Court. Or maybe at the stage of preliminary investigation it turns out that Beria is innocent? Then how to be? Should you also take the case to court? Here it is, democracy, model 1953! Let me remind you that Stalin is no more.
  


  
    This document was preceded by a message from the Council of Ministers of the USSR, drawn up in the same spirit.
  


  
    Now we need to organize an investigation. This is the task of the Attorney General. According to the Constitution, he is not subordinate to anyone in these matters. But this is only according to the Constitution. June 29 The Presidium of the Central Committee of the CPSU issues a resolution "On the organization of the investigation into the criminal anti-party and anti-state actions of Beria."
  


  
    In this ruling we read:
  


  
    “1. Entrust the conduct of the investigation to the Prosecutor General of the USSR.
  


  
    2. To oblige Comrade Rudenko R.A. within a day, select the appropriate investigative apparatus, reporting its personal composition to the Presidium of the Central Committee of the CPSU and immediately begin, taking into account the instructions given at the meeting of the Presidium of the Central Committee, to identify and investigate the facts of hostile anti-party and non-state activities of Beria through his entourage (Kobulov B., Kobulov A .,[14] Meshik, Sarkisov, Goglidze, Sharia and others)”.
  


  
    Also an interesting document. Especially in the part where we are talking about "instructions given at a meeting of the Presidium of the Central Committee." These instructions were given, let me remind you, not to anyone, but to the country's prosecutor general.
  


  
    Now we need to go further. How? The path is old and famous. To hold a Plenum of the Central Committee of the CPSU, and then to lower its decisions down, "to the masses", in the party organization for discussion "in the field", thereby covering the entire country, from north to south and from east to west. And the problem will be solved.
  


  
    On July 2, 1953, a resolution of the Presidium of the Central Committee of the CPSU "On the opening of the meeting of the Plenum of the Central Committee of the CPSU" was issued. It states:
  


  
    “1. Open the meeting of the Plenum of the Central Committee of the CPSU on July 2, 1953 at 8 o'clock in the evening.
  


  
    2. To submit the following questions for consideration by the Plenum of the Central Committee of the CPSU:
  


  
    a) On the criminal anti-party and anti-state actions of Beria, (speaker comrade Malenkov G.M.)
  


  
    b) On the Convocation of the Regular Session of the Supreme Soviet of the USSR, (speaker comrade Voroshilov K.E.)
  


  
    c) Organizational issues, (speaker comrade Khrushchev N.S.)».
  


  
    So, the Plenum of the Central Committee of the CPSU was urgently convened. It began on July 2 in the Kremlin in the Sverdlovsk Hall and went on for five days. Beria was destroyed in the same way that, perhaps, no one was destroyed. Each pursued a personal goal. In performances and anger, and revenge, and self-justification, and a sense of self-preservation. The performance went "with a bang." The machine, of which Beria had been an important cog for many years, was now mercilessly grinding him. For many years, Beria became a "scapegoat" for everything he did and his accusers. Destroying it, they themselves tried to wash themselves before history.
  


  
    The main task of the Plenum of the Central Committee was the complete discrediting of Beria. The main accusation voiced at it was an attempt to put the organs of internal affairs above the party and the government.
  


  
    The speakers, taking advantage of the absence of Beria, smashed him without looking back, according to the edited and corrected texts issued to them the day before.
  


  
    Malenkov and others spared no swearing. "Bourgeois degenerate", "scum", "adventurer", "scoundrel", "scoundrel", "corrupt skin" - and this is only a small part recorded in the transcript of the plenum. Usually such "epithets" did not appear in the documents of the Central Committee. It was said that Beria was not a communist, but a careerist. Khrushchev throws the words: “He is a provocateur! Wow, what a scoundrel!”
  


  
    And here is how the new head of the Ministry of Internal Affairs, Krugloye, tried: “A seasoned, cunning and skillful enemy made his way into the heart of our party. The party neutralized the dangerous reptile. Rudeness, arrogance, rudeness, humiliation of any human dignity - this is the lot of people whom fate brought together to talk with this parasite.
  


  
    Kaganovich did not lag behind either: “We are dealing with a counter-revolutionary, fascist conspirator ... This pygmy, bedbug, of course, would not be able to suppress such a party.” At the same time, Lazar Moiseevich already “forgotten” that on the eve of his arrest, Beria convinced the country's leadership to rehabilitate his younger brother Mikhail, who back in 1941, being the director of plant No. 160; life by suicide right in the Kremlin after the "dressing" arranged for him. On the eve of his arrest, Beria also secured a lump-sum allowance of 50,160,000 rubles and a personal pension for the widow of Mikhail Kaganovich.
  


  
    They climbed, as they say, out of their skin. However, these fierce attacks on the one whose patronage they enjoyed for many years did not save many. So, for example, the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Azerbaijan Bagirov,[15] also a former Chekist and friend of Beria, angrily said: “Beria is a chameleon, the worst enemy of our party, I couldn't figure him out."
  


  
    Some time later, Bagirov himself would be removed from all posts and exiled to Kuibyshev, then arrested, and on May 12, 1956, shot.
  


  
    Vsevolod Merkulov, Beria's friend and closest associate, also signed up for the performance. Didn't get to speak. September 18, and he will be arrested and sent to Lefortovo to his former comrades-in-arms, and at the end of the year he was shot along with Beria. At the time of his arrest, Merkulov was an Army General and Minister of State Control of the USSR.
  


  
    Khrushchev would later brutally deal with many of the participants in the overthrow of Beria.
  


  
    Malenkov, Bulganin, Kaganovich, Molotov will fall as part of the anti-party group in 1957. Zhukov for his "Bonapartism" in the prime of life will be retired at the same time. Serov "consistently" will be removed from the post of chairman of the KGB, then head of the GRU, then demoted from army general to major general, deprived of the title of Hero, "exiled" first to Tashkent, then to Kuibyshev, and then generally retired. And he will quietly live out his life near Moscow in the prestigious village of Arkhangelskoye at a special dacha not far from a military sanatorium.
  


  
    But the fate of the Minister of Internal Affairs of the USSR CH Kruglov is especially interesting, who, in simple terms, "fell between a rock and a hard place", having been in power under Stalin, and under Beria, and under Khrushchev.
  


  
    Kruglov replaced Beria as head of the NKVD on December 24, 1945, and handed over the affairs to him seven years later, on March 6, 1953, remaining his deputy.
  


  
    After the arrest of Beria on June 26, 1953, he immediately moved to the camp of his accusers and again received the same position, and I. Serov then became his deputy.
  


  
    Until 1956, Kruglov headed the Ministry of Internal Affairs, diligently fulfilling his duties and actively participating in all Khrushchev's reforms, primarily related to the notorious "thaw". The tasks were colossal, and Colonel-General Kruglov worked conscientiously.
  


  
    However, Khrushchev's cunning knew no bounds. Remembering the "Stalin" and "Beria" periods of Kruglov, he decides to deal with him, regardless of his role in the removal of Beria and subsequent reforms. In 1956, the commission of the Central Committee found shortcomings in the work of the Ministry of Internal Affairs (and when were there none?), and Kruglov was transferred to the post of deputy. Minister of Construction of Power Plants of the USSR. (By the way, during the years of his disgrace, G. Malenkov himself led this ministry for a short time.) In 1957, he was removed from this position and appointed deputy. Chairman of the Kirov Economic Council. In July 1958, at the age of 50, Kruglov was fired from all posts.
  


  
    He was deprived of a pension from the Ministry of Internal Affairs, his dacha and a good, large apartment were taken away from him, providing an ordinary two-room apartment, and on January 6, 1960, he was expelled from the party. Formally - for excessive zeal in the deportation of Chechens and Ingush in 1944, as well as in the organization in 1950 of a special prison for the needs of the CPC under the Central Committee of the CPSU (it was created with the knowledge of Stalin).
  


  
    On June 6, 1977, the already ill S. Kruglov died tragically in an accident - he was hit by a train near Moscow.
  


  
    But back to Beria. In the first days of July, "unexpectedly" appeared a note from the head of the Council of Ministers, M. Pomaznev, addressed to Malenkov and Khrushchev. In it, the "chief business executive" of the country reported on the "ugliness" that Beria had recently repaired.
  


  
    In particular, Pomaznev wrote that Beria coaxed the ministers of defense industry and mechanical engineering, and many of them with his help were awarded the titles of Heroes of Socialist Labor, orders and Stalinist prizes, and the head of the secretariat for the nuclear industry V. Makhnev received the title of Hero, several orders and two at once Stalin Prizes. For former employees of the Ministry of State Security released from prison who lost their apartments, Beria demanded that 55 apartments be allocated in a high-rise building on Kotelnicheskaya embankment. Pomaznev further writes that Beria intervened in the allocation of service dachas for senior officials and their protection. The note ends with the fact that Beria ordered all reports on the state of health of the ministers to be sent not only to Malenkov and Khrushchev, but also to him. Pomaznev's note also went "to the asset of the prosecution."
  


  
    On July 7, 1953, following the results of the Plenum of the Central Committee of the CPSU, a resolution “On the criminal anti-party and anti-state actions of Beria” was adopted.
  


  
    The resolution is large, written beautifully and smoothly. It is felt that the "best pens" of the Central Committee worked on it, that is, the best employees of the apparatus involved in the preparation of documents.
  


  
    The resolution begins, as it should be, with the general political situation, touches upon the complex international situation, speaks of successes in the construction of communism, the imperialist camp is "fired", and finally it is Beria's turn. What it looks like there is clear to everyone.
  


  
    The decision was adopted unanimously. The text was immediately sent in the form of a closed letter from the Central Committee to the party organizations of the country with a proposal to discuss it. The recommendation, of course, was carried out everywhere and unconditionally. On July 10, 1953, in Pravda, and then in all other newspapers, the country read the Information Report on the Plenum of the Central Committee of the CPSU, where the situation around Beria was once again brought to the attention of the people.
  


  
    In July 1953, subscribers receiving volumes of the Great Soviet Encyclopedia were sent in millions of copies with a recommendation to remove pages 22 and 23 from volume 2, which described in detail Beria's entire life path and contained his large photograph.
  


  
    All the portraits of Lavrenty Pavlovich were urgently torn off the walls. A wave of rallies against Beria swept through factories and plants in the "best traditions" of the 30s. The people went for a walk ditty:
  


  
    Beria, Beria - out of trust,


    And Comrade Malenkov kicked him.


    

  


  
    I remember that even my generation sang it, we were six years old then.
  


  
    Now we will assume that the preparatory work for the destruction of Beria has been completed successfully.
  


  
    You can start an investigation.
  


  


  
    
  


  
    
  


  
    Beria's first reforms in 1953

  


  
    
  


  
    
  


  
    Reforms, reforms, reforms...

  


  
    
  


  
    The arrest of Vasily Stalin on April 29, 1953 was approved by L. Beria

  


  
    
  


  
    Documents from Beria's criminal case

  


  
    
  


  
    The first accusations of L. Beria of treason
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Repression against Beria's son and wife
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    But a little about something else. In 1994, a book was published by Beria's son Sergo called "My father is Lavrenty Beria." And in 2002 - the second edition with the participation of colleagues from France. Good, good, interesting book. An example of how a son should treat his father, even despite all the zigzags of his father's life. An example of how a son should fight for the honor of his father, even recognized as a scoundrel by history. It is difficult to question the life episodes cited by Sergo. By the way, Sergo does not report any special news on the main milestones of his life. Except, perhaps, for the assumption that his father L. Beria was killed by unknown soldiers on June 26, 1953, on the first day of the alleged arrest, and a made-up double was used in court instead of him.
  


  


  
    But first things first.
  


  
    First, about Sergo himself. He was born on November 28, 1924 in Tbilisi from the marriage of Lavrenty and Nino. This was their second child. The first died in infancy. This is reported by his mother during interrogation. At school, Sergo began to study in Tbilisi. He studied well, was an excellent student. He was into music and sports. By 1938 he had finished seven classes. In that year, Father Sergo Lavrenty Pavlovich already held a big post in Georgia. More precisely, the main one - he was the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia. At the end of 1938, L. Beria was transferred to work in Moscow. To the post of First Deputy People's Commissar of Internal Affairs of the USSR. The people's commissar then was N. Yezhov. I think the appointment of the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of one of the leading republics to the post of first deputy. People's Commissar can be safely called a demotion through the ranks. Usually it was considered normal and approximately equal personnel situation when the first secretary of the regional party committee was appointed people's commissar or later minister. And here it’s not the regional committee, but the Central Committee of the Communist Party of the republic, and not the people’s commissar, but the first deputy. It is clear that Stalin planned to make a small "castling" and replace Yezhov in such a responsible post with a person close to himself. It turned out to be Beria - a young 39-year-old Georgian fellow countryman, a responsible party worker, in the past a Chekist and a reliable person, worthy of replacing Yezhov, who had bothered everyone and, moreover, had been fined in everyday trifles. I don’t know if Stalin revealed to Beria the cards that in a short time he would become the first person in the NKVD. Perhaps they had such a conversation after all. In any case, this should follow from the situation itself: Stalin must somehow explain to Beria why the idea of moving the latter to Moscow suddenly arose, and even with a visible decrease. Sergo recalled that his father at first resisted the transfer, about which there are even documents, but then, apparently, having understood the prospect, he agreed. The decision of the Politburo took place, and Beria left to work in Moscow. One. Without family. Sergo and his mother stayed in Tbilisi. His mother - Beria's wife - at that time worked in Tbilisi, was engaged in agricultural science, and Sergo went to school. Sergo recalls that in the same year, 1938, Stalin's head of security, Vlasik, unexpectedly arrived in Tbilisi for them. The whole family - he, Sergo, his mother, grandmother and aunt were put into a comfortable saloon car and taken to Moscow to his father. Vlasik said that this was done by order of Stalin, who was unhappy that his "protégé" lives in deep solitude. The family was housed in the Government House on the street. Serafimovich. It is also called "House on the Embankment". Famous, historical object, repeatedly described in the literature. Address: Serafimovicha street, house 2. After a while they moved to a well-known mansion on the corner of Nikitskaya and Garden Ring (Kachalova street, house 28). Sergo began to study at a Moscow school. “As usual,” it was school No. 175, in Staro-Pimenovsky Lane, on Mayakovka. The famous Moscow school, where the children of high-ranking officials, including Stalin, studied. With good, experienced teachers, a well-thought-out program, a reliable boss - the publishing house of the Izvestia newspaper, which is still located 300 meters from this school. Among the teachers, by the way, was Galina Bulganina, the wife of Nikolai Aleksandrovich. She taught English. Sergo studied well here too. He was fond of radio business, which would later become his life's work and main profession. He was engaged in boxing in Dynamo. He was coached by the famous athlete - Honored Master of Sports and the absolute champion of the country Viktor Mikhailov. By the beginning of the war, Sergo was almost 17 years old. They didn’t take him to the front, despite the fact that he asked to go there. In the military registration and enlistment office, as usual in such cases, they offered to “grow up”.
  


  
    And yet, in the fall of 1941, Sergo began his military career. Not without the help of his father, as soon as he was 17 years old, he became a cadet of the NKVD intelligence school. Where this intelligence school was located and what it did, where it trained its graduates, we, of course, do not know. Sergo is silent about this. But that doesn't matter. It is clear that the scouts were trained for reconnaissance. And reconnaissance had to be conducted then behind enemy lines. The son of the People's Commissar of the NKVD is in intelligence. The phenomenon is normal. By the way, the children of Stalin - Yakov and Vasily, the children of Mikoyan - Stepan, Vladimir and Alexei, the son of Frunze - Timur, the son of Shcherbakov - Alexander and other guys - Sergo's friends at that time also went to fight. True, they were more fortunate: they were two or three years older than Sergo, by that time they had graduated from military schools and went to the front. All of them, as you know, were pilots, with the exception of Yakov - he was an artilleryman. Sergo was a scout. He liked this thing for a long time. His father supported him in this. Sergo recalled: “Father generally had a tremendous influence on my formation. For example, when I was only twelve years old, he gave me military technical bulletins and asked me to make collections of materials on a given topic. In Moscow, he complicated the task for me - he offered to make the same selections already from foreign magazines. He drove me into a certain direction so that I could learn to think and analyze. It was only later that I realized how much he had given me.”
  


  
    And yet S. Beria tells something about the beginning of his intelligence career:
  


  
    
      “We were then being prepared for being sent to Germany. Twice in 1941 they tried to throw it into the Peenemünde area, where the institute that developed rocket engines was located. Then the parachute drop was abandoned, preferring a long journey from Iran to Turkey, Bulgaria and further to Germany. In the end, they didn't take me. No one spoke about the reasons for what was happening, but I had to stay in Iran for a total of about four months. Then our group was recalled to Moscow, and then sent to the Caucasus. Literally for one hour I managed to drive home to see my mother. She told me that my father was also leaving for the Caucasus.”
    

  


  
    During 1942, Sergo took part in the fighting in the Caucasus. Let me remind you that he was then 18 years old. He was part of the border groups of the NKVD, which opposed the German intelligence teams, ensuring the advancement of their troops to the mountain passes. At the same time, his father also took part in the defense of the Caucasus, but, of course, Lavrenty Pavlovich himself did not climb mountains and did not sit in ambushes. He performed there, so to speak, strategic functions. Sergo was awarded a medal for participation in the defense of the Caucasus, and his father was awarded the Order of the Red Banner.
  


  
    At the end of 1942, by order of the headquarters of the Supreme High Command, the military academies were replenished with new students: the army needed competent military personnel. Sergo was offered the intelligence department of the Military Academy. Frunze. He trained then and trains now officers - commanders of military intelligence.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp19244496] Sergo refused and asked to join the Leningrad Military Electrotechnical Academy (later the Academy of Communications) at the Faculty of Radar. During his studies, Sergo is also involved in special assignments. In particular, as he writes, during the Tehran Conference in 1943, as part of a special group, he provided information about the "informal situation" of the Allies. Simply put, he listened to their conversations and reported "upstairs." On this occasion, Stalin himself received his reports. Stalin was pleased with the work of the intelligence officers at that time.[16] Actually, Stalin treated Sergo well. Once, seeing Sergo with his son Vasily, he reproachfully said to his son, who was not in a very sober state:
  


  
    — Take an example from Sergo. He graduated from the academy, postgraduate course!
  


  
    Vasily muttered displeasedly:
  


  
    — Did you finish with us?
  


  
    Sergo himself recalled this.
  


  
    While studying at the academy, Sergo meets with famous scientists Berg, Shchukin, Kuksenko. They offered him a job in the field of radar. In 1947, he graduated from the academy with a gold medal and remained in postgraduate studies. Engaged in the development of guidance systems for the radar beam.
  


  
    The topic is interesting and relevant. According to it, Sergo defended his thesis at the end of the academy.
  


  
    After graduating from postgraduate studies, S. Beria was the chief designer of the Almaz design bureau, which was located in Moscow not far from the Sokol metro station. He worked hard and conscientiously. He was respected in the team. Defended candidate and doctoral dissertations. He received the rank of colonel and the Order of Lenin. And he was then only 28 years old. Undoubtedly, his father supported him. But I think that this is just the case when such support benefits more than harm.
  


  
    He was arrested in a very original way: on June 26, 1953, on the day of his father’s arrest, he, his pregnant wife Marfa, two children and his mother were transferred to a special dacha of the Ministry of Internal Affairs, where they were kept for about a month, and then he and his mother were arrested for real, with transfer to Lefortovo. Sergo describes all the horrors that he and his mother had to endure in Lefortovo, and then in Butyrka. They were often interrogated, including at night, they didn’t let me sleep, they made some idiotic accusations - such as “restoration of capitalism and the revival of private property”, staged an imitation of execution in order to force the mother, who was watching this “performance” from above from the window, to sign that -then. Marfa Maksimovna Peshkova - Sergo's wife recalls that he was brought to her on a date thin, emaciated, in prison clothes, girded with a rope. Marfa Maksimovna brought parcels to him in Butyrka. After being held in custody for a year and a half, after the execution of his father, Sergo was released and, together with his mother, was sent into exile in the Urals. With a surname not Beria, but Gegechkori, and with a patronymic, not Lavrentievich, but for some reason Alekseevich. Demoted from colonel to private, deprived of awards. Marfa Peshkova and three small children remained in Moscow. Atomic scientists Khariton, Kapitsa, Kurchatov participated in his release. They wrote to Malenkov and Khrushchev. Before his release, Sergo met with the new KGB chairman I. Serov and Prosecutor General R. Rudenko. They had a “peeping” conversation with him and released him. In addition, they suggested that Sergo change his surname and patronymic. He agreed and for the rest of his life became known as Sergei Alekseevich Gegechkori. Frankly, I think that then, in 1954, and later, it was in his interests. In prison, Malenkov spoke to Sergo twice. He was interested in his father's archives. In Sverdlovsk, Sergo worked in the old secret specialty: he was engaged in missile and torpedo weapons for submarines. Marfa Maksimovna recalls that they were given a good apartment in Sverdlovsk - a three-room apartment, however, far from the center. Sergo went to work at his research institute by bus. It's cold in winter, you could get sick. The mother-in-law got a job at the Khimmash plant. And she, Marfa, stayed with the children and "plied" between Moscow and Sverdlovsk. The eldest daughter, Nina, went to school in September 1954, and they decided that she should study only in Moscow. Two other small children (daughter Nadia and son Sergei - he was born in 1953, when Sergo was in Lefortovo) were also in her arms in Moscow. Marfa Maksimovna recalls that in Sverdlovsk Sergo had a woman whom she became aware of. The marriage broke up.
  


  
    In 1964, with the permission of the country's leadership, Sergo and his mother moved to Kyiv, where he worked as a designer, and later as director of the Kyiv Research Institute "Kometa", doing the same as before. His son Sergei moved to Kyiv.
  


  
    Sergo's mother, Nina Teimurazovna, died in 1992.
  


  
    And Sergo himself passed away recently - on October 12, 2000.
  


  
    When I was writing a book about Vasily Stalin, I went to Kyiv to Sergei Alekseevich, interviewed him. He met me normally, talked for a long time about Vasily, then turned to the case of Lavrenty Pavlovich. Sergei Alekseevich did not raise any question about the rehabilitation of his father, which is attributed to him, and even explained to me the reason - our society is not yet ripe for this ...
  


  
    Marfa Maksimovna Peshkova lives near Moscow, in Barvikha. I recently met with her, gave her my book about Stalin's son Vasily. She knew him well too. He says that Vasily was a good guy, but he only drank a lot. The children of Sergei Alekseevich and Marfa Maksimovna (a son and two daughters) are already adults. They have their own children.
  


  
    This is the fate of Sergo.
  


  
    Now closer to the materials of his criminal case.
  


  
    According to the distribution of duties between the members of the investigation team, carried out by Rudenko when initiating a criminal case, Sergo "got" the assistant to the USSR Prosecutor General Alexander Kamochkin. More precisely, not so, Kamochkin got Sergo. This meant that Kamochkin would investigate all episodes related to Sergo. First of all, interrogate, confront, bring charges, conduct searches, and then send the case to court. Of course, provided that there are grounds for this. And if not, then issue a decision to dismiss the case. In thieves' language, all this is called in short - "twist".
  


  
    So, from the moment of his arrest, Kamochkin began to "twist" Sergo Beria.
  


  
    I must say that Alexander Nikolayevich Kamochkin himself was already an elderly, experienced investigative worker. He had the rank of State Counselor of Justice of the 3rd class, in military terms Major General. All his prosecutorial life he was associated with the preliminary investigation, by 1953 he reached the assistant prosecutor general, and later, after the end of the Beria case, he would become the deputy prosecutor general of the USSR, supervising the preliminary investigation in the prosecutor's office. A very serious position.
  


  
    The procedure for investigating the case against Sergo was established in such a way that a separate case was opened against him, as well as against other persons arrested in parallel with L. Beria and his six "accomplices", and it was subject to independent investigation. The protocols of the preliminary investigation, which were of interest for the “main” case, were duplicated, that is, they were made in two copies - one for the Sergo case, the second for the father’s case, and, as N.S. Khrushchev, "his gangs". There are no major violations here. Now this is called "separating the case into a separate proceeding." It is only necessary to carefully monitor the capacity in which people are interrogated in this case (witness, suspect, accused). When I was a prosecutor, I demanded that my investigators “not get lost” in this. In my time, it was possible to run into a penalty here, including from the Prosecutor General. In the case of Beria, no one paid attention to these "trifles", including Rudenko himself. They even came up with a special form - the protocol of the interrogation of the arrested person. So guess who was this "arrested"?
  


  
    I will not rewrite the entire criminal case against Sergo Beria into a book. I’ll say it again, it was hard for him in Lefortovo, and then in Butyrka, you wouldn’t wish this on your enemy.
  


  
    At first, he was charged with a short “duty” charge under article 58 of the Criminal Code of the RSFSR, in almost all its interpretations (a conspiracy against the Soviet regime, an attempt to restore capitalism, the revival of private property and other rubbish).
  


  
    Kamochkin interrogated him several times on this issue. Sergo denied his guilt. A little later, according to the records in the protocols, Kamochkin began to find out all sorts of nonsense from him. Similar to this.
  


  
    "Question: Tell me, on whose recommendation Plygunov was hired in KB-1?[17]
  


  
    Answer: When we lived until 1938 in Tbilisi, my mother Nina Teimurazovna was manicured by a hairdresser named Manya, an Armenian by nationality, I don’t remember her last name. Manya had a daughter, Lucy, whom I knew as a child. About four years ago, the hairdresser Manya ended up in Moscow, she began to come to our country house, did manicures to Nina Teimurazovna and dyed her hair. I learned from Manya that her daughter Lusya was married to Plygunov, a mechanic who worked at one of the factories where Glushko was the chief designer. Perhaps I told Mana that her son-in-law could come to the recruitment department of KB-1, but I did not give recommendations to Plygunov. Plygunov was accepted into one of the shops, and then worked in the 16th shop. In 1953 Plygunov received the title of laureate of the Stalin Prize. I personally did not put him on the list for the award, but I saw him on the list.
  


  
    Question: Tell us, who wrote the dissertations for you, for the defense of which you were awarded a Ph.D., and then a doctoral degree?
  


  
    Answer: The fact that dissertations are being compiled for me by the theoretical department of SB-1 was known to the deputy. Minister of Armaments Ryabikov Vasily Mikhailovich, later head of the 3rd Main Directorate, and Shchukin Alexander Nikolaevich - deputy. chairman of the radar committee, later deputy. Head of the 3rd Main Directorate. Academician Mintz, an opponent for his doctoral dissertation, knew that the dissertation was being prepared in the theoretical department of SB-1. Shchukin A.N. - academician was also an opponent.
  


  
    Question: Consequently, you defended your candidate's and then your doctoral dissertations, using the work of a team of employees of the theoretical department of SB-1, appropriated the work of the latter. When compiling your graduation project, which you defended in 1947, did you previously use the materials compiled by G. V. Korenev, who at that time was a prisoner at the 4th special department of the USSR Ministry of Internal Affairs?[18]
  


  
    Answer: I can't remember if Kravchenko gave me the materials that Korenev was working on. However, these materials were not fully used in my graduation project. I admit the possibility that a drawing from Korenev's materials was attached to the graduation project. I can’t remember whether Korenev told me in 1948 about the sketch used in the graduation project, in which the car was missing a tail, or there was no such conversation. On the issue of preparing a dissertation, I did the wrong thing.
  


  
    Question: Do you know that b. Beria's secretary is Vardo,[19] with whom L. Beria cohabited and had a child with her, were they sent to France and Turkey?
  


  
    Answer: I don't know Vardo, I don't know her. In March 1953, in Barvikha, Sarkisov told me that Beria cohabited with his secretary Vardo.
  


  


  
    After that, more specific questions and answers about the father begin. It must be said right away that what you will read below was obtained from a young man, on the one hand, driven to extremes, on the other hand, not experienced in all the “charms” of prison life, who actually testified under torture, under the threat of execution of himself and his loved ones. Here are excerpts from Sergo's case.
  


  
    Protocol dated 31.07.1953
  


  
    (The interrogation began at 9:00 p.m. and ended at 0:50:00 a.m. on August 1, 1953.)
  


  
    Question: What can you show on the merits of the case and the charges brought against you?
  


  
    Answer: Having familiarized myself with the decision to bring charges of July 31 this year. I declare that I do not plead guilty to the charges against me. I was not a member of the anti-Soviet treacherous group of conspirators, I don’t know who this group consists of, and I never set as my goal the seizure of power, the elimination of the Soviet system and the restoration of capitalism. I didn’t even have the thought that my father, Beria L P., could take the path of betrayal of the Motherland. But if he had such criminal goals, he did not share these goals with me. Beria L.P. - my father, but he moved away from me and my mother, in relation to whom he turned out to be a scoundrel.
  


  


  
    Here are more serious questions and answers. It can be seen that the stay in Lefortovo has borne fruit. We read excerpts from the protocols. 08/07/1953 (21 hrs -0 hrs 50 mins)
  


  
    ... I went to my father's apartment only on his call or through the housekeeper, asking him for permission to go to him. By nature, imperious, intolerant of remarks, he very rarely talked to me, and interrupted me in conversations. He did not talk to me about public administration issues, and I rarely approached him on these issues either. I remember separate conversations with my father. After an editorial appeared in the Pravda newspaper about serious shortcomings in the bodies of the Ministry of State Security in connection with the doctors’ case, I turned to my father with the question: “Why are Ignatiev’s work being criticized, because he is the secretary of the Central Committee of the CPSU?” I asked this question to my father because it was clear to me that without the knowledge of my father, the front line would not have appeared, since he worked as the Minister of the Interior. Beria P.P. He answered my question irritably, contemptuously at Comrade Ignatiev: “What kind of secretary of the Central Committee is he, he ... (obscene word[20]) canine. And don't mind your own business...
  


  


  
    08/08/1953 (16 h - 17 h 35 min)
  


  
    ... Question: Tell us everything you know about L.P. Beria's enemy activities.
  


  
    Answer: I affirm that Beria L.P. I don't know anything, he never spoke to me about his intentions. I knew that Beria L.P. led a depraved life, had a second family, which I learned from Sarkisov ...
  


  


  
    Here's another interrogation protocol.
  


  
    08/10/1953 (21 hr 45 min -0 hr 55 min)
  


  
    ... Question: Tell us everything about the criminal activities of the enemy of the people L.P. Beria.
  


  
    Answer: I reiterate that I was not aware of the facts of the criminal activity of L.P. Beria. I did not know that my father was the leader of an anti-Soviet, treacherous group of conspirators whose goal was to seize power, eliminate the Soviet system and restore capitalism. Personally, I was not a member of any conspiratorial group. If Beria L.P. led a conspiratorial group, he hid his criminal activities from me.
  


  
    Never in my presence Beria L.P. did not speak negatively about the leaders of the party and government. In only one case, when I asked why, after the case against doctors was closed, a politically sharp editorial was published in the Pravda newspaper, while Ignatiev was the secretary of the CPSU Central Committee - Beria L.P. in an insulting manner expressed in the address of comrade. Ignatiev.
  


  


  
    Interrogation protocol for the next day.
  


  
    08/11/1953 (21 h -0 h. 30 min.)
  


  
    Question: Give evidence about the criminal activities of the enemy of the people L. Beria.
  


  
    Answer: I affirm that I was not aware of the criminal activities of L.P. Beria. I knew that he was an immoral, depraved person, he meanly acted towards my mother and me. I did not know all the details about the depraved lifestyle of Beria L.P., but what I learned from Sarkisov gave me reason to consider Beria L.P. a morally corrupt person.
  


  
    At that time, I could not imagine that Beria L.P. was an enemy of the people. Hostile statements from Beria L.P. I did not hear, in the family, he did not share about his work, about his intentions, plans.
  


  


  
    And another interrogation. Again the next day.
  


  
    08/12/1953 (21 hrs -0 hrs 15 mins)
  


  
    Question: Your father, L.P. Beria, has been exposed as an enemy of the people, an agent of international imperialism. Having lost the appearance of a communist, becoming a bourgeois degenerate, the adventurer L.P. Beria hatched plans to seize the leadership of the party and the country in order to restore capitalism in our country. Tell us about the criminal activities of Beria L.P.
  


  
    Answer: It is now clear and understandable for me that my father, Beria L.P. exposed as an enemy of the people and apart from hatred I have nothing for him. At the same time, I reiterate that he did not tell me about his criminal activities, about criminal intentions and goals, as well as about the criminal ways in which the enemy of the people Beria went to his criminal goal. Living with him in the same house, but in different apartments, I knew that he was leading a depraved life, that he was an immoral person. Now it is clear to me that a depraved way of life is just one disgusting feature of the enemy of the people, L.P. Beria. However, at that time I did not have the thought that he could betray the interests of the Motherland. Obviously, living with us, the enemy of the people Beria L.P. disguised himself as a statesman, and we in the family believed this ...
  


  


  
    And another interrogation. Again the next day. Fifth in six days.
  


  
    08/13/1953 (23 hrs -0 hrs 30 mins)
  


  
    Question: Tell us about the criminal actions of L.P. Beria, the enemy of the people?
  


  
    Answer: I remembered the statement of L.P. Beria, which characterizes him as an adventurer. At the end of 1952, upon returning from a business trip, I, among other workers, was in the office of L.P. Beria. in the Kremlin. During the discussion of one of the issues, one candidate began to be discussed, and during the discussion, someone said that this person (whose candidacy was discussed) was working not for fear, but for conscience. Beria L.P. seriously noted that "there are no people working for conscience, everyone works only for fear." I was so struck by this statement of L.P. Beria that at the same meeting I told him: “how can it be, after all, Soviet people work because of their convictions, because of their conscience.” To this Beria P.P. he told me that I do not know life..."
  


  


  
    All this appears in the materials of the criminal case of Sergo Beria, everything is recorded and personally signed by him. Of course, I would like Sergo to be as hard as a stone, so that after reading the originals of his testimony in the case, there would be the same feeling as after reading his book. But ... And yet I want to remind you once again that these testimonies of Beria's son, who was not guilty of anything, were led to mockery of him, and this must be taken into account. And the literary editing and processing of the protocols of his interrogations do not surprise me personally: although he was a doctor of technical sciences, he understood these issues very poorly and did not know that in the bodies, it turns out, then there were investigators-"cutters" and investigators-"writers ". The latter were such masters in literature and presentation of testimonies in Russian that even experienced editors of any publishing house would envy them.
  


  
    So one should not be offended by Sergo Beria for the weakness shown by him. Put yourself in his place.
  


  
    And why in his book he invented a version (more precisely, even an assumption) that his father was killed on the first day of his arrest on June 26, 1953 - I cannot answer this question, you have to ask Sergo or his publishers about it.
  


  
    All the more so because this fact bears no weight whatsoever on it.
  


  * * *


  
    Beria's wife Nina Teymurazovna (Georgian Nino) was arrested on July 19, 1953. She was accused of complicity in an anti-Soviet conspiracy, the "revival of capitalism", relations with foreign citizens and other crimes of an "on-duty" nature. The investigation began with the clarification of personal data. Nino's case was handled by Tsaregradsky, an investigator for the most important cases of the USSR Prosecutor's Office. According to the unknown, Tsaregradsky was dismissed from the prosecutor's office for bribes. The author sent a request to the Prosecutor General's Office of the Russian Federation with a request to confirm or refute this information. No response was received.[21] The first interrogation on July 19, 1953, together with Tsaregradsky, was conducted by Rudenko. It must be said that the structure of the criminal legislation in those years made it possible in such situations to brutally crack down not only on the head of the family, accused of committing a counter-revolutionary crime, but also on his numerous relatives, and of any remoteness: wife, parents, brothers, sisters, etc. This opportunity was actively used before the war and especially during it. The well-known abbreviations CHSIR (family member of a traitor) or SOE (socially dangerous element) were then, as they say, well known. According to the law, this was called "connection with the criminal environment." Since the Criminal Code of 1926 was in force in 1953, in which all this was provided for, Rudenko, who led the investigation into the Beria case, on, in general, legal and understandable grounds, actively used this right in relation to Beria’s relatives, especially his son and wife. Now all this, of course, is illegal, but then ... Here is what the Criminal Code of the RSFSR said about this in those years.
  


  
    
      “Art. 7. In relation to persons who have committed socially dangerous acts or pose a danger due to their connection with the criminal environment or their past activities, measures of social protection of the judicial correctional, medical, or medical pedagogical character.
    


    
      For this category of persons, the Criminal Code of the RSFSR provided for punishment under Article 35, which was actively applied.
    


    
      “Art. 35. Removal from the RSFSR or from the boundaries of a separate locality with obligatory settlement in other localities, is appointed for a period of three to ten years; this measure as an additional measure can be applied only for a period of up to five years. Removal from the RSFSR or from a separate locality with compulsory settlement in other localities in conjunction with corrective labor may be used only as the main measure of social protection. Removal from the boundaries of the RSFSR or from the boundaries of a particular locality with a prohibition to live in certain localities or without this restriction is appointed for a period of one to five years.
    

  


  
    It should be noted that “as an exception” all this was often applied without a trial, without a sentence, but only by order of the authorities in the course of administrative proceedings. This means: the criminal case has been terminated or not initiated at all, but you will still be sent into exile. By the way, this is what the Soviet government did at the end of 1954 with his wife and son L. Beria, as well as with the relatives of the rest of the convicts.
  


  
    But let us turn to the criminal case of Nino Beria. Undoubtedly, her personality attracted the investigation by her closeness to her husband, the main person involved in this whole story. But what role could Nino play in his "criminal" activities? Yes, none! But, of course, she could know something: she knew her husband’s circle, friends, enemies, she was in companies, met with the wives of other accused, she could tell a lot. So Nino Beria represented a certain operational interest for the investigation. How is this set up? One way is interrogations. And preferably in isolation. It must be said that Rudenko did not abuse this right. None of the children and wives of the other accused (and subsequently convicted) were arrested during the investigation. They were simply sent after the trial to a "remote area of the USSR", forbidden to live in Moscow, Leningrad, Kyiv, Tbilisi, the Caucasus and Transcaucasia. The Central Committee made a special decision on this after the trial.
  


  
    Under the "old" government, the examples were different. More rigid. In 1951, after the arrest of the head of the Ministry of State Security, V. Abakumov, not only his wife was imprisoned, but also an infant, for whom the investigators themselves bought milk, since the mother had lost it. And kept them there for more than two years. Abakumov's son began to walk right there, in a prison cell. But back to Beria's wife.
  


  
    The main issue with which the proceedings began was the clarification of her "non-proletarian origin." Until now, there are legends around this, born of her princely surname Gegechkori. N. Rubin in the book “Lavrenty Beria. Myth and Reality" writes: "Unlike her future husband, she was distinguished by a noble origin: her father, Teimuraz Gegechkori, was a nobleman, the ancestors of her mother, Dariko Chikovani, came from a princely family."
  


  
    Agree that Georgian surnames ending in “shvili” or “dze” sound somehow simpler and there are no questions here. And then suddenly "Gegechkori". Probably, it will look the same as if some Tsaregradsky suddenly appears among the company of the Ivanovs, Petrovs and Sidorovs. Nino's aristocratic appearance gives rise to further "revelations".
  


  
    N. Rubin notes: “A straight, thin nose, large penetrating eyes, an impeccable figure, preserved, by the way, to a ripe old age ... And a proud landing of the head and a slightly arrogant and majestic look speak precisely of a princely - at least - origin."
  


  
    True, the writer L. Vasilyeva in her book "Kremlin Wives" with reference to the wife of Marshal M. Katukov unexpectedly clarifies: "She (N. Beria. - Auth.) skillfully hid the curvature of her legs." Well, God bless her, "with the curvature of her legs." This, as they say, is a matter of taste. Nino Beria was really spectacular.
  


  
    Nina Teimurazovna Beria was born in Georgia in 1905, six years later than Lavrenty, in the village. Martvili. Already under Soviet rule, the village was renamed Gegechkori, and the district was called Gegechkor. By the way, here, too, the ignorant have questions - is it really her family estate there? I’ll say right away that no, she didn’t have a family estate there. It turned out the way, for example, in the Russian village of Ivanovka, when many Ivanovs live there.
  


  
    Nino's mother Daria Vissarionovna Chikovani at the time of her marriage to her father Teimuraz Sikuevich Gegechkori already had four children from another marriage - three daughters (Xenia, Vera and Natalya) and a son Nikolai Shavdia. Her first husband Nestor Shavdia, like her father's first wife, died of illness. Thus, the family of Teimuraz and Daria (in Georgian Dariko) Gegechkori had five children. The youngest and only from their common marriage is Nino.
  


  
    The materials of the criminal case contain a statement by Nino Beria, sent by her from the Butyrka prison on January 7, 1954, addressed to N. Khrushchev. This letter was forwarded to the Central Committee of the CPSU from the main military prosecutor's office, copied and distributed at the direction of N.S. Khrushchev to the members of the Presidium of the Central Committee of the CPSU "in a circle" for discussion in working order.[22] This is a big statement, in which N. Beria asks for release. But first, it touches on the question that interests us.
  


  
    She writes.[23]
  


  
    “My social origin is from small estate nobles, but as far as I know my father’s ancestors received the nobility during the Turkish invasion of Georgia in the struggle against them, the majority bearing this surname are peasants by origin. My father had in his own possession two hectares of land, a wooden house of three rooms, under the roof of which there were constantly wooden vats in case of rain, there was no working livestock, there was no cow and even poultry, because there was not enough corn harvested from this piece of land, even for people in the family; I saw meat or a mug of milk only on big holidays, and I tried sugar for the first time in my life at the age of eleven. Under these conditions, of course, there could be no talk of any kind of hired force, even the hands of my mother’s children from my first husband, who could be assistants in the household, had nothing to do and nothing to live in the house. They were forced to work for others, but because k. at that time they were ashamed of this, they left our village for other areas (sister Xenia in the city of Poti was a nanny in a merchant family, brother Nikolai Shavdia was a farmhand in Kutaisi in the family of a priest). My father, in my memory, being already quite an old man, was barefoot and undressed all day pouring sweat on this small piece of land. In 1917 he was shot by a royal guard and died six months later. Such is my "noble origin".
  


  
    All this, if there is a need for it, can be accurately established on the spot - in Georgia (Gegechkor region, the village of Gegechkori, formerly Martvili), where I was born in 1905.
  


  


  
    During interrogation by Rudenko and Tsaregradsky, Nino confirms all this. Here is an excerpt from the case.
  


  
    Protocol of interrogation dated July 19, 1953.
  


  
    “Question: Tell us about your biographical data.
  


  
    Answer: My father was a petty nobleman who had 2 ha of land. My maiden name is Gegechkori. In 1917, my father was killed by a Menshevik guard... After his death, I lived in the house of my stepbrother (on my mother's side) Shavdiy in Tbilisi. He worked as a bookkeeper, accountant and supported me. I studied.
  


  
    In 1921, when I was 15 years old, my cousin Aleksey Gegechkori took me to be brought up. He was a Bolshevik and worked as the Minister of the Interior and Chairman of the Revolutionary Committee..."
  


  
    Nino Beria testified about the beginning of the married life of Nino and Lavrenty during interrogation by Rudenko and Tsaregradsky.
  


  
    “In 1922, when I was in the 7th grade, I met L.P. Beria, who came from Baku on official business. I did not know Beria before and met him through my relative David Birkai, who studied at a technical school. Birkaya was the son of a railroad worker, with whom, as Beria told me, he hid during his work in the underground.
  


  
    In 1922, I left with Beria for Baku, and then, when he was transferred to Tbilisi, I returned with him and his mother.
  


  
    I started working as a bank teller. In 1924 my second child was born (the first died) and I was at home for some time. From 1928 to 1932 I studied at the institute in Tbilisi.”
  


  
    However, there are a lot of rumors, fantasies and inventions here. And some are scarier than others.
  


  
    “While in the late 1920s in Abkhazia, - says Tadeus Wittlin,[24] - Beria lived in a luxurious special train in which he arrived in Sukhumi. The train stood on sidings, at some distance from the station building, and consisted of three Pullman cars: a bedroom, a lounge car with a bar, and a dining car.
  


  
    That evening, when Beria was about to leave for Tbilisi, a girl of about sixteen, of medium height, with black eyes, approached him near the station. Convenient complexion.
  


  
    The girl came from her native Mingrelian village, adjacent to the village of Merkheuli, where Beria himself was from. She asked him to intercede for her arrested brother.
  


  
    Beria noticed the beauty of the girl. Allegedly wanting to get additional details about his brother, he invited her to the train, but not to the salon car and not to the restaurant.
  


  
    In the sleeping compartment, Lavrenty ordered the girl to undress. When she, frightened, wanted to run away, Beria locked the door. Then he hit her in the face, twisted her arms behind her back, pushed her onto the bed, leaned on her with his whole body.
  


  
    The girl was raped.
  


  
    Beria kept the girl all night. The next morning he ordered his orderly to bring breakfast for two. Before leaving on business, Lavrenty again locked up his victim. Beria was captivated by the freshness and charm of this girl, he also realized that she was exactly the type that fully corresponded to his sensuality. She was modest, graceful, full-bodied. She had small breasts, large eyes that radiated a kind light, and a plump, sensual mouth.
  


  
    It would be foolish of him to refuse such a creation of nature. Beria spent a few more days in Sukhumi checking the fulfillment of the five-year plan of 1928-1933[25] in building local roads and highways, new housing, hospitals and schools. All this time he kept his little captive locked in the train.
  


  
    So little Nina became his wife.
  


  


  
    Approximately the same can be read in the book by S. Alliluyeva "Only one day."
  


  
    I must say that fantasies in the field of "sexual outrages" committed by the first persons of our state are very diverse. How not to recall here the common story about the rape of 17-year-old Nadia Alliluyeva by 39-year-old Joseph Stalin in a saloon car near Tsaritsyn in 1919. There are even references to "eyewitnesses" - sister Anna and father of Nadezhda Sergei Yakovlevich.
  


  
    “Revealed” in sexual promiscuity S.M. Kirov, N.A. Bulganin, N.S. Vlasik. Even grandfather M.I. Kalinin - All-Union headman. He, it turns out, preferred operetta prima donnas. He moved, however, with difficulty, for many years using the old man's stick.
  


  
    But nevertheless, in the biographical labyrinths of Nino Beria, not everything is so simple.
  


  
    During the investigation, for example, it was established that she had two uncles on her father's side (i.e. Teimuraz Gegechkori's brothers). Odin, Alexander, - Bolshevik - that's good. But her other uncle, Yevgeny, was a "scoundrel" - he was already the Minister of Foreign Affairs in the Menshevik government of Georgia and emigrated to France when Soviet power was established in Transcaucasia. This is already a "puncture" in the biography of the wife of the People's Commissar of the NKVD, and later the minister. And off we go.
  


  
    “Question: Shavdia Teimuraz's testimony is read out to you[26] dated June 29, 1953.
  


  
    “... In Paris, Gegechkori, Eugene and his wife asked to say hello to close relatives, including Nina Teimurazovna, Nikolai Nesterovich, Daria Vissarionovna and others. At the same time, Gegechkori's wife handed over gifts - two pairs of suede gloves, Lorigan perfume, and a large silk handkerchief. I asked to give these gifts to close relatives...”.
  


  
    Do you confirm this?
  


  
    Answer: I did not receive any greetings or gifts. Shavdia did not tell me anything about his visit to Gegechkori. So I don't know anything about the issue."
  


  
    Now about the mentioned Teimuraz (in the Russian way - Timur) Shavdia. Here, too, "puncture". This is Nino's nephew, the son of her half-brother Nikolai Shavdia. By age, he is the same age as Nino's son, Sergo, and was friends with him. But unlike his cousin, he did not differ in good studies and exemplary behavior. I got mixed up in Tbilisi with some company, I stole. But that's all, as they say, half the trouble. During the war, 20-year-old Timur was captured at the front, then served with the Germans in France in the legion, received a non-commissioned officer rank and some kind of award. In 1945 he was delivered as repatriation to Georgia from Paris, where he remained after the war. He explained that he was simply a prisoner. But on February 18, 1952, he was arrested by the MGB and on July 9, 1952 convicted of treason by a military tribunal of the ZakVO[27] to 25 years in prison. In April 1953, Beria ordered to check the legality of T. Shavdia's conviction. On the personal initiative of B. Kobulov, Shavdia was transferred to Moscow, and his case was requested by the Ministry of Internal Affairs for study. This was regarded as an attempt to rehabilitate the traitor, besides a relative of Beria's wife, and went to the prosecution's asset.
  


  
    On this issue, N. Beria was dealt with separately, but they really did not achieve anything. She really was not involved in the fate of her nephew.
  


  
    Here are excerpts from the case.
  


  
    “Question: Tell us more about Shavdia Teimuraz.
  


  
    Answer: I cannot add anything new to what I showed about Shavdia Teimuraz during previous interrogations.
  


  
    Question: Tell me, did the Shavdia family live in Tbilisi in a house next to you?
  


  
    Answer: Yes, they lived on the same street, in a neighboring house. We lived together, i.e. e. next door, for several years before our departure for Moscow in 1938.
  


  
    Question: Is Shavdia Teimuraz at this time, i.e. before your departure to Moscow, did you constantly visit your house, being friends with your son Sergo?
  


  
    Answer: As a rule, I did not let him into my house.
  


  
    Question: Was Shavdia Teimuraz at your dacha, where and when?
  


  
    Answer: In my opinion, he was at our dacha in Gagra in 1951. His wife worked somewhere as a doctor and I met her on the beach. She said that Teimuraz came to her and was leaving today, but she, due to being busy, could not see him off. I invited them to my dacha, fed them lunch and they left.
  


  
    Question: How do you explain that a man who betrayed his homeland, went over to the Germans and fought against the Soviet troops, had an award - a green ribbon - for good service from the German command and the rank of non-commissioned officer of the German army, who subsequently served in the SS troops and took part in suppressing the movements of French patriots and shooting them, remained unpunished until April 1952, although all this was known to the state security organs as early as 1945?
  


  
    Answer: I didn't know this. That. whoever knew this must answer for it, for he himself is essentially a traitor and an enemy, without punishing the traitor. You have to ask Rapava, who was then the Minister of Internal Affairs of Georgia. I asked him to check Shavdia Teimuraz.
  


  
    Question: Why, when Shavdia Teimuraz was arrested in Georgia on 18.11.1952, and then by the verdict of the military tribunal on July 9, 1952, he was sentenced to 25 years of labor camp for treason, then his case, when Beria became the Minister of the Interior, was urgently requested to Moscow, where Shavdia Teimuraz was also taken?
  


  
    Answer: I do not know and could not know.
  


  
    Investigator Tsaregradsky spent a lot of time to clarify issues related to Beria's entourage. He was especially interested in the families of Kobulov, Merkulov, Goglidze. We didn't get anything here either. So, general conversations, petty everyday questions: who bought what, what he brought, what he got, what he gave, what he said. The situation at the dacha, on vacation, in apartments, etc. is described in detail.
  


  


  
    On August 26, 1953, according to Nino's protocol, such a question was also asked.
  


  
    “Question: You are being read an extract from Rukhadze’s testimony[28] from August 12th. G.:
  


  
    “I first saw Beria’s wife, Nina Teimurazovna, in 1935, when I was working in Gagra, and she came there to the dacha.
  


  
    I know that when I was the Minister of State Security of Georgia from 1948 to 1952 Beria's wife came to the dacha in Georgia every year.
  


  
    I would like to note that her visit to Georgia was annually accompanied by obligatory meetings with senior officials of Georgia.
  


  
    She always came in a separate saloon car. In the same way, she left Tbilisi for one of their dachas in a saloon car. As a rule, in connection with her arrival, she was allocated to the dacha - a cook, a masseuse, a tennis instructor, security, and attendants. Be sure to put the phone "HF" in the country. Special horses were allocated for walking.
  


  
    I did not always participate in the meetings and seeing off of Beria's wife, but I became aware that she asked if I was present at the meeting. From this I had to conclude that it was necessary to meet her, otherwise there could be trouble.
  


  
    Do you confirm these statements?
  


  
    Answer: I cannot confirm these testimonies: I did not demand any meetings or seeing off for myself, and I was even embarrassed when someone came to meet me. The cook, when the children went with me to the dacha, came with me from Moscow. And there was no tennis instructor, but I asked the beginning. guards to let one of the guards play tennis to play with me..."
  


  
    As you can see, there are significant contradictions here too: Rukhadze says one thing, Nino Beria another. According to the law, it is possible to conduct a face-to-face confrontation between Rukhadze and N. Beria. But she is not. Yes, this is understandable. For such a trifle, one should not waste energy on face-to-face betting. I admit that everything that Rukhadze is talking about really took place, and it still does now, when the first persons are being served.
  


  
    As you understand, everything established by the investigation had no judicial prospects for Nino herself. We can safely say that the cases against her and her son Sergo were initiated illegally. There were also no grounds for their arrest and detention for a year and a half. And they were sent into exile without any legal grounds.
  


  
    Nino Beria in Butyrka was driven to despair. I will quote a part of the letter already known to us dated January 7, 1954, which she sent to Khrushchev. By the way, in my opinion, this letter testifies to her high culture, education and intellect. Although this is understandable: after all, she was already a candidate of science then. True, agricultural.
  


  
    
      “... Considering myself absolutely innocent before the Soviet public, before the party, I take on the impermissible courage to turn to you, to the party with a request to intercede with the Prosecutor General of the Soviet Union - Rudenko, so that they would not let me die alone, without the comfort of my son and his children in a prison cell or somewhere in exile. I am already an old and very sick woman, I will live no more than two or three years, and then in more or less normal conditions. Let them return me to the family of my son, where my three little grandchildren need the hands of a grandmother.
    


    
      If my communication with people, as with a disgraced and despised by everyone at the present time, is inappropriate, I undertake to observe the prison regime that I now have at home. If I can earn my own bread on my own, I will do the work entrusted to me with all conscientiousness, as I have always done in my life.
    


    
      Regarding L.P. Beria, I will continue to proceed from the decision that the Soviet people and the justice they have worked out will make.
    


    
      If the prosecutor still finds that I was to some extent involved in the hostile action against the Soviet Union, I can only ask him for one thing: to expedite the pronouncement of the sentence I deserved and its execution. I no longer have the strength to endure those moral and physical (due to my illness) suffering with which I now live.
    


    
      Only a quick death can save me from them, and this is precisely what will be the manifestation of the highest humanitarianism and mercy towards me.
    


    
      Nina Teimurazovna Beria"
    

  


  
    In November 1954, after a year and a half of imprisonment and almost a year after the execution of her husband, Nino and his son were released from prison and sent into indefinite exile. By decision of the Presidium of the Central Committee, at first they wanted to go to the Krasnoyarsk Territory, but then they “outplayed” the Urals. Closer to Moscow. Here it is appropriate to recall the old Russian saying "radish horseradish is not sweeter."
  


  
    I must say that in the course of the investigation of the cases of Nino Beria and her son, the investigators persistently tried to understand the "moral decay" of Lavrenty Beria and his "women's affairs." We figured it out long and hard. We managed to find out something. But more on that later. Separate chapter.
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    Work with Beria during the preliminary investigation was taken over, as I already wrote, by the Prosecutor General of the USSR Rudenko. Tsaregradsky, an investigator for the most important cases of the USSR prosecutor's office, helped him during interrogations and kept protocols.
  


  
    A few words about Roman Andreevich Rudenko. The personality is legendary.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp19455136] Rudenko was born in 1908. He went a long way in the prosecutor's office from the district investigator to the prosecutor general, who was almost 30 years old, and outlived two general secretaries, becoming the only Hero of Socialist Labor among prosecutors. At the Nuremberg trials in 1946, he was the chief prosecutor from the USSR, and until 1953 he performed his main work in Ukraine, where he was the prosecutor of the Ukrainian SSR. He worked there for a long time with Khrushchev and was on friendly terms with him. Before him, the Prosecutor General of the USSR was G. Safonov - a gentle, good-natured, passionate hunter.[29] In July 1953, after the arrest of Beria, Safonov was removed from his post, was at the disposal of the Central Committee for almost two years, and then appointed with a demotion by ten posts - Deputy Moscow Regional Transport Prosecutor.
  


  
    Former First Deputy Prosecutor General of the USSR N.A. Bazhenov told me that in the early 60s, Safonov worked under him in one of the departments of the RSFSR prosecutor's office, by which time he had already come out of disgrace. So, according to N.A. Bazhenov, Safonov was then the most diligent and conscientious worker in his department, and the fact that a few years ago he was the country's prosecutor general, the employees of the department and the entire apparatus of the RSFSR prosecutor's office no longer remembered, Grigory Nikolayevich himself did not attach any importance to this.
  


  
    Rudenko became the Prosecutor General of the USSR on June 30, 1953, and Beria put him on immediately. The 45-year-old Prosecutor General urgently created a large investigative group of employees of the Union Prosecutor's Office and the Chief Military Prosecutor's Office, "taking" the main accused - Beria.
  


  
    In the criminal case, I counted about 30 protocols of interrogations drawn up personally by Rudenko. The phenomenon is unique. The current prosecutor generals practically do not participate in interrogations: they have an investigative apparatus for this.
  


  
    On the day he took office, June 30, 1953, Rudenko opened a criminal case, and on July 8, 1953, he sanctioned the arrest of the all-powerful minister. More precisely, he gave the sanction on July 3, and under signature Beria announced on July 8. We can say that from June 26 to July 3, 1953, Beria was illegally detained. But this, as you understand, is a trifle that no one paid attention to then. Although Beria writes about this in his letters from the bunker and is indignant at the fact that he is sitting without any charges being brought against him. The first official interrogation of Beria was conducted by Rudenko and Tsaregradsky on July 8, 1953. On the same day, the first charge was brought against him. Short, "duty", as they say in the prosecutor's office. Here is an excerpt from the first interrogation protocol.
  


  
    “Question: You are under arrest for anti-Soviet conspiratorial activity against the Party and the Soviet state. Do you intend to tell the investigation about your criminal activities?
  


  
    Beria: I categorically deny this.
  


  
    Note that exposing Beria in all his crimes as a whole was a simple matter. The investigation team worked. She interrogated other defendants, collecting material, both in this case and in other cases being conducted in parallel.
  


  
    Already in the first weeks, hundreds of witnesses were questioned. An expanded collegium was held at the Ministry of Internal Affairs. The new leadership, S. Kruglov and I. Serov, naturally took the side of the authorities and how they could vilify Beria and his entourage. Needless to say, this campaign was a success. By the end of July 1953, almost no one from Beria’s inner circle remained at large, and the “sympathizers” quickly disowned him, moved to the accusers’ camp, and everything went “like clockwork.” We note right away that many experienced investigators involved in the investigation of the case, apparently, understood that the main charge would not be “anti-Soviet activity”, but malfeasance committed by Beria. In any case, in a number of protocols this is given the main attention. Although they did not disregard the "counter-revolutionary activities."
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    Documents from L. Beria's criminal case

  


  
    For example, work was actively carried out to investigate the work of the toxicological laboratory at the NKVD, where poisons were tested on living people.
  


  
    The very author of these "scientific studies", Professor Mairanovsky, who was arrested back in 1951 in the JAC case, was once again severely interrogated. S. Mikhoels In May-July 1952, 15 people were convicted - JAC activists. And Mikhoels himself was destroyed by the MGB during a special operation.[30]
  


  
    He testified: “During my experiments on the use of poisons, which I tested on convicts to CMN (I showed this earlier), I came across the fact that some of the poisons can be used to detect the so-called “frankness” in persons under investigation. These substances turned out to be chloral scopolamine and phenamine benzedrine (cola-s).
  


  
    When using chloral-scopopamine (CS), I noticed that, firstly, the doses indicated in the pharmacopoeia as lethal, in reality, are not. This has been verified by me many times on many subjects. In addition, I noticed a stunning effect on a person after using the CS, which lasts about an average of about a day. At the moment when the complete stupor begins to pass and glimpses of consciousness begin to appear, then at the same time the inhibitory functions of the cerebral cortex are still absent. When conducting the reflexology method at this time (shocks, pinches, dousing with water), the subject can reveal a number of monosyllabic answers to short questions.
  


  
    When using Cola-s, the subject develops a strong excited state of the cerebral cortex, prolonged insomnia for several days, depending on the dose. There is an irresistible need to speak out.
  


  
    These data led me to the idea of using these substances during the investigation to obtain the so-called "frankness" from the persons under investigation ...
  


  
    ...For this purpose, Fedotov[31] five investigators were singled out, whose names I do not remember (one of them seemed to be Kozyrev), as well as three types of persons under investigation : confessed, not confessed and partially confessed. It was over them that I conducted experiments together with the investigators. Briefly, the investigators informed me about the circumstances of the case and about those issues that were of interest to the investigation..."
  


  
    This protocol was announced by Beria. And here is his answer: "This is a monstrous crime, but this is the first time I hear about it."
  


  
    We read the case further.
  


  
    “Question: Mairanovsky testified that the production of these experiments was authorized by you and Merkulov, while the latter was provided with an act on the results of experiments on those under investigation. Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: I categorically state that I did not know this.
  


  
    Question: How could you not know about these experiments, which were carried out in the institution entrusted to you by a whole group of persons on many people under investigation.
  


  
    Beria: I didn't know that.
  


  


  
    I must say that Beria's "ignorance" of the existence of such a laboratory in the NKVD does not relieve him of responsibility, as you understand. He still has to answer for it. This is first. And secondly, Beria simply lied. Here he was completely exposed by the testimony of Mairanovsky, his deputy Merkulov, the head of the prison Mironov, the head of the special department Sudoplatov, the commandant of the NKVD Blokhin.
  


  
    So "according to the laboratory"[32] Beria was completely exposed, and this episode, despite his denial of his guilt, was absolutely correctly imputed to him.
  


  
    The only alarming fact is that Mairanovsky conducted these “miracle experiments” in the late 30s and early 40s, and the proceedings with his boss are being held in 1953. Unclear temporary situation. Is not it? By the way, if Beria, Merkulov and Kobulov were convicted of state crimes, which included episodes related to the work of this Mairanovsky laboratory, then Mairanovsky himself was convicted in 1952 for the same, but under completely different articles - for official negligence without any serious consequences.
  


  
    The investigation also showed great interest in the period when Beria led the NKVD of Georgia and was there the first secretary of the Central Committee. In terms of time, this is 10 years earlier than Mairanovsky's experiments. His henchmen were interrogated, primarily Goglidze, Merkulov, Kobulov. Archival materials, certificates, reports were received, “old” cases were raised, from which it is clear that at that time in Georgia, in modern terms, real lawlessness was going on, but simply terror under the guise of exposing the enemies of the people. Hundreds of Beria's resolutions have been discovered, which indicate that it was he who organized this lawlessness.
  


  


  
    Here are excerpts from the case.
  


  
    “Question: You are presented with a memo on the letterhead of the Central Committee of the CP (b) of Georgia, addressed to the NKVD to Kobupov, dated July 17, 1937 for the arrest of 14 people and a letter addressed to Kobulov and assistant. Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia Tavadze, where a list of persons subject to arrest on your instructions is given. Do you confirm this?
  


  
    Beria: Yes, I confirm that the note shown to me was written by me. It gave instructions on the arrest of 14 people.
  


  
    Question: You are presented with a certificate for 14 people “passing” according to the testimony of Avaliani K.A. November 22, 1937 (on those arrested), which contains your resolution of November 27, 1937 : "arrest everyone." Do you confirm this?
  


  
    Beria: I confirm that this document has been presented to me. It looks like I've imposed a resolution.
  


  
    Question: You are presented with a certificate on the protocol of interrogation of E.I. Shakhnovits-Devdariani. January 29, 1937 for 27 people, "passing" according to her testimony, who had not been repressed before. This certificate contains your resolution dated 4.2.1938 "arrest, demand Moscow." Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: The certificate was presented to me. I confirm that I have imposed a resolution on it.
  


  
    Question: You are presented with a list of 20 people who are "passing" according to the testimony of the accused Loman K.G. dated November 27–28, 1937, which had not previously been seized, with your resolution to "arrest". Do you confirm this?
  


  
    Beria: The list was presented to me. The resolution is mine.
  


  
    Question: You are being shown a copy of the record of the interrogation of the accused BM Markovin. January 25, 1938 with your resolutions: “arrest Maksimenko. 1/30/1938 ”, “arrest Litvak and take his wife to work today. 30.1.38 ”, “Arrest Sverdlov”,[33] "arrest Ryvkin". Do you confirm this?
  


  
    Beria: I have been shown a copy of the interrogation of the accused Markovin dated 25 1.38 I confirm that all these resolutions were made by me.
  


  
    Question: You are being shown a copy of the record of interrogation of E.S. Mikeladze. dated 2.12.1937 with your resolution: “Take him firmly into work. He may be a spy", with a note "Category 1" on the protocol.[34]
  


  
    Beria: A copy of the protocol of interrogation of Mikeladze E.S. presented to me, resolution made by me.
  


  
    Question: You are presented with the protocol of interrogation of Murin Ya.B. dated 1.2.1938 with your resolution: “Goglidze: 1) take a detailed and precise protocol from him, for which I ask you to interrogate. 2) Ibrahim Suleiman to take to work - to achieve recognition and secret coverage. 3) to produce installation data on passing persons. 4) Lida and her husband must be secretly seized. L.B. Urgently". Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: Yes, I confirm that the resolution on the protocol of interrogation of Murin presented to me was made by me.
  


  
    Question: You are being shown a copy of the interrogation report of R.S. Gugunava. dated October 27, 1937, which contains your resolution: “Goglidze. Take firmly into the work of Gugunava. He knows a lot, but says nothing. October 29, 1937 Do you confirm this?
  


  
    Beria: Yes, the resolution on this document, which was presented to me, was imposed by me.
  


  
    Question: You are presented with a statement by Gordeladze G., addressed to S. Goglidze, People's Commissar of Internal Affairs of the GSSR. On this statement, in which Goglidze writes that E. Bedia[35] (also arrested on your orders) "often expressed dissatisfaction with his position, said that he was not nominated, that he was working, and others receive awards, orders, that Beria’s report on the history of the Bolshevik organizations in Transcaucasia was written almost by his own hand ”..., you imposed a resolution:“ take him to work, twist, knows a lot and hides. September 29, 1937 Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: Yes, the resolution on this statement presented to me was made by me.
  


  
    Question: You are being shown a copy of V.V.'s additional testimony. Zhuzhunava with your resolution: Strongly beat Zhuzhunava (the date of the resolution and testimony is missing). Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: Yes, the resolution "to beat Zhuzhunav hard" was made by me.
  


  
    Question: After your resolution to "strongly beat Zhuzhunav", a protocol of interrogation dated November 11-17, 1937 on 22 pages, on which you made 19 resolutions on the arrest of persons "passing" according to his testimony. You are presented with this protocol with resolutions. Do you confirm this?
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    L. Beria's resolution on this document was considered by the court as evidence of the defendant's guilt

  


  
    Beria: Yes, these resolutions on the arrest of persons passing on the testimony of Zhuzhunav were made by me.
  


  
    Question: You are presented with a copy of the minutes of the interrogation of the accused Zardaniya dated January 25, 1938, according to whose testimony 36 people "passed through", with your resolution: "arrest those passing through. 7.2.38 There is a note on the protocol: “category 1”. Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: This document has been presented to me. I acknowledge that the resolution was made by me.
  


  
    Question: You are presented with 13 volumes of archival materials from the Ministry of Internal Affairs of the Georgian SSR, which contain hundreds of similar resolutions of yours. Now you admit that for your counter-revolutionary conspiratorial purposes you created an atmosphere of terror, cracked down on people you didn’t like, using methods of physical coercion for this and falsifying the materials of the investigation?
  


  
    Beria: I do not admit that I did this for counter-revolutionary purposes, but I admit that there were gross perversions of the law, that with such numerous instructions about arrests, innocent persons, slandered as a result of illegal methods of investigation, could be repressed, but I affirm that These resolutions were imposed by me after the reports of Goglidze and Kobulov.
  


  
    And yet, Beria at Rudenko "injected" with difficulty. Here is an excerpt from the interrogation protocol of Beria dated September 2, 1953.
  


  
    “Question: You are being read Goglidze’s testimony as follows:
  


  
    “Beria repeatedly instructed me, Kobulov and my deputies, in the presence of other department heads, to beat those arrested before being shot. Such instructions were then passed on to the group that carried out the sentences and decisions of the Georgian NKVD troika, and those arrested were beaten.” Do you confirm this?
  


  
    Beria: Goglidze does not show correctly.
  


  
    Question: Don't lie. The testimony of Savitsky dated August 13, 1953 is read out to you:
  


  
    “I should note that no measures of physical coercion were applied to those arrested who gave confessions during the investigation. But when the sentences were carried out, they were necessarily beaten at the direction of Beria, who said: “Before you lead them to the next world, beat them muzzle". This is true?
  


  
    Beria: Savitsky shows clearly wrong.
  


  
    Question: Did you order not only beatings, but also other especially sophisticated and painful types of torture?
  


  
    Beria: Never ordered.
  


  
    Question: Don't lie. I am reading to you the testimony of Savitsky dated August 18, 1953:
  


  
    “There was a cold punishment cell in the NKVD of Georgia. The arrested person was pushed into the cell, which was not heated, its windows were open, snow was falling on the floor, the arrested person could neither sit nor lie down in the cell. Sometimes the arrested were placed in a cell in trousers and a shirt, it is possible that they were stripped naked and pushed into the cell naked. This chamber was organized around March 1937 on the personal instructions of Beria, who personally instructed Kobulov Bogdan and Goglidze how to do it. Beria said: “Be less ceremonious with the arrested, create a special cold punishment cell, pour snow into it, open the window, put the arrested person in and let it air out.”
  


  
    Do you now admit that you were the initiator of the use of inhuman torture prohibited by law in order to obtain a forced confession from those arrested?
  


  
    Beria: I don't admit it. Savitsky speaks a clear lie.
  


  
    Question: Did you understand that testimony obtained through beatings and torture should lead to slander on innocent people?
  


  
    Beria: It has always been clear to me.
  


  
    Question: Admit that in your hands such criminal methods of obtaining testimony served the purpose of reprisals against people objectionable to you?
  


  
    Beria: I have never resorted to this.
  


  
    Question: Do you admit that by physically destroying people you didn't like, you were at the same time hiding your close associates from punishment?
  


  
    Beria: I do not admit it.
  


  
    However, Rudenko did not need much effort to prove Beria's guilt and expose him for organizing, for example, the murders in 1939 of the USSR envoy to China Bovkun-Lugants and his wife in a special train car in the Kutaisi region[36].
  


  
    Beria was exposed by the testimony of the NKVD officers Tsereteli, Vlodzimirsky, Mironov, Rapava. True, it must be admitted that Rudenko did not investigate this episode until the end. And that's why. Beria referred to the instructions of the "instance". And Rudenko, unfortunately, did not find out who exactly he had in mind and did not write it down in the protocol.
  


  
    The situation is similar with the "confiscation" or, simply, the murder of Marshal Kulik's wife K. Simonich-Kulik[37]. Organizer - Beria. It was he who gave orders to the special group: Merkulov, Kobulov, Vlodzimirsky, Blokhin, Gulst. Everything is proven. Only one thing has not been clarified - from whom did this idea come? But "instance" appears.
  


  
    According to the execution without trial in 1941 in Kuibyshev, Saratov and Tambov, 25 people - the same picture. The order to the executor Semenikhin was signed by Beria, and Rudenko did not find out who gave him such an instruction. He didn't even try[38].
  


  
    Beria was exposed by testimony in terms of repression and over the family of Sergo Ordzhonikidze after the latter's suicide in 1937.
  


  
    Such a fact is interesting. Beria 09/20/1937 for ref. No. 160; 2488/s sent Stalin a copy of the protocol of the interrogation of Orakhelashvili, a responsible official of Georgia, in which Sergo Ordzhonikidze himself was exposed in anti-Soviet activities. Here is an excerpt from that protocol.
  


  
    “I want to testify about the role of Sergo Ordzhonikidze in our counter-revolutionary organization...
  


  
    First of all, being very closely associated with Sergo Ordzhonikidze, I witnessed his patronizing and conciliatory attitude towards the bearers of anti-party and counter-revolutionary sentiments ...
  


  
    In general, I must say that the reception room in the apartment of Sergo Ordzhonikidze, and on weekends his dacha (in Volynskoye, and then in Sosnovka) were often gathering places for members of our counter-revolutionary organization, who, while waiting for Sergo Ordzhonikidze, carried on the most frank counter-revolutionary conversations that in no way ceased even with the appearance of Ordzhonikidze himself ...
  


  
    It must be admitted with all frankness that Sergo Ordzhonikidze actually inspired our counter-revolutionary struggle against the party leadership of Georgia and personally the Secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia - Lavrenty Beria, although he was not organizationally connected with us in counter-revolutionary work.
  


  
    He not only supported our counter-revolutionary attacks against Stalin and the Secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia - Lavrenty Beria, but, on the contrary, set the tone for these counter-revolutionary conversations of ours ...
  


  
    Subsequently, I became aware that Sergo Ordzhonikidze, together with Levon Gogoberidze, Petre Agniashvilli and Nestor Lakoba, are waging the most active struggle against the Secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia - Lavrenty Beria, spreading deliberately slanderous and outrageous fabrications against him..."
  


  
    This episode is included in Beria's accusation as an attempt to slander Sergo Ordzhonikidze.
  


  
    In addition, the head of security Sarkisov testified during interrogation that Beria, already in Moscow, had repeatedly personally interrogated those arrested in Lefortovo prison. From the office where Beria interrogated, as Sarkisov testified, there were knocking, noise and screams characteristic of a beating. Kobulov, Merkulov and others usually “worked” with Beria. Arrested, according to Sarkisov, during the beatings first shouted: “I don’t know, I’m not to blame!”, And then: “I will talk!” After that, the beaten people were taken to the investigator in another office.
  


  
    Sarkisov told how, at the direction of Beria, he, together with the investigator, once laid the arrested Dagin on the floor, beat him with rubber sticks, after which he confessed to participating in an anti-Soviet organization.
  


  
    Nevertheless, it must be said that many facts from Beria’s criminal activities “couldn’t resist”: either there was not enough evidence, or, according to Rudenko, and then the court, these facts themselves did not constitute a crime, were insignificant. In the prosecutor's office, when investigating cases, this phenomenon happens quite often, and the investigators among themselves call it "small things."
  


  
    Here is some data on this "small things" from the criminal case of Beria.
  


  
    “Question: In her testimony, Sharia[39] states that Bonapartist, dictatorial tendencies have been clearly visible on your part lately. Is it correct?
  


  
    Beria: This is absolutely not true. I can't explain why Sharia says that.
  


  
    Question: Do you admit that, while assuring the Party and the people of fidelity to the principles of Leninist-Stalinist policy, you, in the circle of people close to you—Ordyntsev, Ludvigov, Shariy—desecrated the memory of the leader, blasphemously mocked him?
  


  
    Beria: I refuse to answer this question, I can answer the Presidium of the Central Committee of the CPSU.
  


  
    Question: Do you admit that for your criminal purposes you opposed the organs of the Ministry of Internal Affairs to the party and the Soviet state?
  


  
    Beria: I absolutely do not admit it.
  


  
    Question: To whom did you tell that in a state "there should not be two masters—the party and the Soviet government"?
  


  
    Beria: I didn't tell anyone.
  


  
    Question: Where and to whom did you say that there should be only one boss in the Ministry of Internal Affairs, meaning yourself?
  


  
    Beria: I have not said this to anyone and anywhere.
  


  
    Question: What did you say about the importance of the party organization in the Ministry of Internal Affairs and about the role of the secretary of the party organization?
  


  
    Beria: I did not say anything anti-Party about the role of the secretary of the party organization of the Ministry of Internal Affairs and the party organization.
  


  
    Question: What were you hinting at when you said that in a year such events might take place, before which the events of today would seem trifling?
  


  
    Beria: I didn't tell anyone.
  


  
    Question: Do you admit that you deliberately appointed the leading cadres of the bodies of the Ministry of Internal Affairs without the consent of the Central Committee of the CPSU?
  


  
    Beria: I didn't appoint anyone on purpose.
  


  
    Question: You are not telling the truth, do you know Mamulov, is he a person close to you?
  


  
    Beria: I believe that this is a party person and a person more or less close to me. There were no personal accounts between me and Mamulov.
  


  
    Question: The testimony of your entourage Mamulov is read out to you:
  


  
    “Among the employees of the Ministry of Internal Affairs and even among party workers, Beria instilled the opinion that the Ministry of Internal Affairs should stand above the party and the government. It was felt that he wanted to turn the Ministry of Internal Affairs into some kind of second government center. This is confirmed by the fact that he appointed senior officials of the Ministry of Internal Affairs without the consent of the party bodies, and if he had to coordinate these issues, he did it with great reluctance.
  


  
    Do you acknowledge it?
  


  
    Beria: I deny these testimony of Mamulov.
  


  
    Question: For what purpose did you appoint to leading positions in the central apparatus of the Ministry of Internal Affairs and on the periphery discredited and untrustworthy people who are closely connected with you?
  


  
    Beria: I don't know such people, maybe there are, but I don't know them.
  


  
    Question: Why did you threaten the head of the Lvov Department of the Ministry of Internal Affairs, Strokach, to “rot in the camp” and “turn him into camp dust”?
  


  
    Beria: I was rude towards Strokach, but in that form, I don't remember now. Went wrong. I acted incorrectly when I proposed to collect data on the composition of the workers of the Party and Soviet bodies, but I proceeded from the best of intentions - to submit the material to the Presidium of the Central Committee of the CPSU.
  


  
    Question: Doesn't your task to the chiefs of the Ministry of Internal Affairs to collect information about the composition of Party workers, about shortcomings in the work of Party organs, not indicate that this was an attempt to put the organs of the Ministry of Internal Affairs above the Party and Soviet organs.
  


  
    Beria: Of course, I did wrong. I should not have done this, but proceeded from party motives in order to present the material to the Central Committee.
  


  


  
    According to this scheme, all further work with Beria went on. He admitted some things, denied some things, but on the whole, of course, he was convicted of a number of grave crimes, and above all official crimes.
  


  


  
    
  


  
    1916. Lavrenty Beria — student

  


  
    
  


  
    20s. L. Beria is an employee of the Baku Cheka. Still ahead...

  


  
    
  


  
    TO THE POWER OF SOVIETS! 


    C. Kirov, S. Ordzhonikidze, S. Budyonny, L. Beria (standing in the front row on the right in an overcoat, with a folder). Transcaucasia. Early 20s. 


    (Photo from Baku State Archive)

  


  
    
  


  
    Lavrenty Beria is the chairman of the Transcaucasian GPU. Early 1930s and the beginning of repressions

  


  
    
  


  
    After receiving awards.


    Seated: N. Khrushchev, A. Zhdanov, L. Kaganovich, L. Beria, N. Lakoba. Mid 1930s

  


  
    
  


  
    2nd session of the USSR Supreme Soviet of the first convocation. 


    1st row — M. Shkiryatov, L. Beria, N. Khrushchev, I. Stalin 2nd row — A. Zhdanov. G. Malenkov. 1938

  


  
    
  


  
    K. Voroshilov and L. Beria.


    Two friends, two people's commissars, two future marshals., and two irreconcilable enemies

  


  
    
  


  
    Friends on vacation

  


  
    
  


  
    K. Voroshilov, L. Beria, I. Stalin. Last instructions. Mid 1930s

  


  
    
  


  
    L. Beria, K. Voroshilov, M. Bagirov. Mid 1930s

  


  
    
  


  
    M. Bagirov and L. Beria in the classroom. 1934

  


  
    
  


  
    I. Stalin and L. Beria make a fire. 30s

  


  
    
  


  
    Always together... 


    L. Beria, I. Stalin, M. Kalinin.

  


  
    
  


  
    1938. L. Beria - General Commissar of State Security, People's Commissar of Internal Affairs of the USSR

  


  
    
  


  
    L. Beria with his son Sergo

  


  
    
  


  
    In the foreground L. Beria with Stalin's daughter Svetlana. In the background I. Stalin and an unknown signalman.

  


  
    
  


  
    N. Beria with her son Sergo

  


  
    
  


  
    Friendly family We love and are loved. 


    (Sergo, Nina Teimurazovna, Lavrenty Pavlovich and Sergo's wife Marfa Peshkova). Late 40s

  


  
    
  


  
    L. Beria with his wife Nina Teimurazovna at the dacha. (Helpers nearby)

  


  
    
  


  
    L. Beria (in the center, wearing a hat) fishing. The last grass is a security guard S. Nadaraya

  


  
    
  


  
    Chief of Beria's personal guard Colonel R. Sarkisov. Photo from the archive of the Sarkisov family.


    Published for the first time.

  


  
    
  


  
    Guard.


    Left R. Sarkisov. Near S. Nadaraya. Tired, but always on duty. (Later they will be condemned as traitors to the motherland)

  


  
    
  


  
    P. Sarkisov and General of the Army I. Bagramyan. Countrymen. Published for the first time.

  


  
    
  


  
    P. Sarkisov with his wife and daughter Published for the first time.

  


  
    
  


  
    Caricature of Beria.


    The author of the drawing made at the meeting of the Council of People's Commissars of the USSR in 1937, —Chairman of the State Planning Committee of the USSR V. Mezhlauk—was repressed. Shot in 1938

  


  * * *


  
    The criminal case against Beria, as expected, contains documents characterizing him. Typically, characteristics are used for this. But in the case of Beria there are no characteristics in the classical form. And are they needed? Beria's titles alone are quite enough to make the usual entry for such cases "characterized positively at work." It is known that at the time of his arrest, Beria was a Hero of Socialist Labor, a deputy of the Supreme Soviet of the USSR, a member of the Presidium of the Central Committee of the CPSU. He had many awards, the title of Marshal of the Soviet Union. What characteristics can be discussed? I will note right away that in the case file concerning the other defendants - Merkulov, Kobulov, Dekanozov, Meshik, Vlodzimirsky and Goglidze, there are also no characteristics. For the same reasons. Numerous questionnaires, extracts from party and official documents relating to the work and service of Beria from the beginning of the 20s to the moment of arrest are attached to the materials of the Beria case.
  


  
    Here is some data from the personnel authorities.[40]
  


  Lavrenty Pavlovich Beria


  
    Born in the family of a poor peasant on March 17, 1899, in the village. Merkheuli in Abkhazia. Georgian. In the CP from 03.17. Member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks - CPSU (17th, 18th and 19th congresses). Member of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR 17.01.38–31.05 39. Candidate member of the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks 03.22.39–18.03.46. Member of the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks 03/18/46–10/16/52. Member of the Presidium of the Central Committee of the CPSU 16.10.52–26.06.53. Member of the Bureau of the Presidium of the Central Committee of the CPSU 16.10.52–05.03.53. Deputy of the Supreme Soviet of the USSR 1-3 convocations. Hero of the Social Labor 1943. Laureate of the Stalin Prize 1 degree 10/29/49.
  


  
    Education: Sukhumi Higher Primary School 1906–1915, graduated with honors, secondary mechanical engineering. tech. school, Baku 1919, Baku Polytechnic Institute, institute 1920–1922.
  


  
    Treasurer of the illegal Marxist circle of mechanic-building. colleges, Baku 1915–1917; intern Ch. Nobel's office in Balakhany 1916; organized a cell of the RSDLP(b) Baku 03.17; hydraulic technician detachment, Romanian Front 06.17–12.17; collaborator Secretariat of the Baku Council 01.18–09.18; remained in Baku during the Turkish occupation; clerk at the "Caspian Association White City" plant Baku 10.18–01.19; prev. underground cell of RCP(b) technicians in Baku 02.19–04.20; on behalf of the Gummet party, he entered the Musavat counterintelligence service, autumn 1919–03.20; collaborator Baku customs 03.20–04.20; full Caucasian Regional Committee of the RCP (b) and the registration department. 11th Army in Georgia 04.20; arrested by Georgian Mensheviks in Tiflis 04.20; released with an order to leave Georgia within 3 days, under the surname Lakerbaya worked in the embassy of the RSFSR in Georgia 04.20–05.20; arrested by the Mensheviks 05.20; was in the Kutaisi prison 05.20–07.20; exiled to Soviet Azerbaijan 08.20; Administration, Affairs of the Central Committee of the Communist Party (b) of Azerbaijan 08.20–10.20; resp. Secretary of the Extraordinary Commission for the Expropriation of the Bourgeoisie and the Improvement of the Life of the Workers, Baku 10.20–02.21.
  


  
    In the bodies of the Cheka - OGPU: deputy. early secret opera. department of the Azerbaijan Cheka 04.21–05.21; deputy prev. Azerbaijan Cheka; early SOCH 05.21–11.22; deputy prev. Georgian Cheka; early SOCH 11.22–03.26; deputy prev. GPU Cargo. SSR; early SOC 03.26–02.12.26; deputy Plenipotentiary of the OGPU in the ZSFSR; deputy prev. Transcaucasian GPU 02.12.26–17.04.31; early SOU PP OGPU in the ZSFSR and the Transcaucasian GPU 12.26–17.04.31; prev. GPU Cargo. SSR 02.12.26–03.12.31; People's Commissar of internal cases Cargo. SSR 04.04.27–12.30; early OO OGPU of the Caucasian Red Banner Army and plenipotentiary of the OGPU of the USSR in the ZSFSR - before. Transcaucasian GPU 17.04.31–03.12.31; member of the collegium of the OGPU of the USSR 08.18.31–03.12.31.
  


  
    At party work: 1 Secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia 11/14/31–08/31/38; 1 Secretary of the Transcaucasian Regional Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks 10/17/32–12/05/36; 1 Secretary of the Tbilisi City Committee of the Communist Party (b) of Georgia 05.37–31.08.38.
  


  
    In the NKVD bodies: 1 deputy. commissar of internal Affairs of the USSR 22.08.38–25.11.38; early 1 ex. NKVD USSR 09/08/38–09/29/38; early GUGB NKVD USSR 09/29/38–12/17/38; People's Commissar of internal Affairs of the USSR 25.11.38–29.12.45; deputy before the Council of People's Commissars of the USSR 03.02.41–15.0.46; member of the State Defense Committee of the USSR 06/30/41–09/04/45; deputy prev. GKO USSR 16.05.44–04.09.45; prev. State. Committee No. 1 at the Council of People's Commissars - Council of Ministers of the USSR 08.20.45–26.06.53; deputy prev. CM USSR 19.03.46–15.03.53; 1 deputy prev. CM USSR 5.03.53–26.06.53; minister of internal Affairs of the USSR 5.03.53–26.06.53. Arrested on June 26, 1953 at a meeting of the Presidium of the Central Committee of the CPSU, at the Plenum of the Central Committee of the CPSU on July 2, 1953–07/07/53, removed from the CPSU Central Committee and expelled from the party as "an enemy of the Communist Party and the Soviet people", sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on December 23, 1953 to VMN. Shot.
  


  
    Ranks: Commissioner of State Security 1st rank 09/11/38; General Commissioner of the GB 30.01.41; Marshal of the Soviet Union 07/09/45.
  


  
    Awards: Order of the Red Banner of War Cargo. SSR 03.07 23; Order of the Red Banner No. 7034/3.04.24; Order of the Red Banner of Labor Cargo. SSR 10.04.31; Order of the Red Banner of Labor Azerbaijan. SSR 14.03.32; Sign "Honorary Worker of the Cheka - GPU (XV)" No. 205 / 20.12.32; Order of Lenin No. 1236/17.03.35; Order of the Red Banner (MPR) No. 441/15.07.42; Order of the Republic (Tuva) 18.08.43; medal "Hammer Sickle" No 80/30.09.43; Order of Lenin No. 14839/30.09.43; Order of the Red Banner No. 11517/03.11.44; Order of Lenin No. 27006/21.02.45; medal "XXV years of the MPR" No. 3125/19.09.46; Order of Lenin No. 94311/29.03.49; Order "Sukhbaatar" (MPR) No. 31/29.03.49; Order of Lenin No. 118679/29.10.49; Order of the Banner of Labor Arm. SSR; 7 medals.[41]
  


  
    In the materials of the criminal case there is a profile of an employee of Az. Ch K dated February 10, 1922, filled out by Beria himself when he was hired by the Cheka. The questionnaire consists of columns and is constructed in such a way that he himself gives answers to the questions indicated in the columns.
  


  
    Here is Beria's entry on the first section (spelling and syntax preserved).
  


  
    1. Surname, name, patronymic (nickname): Beria Lavrenty Pavlovich.
  


  
    2. Year and place of birth: 1899 g, Sukhumi.
  


  
    3. Citizenship (yours and your parents): Russian subjects.
  


  
    4. Marital status: single.
  


  
    5. When they began to live by independent work: from 1915, from the age of 17.
  


  
    6. What languages do you know besides Russian: Georgian, and I understand Turkic.
  


  


  
    In the second section we read:
  


  
    1 Dependent on you: mother Beria Marta Ivanovna - 54 years old. Sister - Anna Pavlovna - 16 years old, niece Susanna Kapitonovna - 6 years old.
  


  
    2. Not dependent on you: father Pavel Khukhaevich - 50 years old, address: Sukhumi, village of Merkheuli, peasant.
  


  
    3. Your origin: peasant.
  


  
    In the same section, Beria indicates that his mother, sister and niece “are with him at the apartment at the address: Baku, st. Trading, house 10. Further, Beria points out that the maternal brother Kapiton Dmitrievich Kvaratskhelia "it is not known where he is, and the maternal sisters Elena and Agasha Kvaratskhelia are in Georgia." In the section on education, Beria writes that he graduated from the Sukhumi Higher Primary School, then the Baku Polytechnic School. Further, he indicates that he is studying in the 2nd year of the Baku Polytechnic Institute.
  


  
    In the column “Property status before the revolution,” Beria wrote: “I had and don’t have anything.” In the next column “Did you serve in the Red Army. When, where and in what position" indicates the following:
  


  
    “In 1920, in the Register of the Caucasian Front under the Revolutionary Military Council of the 4th Army, district [illegible word][42] for overseas work in Georgia, and then [inaudible] Registrar Commissioner."
  


  
    Further, from the questionnaire, you can find out that he did not undergo military training. Subject to enlistment in the army. It was accepted for military registration on January 25, 1922 in Baku. From 1909, he studied, trained primary school students, and during the summer months served with Nobel.[43] In 1917 he also studied, and from the end of April he served in the hydrotechnical organization of the Romanian Front as a trainee as a foreman.
  


  
    In the column “What they did after the October Revolution before being accepted into the Cheka,” Beria writes the following: “He studied and at the same time worked in the Executive Committee of the Council of Workers, Peasants and Sailors’ Deputies in the commission to combat counterintelligence from the Bolshevik Gummet party. He led the cell, was engaged in misinformation. He was the head of the combat detachment of the communists on the eve of the coup in Baku. Further, Beria reports that after the coup in Baku, he was sent by the regional committee of the Communists of the Bolshevik Party to the register of the Caucasian Front under the Revolutionary Military Council of the 11th Army for foreign work in Georgia. He was the manager of the affairs of the Central Committee of Az. KP (b), executive secretary of the Cheka for the expropriation of the bourgeoisie and the improvement of the life of workers. By the decision of the Politburo of the Central Committee of Az. KP (b) was appointed deputy. head of the secret operations department of the Central Committee of Az. CP(b).
  


  
    Frankly speaking, it is difficult for a person who is far from knowing the political situation in the Transcaucasus after the revolution in the 20s to understand the path that Beria took, but he wrote all this down in the questionnaire and it is clear from the text that Beria himself has no ambiguities. A modern psychologist, after reading this text, should note that Beria's thought is presented correctly, logically and concisely. Answers questions specifically. Knowledge of the Russian language, general development and literacy are good, handwriting is worked out. I must say that the 20-year-old Beria makes few spelling and grammatical errors. He is fond of, however, capital letters. But the word "communist" Beria - Georgian by nationality - writes, as expected, with two letters "m". (I knew one Russian hockey player, an Olympic champion, who wrote the word "hockey" all his life like this: "hackey".)
  


  


  
    There are some other interesting details in the questionnaire.
  


  
    In particular, Beria notes that he was a member of the circle of Social Democrats of students. In the column "What kind of work was done in the party" he indicated the following:
  


  
    “He conducted all kinds of work on the appointment of the Central Committee of Az. CP(b) and underground committee; organizational, administrative, propaganda, etc. etc. p.». This is written by me verbatim.
  


  
    Further, he reports that he did not and does not have relatives abroad.[44]
  


  
    In the column “Were they subjected to repressions for their revolutionary activities”, Beria indicated: “from March to November 1917, he was not subjected, and from November 1917, he was imprisoned by the Menshevik government of Georgia for agitating an armed uprising in the army, etc. d.
  


  
    After a 4-day hunger strike, having spent more than 2 months, he was sent out of Georgia in stages.
  


  
    In one of the columns of the same questionnaire, Beria writes:
  


  
    “... In Baku, during the March coup, he was the commandant of the Executive Committee, where he collected information from all corners of the city and forwarded it to the Military Revolutionary Committee of the Caucasian Red Army; Alyosha Japaridze[45] and other leaders...”
  


  
    In the column "Which elected positions, when and where" Beria writes as follows:
  


  
    “1. Chairman of the detachment of workers and employees, and soldiers. Repeatedly visited the congresses of the detachment.
  


  
    2. Member of the strike committee of all students.
  


  
    3. Head of his class, at the school since 1916
  


  
    4 Chairman com. Cells of the underground technicians.
  


  
    5. Member Buck. Council of RCM deputies.
  


  
    6. I have repeatedly been elected at the Baku Party Conferences.”
  


  
    This questionnaire dated February 10, 1922 was compiled by Beria in connection with his registration for work in the Cheka. In the column "Who recommends you" he wrote: "The Central Committee of the Azerbaijan Communist Party (Bolsheviks)".
  


  
    And he indicates his address: Baku, Torgovaya street, house No. 10, 4th floor, apt. 2.
  


  


  
    At the end of the graph's questionnaire: "What would you like to additionally tell about yourself." He reports:
  


  
    “Being in the 2nd year of the Faculty of Civil Engineering at BPI[46] and wishing to continue studying to become a red specialist so that he can be a useful worker for our communist party, most earnest request to give the opportunity Continue your studies and graduate from college. As a last resort, to give the opportunity to study intermittently, as for work in the Cheka, I am absorbed by it, and it would be desirable for a thorough study of Russian methods of work in the organs of the Cheka to send me to work in the Central Cheka.
  


  
    The usual biography of the future leader. Probably, other leaders had similar personal data about the beginning of their journey: in childhood, poverty, work, study, a “little” army, elected positions and ... further up the career ladder.
  


  
    But there is one interesting point. In the column "Have you worked in other search bodies, where and in what position" Beria wrote:
  


  
    “He worked for about 2 months for the Bolshevik Gummet party in the commission for combating counter-revolution under the Musavat government.”
  


  
    It is very difficult for a person unfamiliar with the Bolshevik past of Transcaucasia to understand this proposal. What is the Gummet Party? What was her mission and purpose? What is the commission for combating counter-revolution? Who created it and why? What is Musavat [47] government? Why did the Gummet party send Beria there?[48]
  


  
    Looking ahead, I will say that in 30 years, in 1953, this handwritten recording of his will play a fatal role for Beria. He will be charged under article 58-13 of the Criminal Code of the RSFSR "Active actions against the working class and the revolutionary movement, shown in a responsible or secret (agency) position under the tsarist system or with counter-revolutionary governments during the civil war." It’s just not clear why this issue will arise so sharply only after 30 years, and then, in 1922, “in hot pursuit”, when Beria entered the Cheka, no one focused on this. He did not sharpen it later, when he quickly went up the career ladder. Moreover, there is also Beria's autobiography, written by him a little later, in 1923. There is also talk about it.
  


  
    Actually, this autobiography is of interest - even historical. It contains all of Beria in his younger years. In the struggle for Soviet power.
  


  
    The autobiography is attached to the materials of the criminal case. It is typed on a typewriter in Russian, signed by Beria. The date of compilation is October 22, 1923. Here are excerpts from the text (spelling, style and abbreviations preserved).
  


  
    “I was born on March 17, 1899 all L. Merkheuli (15 versts from the city of Sukhumi) in a poor peasant family. Due to the fact that my education was a burden to my parents, while still a student of Sukhumsk. I taught elementary school students at the city school, thus helping the family, and this continued intermittently until 1915 In 1915 I moved to Baku; From that moment my independent life begins. Already from these days, studying at the Technical School, I have an old mother, a deaf-mute sister and a niece of 5 years old as my dependents.
  


  
    Further, Beria describes in detail his entire young life and ends the five-page document with an interesting conclusion that testifies to his craving for knowledge.
  


  
    “During his party and Soviet work, especially in the organs of the Cheka, he lagged far behind, both in terms of general development, and he still did not receive his special education. Having an attachment to this branch of knowledge, having spent a lot of time and effort, I would ask the Central Committee to provide me with the position of continuing this education in order to complete it as soon as possible. Completed special education will give me the opportunity to use my experience and knowledge in this area of Soviet construction, and the party to use me as it sees fit.
  


  
    This is where the typescript ends. The hand of L. Beria made a postscript with the following content:
  


  
    “At the same time, attached: Extract from the order of the GPU No. 45.
  


  
    A copy of the diploma of the Council of People's Commissars of the ASSR dated 11/12/1922
  


  
    A copy of the certificate issued by B.K. AKP dated 04/16/1921 with the appropriate signatures.[49] 10/22/1923 Beria.
  


  
    In the case file on Beria, there are also documents from his personal file, already from the accounting department of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks. Here is an interesting questionnaire compiled somewhat later by the commission. The members of the commission are L. Dumbadze, M. Kvaraktskhelia, S. Metrelbashvili. The date is not specified, but it can be assumed that this questionnaire was compiled while L. Beria was at party work in Georgia. Or at the moment of transition to it. Here is the text:
  


  
    I. 1. Scale - county. Group-12.
  


  
    2. Experience (verified) - since 1917
  


  
    3. Whether subjected to repression, what and when - a short-term arrest by the Menshevik Government.
  


  
    4. Whether there were breaks, for what reasons and when - it is not established.
  


  
    5. Were you a member of another party besides the RSDLP(b), if so, when and what kind of work did you carry out - did you not.
  


  
    6. Whether fluctuations were noticed in critical minutes - they were noticed. In prison, he did not obey the regulations and showed cowardice. He did not take part in the hunger strike of the communists.
  


  
    7. Whether deviations and vacillations away from revolutionary Marxism were noticed - no.
  


  
    8. Does it have any bias:
  


  
    a) to careerism,
  


  
    b) to bureaucracy,
  


  
    c) to squabbles and groupings.
  


  
    “There have been deviations. Both to bureaucracy and to careerism, but under the guidance of older comrades, with his youth, these shortcomings can be eliminated.
  


  
    9. Has any bias:
  


  
    a) to nationalism,
  


  
    b) toward leftism
  


  
    “There was a tendency towards leftism.
  


  
    10. He is popular among the workers and peasants—as a young worker, the workers and peasants do not yet know him.
  


  


  
    II. Theoretical preparation:
  


  
    1. Is he familiar with Marxist literature and to what extent - from individual pamphlets of Marxist literature.
  


  
    2. I didn't have to show the ability to navigate the political situation and manage the Marxist method.
  


  
    3. Whether he is a theoretician or a practitioner of Marxism, the practitioner is weak.
  


  
    4. Are there independent works, articles, etc. d. on Marxism or certain economic questions, no.
  


  


  
    III. Practical experience:
  


  
    a) experience in the main specialty - no.
  


  
    b) Soviet work (in what branch) - in the administrative.
  


  
    c) part. Work (in what industry) - does not have.
  


  


  
    IV. Evaluation of work for the position held:
  


  
    1 Is the leader of the work - the leader is.
  


  
    2. Whether he showed initiative or completed tasks, he showed initiative.
  


  
    3. Showed the ability to select employees and manage them - not especially.
  


  
    4. In what branch of work did he show great skill and desire to work - in the administrative and investigative branch.
  


  
    5. Is it expedient to be used at the current position or is it desirable to transfer to another job (or closer to the masses) - expedient.
  


  
    6. Is it possible to use it in more responsible work, is there data for use - no.
  


  
    7. Health is weak.
  


  


  
    Agree that Beria's "vacillations" are alarming, which were expressed in the fact that in prison he did not obey the decisions of the party and showed cowardice. Did not take part during the declared hunger strike (clause 6 of section 1). Due to the brevity of these data, it is very difficult to draw any conclusions on this issue now. But there is such a document. I repeat: this questionnaire of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks was apparently compiled in the late 1920s and early 1930s in Georgia, in connection with Beria’s transition to party work.
  


  
    There is another profile of Beria as an arrested person. It was compiled by the investigator Tsaregradsky in 1953.
  


  
    The data of this questionnaire basically coincide with the previous ones. Additionally, you can find out that he studied at the architectural and construction department. His father Pavel Khukhaevich had already died by that time, and his mother Marta Ivanovna and sisters Anna and Elena lived in Tbilisi in 1953. Another sister, Agasha, lived in Sukhumi. There is also a verbal portrait in the questionnaire.
  


  
    1. Height is average.
  


  
    2. The figure is complete.
  


  
    3. Shoulders - dropped.
  


  
    4. The neck is short.
  


  
    5. Eye color - brown.
  


  
    6. Forehead - straight.
  


  
    7. Eyebrows are straight.
  


  
    8. The nose is big.
  


  
    9. The mouth is big.
  


  
    10. The lips are thick.
  


  
    11. Ears - large, oval.
  


  
    12. Special signs - baldness.
  


  
    13. Registered by the USSR Prosecutor's Office. Arrested June 26, 1953.
  


  


  
    You can read about Beria's personal life and character traits in the book of his son Sergo and other authors. All of them hardly say anything bad about Beria, and this somehow does not fit with our ideas about him. It would be clearer if he was a villain, a scoundrel, a monster and a bandit even in everyday life. But no. Beria's colleagues, who are still alive, note that although he was strict, he quickly "departed", forgot insults. P. Sudoplatov recalled how Beria once scolded him for some kind of mistake. He, Sudoplatov, fell ill because of this, Beria sent him lemons the next day. He was rude, addressed to "you", but without a hint of greatness. He called Merkulov "Merkulych", Kobulov - "Kobulych", Yezhov "behind the eyes" - "Hedgehog", Serov - "petty womanizer". (I.A. Serov, People's Commissar of the NKVD of Ukraine "for operational purposes" started an affair with a Polish actress. Khrushchev did not like this. He complained to Beria. Beria called Serov a "petty womanizer." This is from Sudoplatov's book. Lavrenty Pavlovich himself, as apparently, he was never a "petty womanizer".) He entered the Lubyanka building from the service entrance, did not use the central one. Veterans say that he had no particular passions. He did not drink strong drinks, did not smoke, did not go hunting, loved fishing, was especially fond of it while working in the Transcaucasus.
  


  
    A fact is known when in February 1941 he sent a note to the Committee on Cinematography, sending copies to members of the commission Andreev, Zhdanov and Malenkov. Here is her text:
  


  
    
      “In one place of the film “Friendship”, produced by the Tbilisi Film Studio (directed by Comrade Dolidze), a song is performed in which my name is mentioned.
    


    
      I urge this song to be cut from the film, as I consider its inclusion in the film inappropriate, not to mention the significant shortcomings of this picture in general.
    


    
       People's Commissar of Internal Affairs of the USSR L. Beria February 15, 1941 # 750/6". 
    

  


  
    I suspect that here Beria mainly worked "for the public."
  


  
    In his spare time, he liked to watch movies in the country. He especially liked the Mexican thriller "Viva Villa", where the main character - a revolutionary - fights for the freedom of his people. From there, probably, his craving for the notorious hat, which he wore even out of season.
  


  
    His hobbies are construction and architecture. He has this from a young age, when he studied this profession. The NKVD dealt with the organization of special construction: especially in the north, in Siberia and in the east. The chiefs of the chiefs were in the service of the NKVD. So, Beria, a construction specialist, delved into all these matters very professionally and without much effort proved his case in construction matters to Stalin, Molotov, Mikoyan, Voroshilov and other members of the Politburo, and then the Presidium of the Central Committee, who did not understand construction matters at all . Veterans of architecture and urban planning unanimously say that this type of houses, which we now call "Stalinist" - large, monumental, with high ceilings and spacious rooms, it would be correct to call "Beria", because then he dealt with these problems more, than Stalin, and many of the ideas of this construction came from him.
  


  
    By the way, Beria designed his service dacha in Gagra himself. It was built according to his design. Not according to a drawing, not according to a sketch, but according to the project with all its drawings and calculations. His daughter-in-law Marfa Maksimovna Peshkova told me about this.
  


  
    In Moscow, on Gagarin Square, there is a “horseshoe-shaped” large “Stalinist” house, statues are installed on the pediment, symbolizing the unity of soldiers and workers. This is also Beria's idea.
  


  
    The fact is known when Beria entered into a discussion with the chairman of the Union of Architects of the USSR and the largest specialist in the field of urban planning K.S. Alabyan. The latter believed that high-rise buildings should not be built in the capital: they do not decorate the city, spoil its appearance and contradict all world standards. And Beria believed that the "skyscrapers", as he put it, reporting this problem to Stalin, "symbolize the strength of Soviet power and thereby strengthen it." Stalin agreed, "skyscrapers" with the participation of prisoners were quickly built. Alabyan was fired from all posts. Friendship with A. Mikoyan did not help him either. By the way, Alabyan's wife for many years was the famous Soviet film actress Lyudmila Tselikovskaya, who was familiar with Beria ...
  


  
    Some authors are trying to present Beria as a kind of superman - he was an excellent athlete, swam well, played tennis, was engaged in jiu-jitsu wrestling, and N.P. Starostin, at the end of his years, wrote in his memoirs that Beria even played football against him in the mid-20s when Spartak (Moscow) and the team of the city of Tbilisi met.
  


  
    Well, what can I say? He was not a great sportsman. In the mid-20s, he was the chairman of the GPU of Georgia and could not play football in the team of masters. Didn't do wrestling. From a young age, he suffered from a urological disease, his lungs were also sick. And in the questionnaire, even in his young years, he was officially recorded: "The state of health is poor." But Beria was willingly engaged in the Dynamo sports society and a lot. It was his duty. I often went to football, helped the sport. "Sick", as it should have been for him by status, for "Dynamo". Other leaders of the country "cheered" for "Spartak", the military - for "TsDKA". Stalin did not root for anyone. Let me remind you that the sports society "Dynamo" was and remains a structural unit of the "organs".
  


  
    Veterans of the federal security service recall that Beria himself checked and approved the combat training plan for his personal guard department. He often came to physical training classes for security officers and watched how they were doing, and personally participated in shooting training. He shot along with everyone, checked his targets here, as if demonstrating that he had nothing to hide. He shot great. He loved shooting from a revolver. He laughed a little at the losers. Looking at an untouched target, he jokingly said to the unfortunate shooter something like this:
  


  
    — And what, are you going to protect the minister like this? Maybe you should first practice somewhere in Magadan?
  


  
    All this remained a joke, and no conclusions followed. Security worked reliably.
  


  
    Beria's character was firm. He made decisions boldly, without looking back and not particularly thinking about their consequences. This is evident primarily from his already cited resolutions on documents such as "immediately arrest", "immediately seize", "unwind", etc. Then these resolutions will appear in his case as the main charges against him.
  


  
    In fact, you also need to skillfully impose resolutions, this is a kind of “art”. A prosecutor I know—he is already a Lieutenant General of Justice—uses only one resolution throughout his prosecutorial life—“I ask you to talk it over.”
  


  
    About "courage and courage", and at the same time about the deceit of Beria while guarding the leader, you can read here and there. He allegedly staged an attempt on Stalin's life and almost covered him up himself. This has not been confirmed by any documents.
  


  
    Here are the proven facts. In the first days after Stalin's funeral, his son Vasily came to the "neighbor" to pick up some of his personal belongings: a gramophone, records, a bicycle, etc. Khrustalev, a security guard, let him into the dacha. Having taken things, Vasily left. All this immediately became known to Beria. And on his orders, Khrustalev was arrested on the same day.
  


  
    And on April 28, 1953, Vasily himself was arrested. The decision on his arrest was signed by Beria, however, together with the Prosecutor General Safonov and his first deputy Kobulov. There are also signatures of investigators from the Ministry of Internal Affairs Vlodzimirsky and Kozlov.
  


  
    The episode has already been described many times, how Beria did not allow our famous coach N. Starostin to live in Moscow and work in the Air Force football team, whose patron was Vasily Stalin. Nikolai Petrovich was tried for anti-Soviet agitation and propaganda (later he was completely rehabilitated), and he did not have the right to live in Moscow. Beria ordered that he be expelled from Moscow, despite Vasily's protests. By the way, during a search in Vasily Stalin's apartment, an official response signed by Beria was also found refusing to satisfy the request for Starostin's registration in Moscow.
  


  
    Beria's daughter-in-law Marfa Maksimovna Peshkova recently told me that she doesn't know anything bad about her father-in-law as a person. She lived with Sergo in the same mansion with Lavrenty Pavlovich since 1947, when she got married.[50] They had a separate entrance to the house, so on normal days she hardly saw her father-in-law, he was always at work or on business trips. We met with him only at the dacha, where he came on Saturday evening. He was always clean-shaven and nicely dressed. His and his wife's bedroom was on the second floor. There was also a small bar: Lavrenty Pavlovich sometimes exercised in the morning. He adored his granddaughters Nina - she was born in 1947 and Nadia - she was born in 1950. Played and walked with them through the forest, gave gifts. The whole family played volleyball for hours at the dacha until lunchtime on Sundays.
  


  
    Once the ball hit Marfa Maksimovna in the finger and “knocked out” it. Lavrenty Pavlovich himself undertook to set it. It ended up that he twisted this finger to her completely. Marfa Maksimovna showed me her miniature little finger. It is still slightly deformed. Marfa Maksimovna refutes the information that relations between Lavrenty Pavlovich and his wife Nina Teimurazovna were spoiled, although, as you remember, during interrogations, Sergo and his mother in Lefortovo gave other testimony to the investigators, as if moving away from their father and husband. I think that they can be forgiven for this: in Lefortovo then it was possible to “tell” and especially sign something.
  


  
    True, Marfa Maksimovna recalls that in the early 50s, the family became aware of the appearance of a mistress in Lavrenty Pavlovich - Lyalya Drozdova,[51] a young beauty with whom he had an almost open affair. It became known that she had a daughter from Beria. She was named after Beria's mother Martha. It was said that they wanted to get married. Nina Teimurazovna experienced all this in silence, but one day she asked her, Martha, for money and said that she wanted to build herself a house in Sukhumi on a mountain overlooking the sea and go there. Her intentions were quite serious, and Marfa Maksimovna gave her a loan of 70,160,000 rubles, inherited from her grandfather's fees. Let me remind you that M. Peshkova is the granddaughter of AM Gorky. The house was built by 1953, but Nina Teimurazovna was no longer able to go there: another stage of her life began - prison, exile.
  


  


  
    And here is how his colleague V. Merkulov described Beria's personal qualities in his last letters to the Central Committee. The letters are dated July 21 and 23, 1953, when Beria had already been arrested.
  


  
    “... Beria had a strong, domineering character.
  


  
    I have known him since 1923, when he was deputy. chairman of the Cheka of Georgia. He was then only 24 years old, but even then this position did not satisfy him. He aspired higher.
  


  
    In general, he considered all people below him, especially those to whom he was subordinate at work. Usually he tried to carefully discredit them in conversations with employees subordinate to him, made sharp remarks about them, or even simply scolded them obscenely. He never missed a chance to belittle a person, to belittle him with any phrase. And sometimes he did it deftly, giving his words a shade of regret: they say, it’s a pity for a person, but there’s nothing to be done!
  


  
    And the deed is done - the person has already been discredited to some extent in the eyes of those present.
  


  
    I can’t specifically remember now about whom and what exactly he said, but his expressions, like: “What does he understand in this matter ?! Here, fool! He, poor fellow, is capable of little! etc. d - I remember it well. These expressions often escaped his lips, literally, as soon as, after a kind reception, the door closed behind the man who had left his office.
  


  
    I have repeatedly observed Beria in the game of chess, volleyball. For Beria in the game (and I think in life) it was important to win at all costs, by any means, at any cost, even dishonestly. He could, for example, like Nozdryov, steal an opponent's piece from the chessboard in order to win. And such a "victory" satisfied him.
  


  
    The general culture and literacy of Beria, especially during his work in Tbilisi, was not high. Beria then literally could not write a few lines stylistically correctly.
  


  
    Beria came to power firmly and definitely, and this was his main goal, the goal of all his work in Georgia and the Transcaucasus.
  


  
    What is there to say? I personally treat these “revelations” of Merkulov calmly and critically, remembering that in a few days he himself will be arrested. And Vsevolod Nikolaevich was generously endowed with a gift for writing and literature.
  


  


  
    By the way, there is another interesting touch in these letters. We read the letter of 07/21/1953.
  


  
    “... On the eve of the funeral of Comrade Stalin, on Sunday, Beria called me to his office and offered to take part in editing his speech at the upcoming funeral of Comrade Stalin. Mamulov was already in Beria's office when I arrived there,[52] Ludwigov,[53] Ordyntsev,[54] and later Beria summoned Pospelov.[55] At that time I paid attention to Beria's behavior. He was cheerful, joking and laughing, seemed inspired by something. I was depressed by the unexpected death of Comrade Stalin and could not imagine that these days one could behave so cheerfully and naturally.
  


  
    This gives me reason now, in the light of what is already known, to conclude that Beria not only really did not love Comrade Stalin, but probably even waited for his death in order to expand his criminal activities.
  


  
    I believe that in this fragment of his letter, Merkulov was not thinking about love for “Comrade Stalin”, but about how to get more “crime” against Beria and thereby reduce the blow to himself.
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  Vsevolod Merkulov


  

  
    [bookmark: TOC_idp19818096] Of all those prosecuted along with Beria, and there were, as we have already said, six more people - V. Merkulov, V. Dekanozov, B. Kobulov, S. Goglidze, P. Meshik and L. Vlodzimirsky, - the most, so to speak, titled and high-ranking for 1953 was the Minister of State Control of the USSR, General of the Army Vsevolod Nikolaevich Merkulov. His fate is quite interesting. All his life he was closely associated with Beria, working under his leadership in the Transcaucasus, and in Moscow, in the organs of the Cheka, GPU, NKVD, and in party work, and at one time (on the eve of the war and during its period) he even headed an independent People's Commissariat for State Security (NKGB)[56] — predecessor of the KGB. The figure is solid. Beria was devoted selflessly. They worked together, became friends with their families, lived in the same house in Tbilisi, and the whole life passed almost side by side. When the people's commissariats were divided, the building on the Lubyanka was "divided" in half in a friendly way. Yes, and everything else was common: sanatoriums, a polyclinic, a hospital, the Dynamo sports society, etc.
  


  From Merkulov's personal file.


  
    Born in 1895, in the city of Zagatala, the Zagatal district of the Caucasian viceroy. Russian. In the CP from 09.25. Member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks (18th congress). 08.46 transferred to the candidates. (Candidate member of the Central Committee of the CPSU 08/23/46–11/18/53.) Deputy of the Supreme Soviet of the USSR 1-2 convocations.
  


  
    Education: male gymnasium, Tiflis, 1913; three courses of the Faculty of Physics and Mathematics of the Petrograd University 09.13–10 16; Orenburg ensign school 11.16–03.17.
  


  
    In the army: private student battalion, Petrograd 10.16–11.16; lieutenant of the reserve infantry regiment, Novocherkassk 04.17–08.17; ensign of the marching company, Rivne 09.17–10.17; ensign of the 331st Orsky regiment 10.17–01.18, due to illness evacuated to Tiflis 01 18.
  


  
    Unemployed, Tiflis 03.18–08.18; clerk, teacher at a school for the blind, Tiflis 09.18–09.21.
  


  
    In the bodies of the Cheka - OGPU: pom. full Georgian Cheka 1921; full IVF of the Georgian Cheka 1921–1923; Art. full ECO Georgian Cheka 1923; early 1 department of ECO PP OGPU for the ZSFSR - Transcaucasian Cheka 1925; early INFAGO PP OGPU for the ZSFSR - Transcaucasian Cheka 1925; early IVF of the Georgian Cheka 1925–20.07.26; early ECO GPU Gruz SSR 1926–1927; early INFAGO and PP GPU Cargo. SSR 1927–1929; deputy prev. GPU of the Adjara ASSR, beg. SOCH 02.29–05.31; wreed prev. GPU of the Adjara ASSR 05.30–07.30; early SPO PP OGPU for the ZSFSR and GPU ZSFSR 05.31–01.32.
  


  
    At party work: pom. Secretary of the Transcaucasian Regional Committee and 1 Secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia 11.31–02.34; head department of owls Trade of the Transcaucasian Regional Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks 03.34–11.36; head Special Sector of the Transcaucasian Regional Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks 07–11.36; head Special Sector of the Central Committee of the CP(b) of Georgia 11.11.36–09.09.37; head prom. - transp. otd. Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia 07.37–10.38.
  


  
    In the bodies of the NKVD - NKGB - MGB: Deputy. early GUGB NKVD USSR 09/29/38–12/17/38; early 3rd sec. GUGB NKVD USSR 10.26.38–12.17.38; 1st Deputy People's Commissar Affairs of the USSR 17.12.38–03.02.41; early GUGB NKVD USSR 12/17/38–02/03/41; Commissar of State Security of the USSR 03.02.41–20.07.41; 1st Deputy commissar of internal cases of the USSR 31.07.41–14.04.43; early 1st division NKVD USSR 11/17/42–04/14/43; People's Commissar (Minister) of the State Security Council of the USSR 14.04.43–04.05.46.
  


  
    In Soviet work: Deputy. early GUSIMZ at the Ministry of Foreign Trade of the USSR 02.47–25.04.47; early GUSIMZ under the Council of Ministers of the USSR 25.04.47–27.10.50, Minister of State Control of the USSR 27.10.50–17.09.53.
  


  
    Arrested 09/18/53; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on 12/23/53 to VMN. Shot.
  


  
    Ranks: Commissioner of the State Security Service of the 3rd rank 11.09.38; Commissioner of State Security 1st rank 04.02.43; General of the Army 09.07.45.[57]
  


   

  
     Awards: badge "Honorary Worker of the Cheka - GPU (V)" No. 649/1931; Order of Lenin No. 583/26.04.40 Order of the Republic of Tuva No. 134/18.08.43; Order of Kutuzov 1st class No. 160/08.03.44; Order of the Red Banner No. 142627/03.11.44; 9 medals.[58]
  


  


  
    Here in the case is a prison photo of Merkulov. Looking ahead, I will say that such photos - in full face and profile, are also on the rest of the arrested. (Except for Beria. He was clumsily photographed in the bunker of the headquarters of the Moscow Military District only from the front.)
  


  


  
    
  


  
    Document from V. Merkulov's criminal case

  


  Extract from the order of the People's Commissar for State Security of the USSR.


  
    
      1941. The beginning of the war
    


    
      ...eight. Do not weaken work with agents, carefully check the materials received, identifying double-dealers and traitors as part of the agent-information network.
    


    
      Instruct the agents: in the event of the withdrawal of our troops, remain in place, penetrate deep into the disposition of enemy troops, and conduct subversive sabotage work.
    


    
      9. At least twice a day, inform the NKGB of the USSR by all available means about the situation on the ground.
    


    
      10. Resolutely suppress the slightest manifestations of panic and confusion among the operational staff of the NKGB, arrest alarmists and cowards.
    


    
      Every employee of the NKGB must be imbued with a sense of great responsibility for the work entrusted to him by the Party and the government of the Soviet Union.
    


    
      I am sure that the NKGB bodies will honorably fulfill their duty to the Motherland.
    


    
       People's Commissar of State Security of the USSR Merkulov 
    

  


  
    Oddly enough, Merkulov came from the nobility and was married to the daughter of a tsarist general. His father, Nikolai Alexandrovich, also served in the tsarist army, had the rank of captain. Later he was a teacher in Tbilisi, giving private lessons. Died in 1908. Mother - Georgian, also taught. She was 23 years younger than her husband. There were five more children in the family. Vsevolod was the youngest. In 1913 he entered the university in St. Petersburg. I studied physics for three years. In 1916 he was drafted into the army. Sent to Tsaritsyn, then to Orenburg to ensign school. After graduation, he served in Novocherkassk. In 1917 at the front in Ukraine. Got sick. Was transported from Kyiv to Tbilisi. Commissioned. He worked as a teacher at a school for the blind, published a private magazine. In 1921 he moved to the Cheka. There he met Beria. For 25 years he rose to the rank of army general. All this is reflected in the materials of the investigation, numerous documents, certificates, excerpts from his personal file and, in addition, is confirmed by the protocols of interrogations.
  


  
    In 1946, Stalin replaced the already ailing Minister of State Security Merkulov with the 40-year-old Abakumov. On August 30, 1946, by decision of the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, Merkulov was appointed deputy head of the Main Directorate of Soviet Property Abroad under the USSR Ministry of Foreign Trade for the management of Soviet enterprises in Romania, Hungary and Austria and went to work abroad. And on the eve of this decision, a resolution was passed by the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, adopted by a “poll” on August 21–23, 1946.
  


  
    The resolution stated: “From the act of acceptance and delivery of cases of the Ministry of State Security, it is established that the Chekist work in the Ministry was conducted unsatisfactorily, that the former Minister of State Security, Comrade Merkulov V.N. concealed from the Central Committee the facts about the major shortcomings in the work of the Ministry and that in a number of foreign states the work of the Ministry turned out to be a failure. In view of this, the Plenum of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks decides: Withdraw comrade. Merkulova V.N. from members of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks and transferred to candidates for members of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks.
  


  
    In short, they got rid of Merkulov.
  


  


  
    During the investigation, Merkulov was "assigned" to Colonel of Justice V. Uspensky from the Chief Military Prosecutor's Office. But the first interrogations were conducted personally by Rudenko: according to the unwritten laws of the investigation, the minister at the first stage, as a witness, should be interrogated by the leadership of the prosecutor's office. Then how will it work.
  


  
    The clouds over Merkulov began to thicken, of course, immediately after the arrest of Beria. Goglidze and Kobulov were arrested on June 27, 1953, practically along with Beria, Dekanozov and Meshik - on June 30, Vlodzimirsky a little later - on July 17. Merkulov was not touched. He worked in his ministry. He lived on Gorky Street, house 41. Hands did not reach him. Yes, this is understandable: after all, the current Minister of State Control of the USSR (the former Ministry of State Control of the USSR is something like the current Accounts Chamber). It is not difficult to guess on what basis people were chosen for arrest - on the principle of personal devotion to the boss. If we analyze the service path of each of the arrested, then we can safely say: they were especially close to Beria and for a long time enjoyed his personal patronage. And in Transcaucasia, and in Moscow.
  


  
    Merkulov favorably differed from the whole company with his education and intellect. He was fond of sports, literature, even wrote something himself (under the pseudonym Vsevolod Rokk, his play “Engineer Sergeev” was staged at the branch of the Maly Theater), he drew well, before the revolution, as we remember, he studied for several years at the Faculty of Physics and Mathematics of St. Petersburg University, taught. The phenomenon, as you understand, is rare for this category of people. For example, Abakumov, who replaced Merkulov as Minister of State Security in 1946, had a 4-year education. The head of the Main Security Directorate of the MGB, General N. Vlasik, and even less - 3rd class.
  


  
    Did the smart and cunning Merkulov guess about the impending disaster? Undoubtedly. And he takes an unprecedented step. According to the principle: attack is the best defense. On July 21 and 23, 1953, on his own initiative, he writes two big statements to the Central Committee of the CPSU, in which he “drowns” Beria and reports that he did not recognize him as an enemy of the people. Repents of his sins. True, general phrases, without specific facts. However, it's already too late. Did not work.
  


  
    During a search in Beria's secretariat, two personal letters were found in which he, Merkulov, looks like Beria's closest friend. One letter was written back in 1938, the other in 1953. In essence, both letters are about the same thing: in connection with the transfer of service, Beria Merkulov asks "under his wing" to work in the NKVD - the Ministry of Internal Affairs.
  


  
    Especially characteristic is the letter dated March 11, 1953. Merkulov - the Minister of State Control of the USSR asks Beria to the Ministry of Internal Affairs, in other words, for a fall. But to Beria. Is this not an indicator of boundless devotion (even ready to part with the ministerial portfolio)?
  


  
    Here is the content of those letters. (Spelling and stylistics have been preserved.)
  


  Letter One


  
    
      Only in person.
    


    
      Dear Lawrence!
    


    
      Rumors have circulated here about your alleged imminent departure from Tiflis.
    


    
      I did not go into assessing the correctness of these rumors, their likelihood, etc., but in connection with them I have a deep request to you: do not forget me.
    


    
      If you really decided to leave the Transcaucasus, I beg you to take me with you to where you will work.
    


    
      The city and position do not interest me: I agree to work anywhere.
    


    
      Without overestimating myself, I still believe that if I work hard (and I can do this if I wish), I will cope with any work that you entrust me with.
    


    
      In any case, I will never let you down. I vouch for you with all the mistakes of the past, which are very difficult for me to remember once again.[59]
    


    
      Hope you keep me in mind. This is my biggest request I have ever made to you.
    


    
      I don’t want to write much and I don’t know how, but I’m sure you will understand and believe me completely.
    


    
      I firmly shake my hand!
    


    
      Always yours.
    


    
       Merkulov [60] 
    


    
       21 XI [1938 ] 
    

  


  Letter two


  
    
      Dear Lawrence!
    


    
      I want to offer you my services: if I can be useful to you anywhere in the Ministry of Internal Affairs, I ask you to dispose of me in the way you consider more appropriate. Position doesn't matter to me, you know that. Lately I have learned something in the sense of leading people and institutions and. I think now I can work better than before.
    


    
      True, I am now semi-disabled,[61] but I hope that in a few months (half a year at the most) I will be able to work at full capacity as usual.
    


    
      I will wait for your instructions.
    


    
       Your Merkulov 
    


    
       11.3.53 
    

  


  
    
  


  
    Merkulov's letter to Beria is an example of loyalty, friendship and complete understanding in 1938. 

  


  
    
  


  
    Same for 1953

  


  
    The conclusion is clear: Beria and Merkulov walked all these years in the same "team", headed the most "scandalous" bodies, worked lawlessness together, and therefore the place of 58-year-old Merkulov, despite all his illnesses and belated repentance, is in the same place as Beria, - on the bunk, more precisely on a hard bed in the Lefortovo prison. On September 18, 1953, Rudenko authorized the arrest of Merkulov, and he was placed first in the Butyrka prison of the Ministry of Internal Affairs, and then in Lefortovo. There, where Kobulov, Dekanozov, Meshik, Goglidze and Vlodzimirsky are already located. Beria is kept separately - under the protection of the military in the bunker of the headquarters of the Moscow Military District.
  


  
    It must be said that the relationship between Merkulov and Beria was clarified during the investigation extremely carefully: several separate interrogations were conducted of other detainees, witnesses, Beria's wife and son. The facts, as they say, have been confirmed. Here, for example, is what the son of Beria showed about this.
  


  
    “From childhood, I got the impression that Beria L. and Merkulov Vsevolod Nikolaevich were in close relations with each other. In our family, photographs of Merkulov, Beria L. and Beria N. were kept when they were photographed in their youth. According to the stories, I knew that Merkulov worked under Beria L. in the Cheka, and then, when Beria L. went to work in the Central Committee of the Communist Party of Georgia, after him went to work in the Central Committee of the Communist Party of Georgia and Merkulov.
  


  
    I remember that when Beria L. left Tbilisi on a business trip to Moscow, Merkulov was with him in Moscow. Merkulov drew well and taught me how to draw. After the transfer of Beria L to work in Moscow, Merkulov also received an appointment to work in Moscow. All this gave me reason to believe that Beria L. and Merkulov have been in close relations for a long time. Living in Tbilisi, we were familiar with families. Approximately in 1933–1936 our family lived in a house on Karganovskaya street, on the 5th floor, and Merkulov and his family lived on the 3rd floor. Me and Merkulov's son Rem Merkulov, my age, spent our childhood together: we visited each other every day, and in the summer we always rested together. In 1936–1937 Our family moved to a house on St. Machabeli and, since we began to live geographically far from the Merkulovs, I began to meet him very rarely. I cannot remember that Merkulov V.N. in Tbilisi he visited our apartment and dacha, but personally I often saw him in their apartment or on the street. I know that my mother is Beria N.T. and Merkulov’s wife, Lida (I don’t remember her patronymic), were not on friendly terms, maybe they visited each other, which I don’t remember. In Tbilisi, Merkulov's mother, Ketovana Nikolaevna, was friends with Beria L.'s mother - Marta Ivanovna.
  


  
    On the eve of his arrest, Merkulov's family consisted of his wife Lidia Dmitrievna, born in 1902, son Rem, born in 1924, and mother Ketovana Nikolaevna, born in 1868.
  


  


  
    From the first days of the investigation, Merkulov, like the rest of the group, was charged with committing counter-revolutionary crimes, which were then included in Article 58 of the Criminal Code of the RSFSR.
  


  
    In the decision to bring him on as a defendant, and then in the indictment and sentence, it was written to Merkulov that “being an active participant in the anti-Soviet treacherous group of conspirators, he committed state crimes under Art. Art. 58–1 "b"; 58–8; 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR.
  


  
    The same wording of the accusation was written down for the rest of the defendants - Kobulov, Goglidze, Dekanozov, Meshik and Vlodzimirsky.
  


  
    Beria, two more crimes were added - article 58–13:
  


  
    "Active action or active struggle against the working class and the revolutionary movement, manifested in a responsible or secret (agency) position under the tsarist system or with counter-revolutionary governments during the civil war."
  


  
    And part II of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of 01/04/1949 "On strengthening the criminal liability for rape."
  


  
    How do the dry numbers of the articles of the Criminal Code of the RSFSR actually look, under which, in particular, Merkulov fell? And so are all the other defendants.
  


  
    First, let's analyze Article 58-1 "b" of the Criminal Code of the RSFSR. It must be considered together with article 58-1 "a". Why? Now understand.
  


  
    Art. 58–1 "a":
  


  
    “Treason to the motherland, i.e. e. actions committed by citizens of the USSR to the detriment of the military power of the USSR, its state independence or the inviolability of its territory, such as: espionage, disclosure of military or state secrets, defection to the side of the enemy, flight or flight abroad are punishable - by the highest measure of criminal punishment - by execution with confiscation of all property, and under extenuating circumstances - by imprisonment for a term of ten years with confiscation of all property.
  


  
    Art. 58–1 "b":
  


  
    "The same crimes committed by military personnel are punishable by the highest measure of criminal punishment - execution by firing squad with confiscation of all property."
  


  
    Merkulov, like all the other defendants, was a general, i.e. servicemen. That is why article 58-1 “b” of the Criminal Code of the RSFSR is imputed to all of them.
  


  
    Which of the four qualifying signs found in this article of the Criminal Code of the RSFSR (espionage, giving out military or state secrets, defecting to the side of the enemy, crossing or flying abroad) is imputed to Merkulov, like other members of the group, is not indicated in the charge. It is not right. It was necessary to write. That's what the law says.
  


  
    Now for the rest of the charge.
  


  
    Art. 58–8 of the Criminal Code of the RSFSR:
  


  
    “The commission of terrorist acts directed against representatives of the Soviet government or leaders of revolutionary workers’ and peasants’ organizations, and participation in the execution of such acts, even if by persons not belonging to a counter-revolutionary organization, entails the measures of social protection specified in Art. 58-2 of this Code".
  


  
    From Art. 58-2 of the Criminal Code of the RSFSR: “the highest measure of social protection is the execution or declaration of an enemy of workers with confiscation of property and deprivation of citizenship of the union republic and, thereby, citizenship of the Union SSR and expulsion from the USSR forever, with the admission, under extenuating circumstances, of lowering up to imprisonment for a term not less than three years, with confiscation of all or part of the property.
  


  
    By the way, terror in modern Russia originates from the decision of the Council of People's Commissars of September 5, 1918. This resolution was then called “On the Red Terror”. It provided for such measures of influence as “the sending of class enemies to concentration camps (as it is written in the document. - Auth.), the execution of persons related to the White Guard organizations, conspiracies and rebellions, as well as the publication of the names of all those who were shot and the grounds for using to them of this measure.
  


  
    So the "pioneer" of terror in Russia, so to speak, in the legislative form, the Soviet government itself was. Although it should be noted that the “Red Terror” was launched in response to the “White Terror”: on August 30, 1918, an attempt was made on V.I. Lenin and was killed by M.S. Uritsky - Chairman of the St. Petersburg Cheka. (True, in old Russia, terror was even more respected. No matter how you remember Alexander II here. In 15 years, there were as many as 8 attempts on him. The eighth, predicted by a fortuneteller, turned out to be fatal: in 1881, the tsar was torn to pieces by an explosion of a homemade bomb, thrown at him by the terrorist.)
  


  


  
    We go further.
  


  
    Art. 58–11 of the Criminal Code of the RSFSR:
  


  
    “Any kind of organizational activity aimed at preparing or committing the crimes provided for in this chapter, as well as participation in an organization formed for preparing or committing one of the crimes provided for in this chapter, entails social protection measures specified in the relevant articles of this chapter. ".
  


  
    It must be said that, in the opinion of legal scholars dealing with this problem, Article 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR was incorrectly introduced into the legislation in force at that time, it was superfluous.
  


  
    This was the accusation formula for Merkulov and the others. But what actual actions were the subject of proof in the Merkulov case? There are several. One of the main ones is the activity of the same special laboratory of the NKVD (NKGB) of Professor G. Mairanovsky.
  


  
    Let's dwell on this in more detail.
  


  
    The fact is that from time immemorial, this laboratory existed at the main security department. She was located in a separate building on Lubyanka in Varsonofevsky Lane and was engaged in extremely important work - checking the quality of food for top officials of the state and distinguished guests. She obeyed “vertically” to the leadership of the state security, i.e. Merkulov. There were no special issues or emergencies. For all the years, until today, no one from the country's leadership and guests has been poisoned. In any case, according to the official versions. Officers-doctors and chemists of the NKVD, and later the NKGB, worked in the laboratory. Since 1938, experiments on people began in the laboratory. This was supervised by the head of the laboratory, Professor G. Mairanovsky.
  


  
    As you understand, the activities of Mairanovsky and his laboratory of death are not jokes or general “theoretical” accusations. Information is immediately recalled that in the Nazi concentration camp Dachau, if one may say so, “Doctor” Rascher led approximately the same death laboratory, where savage experiments were carried out on prisoners. This needs to be investigated. Rudenko and his assistant Smirnov began interrogating Merkulov on this issue even before his arrest as a witness. Here are excerpts from the protocol.
  


  
    “Question: What do you know about the experiments that were carried out on persons who were under investigation in the development of the so-called “problem of candor”?
  


  
    Answer: I know nothing about these experiments.
  


  
    Question: Mairanovsky testifies that he contacted you in 1942 regarding the conduct of these experiments, that you became interested in these data and instructed to carry out these studies on persons under investigation. Is it correct?
  


  
    Answer: I can't remember anything about this.
  


  
    Question: Mairanovsky shows that, in accordance with your instructions, three types of persons under investigation were singled out: those who confessed, those who did not confess, and those who partially confessed. Above them, experiments were carried out by Mairanovsky together with the investigators. Do you know this?
  


  
    Answer: No, I don't know anything about this.
  


  
    Question: Mairanovsky testifies that he reported to you about the results of the experiments performed on those under investigation in order to obtain frank testimony from them, that you approved this work, told Mairanovsky that you would nominate him for the Stalin Prize. Is this right?
  


  
    Answer: I can't remember anything about it. But I want to add to my previous testimony. I remembered, thinking about the questions connected with Mairanovsky; once he asked me to go with him to see the cell in which there was a convict to CMN. This convict Mairanovsky was given poison. I can't remember where this cell was in the main building of the NKVD or in some other building. I remember that, going to the door of the cell, I looked through a small glass window and saw a man lying on the bed. After that I left. Whether there was anyone else with me then, except Mairanovsky, I don’t remember.”
  


  
    After Merkulov's arrest, further work with him was entrusted to a member of the investigation team, Colonel of Justice Uspensky from the Chief Military Prosecutor's Office.
  


  


  
    At Ouspensky's, Merkulov spoke in more detail. Here are extracts from the new protocols.
  


  
    “Question: Tell us about the experiments that Mairanovsky conducted with respect to persons who were under investigation, in the development of the so-called “problem of frankness”?
  


  
    Answer: I remember that Mairanovsky conducted experiments of this kind on detainees, but I do not remember the details of these experiments, apparently because they did not give positive results.
  


  
    Question: You are being read an extract from Mayranovsky's testimony of September 2, 1953:
  


  
    “As far as I remember, it was in 1942 when I turned to the deputy on this issue. People's Commissar of Internal Affairs Merkulov V.N. He became interested in these received data and instructed the head of the 2nd Directorate Fedotov P.V. about the need to conduct these studies on persons under investigation.
  


  
    These experiments continued in 1942 and 1943.
  


  
    Of course, both Merkulov, who authorized their conduct, and Beria knew about these experiments.
  


  
    Mairanovsky showed correctly?
  


  
    Answer: I have no reason not to believe this testimony of Mairanovsky. Apparently, it was. I can only say whether these experiments took place in 1943.
  


  
    I probably reported these experiments to Beria, since it could not be otherwise, since in 1942 I was his deputy, and without his permission they could not be carried out.
  


  
    Maybe it was stupid, but I thought at the time that if this means proved to be effective, it would be of great benefit in the conduct of the investigation, in particular, it would make it superfluous to beat the arrested, who were especially stubbornly resisting admitting their guilt.
  


  
    However, as I have already shown, these experiments did not give positive results and they were discontinued.
  


  
    Question: Did you send a letter to the Chairman of the Higher Attestation Commission, Kaftanov, with a request to award Mairanovsky the degree of Doctor of Medical Sciences and the title of Professor without defending a dissertation?
  


  
    Answer: Yes, I did.
  


  
    Question: You are shown the original of your letter to Kaftanov No. 52/2765 dated February 12, 1943. Is this the letter you sent?
  


  
    Answer: Yes, this letter is signed by me.
  


  
    Question: Why did you need to intervene in the matter of awarding Mairanovsky an academic degree and title?
  


  
    Answer: Mairanovsky turned to me and told me that he had prepared a dissertation for the degree of Doctor of Medical Sciences, but his dissertation was rejected. As far as I remember, Mairanovsky told me that his dissertation was rejected because he was an employee of the NKVD, and that he had done a lot of scientific work. In addition, he said that in his dissertation he did not have the opportunity to present all the secret work that he had carried out in the NKVD. At the same time, as can be seen from the letter, he presented me with reviews of his work by academician Speransky, corresponding member Grashchenkov and professors Gavrilov, Muromtsev, Tarusov and Frank. After reviewing these reviews, I considered it possible to write a letter to Kaftanov with a request to award Mairanovsky an academic degree and the title of professor without defending a dissertation, given the secrecy of some of his works.
  


  
    Question: Since when did you begin to manage the activities of the special. Mairanovsky's laboratories?
  


  
    Answer: I don't remember when Mairanovsky first asked me for permission to test some of the poisons he had developed on those sentenced to death. Perhaps it was a few months before the start of the war. Or maybe it was in the early days of the war. Before that, I did not know about the existence of such a laboratory. Mairanovsky told me that earlier Beria had given him permission to conduct experiments on those sentenced to death. I checked this statement with Blokhin or Gertsovsky and received confirmation that such permission was indeed given by Beria. When I allowed Mayranovsky to conduct experiments on the use of poison on those sentenced to death, and subsequently gave such permission several times at the request of Mairanovsky, I did not consider that I was doing anything illegal, since we were talking about enemies of the Soviet state sentenced to death, and experiments were carried out on them in order to provide Soviet intelligence with reliable poisonous substances for sabotage [62]".
  


  


  
    Frankly speaking, V. Merkulov's position on this issue makes us seriously think about it. Combat operations by special services with the use of poisonous and other potent means have been and are being carried out all over the world. And how, and especially on whom to test these funds is not an easy question. Moreover, it is impossible to answer it unambiguously. And by and large, in what way to destroy Hitler, bin Laden, Dudayev or Basayev is no longer the main thing. The main thing here is the end result! So this type of weapon is also needed.
  


  
    Incidentally, according to unverified information leaking to the media, Khattab was also destroyed by our modern security officers “by chemical-toxicological means”. They sent him an envelope with a report on financial flows for the quarter, and this envelope was not simple, but with special equipment ... (According to other sources, Khattab had poison in his food - this was also a successful FSB operation.)
  


  
    Let me remind you that in 1959 the KGB also destroyed the ardent nationalist S. Bandera during a special operation: they dusted the bandit (may some representatives of Western Ukraine forgive me for this word) with potassium cyanide powder when he went up to his apartment in Munich, where he hid after war.
  


  
    And before the war, in 1938, in Holland, our security officers destroyed his predecessor E. Konovalets. This one was "treated" with a box of chocolates... filled with TNT.
  


  
    The next episode to be investigated in the Merkulov case was the operation to kidnap and murder the wife of Marshal G.I. Kulik - Kira Ivanovna Simonich-Kulik. But first, let's remember the commander himself.
  


  
    The fate of Marshal of the Soviet Union G.I. Kulik has developed tragically. Kulik served in the 1st Cavalry, where he showed examples of bravery and courage. Near Tsaritsyn he was with Stalin and since that time enjoyed his respect. Was generously rewarded. In 1940 he was awarded the rank of marshal, he was awarded the title of Hero of the Soviet Union. However, in 1942, for the unsuccessful defense of Kerch, he was convicted by a special judicial presence of the Supreme Court of the USSR and deprived of these ranks, demoted to major general, but left in the ranks. (Kerch changed hands twice during the six months of 1942, and our losses there amounted to about 150 thousand people.) In 1944, Kulik was restored to rights only to orders and medals. After the war, he served in Kuibyshev as deputy commander of the district troops. In 1947, together with the commander, Colonel General V.N. Gordov and the chief of staff of the district, Major General F.T. Rybalchenko was arrested by the MGB for "treasonable intentions and terrorist threats." On August 24, 1950, all three were sentenced to capital punishment by the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR and shot.
  


  
    Kulik and Gordov's accusation was based on an intelligence tape recording compiled by the MGB, when both commanders, having arrived in Moscow from Kuibyshev for a meeting, one evening, heavily drunk in the Moskva hotel room, where they were accommodated, began to recall "past days ”, to analyze their military operations and decline the name of Stalin in all cases, while decorating their army speech with all the features of the Russian language with its profanity. The generals did not know that this hotel, built in 1935, had long been equipped by the NKVD with listening devices in accordance with all the rules of science and technology of that time.
  


  
    At the suggestion of Abakumov, the film was reported to Stalin, after which the fate of the generals was sealed. But how the chief of staff of the PriVO, General Rybalchenko, got into this company is not clear from the case. However, Rybalchenko received the same charges and was shot together with Kulik and Gordov[63].
  


  
    On the issue of the abduction of Kulik's wife, Merkulov gave more confessional testimony, shifting, however, all the blame on Beria.
  


  
    He, in particular, said that Beria ordered Simonich-Kulik to be quietly kidnapped, since, according to intelligence data, she was convicted of espionage. Marshal Kulik at that time was the head of the Main Artillery Directorate of the Red Army. He, Merkulov, got acquainted with the intelligence report on Simonich-Kulik, but did not find anything serious there. Beria reported this, but he told him that there was a decision of the “instance” for this and Simonich-Kulik was subject to “seizure”. He entrusted this operation to the employee of the security department Gulst and a group of his employees. Vlodzimirsky also participated. He, Merkulov, personally supervised this operation and reported its progress to Beria. He himself went to the alleged place of capture. Simonich-Kulik was "filmed" near her apartment near the house on the street. Vorovsky in the center of Moscow, was secretly taken to the Sukhanovskaya prison, where Merkulov and Beria came and interrogated her several times. She denied allegations of espionage. They managed to persuade her to "undercover work." Further, Merkulov testified that Beria unexpectedly announced the decision of the "instance" to shoot Simonich-Kulik, which was done by the commandant of the NKVD of the USSR Blokhin. To "disguise" Beria ordered him, Merkulov, to declare an all-Union search for Simonich-Kulik, draw up the necessary documents and inform her husband about this, who was very worried about the disappearance of his wife, who was only 18 years old. She was a friend of his daughter. Merkulov did all this, having received from the marshal a photograph of his wife, allegedly necessary for organizing the search.
  


  


  
    In one of the protocols of interrogation Merkulov shows:
  


  
    
      “... I do not consider the seizure and execution of Simonich-Kulik illegal, since there was an indication of the authority on this matter, and I would have fulfilled any indication of the authority unconditionally. But, I confess that this case made an extremely difficult, terrible impression on me, and I lived through this incident for a long time. In my opinion, there was no operational need to destroy this woman.”
    

  


  
    But that's not all. Colonel of Justice Uspensky absolutely rightly began to investigate Merkulov's atrocities related to the disclosure of the so-called anti-Soviet military conspiracy on the eve of the war.
  


  
    Let me remind you that even before the arrival of Beria and Merkulov in Moscow in 1938, on the orders of their predecessor Yezhov, 1 people's commissar of the Navy, 3 deputy people's commissars of defense, 16 district commanders, 25 their deputies, 5 flotilla commanders, 8 heads of military academies, 33 commanders were repressed corps, 76 division commanders, 40 brigade commanders, 291 regiment commanders. This is the official certificate of the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation, which, apparently, the writer Viktor Suvorov has not seen, [64] when, under the dictation of British intelligence, he worked on his new opus of 2000 "Purification", where he justified the actions of Stalin and Yezhov to destroy the commanders .
  


  
    In addition, in 1940-1941, more than 100 generals and admirals of the Red Army were arrested, of which 76 were convicted by the Military Collegium, 5 by the Special Meeting of the NKVD, 12 died while in custody.
  


  
    Extrajudicial types of reprisals were also actively used. So, without any trial in October 1941 in Kuibyshev, Samara and Tambov, 25 people were shot according to the list, many of whom were among the command staff of the Red Army. Among these "enemies of the people" were several Heroes of the Soviet Union, and J. Smushkevich - twice a Hero.
  


  
    All of them were arrested on the eve of the war and accused of "anti-Soviet military conspiracy", of espionage, treasonous activities in favor of foreign intelligence services. They were under arrest with the knowledge of Stalin, Beria and Merkulov, subjected to inhuman torture and torture. With the outbreak of war, all of them were transferred to Kuibyshev, some to Saratov and Tambov. On the eve of the introduction of a state of siege in Moscow[65]On October 18, 1941, Beria signed an order for their execution, ordering "to carry out the sentence - capital punishment." And in parentheses he specified - "shoot". And then there was a list of 25 people to be shot. The execution of this action was entrusted to the employee for special assignments of the NKVD special group D. Semenikhin, which he did.
  


  
    Beria knew perfectly well that there were no "sentences" against these persons, and they were supposed to shoot everyone without trial and even without meetings of "troikas" or special meetings.
  


  
    Later, covering their tracks, Kobulov and Vlodzimirsky perpetrated a forgery and drew up “conclusions” on the involvement of each in espionage and endorsed this list with the USSR Prosecutor Bochkov. All this was done with the knowledge of Beria and Merkulov.
  


  
    After the execution, on April 12, 1942, an unknown author wrote a certificate with the following content: “Deputy Commissar Comrade Merkulov ordered the confiscation of property from all the listed convicts.” And then - illegible signature. The word “convicted” here, as you understand, is inappropriate, and Merkulov had no right to give orders for the confiscation of property: this is the prerogative of the court.
  


  
    Miraculously, K. Meretskov, the famous commander and no less famous specialist in the field of armaments, scientist B. Vannikov, did not get into the list of those to be shot. They were also arrested, subjected to inhuman torture, but unexpectedly, at the direction of Stalin, they were released.
  


  
    On this occasion, Merkulov was dealt with separately.
  


  
    “Question: You are being read an extract from Beria’s testimony dated September 17, 1953:
  


  
    “I know that Merkulov, conducting an investigation into the case of Meretskov, Vannikov and others, achieved through the use of illegal methods, beating those arrested and torturing them with fictitious testimonies about their belonging to a counter-revolutionary organization.”
  


  
    Do you confirm these testimony of Beria?
  


  
    Answer: I did not use torture against Meretskov, Vannikov and others, but indeed, during interrogations, the arrested were beaten, since there was a sanction for this. The arrests of Vannikov, Meretskov and a number of other persons were carried out by me at the direction of the authorities. I personally reported on the course of the investigation in great detail to the authorities, where I was sometimes summoned several times a day.
  


  
    Question: You claim that the arrest of Vannikov, Meretskov and a number of other persons was carried out at the direction of the authorities. But after all, this was preceded by your, as People's Commissar for State Security, information to the authority regarding Vannikov, Meretskov and others?
  


  
    Answer: I remember that there was this information regarding Vannikov. It must be said that during this period a group of workers, including the military, were successively arrested. The protocols of the interrogations of these arrested persons were submitted to the authorities, and I also often gave information orally and by telephone. With regard to Vannikov, a record of the interrogation of Mirzakhanov, an employee of the People's Commissariat for Armaments, was presented. Whether protocols of interrogations were presented in relation to Meretskov, I do not remember.
  


  
    Question: An extract from Beria's testimony dated October 7, 1953 is being read to you:
  


  
    “Merkulov played a major role and I have no doubt that he personally tortured both Meretskov and Vannikov and others.” Do you confirm that you personally tortured these detainees?
  


  
    Answer: I do not confirm Beria's testimony; I personally never used torture against Meretskov, Vannikov, or any other detainees. As I have already shown above, during interrogations carried out with and without my participation, Meretskov and Vannikov were beaten in the face with a hand and with a rubber stick on the back and soft parts of the body, but the application of these blows did not turn into torture in my presence. I personally also beat Meretskov, Vannikov and some of the other detainees, but did not torture them.
  


  
    Question: Do you admit that as a result of beatings and other violations of the law during the investigation, false, fictitious testimonies were obtained from Meretskov, Vannikov and other arrested persons?
  


  
    Answer: Yes, indeed, their testimonies in relation to themselves and others were fictitious, and I myself began to notice with horror that as a result of the use of beatings on arrested persons, fictitious testimonies are obtained, as a result of which unjustified arrests of innocent people can be made. This became especially clear to me when I saw that the number of arrests was growing. I did not know how to get out of this situation, but fortunately, Mirzakhanov, Vannikov and Meretskov were soon released at the direction of the authorities, and after that the beating of the arrested and further arrests, according to their testimony, ceased.
  


  
    Although the arrested were released and, consequently, their cases were conducted incorrectly, not a single reproach was made to me in the instance. I explained this by the fact that I reported the entire course of the investigation in these cases to the authorities with all the details.
  


  
    Question: You hide your role in these cases from the investigation. An extract from Beria's testimony dated October 7, 1953 is read to you:
  


  
    “I recall that, speaking to me about the case of Meretskov, Vannikov and others, Merkulov presented it from the standpoint of his achievements, that he uncovered an underground government organized almost by Hitler. I believe that the main culprit in the fabrication of this case is Merkulov and he should be fully responsible for this. Do you acknowledge it?
  


  
    Answer: Beria is telling a lie. I don't remember such a conversation with him. Perhaps I simply reported to him the content of the cases of Meretskov, Vannikov and others, but I did not brag about these cases, since boastfulness is not characteristic of me at all. How could I brag about this case, when, on the contrary, I had doubts about the veracity of the testimonies of those arrested.
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    The result of the consideration of the "military conspiracy" in 1941: shoot ... without trial

  


  
    Investigator Merkulov was also “pressed” by the episode about the execution in Kuibyshev, Saratov and Tambov of these 25 arrested people.
  


  
    “Question: During the interrogation on October 3, you stubbornly denied your involvement in the illegal execution of 25 arrested persons, carried out on the basis of a written order from Beria dated October 18, 1941. Have you now remembered the circumstances under which a written order was drawn up with the inclusion of 25 arrested persons in it?
  


  
    Answer: Although I thought about it for a long time, I could not remember, but, obviously, judging by the testimony of Kobulov, Vlodzimirsky and Gertsovsky, I have some connection with this list. It must be assumed that Beria can tell how things stood with the compilation of this list.
  


  
    Question: You are being read an extract from Beria's testimony dated October 7, 1953, and his answer to this question: who personally outlined the names of the persons to be shot. Here are Beria's words:
  


  
    “This list was prepared by Merkulov and Kobulov. This I affirm categorically."
  


  
    Now you admit that you were a direct accomplice of Beria in the illegal execution without trial, without legally pronounced sentences of 25 arrested people?
  


  
    Answer: No, I cannot admit this, because even if, as Beria says, I took part together with Kobulov in compiling this list, I could only do so on Beria's direct instructions. But I do not admit the thought that Beria would not explain to me and Kobulov the necessity and expediency of compiling such a list. Therefore, I could not then consider this order of Beria illegal and consider myself an accomplice of Beria in the execution of 25 arrested people.
  


  
    Speaking about the activities of Merkulov in his post, one cannot but mention the blatant lawlessness that took place in those years in the state security bodies of the country and was associated with the procedure for investigating the so-called counter-revolutionary crimes. This is especially true for violations of the terms established by the Code of Criminal Procedure of the RSFSR for keeping those arrested in custody pending trial. There were no such deadlines. So, the head of the Smolensk Artillery School, Major General Petrov E.S. was kept in custody until the trial and was registered with the NKVD - NKGB for nine years; Chief of Staff of the 4th Shock Army of the North-Western Front, Major General Romanov F.N. - ten years; Chief of Staff of the Air Force of the Siberian Military District, Major General Teplinskiy B.L. - nine years; lecturer at the Military Academy Frunze, Major General Schirmacher A.G. - ten years. And there are hundreds, if not thousands, of such examples. The blame for this lies with Merkulov, since with his knowledge and with his connivance, and sometimes according to his instructions, all this arbitrariness was happening.
  


  
    So, V. Merkulov should be responsible for everything that happened in the state security organs from 1938 to 1946. He answered for this.
  


  
    It is appropriate to cite another interesting fact concerning the now military prosecutor Uspensky, who investigated the Merkulov case.
  


  
    Colonel of Justice Uspensky was involved, albeit indirectly, in one scandalous story related to the Beria case. Immediately after the arrest of the latter, in July 1953, searches authorized by Rudenko were carried out in the apartments, dachas and office offices of Beria himself and those close to him. The conduct of the searches was entrusted to Uspensky, who was a member of the investigation team. There is nothing complicated here. A group of junior operatives arrives and, under the guidance of the person responsible for this operation, turns everything upside down. All property is seized and sent for "temporary" storage in accordance with the protocol and inventory to it. Then this property, as a rule, was confiscated by a court decision and transferred to the then Moscow City Financial Department, and then went into retail trade for a pittance. The feeder is good, by the way. When I was a prosecutor, Prosecutor General A. Rekunkov issued a special order on this occasion, forbidding employees of the prosecutor's office to use these stores. Whether such orders were issued by the Ministry of Internal Affairs and the KGB, I do not know. So, during a search in the office of G.A. Ordyntsev, an executive officer of the secretariat of the Council of Ministers of the USSR, who was also involved in the Beria case, the head. special sector of the Central Committee of the CPSU Sukhanov D.M. Taking advantage of Ouspensky's carelessness, Sukhanov stole bonds worth 106,000 rubles, a gold brooch, and a watch from Ordyntsev's safe. Subsequently, this was discovered, and Sukhanov was sentenced to 10 years. The apparatus of the Central Committee of the CPSU in its entire history, probably, did not know a greater shame.
  


  Bogdan Kobulov


  
    Now let's talk about Kobulov. The personality is very interesting, almost legendary. At the age of 37 - Deputy People's Commissar of State Security of the USSR, and in 1953 - First Deputy L. Beria.
  


  
    Here is detailed information about B. Kobulov, which is in the materials of the criminal case, according to the certificate of the personnel department of the MGB.
  


  
    Kobulov Bogdan Zakharovich,[66]Born in 1904, native of Tiflis, Armenian.
  


  
    Born in the family of a tailor. In the KP from 01.25 (member of the Komsomol 1921-1925). Candidate member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks (18th–19th congresses). Deputy of the Supreme Soviet of the USSR of the 2nd convocation.
  


  
    Education: gymnasium, Tiflis 1911–1922.
  


  
    In the Red Army: an ordinary training and personnel regiment, watered, work in the 66th cavalry. brigade 1921–1922; participated in the creation of the detachment. 26 Baku commissars of the Tiflis city committee of the CP (b) of Georgia, one of the leaders of the detachment.
  


  
    In the bodies of the Cheka - OGPU - NKVD - NKGB - Ministry of Internal Affairs: collaborator. Georgian Cheka 05.22–05.23; collaborator Politburo of the Cheka of the Akhaltsikhe district 05.23–01.24; collaborator inform. point of the Cheka of Georgia, Borjomi 01.24–05.25; collaborator inform. point of the Cheka of Georgia, Akhalkalaki 5.25–07.25; collaborator inform. point of the Cheka of Georgia, Manglis tract 07.25–02.26; collaborator Transcaucasian GPU and GPU Gruz. SSR 1926; Art. full SO Transcaucasian GPU 1931; early 1 department of SPO GPU Cargo. SSR 03.31–01.32; pom. early SPO GPU Cargo. SSR 1932; collaborator UGB NKVD ZSFSR and UNKVD Gruz. SSR 1934–1935; on a business trip in Persia 1935; deputy early SPO UGB NKVD ZSFSR 1935–1936; early ECO UGB NKVD ZSFSR and UNKVD Gruz. SSR 02.36–11.36, dep. early 4 sec. UGB NKVD Cargo. SSR 19.03.37–03.04.37; early 4 sec. UGB NKVD Cargo. SSR 3.04.37–16.02.38; and. about deputy commissar of internal cases Cargo. SSR 12.37–16.02.38, deputy. commissar of internal cases Cargo. SSR 02.38–15.09.38; early 4 sec. 1 ex. NKVD USSR 15.09.38–29.09.38; early 2 sec. GUGB NKVD USSR 09/29/38–07/29/39; deputy early GUGB NKVD USSR 12/17/38–09/04/39, early consequences. parts of the NKVD of the USSR 12/22/38–09/04/39; early GEM of the NKVD of the USSR 04.09.39–25.02.41; deputy Commissar of State Security of the USSR 25.02.41–30.07.41; deputy commissar of internal cases of the USSR 30.07.41–14.04.43; 1 deputy Commissar of State Security of the USSR 14.04.43–4.12.45; deputy beginning of GUSIMZ (in Germany) under the Ministry of Foreign Trade of the USSR 1946–1949. At the same time - Deputy Commander-in-Chief of the SVAG for the activities of owls. joint-stock companies in Germany. Since 1949 - Deputy Chairman of the Soviet Control Commission in Germany for Joint Stock Companies, Deputy. early GUSIMZ at the Council of Ministers of the USSR 04.47–10.51; 1 deputy beginning of GUSIMZ at the Council of Ministers of the USSR 10.51–03.53; 1 deputy minister of internal Affairs of the USSR 11.03.53–29.06.53.
  


  
    Arrested 06/27/53; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on 12/23/53 to VMN. Shot.
  


  
    Ranks: Captain GB 01/13/36; major GB 20.12.36; Art. major GB 11.09.38; Commissioner of State Security 3rd rank 12/28/38; Commissioner of State Security 2nd rank 04.02.43; colonel general 09.07.45.
  


  
    Awards: Order of the Red Banner of Labor Cargo. SSR No. 280/10.04.31; badge "Honorary Worker of the Cheka - GPU (XV)" No. 202 / 20.12.32; Order of Lenin No. 3587/22.07.37; Order of the Red Banner No. 4448/04.26.40; Order of the Red Banner No. 4215/20.09.43; Order of Suvorov, I degree No. 128 / 08.03.44; Order of the Red Banner No. 771/07.07.44; Order of the Red Banner No. 427/03.11.44; Order of the Father. war of the 1st degree No 1064/23.03.12.44; Order of Kutuzov, 1st class, No. 370/24.02.45; Order of Lenin No. 59220/30.04.46; Order of the Red Banner of Labor No. 25560/24.06.48; Order of Lenin No. 111969/29.10.49; Order of the Red Banner No. 293/01.06.51; 6 medals.
  


  


  
    
  


  
    Document from B. Kobulov's criminal case

  


  
    
  


  


  
    
  


  
    First page of the protocol of interrogation of B. Kobulov

  


  
    In the materials of the criminal case against Kobulov there is a profile of the arrested person. It was compiled in the Butyrka prison by its chief, Colonel Shokin. So, from this questionnaire it follows that Kobulov was one of the first to be arrested - on June 27, 1953. This is understandable: the first deputy, who went all the way next to his boss and received 13 orders over the years, should sit next to this boss. (B. Kobulov was arrested in the building of the Central Committee of the CPSU on Staraya Square, where he was summoned to a meeting. The warrant for his arrest was signed by S. Kruglov, the new Minister of the Ministry of Internal Affairs.)
  


  
    From the questionnaire you can find out that Kobulov is Armenian by nationality; lived in the center of Moscow on Bersenyevskaya embankment, earlier - in the Government House - this is st. Serafimovicha, 2. Father - Zakhary Oganesovich died in 1930, mother, brother and sister live in Tbilisi. Daughter Svetlana[67] — born in 1927 lives with his father. His wife Anna Ivanovna also lives in Moscow.
  


  
    Sergo Beria in his book writes about Kobulov's appearance as follows: "He had a big head and a fat face, giving him away as a person who loved to eat well, bulging eyes, large hairy hands and short crooked legs." And then Sergo elaborates: "Kobulov was a fat, disgusting type who had a weakness for luxury, especially for works of art."
  


  
    Work with Kobulov was entrusted to Assistant Prosecutor General of the USSR Preobrazhensky and Assistant Chief Military Prosecutor Lieutenant Colonel of Justice Bazenko.
  


  
    Let's say right away that they got a strong "nut". Kobulov at the first stage of the investigation himself practically did not tell anything, citing forgetfulness, and he had to be exposed by other evidence.
  


  
    I will give excerpts from the protocols of his interrogations. By the way, Kobulov himself was an experienced investigator.
  


  
    “Question: During the interrogation before the break, you stated that a group of those arrested were shot without trial on the orders of Beria in view of the emergency situation in Moscow on October 16–17, 1941 Is that correct?[68]
  


  
    Answer: Yes, that's right.
  


  
    Question: You also testified that Beria instructed you to shoot without trial those arrested for enemy work who were held in custody in Moscow. So?
  


  
    Answer: Yes, as far as I remember, it was about those who were arrested and held in custody in Moscow.
  


  
    Question: In that case, tell me, for what purpose were the 25 detainees held in October 1941 in Kuibyshev and Saratov shot without trial?
  


  
    Answer: I don't remember anything about the execution of those arrested.
  


  
    Question: Tell me, was it necessary to shoot those arrested without trial?
  


  
    Answer: As I testified at the previous interrogation before the break, from my point of view, there was no such need.
  


  
    Question: Do you admit that you personally sent Semenikhin with a group of people to illegally execute 25 arrested persons, on whom the conclusions approved by you were subsequently drawn up retroactively?
  


  
    Answer: I do not remember this at all, and I ask you, if possible, to remind me of this incident, so that I can reproduce it in my memory.
  


  
    Question: An excerpt from the testimony of D.E. Semenikhin is read out to you. dated July 30, 1953, which showed:
  


  
    “I remember that in accordance with the order I received, which is now presented to me on two sheets, I left Moscow on October 18, 1941, i.e. on the same day that I received this order.
  


  
    I received the order presented to me now personally from B.Z. According to Kobulov, the arrested, who were to be shot, were in Kuibyshev.”
  


  
    Do you confirm these statements?
  


  
    Answer: I can't say anything. If Semenikhin shows it, then it's true, but I don't remember it myself. Only one thing is clear to me, that I could not and had no right to make such a decision on my own.
  


  
    Question: You are presented with an order signed by Beria dated 18.x. 1941 No. 2756 / 6 on the assignment of Semenikhin to the mountains. Kuibyshev for the execution of 25 arrested people. You personally handed this order to Semenikhin, sending him to Kuibyshev. Tell me, why does the order say: “to leave ... and carry out the sentence ...”, while there was no sentence at all, since the arrested were shot without trial?
  


  
    Answer: Who compiled this document and why it was drafted in such a way that did not correspond to reality, I do not remember now.
  


  
    Question: You are concealing the true aims that Beria was guided by when he gave the illegal order to execute 25 detainees without trial. Why don't you tell the investigation the truth?
  


  
    Answer: I have no intention of deceiving the investigation. The inaccuracy of the wording of my answers is due solely to my forgetfulness. What considerations Beria was guided by when ordering the execution without trial of these 25 arrested persons who were held in custody in Kuibyshev, I do not know.
  


  
    Question: On November 28, 1939, you approved the decision drawn up by investigator Ivanov and your assistant Vlodzimirsky for the arrest of Eingorn Abram Osipovich. Do you confirm this fact?
  


  
    Answer: Yes, this decision was approved by me, but I don't remember this case at all.
  


  
    Question: Familiarize yourself with this case and explain under what circumstances it was investigated?
  


  
    Answer: I looked through this case, but I still cannot restore it in my memory.
  


  
    Question: I remind you that Eingorn was interrogated by you and investigator Makarov in the latter's office, and during interrogation this arrested person was beaten. Now you don't remember it?
  


  
    Answer: I do not remember such a case.
  


  
    Question: The investigation established that Vlodzimirsky, when interrogating Eingorn, demanded from him a slanderous testimony about Eingorn's connection with one of the leaders of the party and government. Were Vlodzimirsky's actions prompted by your instructions, or were they given by Beria?
  


  
    Answer: With all sincerity I declare that such a fact is unknown to me. Eingorn, whose photograph is shown to me now, I have never seen, I have not interrogated him, and I do not remember the case about him at all. I have never received such outrageous "settings" from anyone, and I myself have never given them to anyone.
  


  
    Question: Who could give instructions on the transfer of this or that arrested person to the Sukhanov prison?
  


  
    Answer: Such an instruction could have been given by Beria and Merkulov, I could transfer the arrested person to this prison, but only after agreeing this issue with the indicated persons.
  


  
    Question: How to explain that Eingorn, after the end of the investigation into his case and the fulfillment of Art. 206 Code of Criminal Procedure[69] was transferred to Sukhanov Prison?
  


  
    Answer: I do not know anything about this fact, I also do not remember whether the question of such a transfer was raised by any of my subordinates..."
  


  
    In my opinion, it was necessary to start working with Kobulov not from finding out individual specific details of his criminal activities, but from the question of organizing political repressions by him personally. After all, Kobulov was not just an executor of the will of Beria and Merkulov; he headed the most serious special units in the NKVD and the NKGB, was responsible for the work of the secret political department, he was subordinate to the investigation, which was conducted by the investigative unit for the Department of Internal Affairs, headed by Vlodzimirsky, and he himself at one time (1938-1939 gg.) was the head of the investigative unit of the NKVD of the USSR. So who, it was Kobulov, really had blood on his hands.
  


  
    From the certificate of the 1st special department of the Ministry of Internal Affairs Gr. The SSR shows that only in 1937-1938 a special troika of the NKVD Gr. The SSR, under the chairmanship of Kobulov, considered 1,756 cases, shot 1,233 people, sentenced to various terms - 514, released - 9 people.
  


  
    Since nothing could be obtained from Kobulov during interrogations, the main focus of the investigation in 1953 was on working with his entourage. Here things went easier, and Kobulov was pressed by the evidence. And in the end, he admitted everything. Here is some data from the case.
  


  
    Kobulov's involvement in the massacre of NKVD officers Kedrov, Golubev and his retired mother Baturina was proved by the testimony of Beria, Merkulov, Dekanozov, Meshik and Vlodzimirsky. From the materials of the cases of the executed Belakhova and Slezberg, it is clear that Kobulov personally used torture against them. After the execution without trial of 25 people in the fall of 1941, Kobulov approved the falsified conclusions drawn up by Vlodzimirsky. These conclusions signed by Kobulov were attached to the file. There are exactly 25 of them - according to the number of those shot.
  


  
    In addition, it was established that the warrant for the arrest of the old Bolshevik M.S. Kedrova, the case against which was previously dismissed, was personally signed by Kobulov even before the war. Kedrov in 1941, along with 24 other arrested people, was also shot.
  


  
    Kobulov's involvement in the arrest of nine residents of the Mamukinskaya village, who were shot by decision of the troika headed by Goglidze, has been documented. The warrants for their arrest were signed by Kobulov. The peasants were accused of preparing terrorist acts against Kobulov and Goglidze. Vlodzimirsky, already known to us, testified that Kobulov was informed about everything that was happening in the investigative unit of the Department of Internal Affairs.
  


  
    With the knowledge of Kobulov, the diplomat Bovkun-Luganets and his wife were killed in 1939, and in 1940 the wife of Marshal Kulik K.I. was kidnapped and shot. Kulik-Simonich.
  


  
    Kobulov personally used torture; This was evidenced by Kvarikashvili, Krimyan, Khazan, Vasina, Tavdeashvili, Savitsky.
  


  
    Deputy Minister of Internal Affairs of Georgia Karanadze spoke about the execution with the participation of Kobulov of the inhabitants of the Mamuka village, as well as the employees of the NKVD of Georgia, Sultanishvili, Mkhelidze, Abashidze.
  


  
    Semenov, an employee of the investigative unit of the USSR Ministry of Internal Affairs, testified that Kobulov, together with Merkulov, were severely beaten during interrogations in 1941 by the arrested Stern and Balandin, who were later shot.
  


  
    Convicted Vasina said that the investigation into her case was conducted under the leadership of Kobulov and Goglidze. She was beaten with whips and ramrods. According to her testimony, after the death of the chairman of the CEC of Abkhazia, Lakoba, Kobulov and Beria committed terror in the republic in the 30s: Lakoba's wife, son, mother, and brothers were arrested. Lakoba's pregnant wife was beaten and mocked at her son in her presence, trying to get her to sign a fabricated protocol.
  


  


  
    
  


  
    Vasily Stalin arrested. The order was signed by B. Kobulov

  


  
    
  


  
    Second page of the arrest warrant for V.I. Stalin. Signed by B Kobulov

  


  
    The deputy of the Gagra department of the NKVD, Vasiliev, testified that the instructions on the use of torture against those arrested in 1937–1938 came from Kobulov, and the protocols of interrogations of those arrested personally drawn up by Kobulov were recommended as an example of the ability to expose enemies.
  


  
    During the investigation, the former head of the 6th department of the 2nd department of the GUGB of the NKVD of the USSR, Wiesel, was interrogated. Here is what he said:
  


  
    “Soon Slezberg was arrested on the direct orders of Beria, without any materials for the arrest of Slezberg.
  


  
    Immediately after her arrest, Beria summoned her to him and, threatening her with reprisals, demanded evidence of anti-Soviet activities. During the interrogation, Beria recalled to Slezberg the case when she opposed him on the issue of the spread of ethereal crops in Georgia.
  


  
    The next day, Kobulov, having learned that Slezberg claims that she was not guilty of anything, ordered on behalf of Beria to beat her. Physical measures were applied to Slezberg, as a result of which she gave slanderous evidence against a family member of one of the leaders of the party and government. Slezberg was personally interrogated by Kobulov, and he also ordered that these false forced testimonies be drawn up in an interrogation protocol..."
  


  
    You can supplement the story about Kobulov with one detail. The fact is that from 1945 until March 1953 he did not work in the authorities. From 1945 to 1947, he was at the disposal of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks and what he did, it is impossible to understand from the case. And from 1947 to 1953 he was deputy head of the Main Directorate of Soviet Property Abroad under the Council of Ministers of the USSR - the notorious GUSIMZ, or, as officials jokingly called it, "GUSS". Work at GUS was calm. It is difficult to say what this department did. But it was, apparently, in high esteem among the workers of the NKVD (MVD), in any case, after the war, many of our “heroes” worked there: both Merkulov, and Kobulov, and Vlodzimirsky, and Dekanozov.
  


  


  
    
  


  
    Voroshilov did not help

  


  
    
  


  
    Shooted...

  


  
    
  


  
    "Work" by B. Kobulov in Georgia in 1937–1938 

  


  
    P. Sudoplatov notes in his book that Abakumov was the initiator of Kobulov's expulsion from the MGB after the war. But Beria, already on March 12, 1953, requested Kobulov from the "Gus" to himself and achieved an appointment right up to the post of First Deputy Minister.
  


  
    Here it is necessary to recall another remarkable fact. Kobulov had a brother, Amayak. He was two years younger. Also Chekist. Born in Tbilisi. He went all the way to the NKVD from an ordinary employee to a general. At 32, he was already the People's Commissar of Internal Affairs of Abkhazia, which was then unconditionally part of Georgia. The elder brother Bogdan at that time was the Deputy People's Commissar of the NKVD of Georgia. In 1939, Amayak Kobulov worked in Kyiv as the first deputy people's commissar of internal affairs of Ukraine, then in 1940-1941 as the first adviser to the USSR embassy in Germany. The plenipotentiary at that time was B. Dekanozov, also a staff member of the NKVD. Then A. Kobulov worked in Tashkent for three years - he was the people's commissar of the NKVD of Uzbekistan. In 1944-1951 - Deputy. Head of the Main Directorate of the NKVD of the USSR for prisoners of war and internees. In 1951-1953 he was the head of this department and at the same time deputy. head of the Gulag. In April - June 1953 - Deputy. Head of the Control Inspectorate of the Ministry of Internal Affairs of the USSR.
  


  
    In June 1953, Beria sent him on a business trip as part of a large commission of the Ministry of Internal Affairs in Germany to deal with the unrest that arose in the GDR. Goglidze was also there.
  


  
    June 26, 1953 Beria was arrested in Moscow. On the same day, more precisely on the night of June 27, S. Goglidze and A. Kobulov were arrested in the GDR. They were taken by plane to Moscow and sent to Butyrka. Both were under investigation. In relation to Goglidze - as part of the Beria group. And with regard to Amayak Kobulov - separately. A year after the execution of the elder brother Bogdan Amayak Kobulov on February 26, 1955, they were also shot. The verdict was passed by the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR on October 1, 1954.
  


  
    It is interesting that until now no one was interested in the case of Amayak Kobulov - the general of the Ministry of Internal Affairs. Although the verdict in his case is subject to indisputable cancellation. He, like his older brother, remains a spy to this day. The case against him is stored in the archives of the FSB of Russia, and the court proceedings are in the archives of the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation. I think that the leadership of the Ministry of Internal Affairs of Russia has a direct reason to apply to the Chief Military Prosecutor's Office with a request to remove the label of a traitor to the motherland from Amayak Zakharyevich Kobulov, thereby reducing the number of spies in their already not very popular department by one more person. There is nothing complicated here. Moreover, Amayak Kobulov is not guilty of anything at all.
  


  Sergey Goglidze


  
    Having become acquainted with the documents on Goglidze's work and service path, however, like Kobulova, you feel some awkwardness: as if you have studied the path of folk heroes who conscientiously served their homeland and laid down their heads for a just cause in the prime of life. But this feeling immediately disappears when you find out what these "heroes" were doing.
  


  
    So, Sergey Arsenyevich Goglidze.[70]
  


  
    In the materials of the criminal case we read the certificate:
  


  
    Born into a peasant family in 1901, in the village. Court of Kutaisi province. Georgian. Candidate member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks (18th and 19th congresses). Deputy of the Supreme Soviet of the USSR 1-3 convocations.
  


  
    Education: commercial school, Kokand 1911–1915; 6 classes of a commercial school, Tashkent 1915–1917; evening secondary school, Tashkent 1920; advanced training courses for senior officers at the Military. Academy of the Red Army. M.V. Frunze 1928–1929. In the army: in the 1st Siberian regiment in 1917. In the Red Army: Private Red Guard. squad them. Koluzaeva, Ashkhabad and Orenburg fronts 01.18–05.19; Private of the Communist Regiment, Tashkent 05.19–10.19; clerk, assistant commandant, inspector of the Revolutionary Tribunal of the Turkestan Front 1919–1920; collaborator PUR of the Turkestan Front 1920–1921.
  


  
    In the bodies of the Cheka - OGPU - NKVD - NKGB - MGB - MVD: early. watered, secretariat of the troops of the Cheka of Turkestan 06.21–10.21; military commissar of the 37th brigade of the Cheka, Kyrgyz Territory 11.21–06.22; military commissar of the troops of the Cheka for the protection of the Chinese border in 1922; instructor-organizer of the headquarters of the GPU troops, Moscow 06.22–03.23; full GPU for strengthening the protection of the western border 1922–1923; inspector for org. the work of polit, inspections of the UPO of the Transcaucasian Cheka - GPU 1923-1926; Inspector of Polit, parts of the UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR 1926–1927; early org. dep. watered, dep. UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR 01.12.27–20.10.28; early org. dept. watered. otd. UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR 1929–1930; early polit, dep. UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR 01.06.30–01.06.33; pom. and deputy early UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR according to watering, parts 01.06.30–01.06.33; early UPO and troops of the GPU PP OGPU for the ZSFSR, Transcaucasian GPU 01.06.33–10.07.34; early UPO NKVD ZSFSR and UNKVD Gruz. SSR 07/13/34–11/11/34; People's Commissar of internal cases of the TSFSR 11.11.34–01.01.37; early UNKVD Cargo. SSR 11.11.34–01.01.37; People's Commissar of internal cases Cargo. SSR 01.01.37–11.14.38; early UNKVD Leningrad region. 14.11.38–26.02.41; full Council of People's Commissars of the USSR in Mold. SSR 04.41–07.41; early UNKVD of the Khabarovsk Territory 07/31/41–05/07/43; full NKVD of the USSR in the Far East 08.41–05.43; early UNKGB - UMGB of the Khabarovsk fai 07.05.43–03.01.51; full NKGB - Ministry of State Security of the USSR for the Far East 07.05.43–03.01.51; Member of the collegium of the Ministry of State Security of the USSR 12/31/50–11/10/51; early Ch. ex. protection of the Ministry of State Security of the USSR railway. and water transport 03.01.51–13.11.51; 1 deputy Minister of State Security of the USSR 26.08.51–10.11.51; Minister of State Security Uzbek. SSR 13.11.51–15.02.52; deputy Minister of State Security of the USSR 13.02.52–20.11.52; Member of the collegium of the Ministry of State Security of the USSR 13.02.52–05.03.53; early 3 ch. ex. Ministry of State Security of the USSR 19.02.52–05.03.53; 1 deputy Minister of State Security of the USSR 11.20.52–03.05.53; Member of the collegium of the Ministry of Internal Affairs of the USSR 1.03.53–29.06.53; early 3 ex. Ministry of Internal Affairs of the USSR 12.03.53–29.06.53. Arrested 06/27/53; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR to VMN on 12/23/53. Shot.
  


  
    Ranks: Commissioner of State Security of the 2nd rank 11/26/35; Colonel General 07/09/45.
  


  
    Awards: badge "Honorary Worker of the Cheka - GPU (V)" 674/1932; Order of the Red Banner of Labor of the ZSFSR No. 58 / 7.03.32; Order of the Red Banner No. 392/14.02.36; Order of Lenin No. 3574/22.07.37; medal "XX years of the Red Army" 02.38; Order of the Red Banner No. 226/26.04.40; Order of the Red Banner of Labor No. 11677/30.10.42; Order of the Red Star No. 363236/20.09.43; Order of Kutuzov II degree No. 647 / 8.03.44; Order of the Red Banner No. 4115/3.11.44; Order of Lenin No. 38567/21.02.45; Order of the Red Banner No. 323 697 (not earlier than 1950); 3 medals.
  


  


  
    
  


  
    Document from the criminal case of S. Goglidze

  


  
    Here is the profile of the arrested person, compiled during the arrest on June 27, 1953 in the Butyrka prison of the Ministry of Internal Affairs him to Moscow, is not disclosed in the materials of the criminal case."[71].
  


  
    From this questionnaire, you can additionally find out that, being the head of the 3rd Main Directorate of the Ministry of Internal Affairs, he lived in Moscow on Sadovo-Triumfalnaya Street, 4/10.[72]
  


  
    His father Arseniy (Arsenty) Pavlovich Goglidze (born 1876 ) died in 1942, and his mother Olga Yakovlevna (born 1888 ) died in 1948. There are two children in the family: the adopted daughter Tatyana (b. 1925), lives in Moscow separately from her parents, the son Vladimir (b. 1926 ) lives in Tbilisi. In the same place, in Tbilisi, lives his brother Victor (b. 1905). Wife Evlalia Fedorovna (b. 1900 lives with him in Moscow.
  


  
    In the certificate of verbal portrait, the following is underlined.
  


  
    1. Height: tall (171-180 cm).
  


  
    2. Figure: medium.
  


  
    3. Shoulders: horizontal.
  


  
    4. Neck: long.
  


  
    5. Hair color: black with grey.
  


  
    6. Eye color: gray.
  


  
    7. Face: oval.
  


  
    8. The forehead is high.
  


  
    9. Eyebrows: arched.
  


  
    10. Nose: large. The base of the nose is horizontal.
  


  
    11. Mouth: small.
  


  
    12. Lips: thick.
  


  
    13. Chin: straight.
  


  
    14. Ears: oval.
  


  
    The same questionnaire indicates that Goglidze was arrested on June 27, 1953 under warrant No. 98. The basis is the decision of the Prosecutor General of the USSR on the choice of a preventive measure of July 3 (? - Auth.) 1953 Registered with the USSR Prosecutor's Office. The questionnaire was compiled in Moscow in the Butyrskaya prison of the Ministry of Internal Affairs by the head of the prison, Colonel Shokin. The date of the questionnaire was not specified.
  


  
    The first interrogation of Goglidze on July 2, 1953 was conducted by the already known deputy. Chief Transport Prosecutor State Counselor of Justice 3rd class G. Terekhov.
  


  
    The time of the interrogation is not specified. (It is unforgivable for the General of Justice to forget to put down the time in the protocol of interrogation.)
  


  
    Terekhov again clarifies with Goglidze the already known personal data. They are fully consistent with the certificates of personnel authorities. There are some details. Goglidze clarifies that the first husband of his wife Antadze, six years after his wife, Antadze, separated from him, was arrested in 1937 and, according to the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR, was shot as a member of a counter-revolutionary conspiratorial military organization.
  


  
    In the interrogation, much attention is paid to relations with Beria, but, apart from official meetings and solving business issues, Goglidze does not show anything at the first interrogations. He said that he had never been to Beria's dacha, and had only been to the apartment once - in 1941, having been invited to dinner with the deputy. [73]
  


  
    In addition, Goglidze testified that on March 10, 1953, at a meeting in the Ministry of Internal Affairs, the issue of appointing him, Goglidze, to the post of Deputy Minister of Internal Affairs of the USSR to Beria was considered. But Beria unexpectedly said to this: “The minister is a Georgian. The deputy is also Georgian. It's uncomfortable, isn't it?"
  


  
    I will add that Goglidze did not get into deputies to Beria at that time, despite the fact that he fully deserved it in his career.
  


  
    Kruglov became the deputy, who in 100 days will "drown" his former boss, and Goglidze in March 1953 received the position "only" the head of the 3rd Main Directorate - this is military counterintelligence. In the protocol, Goglidze will specify that at that meeting he, Goglidze, told Beria that he could be used outside the system of the Ministry of Internal Affairs and that he would work wherever the party sent him (offended! - Auth.). To this, Beria responded in a friendly way: “Stop cheating!”
  


  
    Terekhov is trying to get dirt on Beria from Goglidze, but Goglidze, apart from the fact that Beria appointed responsible employees of the Ministry of Internal Affairs without the consent of the Central Committee and that Beria had numerous connections with women, did not tell anything.
  


  
    Further work with Goglidze was entrusted to the representative of the Main Military Prosecutor's Office, Colonel of Justice Kulchitsky.
  


  
    Kulchitsky, unlike Terekhov, took Goglidze "in circulation." He did not begin to conduct sincere conversations with him, as Terekhov did: it was useless. Goglidze was Beria's henchman all these years. Beria appointed him to the most responsible posts in the NKVD - the NKGB - the Ministry of Internal Affairs and in the Transcaucasus, and in Moscow, and in Primorye and Leningrad. All the repressions and the entire wave of lawlessness in Georgia in 1934-1938 were carried out precisely when Goglidze was the head of the NKVD, and Beria was the first secretary of the Central Committee. So this "tandem" brought the Georgian people more than one thousand killed people.
  


  
    The "troika" of the NKVD in those years included Goglidze, the prosecutor of the republic Talakhadze and the second secretary of the Central Committee Bakradze, and later Kochlamazashvili.
  


  
    In the archives, Colonel of Justice Kulchitsky picked up the necessary documentation on Goglidze and "non-extractable" data. And then he began to "prick" him.
  


  
    During the investigation, Kulchitsky established that under Goglidze, the Georgian NKVD set limits on arrests, executions, imprisonment and exile. Arrests were carried out according to the lists. With the participation of Goglidze (who chaired the "troika"), the inhabitants of the Mamuka village, falsely accused of counter-revolutionary activities, were shot. Relatives of S. Ordzhonikidze were destroyed. Documents were attached to the case, in which the former deputy head of the Gagra department of the NKVD in 1936-1938, Vasilyev, reported on the blatant lawlessness that was happening in the district department, the beatings of those arrested, mockery of them, falsification of cases. He filed reports in the name of Beria and Goglidze, but no action was taken on these reports, and Vasiliev himself was subsequently removed from work.
  


  
    The direct involvement of Goglidze in the repressions during the investigation was shown by the secretary of the "troika" at the NKVD of Georgia, Morozov, and the head of the prison of the NKVD of Georgia, Nadaraya[74].
  


  
    Former investigators Kvarikashvili, Krimyan and Khazan, who were convicted in 1955 for similar crimes, testified that the detainees were abused and tortured with the knowledge of Goglidze. There was a competition of employees - who will expose the enemies of the people more. This was also confirmed by an employee of the investigative apparatus Savitsky, who was also convicted in 1955. The criminal actions of Goglidze as head of the NKVD of Georgia were also confirmed by Tsanava and Karanadze.
  


  
    As evidence, the speech of Goglidze, as People's Commissar of Internal Affairs of Georgia, at the Plenum of the Central Committee of the Communist Party (b) of the republic in 1937, where L. Beria's report on the deployment of the fight against counter-revolutionary organizations was discussed, was attached to the case.
  


  
    Speech on 11 sheets of typewritten text. Goglidze paid the main attention to the work of combating counter-revolutionary organizations among the youth. The speech noted that in the course of the investigation into the cases of "Trotskyist, right-wing, Menshevik, fascist and other counter-revolutionary formations, a significant increase in the activity of anti-Soviet parties and organizations among the youth" was established.
  


  
    Goglidze goes on to say that many Trotskyist organizations, centers and terrorist groups have been identified in Georgia. First of all, at the Tbilisi State University, the Sukhumi Subtropical Institute, and the Pedagogical Institute. The director of the Tbilisi Industrial Institute, Vashakmadze, was arrested and convicted. The counter-revolutionary group was liquidated in the city of Kutaisi in the sericulture technical school. Members of this group, as Goglidze told the delegates of the plenum, made "counter-revolutionary" inscriptions and drawings on cardboard numbers from hangers, calling for terror against the leader of the party[75] and praising Trotsky.
  


  
    In the Kutaisi region, according to Goglidze, a “Trotskyist-fascist” group of six students was uncovered and liquidated. The group was engaged in counter-revolutionary agitation, distributing counter-revolutionary poems and handwritten leaflets.
  


  
    Opened two unsuccessful[76] assassination attempt on Beria. An illustration of this speech by Goglidze was the fact that at the same time a group of teenage schoolchildren was shot in Batumi, and another group of children aged 12 was sentenced for creating a "bandit organization" to long terms of imprisonment.
  


  
    Kulchitsky attached to the case two certificates signed by the new head of the 1st Special Department of the Georgian Interior Ministry, Colonel Kopaleishvili. In one, the “work” of Goglidze appears as a member of the “troika” (458 cases were considered only in 1937-1938, 109 people were sentenced to death), and in the other, as the chairman of the “troika” in the same years (12 382 cases, 6767 people were sentenced to death, 5500 people were sentenced to various terms of imprisonment, 25 were released).[77]
  


  
    The former head of the secretariat of the USSR Ministry of Internal Affairs, Ludvigov, confirmed that in 1936-1937, the NKVD of Georgia, with the personal participation of Goglidze, killed a large number of senior officials: Kiladze - deputy. People's Commissar of Internal Affairs, Dorokhvelidze - People's Commissar of Light Industry and his wife; Musabekov is the chairman of the Transcaucasian Council of People's Commissars, Buniat-zade is the people's commissariat, Vezirov is the people's commissariat of finance, Smolin is a member of the military council of the ZakVO. Kulchitsky, “armed” with such evidence, set to work with Goglidze. And he "floated".
  


  
    Here are extracts from the protocol of interrogation.
  


  
    “... Question: How many people were sentenced by the troika to death for “terrorist” statements against Beria?
  


  
    Answer: Most of those arrested and convicted in those years were accused of terrorist statements against Beria, and many of them pleaded guilty to this.
  


  
    I remember that in no case were facts established that testify to the specific preparation of a terrorist act against Beria, and everything was limited to general discussions on this issue.
  


  
    Question: Did you agree with Beria on the measure of punishment in cases considered by the troika, on persons who held responsible positions before their arrest?
  


  
    Answer: Of course, for some persons we previously coordinated the issue with Beria and reported to him the case materials during the investigation at the end of the investigation. In any case, Beria was informed in detail on each case relating to any responsible workers.
  


  
    Moreover, Beria himself repeatedly participated in the interrogations of those arrested and gave instructions on cases.
  


  
    Question: Why were Papulia Ordzhonikidze sentenced to death and executed,[78] Bedia and Darakhvelidze?
  


  
    Answer: They were convicted by a troika and shot for terrorist statements against Beria.
  


  
    Question: Was Beria interested in the materials of the investigation into the cases of Bedia, Papulia Ordzhonikidze and Darakhvelidze?
  


  
    Answer: Yes, he was always interested in the cases and there was not a day when he did not take an interest in the progress of the investigation in the named cases and many others. I have already shown above that Beria was systematically interested in the course of the investigation and the testimony of those arrested, and especially showed an increased interest in the cases and testimony of those people with whom he worked or knew them closely.
  


  
    Question: At the last interrogation, you testified that Papulia Ordzhonikidze, Bedia and Darakhvelidze were arrested by you on the direct orders of Beria, is that correct?
  


  
    Answer: Yes, Papulia Ordzhonikidze, Bedia and Darakhvelidze were arrested by us on the direct orders of Beria. In addition, I must note that the arrests of all persons in responsible positions were carried out on the instructions of Beria, who, as I have already shown above, was fully aware of the cases that were in the NKVD of Georgia, especially from the end of 1936 to 1938 .
  


  
    Question: How do you assess Beria's attitude towards the arrests and convictions of Papuly Ordzhonikidze, Bedia and Darakhvelidze?
  


  
    Answer: I believe that Beria showed personal interest and vindictiveness in the cases of Papulia Ordzhonikidze, Bedia and Darakhvelidze. It must be borne in mind, as I have shown before, Beria is by nature a despotic, vengeful and petty person, especially in those cases when he sought to achieve some goal. He did not tolerate any objections, other people's opinions and the authority of others. Everywhere and everywhere he wanted to be the first, achieving this by any means in which he was not shy, especially in cases where it was possible to use the NKVD organs and any compromising materials on persons he did not like. I would like to inform you about another case that causes me great doubts, especially in connection with the exposure of Beria. In 1941, at the direction of Beria, Ordzhonikidze Konstantin Konstantinovich was arrested, who was sentenced by the Special Meeting of the NKVD of the USSR to five years in prison for allegedly spreading slander against the leader. In 1945, by the same Special Meeting, his term was extended by another five years, but after the expiration of this term, he was in the Vladimir prison. As I was informed, the condemned Ordzhonikidze protested for a long time against his imprisonment, and his objections reached the point of violence. I did not get acquainted with the materials of his case and I do not know who directly conducted the investigation into his case, but this case seems doubtful to me ...
  


  


  
    
  


  
    C. Goglidze - "fighter" for the strengthening of social. law in Georgia. 1937

  


  
    
  


  
    And this is his work in the "troika" of the NKVD in the same years

  


  
    
  


  
    July 3, 1953 - official arrest of S. Goglidze

  


  
    Question: Please list the names of the persons you arrested, who died as a result of being beaten during the investigation and other illegal measures being taken against them in 1936-1938 ?
  


  
    Answer: Now it is difficult for me to remember the names of all the persons who died during the investigation of their cases, but I remember some of them exactly. In 1937, Baumfeld, the manager of the Chai-Georgia trust, was arrested by us; But who personally - I do not remember.
  


  
    It seems that at the beginning of 1938 Baumfeld died in prison without being convicted. As Kobulov reported to me, Baumfeld's death was the result of his illness with diabetes. Whether Baumfeld was beaten during the investigation, I do not know, but I did not give instructions for beating him and I was not informed about it. In 1937, the former was arrested by us. Secretary of the Chairman GPU Kiladze-Arutyunov, who worked at the time of his arrest on railway. road in the political department, but I don’t remember in whose capacity. The investigation into the Arutyunov case was conducted in the SPO of the NKVD of Georgia, but I don’t know who personally. Arutyunov was beaten during interrogations from the first days of his arrest, and he died shortly after his arrest, on the fourth or fifth day.
  


  
    If I'm not mistaken, Arutyunov's interrogation protocols did not have time to be written, and it seems that he did not plead guilty.
  


  
    Question: Who reported to you that Arutyunov died during the investigation?
  


  
    Answer: Kobulov told me about the death of Arutyunov and that he was beaten during interrogations.
  


  
    Question: What letter was found in Arutyunov's possession when his clothes were examined after his death?
  


  
    Answer: Kobulov did not report to me that a letter was found with Arutyunov and I know nothing about it.
  


  
    Question: What did Kobulov tell you about the causes of Arutyunov's death?
  


  
    Answer: Kobulov reported to me that Arutyunov had a heart disease. He was beaten during the investigation and he died.
  


  
    Question: What kind of relationship did you have with Krimyan?
  


  
    Answer: Normal, only service character. In a private setting, I met him only once at Merkulov VN in 1945 at the dacha, where he, like me, was a guest.
  


  
    Question: During interrogation, Krimyan testified:
  


  
    “In the cell, Arutyunov somehow managed to write a letter addressed to the leader of the party of the Soviet people with accusations against Beria. This letter was found in Arutyunov's possession before the execution and handed over to Goglidze. The latter reported it to Beria.
  


  
    Why don't you talk about it during the investigation?
  


  
    Answer: Krimyan does not show correctly. Arutyunov was not shot, but died as a result of beating him during interrogations, and in fact there was no criminal case against him.
  


  
    As for the discovery of a statement by Arutyunov, no one reported it to me and I personally have not seen such a statement. Perhaps there was such a statement and it was reported by Beria-Kobulov or any of my deputies, but I know nothing about such a statement.
  


  
    In 1937, the commander of the 2nd Georgian division, Buachidze, was arrested, the investigation into whose case was conducted in a special department of the ZakVO. On the first day of his arrest, Buachidze was severely beaten during interrogation and died on the same day.
  


  
    As the head of the special department of the ZakVO Maksimenko (in 1938 was sentenced to death) reported to me, Buachidze was heartily ill, could not stand the beating and died.
  


  
    In 1937 In the summer we arrested the former. Secretary of the Central Committee of the Komsomol of Georgia Aslamazov, whose case was investigated by Kovalchuk, who worked in the SPO of the NKVD of Georgia. Kovalchuk beat Aslamazov during interrogations, and during one of the next interrogations, Aslamazov threw himself out the window from Kovalchuk's office and fell to his death.
  


  
    This is how the case in relation to Colonel General S.A. Goglidze.
  


  Vladimir Dekanozov


  
    In the entire company of Beria, Vladimir Georgievich Dekanozov stands apart. In the words of representatives of the modern criminal world, if Beria was in this company "for a steam locomotive", then Dekanozov was also "tethered" there. After reviewing the materials of the criminal case against him, you come to the firm conviction that Dekanozov was on the list of persons to be arrested in the Beria case only because he was among the people especially close to Beria. And from the earliest period - from the beginning of the 20s. The fact is that Dekanozov and Beria - almost the same age in terms of age - began their service together in the Azerbaijan Cheka. It is also characteristic that on April 10, 1953, Dekanozov, who had not worked in the bodies for a long time, was recalled from the Council of Ministers of the USSR (according to the entry in his personal file, he worked as a “member of the Radio Broadcasting Committee under the Council of Ministers of the USSR”) and was unexpectedly appointed Minister of Internal Affairs of Georgia. The initiative for this came from Beria. At his suggestion, the decision of the Central Committee took place, and in April 1953 Dekanozov left Moscow again for Tbilisi for the post of minister. Subsequently, it was precisely this that played a tragic role in the fate of Dekanozov.
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    Documents from the criminal case of V. Dekanozova

  


  
    A characteristic touch in the biography of Dekanozov is that he did not work in the organs constantly, but with long breaks. In the late 1930s, he was even Deputy Chairman of the Council of Ministers of Georgia and Chairman of the State Planning Commission. He was transferred to the People's Commissariat of the Food Industry, and to the People's Commissariat for Foreign Affairs, to the Committee on Radio Broadcasting. Moreover, in the Foreign Ministry, he was entrusted with the post of deputy people's commissar, and later deputy minister, and he worked there for eight years. Agree, this is a lot. A stupid person will not be kept in such a position in the Foreign Ministry. In 1940-1941, combining with the post of Deputy People's Commissar for Foreign Affairs, he was the Plenipotentiary of the USSR in Germany. Veterans say that Dekanozov was highly erudite, well-read, polite and cultured in communication. And all this brought him closer to Merkulov, who was distinguished by the same. Interestingly, it was Dekanozov, being the plenipotentiary representative of the USSR in Germany, on the morning of June 22, 1941, who received from Ribbentrop in Berlin a message about the already begun war of Germany against the USSR. It is known from the history of diplomacy that Dekanozov threw something like this in Ribbentrop's face: "Well, you will regret all this!" Another interesting fact. In 1940, having assumed the post of USSR envoy to Germany and having learned that the wife of Ernst Thalmann, who was arrested by the Nazis, was receiving monetary compensation from the USSR under her last name, Dekanozov, as a true intelligence officer, saw this as a gross violation of the secrecy regime, which, in his opinion, could lead to an international scandal and undesirable complications in relations with Hitler on the eve of the signing of the well-known non-aggression pact. Dekanozov gave the appropriate orders, and from 1940 Rosa Telman began to receive money from us under the fictitious name "Tikhonova". The archive of the President of the Russian Federation still holds a letter from Dekanozov to Molotov on this issue. Here is his text:
  


  
    “Here I found such a picture. The accounting department has Shkvartsev's receipts[79] indicating issuing money to Rosa Telman. All this is not a secret. I seized these notes, but, probably, some of the same notes were sent to the NKVD and are available there in the Finance Department, which should also be seized. I think that if you still have to give her money at the embassy, then all reporting should be carried out through Kobulov on his line, and even in this case, call her by a conventional name. I forbade anyone to use her last name, even in conversations among themselves. People couldn't think of it themselves. In general, it's hard to imagine that her visits to the embassy go unnoticed, because two policemen are on duty at the entrance day and night and spies dart around. It is strange in general that she is not searched when she leaves T.'s cell, where she receives his letters, and their conversation in the cell among themselves is allegedly not eavesdropped. I also think that it would be useful to check his handwriting on the letter - probably, there is such an opportunity in Moscow, in the People's Commissariat of Foreign Affairs. ."[80]
  


  
    For the sake of conspiracy, in a conversation with R. Telman, they agreed to call her “comrade. Tikhonov", and E Telman - "Comrade. Tikhonov.
  


  
    The hand of a true security officer is felt.
  


  


  
    However, in order.
  


  
    From the official reference:
  


  
    
      Dekanozov Vladimir Georgievich
    


    
      Born in the family of an oil control controller in 1898 in Baku Georgian In the CP from May 1920 Candidate member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks (XVIII Congress). Member of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks (XVIII Party Conference). Deputy of the Supreme Soviet of the USSR of the 1st-2nd convocations. Education: 5 classes of the 1st gymnasium, Baku 1914; 1 Tiflis Gymnasium 1916; medical faculty of Saratov, Baku Universities 1917–1919.
    


    
      Private with gun 6 of the light mountain battery of the Caucasian Red Army 03.18–09.18; controller of the 5th section of the Baku excise oil administration. 09.18–05.19; worked underground, Baku 1918; early medical unit of the Musavat Ministry of Health, Baku 06.19–10.19, ml. Controller of the 2nd section of the Baku Oil Joint Stock Administration. 10.19–12.19; Trainee of the Expeditionary Unit of the Ministry of Health for Assistance in Ganja 01.20–04.20.
    


    
      In the Red Army: early. specialist. detachment of the 20th division of the 11th army, Baku 06.20–06.21.
    


    
      In the bodies of the Cheka - OGPU: full. IVF of the Azerbaijan Cheka 1921; deputy early IVF of the Azerbaijan Cheka 1921–1922; secretary of the SOC of the Azerbaijan Cheka 1922; Secretary of the SOC of the Georgian and Transcaucasian Cheka 11.22–12.26; early SOCH PP OGPU for ZSFSR and GPU Cargo. SSR 20.12.26–17.04.27; early 2 departments of SO PP OGPU for ZSFSR and GPU Cargo. SSR 16.05.27–07.27; resp. instructor of the Central Committee of the CP(b) of Georgia 07.27–10 27; collaborator GPU Cargo. SSR 10.27–01.28; early 2 departments of SO PP OGPU for ZSFSR and GPU Cargo. SSR 01/28/28–21/02/29; early ECO GPU Cargo. SSR 21.02.29–1931; early ECO PP OGPU for the ZSFSR and GPU ZSFSR 1931–29.01.32.
    


    
      In party and Soviet work: Secretary of the Central Committee of the CP(b) of Georgia for transport 26.12.31–06.05 32, Secretary of the Central Committee of the CP(b) of Georgia for supply 01.32–02.34; Secretary of the Central Committee of the CP(b) of Georgia for Transport 06.33–02.34; head otd. owls. bargain. Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia 02.34–10.36; People's Commissar of Food Industry Cargo. SSR 08.36–16.11.38, deputy. prev. SNK Cargo. SSR 03/21/37–11/16 38; prev. Gosplan Cargo. SSR 03.37–11.38.
    


    
      In the NKVD from 11 38: early. 5th department of the GUGB of the NKVD of the USSR 02.12.38–13.05.39; deputy early GUGB of the NKVD of the USSR 12/17/38–05/13/39; early 3rd department of the GUGB of the NKVD of the USSR 12/17/38–05/13/39.
    


    
      In the diplomatic service and Soviet work: Deputy. People's Commissar for Foreign Affairs of the USSR 04.05.39–15.03.46; Plenipotentiary of the USSR in Germany 11.40–07.41; deputy Minister of Foreign Affairs of the USSR 03/21/46–03/19/47; deputy early GUSIMZ at the Council of Ministers of the USSR 09/29/47–09/29/49; member of the Broadcasting Committee under the Council of Ministers of the USSR 06.24.52–04.53; minister of internal cases Cargo. SSR 10.04.53–30.06.53.
    


    
      Arrested 06/30/53; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on 23.12.53 to VMN Shot.
    


    
      Ranks: Commissioner of State Security, 3rd rank 02.12.38; Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary 14.06.43.
    


    
      Awards: badge "Honorary Worker of the Cheka - GPU (V)" No. 650/1929; Order of the Red Banner of Labor Cargo. SSR No. 21/10.04.31; Order of the Red Banner No. 4112/26.04.40; Order of Lenin No. 20790/03.11.44; Order of the Father. war of the 1st degree No 277522/05.11.45; 3 medals.
    

  


  
    Upon arrest in the Lefortovo prison, a questionnaire was filled out for Dekanozov. This was done, as follows from the records, by the secretary of the Lefortovo prison of the USSR Ministry of Internal Affairs, Lieutenant Belyakov. He was arrested according to the order of the Ministry of Internal Affairs on June 30, 1953.[81]
  


  
    From this questionnaire, in addition to what has already been read, you can learn the following. Social origin - from the middle class. In Moscow, he lived at the address: st. Markhlevsky, 9.[82] Father — Georgy Mikhailovich Dekanozov (born in 1863, native of Rupsa village, Gori district) died in 1938 year. Mother Elizaveta Gavrilovna (born in 1876, a native of Tbilisi) died in 1914. The elder sister Nina died in 1920 in Baku. Dekanozov's family at the time of his arrest consisted of his wife Nora Tigranovna (b. 1906 ) and two children: son Reginald (b. 1927 ) - a graduate student at MGIMO and daughter Nana year of birth). The questionnaire indicates that Dekanozov was arrested on June 30, 1953, and the decision on the election of a preventive measure against him by the USSR Prosecutor's Office was issued only on 07/03/1953 That, perhaps, is all that can be learned about Dekanozov from the criminal case regarding his socio-demographic data.
  


  


  
    Now about the investigation.
  


  
    The investigation of the episodes connected with Dekanozov, Rudenko was entrusted to the military prosecutor of the Prosecutor's Office of the Troops of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, included in the investigation team.[83] Lieutenant Colonel of Justice Andreev.
  


  
    During interrogations, Andreev focused on Dekanozov's relationship with Beria and Merkulov. Here are excerpts from the materials of the investigation. We read the protocol of September 9, 1953.
  


  
    “Question: How can you supplement your testimony about the criminal activities of Beria?
  


  
    Answer: At the previous interrogations I already gave evidence on this issue and I cannot supplement them with anything. Please believe me that I do not know the direct facts of the traitorous and treacherous activities of Beria.
  


  
    Question: How long have you known Beria?
  


  
    Answer: I have known Beria since 1921 from the moment he came to work in the Cheka of Azerbaijan. Subsequently, for a number of years, I worked with him in the bodies of the Cheka - GPU of Transcaucasia. Working in the Cheka, the GPU, I was always subordinate to Beria. With the promotion of Beria to party work, I was also transferred to the Central Committee of the Communist Party of Georgia, where I successively held a number of positions, up to the secretary of the Central Committee for transport, and then for supply.
  


  
    Since 1934 I was in Soviet work and until the moment I was transferred to work again in the NKVD of the USSR in 1938 In Georgia, I served as Deputy Chairman of the Council of People's Commissars and People's Commissar of the Food Industry. The entire period of my work in the party and Soviet bodies Gruz. SSR since 1931 to 1938 Beria was the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia.
  


  
    In the NKVD of the USSR, I worked as the head of a department for about seven months and then transferred to the service in the USSR People's Commissariat for Foreign Affairs.
  


  
    Question: For a number of years you worked together with Beria and, under his leadership, were promoted in the service or on his recommendations. How can you characterize him?
  


  
    Answer: Even during the period of work in the Cheka - GPU, I had a negative opinion about Beria as a person. Even then, he showed himself as an ambitious, hypocrite, intriguer and careerist.
  


  
    Careeristic aspirations were especially characteristic of him. First, he sought to remove Kvantaliani, the chairman of the GPU of Georgia, whom he ridiculed in front of his employees and discredited in every possible way. After he took the post of chairman of the GPU of Georgia, and then at the same time the post of deputy chairman of the GPU of the Transcaucasian Federation, he began to seek to take the post of chairman of the GPU of Transcaucasia. To this end, he started intrigues against those persons who worked as chairman of the Transcaucasian GPU. It was not without his participation that Kanzelson, Kaul, Redens and Pavlunovsky, who worked one after the other as chairman of the GPU of Transcaucasia, were removed or recalled. I remember that Pavlunovsky denounced Beria of intrigue against him, and Pavlunovsky announced this to Beria right at a meeting of department heads, at which I was also present. For intriguing activities against the chairman of the GPU of Transcaucasia, by the decision of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, a party penalty was imposed on Beria.
  


  
    Despite the fact that Pavlunovsky was a good worker, he was nevertheless recalled, and Beria was appointed chairman of the GPU of the Transcaucasian Federation. He got his way. Beria succeeded because he knew how to ingratiate himself with the leaders. In particular, he managed to win over the secretary of the Transcaucasian regional committee of the party, Ordzhonikidze, after whom Beria named his son. Ordzhonikidze, in turn, supported him. In subsequent years, when Ordzhonikidze was in Moscow, Beria always turned to him and found support.
  


  
    Subsequently, when Beria was the secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, he pursued an intriguing policy against the secretaries of the Transcaucasian regional committee of the party and, in the end, achieved what was approved by the first secretary of the regional committee of the party.
  


  
    It should be noted that Beria, being the secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, essentially continued to lead the NKVD of Georgia and in 1936-1938 all arrests were made with his consent. He summoned to the Central Committee not only the People's Commissar of Internal Affairs Goglidze and his deputy B. Kobulov, but also investigators, the commandant and even those arrested.
  


  
    As is well known, during these years great arrests were carried out in Georgia; not only the secretaries of the Central Committee and the city committee were arrested, but also many district committees of the party. Those arrested were beaten. All this was carried out under the leadership of Beria. It is possible that Beria settled personal scores with some of his opponents, but I cannot name specific facts, since at that time I did not work in the NKVD.
  


  


  
    Here are some more interesting excerpts from the Dekanozov case. We are now talking about Merkulov. This is the protocol of October 9, 1953.
  


  
    “Question: Since when have you known Vsevolod Nikolaevich Merkulov and what kind of relationship did you have with him?
  


  
    Answer: With Merkulov V.N. I have known each other since the end of 1922, i.e. from the time when I, along with Beria, came from Baku to work in Gruz. Cheka. Merkulov was then non-partisan and was an ordinary employee of the information and agency department, and then the head. Working as secretary of the secret operational unit, I, like Merkulov, was subordinate to Beria and therefore I had to meet with Merkulov. Our rapprochement at that time was also facilitated by the fact that both me and Merkulov were interested in club work and the work of the sports society.[84] Approximately in 1928-1929, Merkulov worked as deputy chairman of the GPU of Adzharia, and then returned to Tbilisi again and continued to work in the Transcaucasian GPU . With the appointment of Beria to the post of Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, on the initiative of Beria, a number of employees of the GPU, including me and Merkulov, were transferred to work in the Central Committee. Merkulov already enjoyed great confidence in Beria, he was appointed to the post of head. Special secretariat of the Central Committee. With the transition of Beria to work in the Transcaucasian regional committee of the party, Merkulov was also transferred to the Zakkraikom, he was appointed head. department, in fact, he acted as Beria's secretary. When Beria went on business trips to Moscow, he always took Merkulov with him. Of the persons whom Beria brought closer to himself in those years, I do not know a person closer to Beria than Merkulov. Beria even called him affectionately "Merkulych". In 1938, when Beria moved to Moscow, he took Merkulov with him. When I arrived in the fall of 1938 to work at the NKVD of the USSR, Beria was the Deputy People's Commissar of Internal Affairs of the USSR and the head of the Main Directorate of State Security of the NKVD of the USSR, and Merkulov worked as deputy head of the GUGB of the NKVD. As soon as Beria was appointed to the post of people's commissar, Merkulov was appointed head of the GUGB. Subsequently, when the People's Commissariat of Internal Affairs was divided into two People's Commissariats, Beria remained People's Commissar of Internal Affairs, and Merkulov was appointed People's Commissar of State Security. With the merger of these people's commissariats, Beria also remained the people's commissar of internal affairs, and Merkulov was appointed deputy to Beria. I must say that when Merkulov was the Minister of State Security, and earlier the People's Commissar, Bogdan Kobulov constantly worked as his deputy. Both in Georgia and during my work in the NKVD of the USSR in an official situation, I often had to deal with Merkulov, he personally introduced me to the NKVD of the USSR and in particular, he showed me the inner prison, I went to Lefortovo prison with him. Since leaving for work at the People's Commissariat of the Ministry of Foreign Affairs, I rarely met Merkulov and, as a rule, at official receptions, dinners, etc. For serious mistakes made in the work of the MGB, Merkulov was removed from the post of minister by the decision of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, removed from the members of the Central Committee and was appointed to work as deputy head of the Main Directorate of Soviet Property Abroad. Subsequently, he was appointed head of GUSIMZ, where he worked before moving to the Ministry of State Control of the USSR.
  


  
    Question: What do you know about the relationship between Merkulov and Beria?
  


  
    Answer: Between Merkulov and Beria, the relationship was exceptionally close. This is evident from the facts about which I testified today. Merkulov did a lot for Beria, and the latter trusted Merkulov. I have never heard any critical remarks about Beria from Merkulov.
  


  
    Question: Tell us about the facts of Merkulov's criminal activities known to you?
  


  
    Answer: I don’t know anything about Merkulov’s criminal activities.”
  


  
    As you understand, everything found out from Dekanozov has no operational interest, and neither Dekanozov himself, nor Beria and Merkulov can be charged with this. We need facts. And in this matter, Dekanozov's position, unlike others, is the most advantageous. Not only did he play secondary roles throughout his service in the Cheka-GPU-OGPU-NKVD-NKGB-MVD, but we must also take into account the fact that from May 13, 1939 to April 10, 1953, Dekanazov did not work in this system at all, and in two and a half months - from April 10, 1953 to June 30, 1953, when he was the Minister of Internal Affairs of Georgia, he had not yet managed to commit a crime. It remains to look for dirt on Dekanozov during his service in the NKVD until 1939. Let me remind you that the investigation is being conducted in 1953. It's like looking for a needle in a haystack. And look for it not immediately, but after 14 years. And yet prosecutor Andreev managed to find something.
  


  
    First, the witness Buzin was "hardly" interrogated. He was Dekanozov's chauffeur for a long time. I must say that the fate of the drivers of big bosses was sometimes tragic: they were also the objects of increased attention of the authorities when their boss fell under the “pressure” of the Soviet government. For example, Marshal Zhukov's chauffeur A. Buchin even served five years in prison for not recognizing an "enemy of the people" in his boss.
  


  
    And here is a fragment from the protocol of the interrogation of the driver Dekanozov: “From 1938 to January 1952, for almost 14 years, I, as a driver, served Vladimir Georgievich Dekanozov. Throughout these 14 years, Dekanozov systematically cohabited with different women. I, as a driver, throughout this period of time had to witness his almost daily relationships with different women. He usually called the car in the evening or at night, drove in it to a certain point in Moscow, each time a new point, where some woman was waiting for him or we were waiting for her in the car, then she sat down to him and, at the direction of Dekanozov, I drove along one of highway within 1-2 hours. Dekanozov cohabited here in the car. Trips with women were almost daily. Sometimes Dekanozov arranged trips during the day with several women. He did not have permanent women. Women changed them often.
  


  
    As you understand, and this is not a crime, however, as they say, without fish and cancer - fish.
  


  
    But during the investigation, investigator Andreev managed to find more serious facts that testified that Dekanozov's hands were also covered in blood. True, much less than the others.
  


  
    In particular, during interrogations, Dekanozov confessed and spoke about the numerous arrests of employees of the central apparatus of the NKVD of the USSR in 1938-1939, mockery of those under investigation. In his presence, Beria beat the arrested Borovoy with a rubber club, which he, Dekanozov, also inflicted several blows. After that, Borovoy confessed to espionage activities.
  


  
    Dekanozov also confirmed his involvement in the arrest and massacre of his subordinates Golubev and Kedrov I.M.,[85] and Baturina. According to his report, Nutsubidze, Beridze, Kaukhchishvili, who confessed to spying for German intelligence, were convicted. He admitted that, at the direction of Beria and with his, Dekanozov, with the help of repatriation, he was imported to the USSR from Paris and for a long time was not prosecuted for high treason, Beria's relative - Shavdia. Egnatoshvili, secretary of the Presidium of the Supreme Soviet of Georgia, deputy of the Supreme Soviet of the USSR, was illegally arrested on the orders of Beria. As a result, Egnatoshvili was illegally detained for several months. The consent of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR was not obtained for his arrest.
  


  
    That's all there is in the Dekanozov case. Frankly speaking, not much. Does not pull on VMN.
  


  Pavel Meshik


  
    The youngest of the entire group of those arrested and then prosecuted in the Beria case was the Minister of Internal Affairs of Ukraine, Lieutenant-General Pavel Yakovlevich Meshik. At the time of his arrest, he was 43 years old.
  


  
    From the official information of personnel authorities.
  


  Pavel Meshik


  
    Born in the family of an employee in the city of Konotop in 1910 Ukrainian. In the Communist Party since 1930 (member of the Komsomol 1925). Laureate of the Stalin Prize II degree in 1951. Education: a seven-year school in the city of Konotop in 1925; the FZU school at the mechanical plant in Konotop in 1927; university preparation courses. in Kamenetz-Podolsky, 01.30–08.30; Energy Institute in Samara 10.31–03.32. Locksmith at a mechanical plant, Konotop 07.25–12.29. and 08.30–10.31.
  


  
    In the bodies of the OGPU - NKVD - MVD from 03.32: cadet of the Higher School of the OGPU of the USSR 04.32–02.33; pom. full 1 department of the ECU of the OGPU of the USSR 20.02.33–10.07.34; pom. full 1 department of IVF of the GUGB of the NKVD of the USSR 10.07.34–25.05.35; opera, full 2nd ECO department of the GUGB NKVD of the USSR 1935; opera, full 14 department 3 department GUGB NKVD USSR 1937; pom. early 14 department 3 department GUGB NKVD USSR 1937–1938; pom. early consequences. parts of the NKVD of the USSR 01.01.39–04.09.39; early consequences. parts of the GEM of the NKVD of the USSR 04.09.39–04.03.40; early 1 sec. GEM of the NKVD of the USSR 04.03.40–26.02.41; People's Commissar of State Security of the Ukrainian SSR 26.02.41–31.07.41; early ECU of the NKVD of the USSR 07/31/41–04/19/43 (head of the 7th special department of the NKVD of the USSR 09/05/41–10/11/41); deputy early GUKR "SMERSH" NPO USSR 19.04.43–17.12.45; full NKVD of the USSR on the 1st Ukrainian Front 11.01.45–04.07.45; Advisor to the Ministry of Public Administration of the Provisional Government of Poland 05.03.45–08.45; deputy Commander of the 1st Ukrainian Front for Civil Administration Affairs 02.05.45–04.07.45; deputy early 1 ch. ex. at SNK - CM USSR 20.08.45–16.03.53; minister of internal cases of the Ukrainian SSR 16.03.53–30.06.53.
  


  
    Arrested 06/30/53 in Kyiv; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on December 23, 1953 to VMN. Shot.
  


  
    Ranks: ml. lieutenant GB 11.12.35; Lieutenant GB 05.11.37; Captain GB 25.02.39; major GB 04.09.39; Art. Major GB 03/06/41; commissioner of the 3rd rank GB 14.02.43; lieutenant general 05/26/43.
  


  
    Awards: Order of the Badge of Honor No. 5478/19.12.37; Order of the Red Star No. 10587/26.04.40; badge "Honored Worker of the NKVD" 05/28/41; Order of the Red Banner of Labor No. 9020/03.06.42; Order of the Red Banner No. 91121/28.10.43; Order of the Red Banner No. 6306/31.07.44; Order of Kutuzov, 1st class, No. 386/23.03.45; Order of Kutuzov, 1st class, No. 782/29.05.45; Order of Lenin No. 111927/29.10.49; 6 medals.
  


  
    
  


  
    Document from P. Mesik's criminal case

  


  
    But what details in the biography of Meshik are specified by the personnel bodies of the former Ministry of Medium Machine Building of the USSR.
  


  
    In 1945 By a GKO decree of August 20, Meshik was appointed to the First Main Directorate of the Council of People's Commissars of the USSR as Deputy B.L. Vannikova and is responsible for the formation of personnel of the PGU apparatus .aut."[86] and all factories and construction sites.
  


  
    In the PGU system, he was responsible for ensuring the protection and secrecy of industrial facilities, research institutes and design bureaus working on nuclear weapons. The organizer of the creation in 1946-1953 of closed zones, cities and towns and the regime of workers of the nuclear industry living in them and attracted from other departments. Supervised the construction and staffing of facilities and fire safety services. He was a participant in the test of the first nuclear bomb in August 1949. On December 8, 1951, the Stalin Prize was awarded.
  


  
    Interestingly, back in June 1945, Meshik "under family cover" - with his wife Maria and 10-year-old son - went on a "tour": the Czech Republic, Poland, Germany, Austria, where he was negotiating the possible extraction of uranium raw materials in Europe, necessary to advance the nuclear project.
  


  
    The result of this "tour" was highly appreciated, and the information received was later actively used in the creation of the atomic bomb. In 1949, after a successful test, Meshik was awarded the Order of Lenin and was awarded the Stalin Prize.
  


  
    The criminal case against Meshik was conducted by the same state counselor of justice of the 3rd class G. Terekhov.
  


  
    Meshik was arrested on June 30, 1953 in Kyiv in the building of the Central Committee of the Communist Party of Ukraine, where he was summoned to discuss the personnel issues he proposed. On the same day, he was taken by plane to Moscow to the internal prison of the Ministry of Internal Affairs on Lubyanka, and then transferred to Lefortovskaya. His Moscow address is written on the arrest warrant. The order was signed by Serov. This document was presented to Mexic on July 1, 1953, at 2:45 am.
  


  
    The investigation began with the clarification of personal data and track record. You have already read this. However, during the interrogation, Meshik clarifies some details. He reports that his father was a Left Social Revolutionary, later became a member of the CPSU (b), served as an accountant in Konotop, died in 1924. Mother is a housewife. His aunt lived in Poland, who had gone there before the revolution. By decision of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, he was sent from the Samara Energy Institute to the organs of the OGPU. Served under B. Kobulov. I spent five months on a business trip in China. During the war, he was deputy head of counterintelligence "Smersh". His immediate supervisor then was Abakumov. While working in the First Main Directorate of the Council of Ministers, he was awarded the Stalin Prize II degree. Wife - Sofya Ilyinichna Rappoport. Five children: four sons and a daughter[87]. The youngest is Alexander, four years old. In Moscow, Meshik had an apartment on the street. Vorovsky (this is in the center, on the Arbat, now Povarskaya St.), and in Kyiv - on the street. Institutskaya is also in the center.
  


  
    It is impossible to understand from primary materials why Mexic is being arrested in connection with the Beria case. His life path and track record are impeccable. And he himself has always been mainly on the sidelines. The youth of Meshik inspires respect. Let me remind you that in 1941 he was already the People's Commissar of State Security of Ukraine, he was then only 31 years old. From 1945 to 1953 - Deputy Head of the Special Committee, i.e. Beria was not directly subordinated. (His boss was B. Vannikov.) Although in the course of work on the atomic project, their paths with Beria crossed, and very actively. When Beria became Minister of the Interior in 1953, he immediately appointed Meshik to the same position in Ukraine. And the position is high, and the republic is one of the leading ones.
  


  
    P. Sudoplatov in his book “Special Operations. Lubyanka and the Kremlin. 1930–1950 complements the picture with interesting details: “... In Ukraine, a conflict broke out between the newly appointed Minister of Internal Affairs Meshik and local party officials, as well as employees of the apparatus of the Ministry of Internal Affairs of Ukraine. Meshik, by all means, sought to expel Khrushchev's protégé Strokach, who was fired from the authorities in 1941 for failing to take out part of the NKVD archive when the Germans surrounded Kyiv. In addition, Meshik did not get along with the party leaders of Ukraine Serdyuk and Shelest. Serdyuk tried to take away from the Ministry of Internal Affairs a house that was used as a kindergarten for children of ministry employees: he chose this mansion in Lvov for himself and his family. Serdyuk sent his assistant to the kindergarten, and Meshik posted guards. Shelest, at that time the secretary of the Kyiv regional party committee, took the fire supervision boat for his use for hunting and did not return it. Meshik reported this to the Ministry of Internal Affairs and the government.
  


  
    Although it was customary to speak Russian at the meeting of the Ukrainian Central Committee, Meshik allowed himself to boldly address those present in Ukrainian, recommending that the shocked Russians, including the first secretary of the Central Committee Melnikov, learn Ukrainian.
  


  
    In short, on June 30, 1953, Meshik was arrested as an accomplice of Beria.
  


  


  
    I must say that the "purge" that Beria carried out in the Ministry of Internal Affairs in his 100 days brought trouble to someone (like Meshik), and happiness to someone. So, General A. Epishev before Beria in the MGB headed the cadres. With the advent of Beria, he was transferred to party work - the first secretary of the Odessa Regional Committee of the CPSU. If this did not happen, Alexei Alekseevich would have been sitting with Beria for such personnel work as he did in the MGB. And so everything ended well: Epishev was later the USSR ambassador to both Romania and Yugoslavia, head of the GlavPUR of the SA and the Navy,[88] became an army general in 1962 and a Hero of the Soviet Union in 1978. On occasion, he did not forget to remind that back in 1953 he recognized Beria as a scoundrel and "did not work with him."
  


  
    At the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU, Meshik was "thundered" by the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Ukraine, A. Kirichenko. He reminded Meshik of all his mistakes, even stating that Meshik is a man "with a very dubious past." A special place in Kirichenko's speech was given to the devotion of Meshik Beria.
  


  
    At the same time, one of Meshik's deputies, General of the Ministry of Internal Affairs S. Miliitein, was also arrested.[89] Before the war, he worked for a long time in Georgia under Beria. In March 1953 he was appointed Deputy Minister of Internal Affairs of Ukraine and left for Kyiv, where in July 1953 he was also arrested, and in January 1955 he was shot by the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR.
  


  
    The book by Sergo Beria reports that at the time of his arrest in 1953, Milstein entered into a shootout, killed "five or six Chekists, and then put a bullet in his forehead." It is a myth. Information about the conviction and execution of S. Milshtein can be obtained from the archives of the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation. Convicted under articles 58-1 "b" and 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR (SP No. 9912 / 54).
  


  
    It must be said that prosecutor Terekhov did not find any major, so to speak, violations in the activities of the Minister of Internal Affairs of Ukraine and did not try to look for them. The investigation was conducted on special cases of 5-10 years ago and an earlier period, when Meshik was still a simple investigator and lieutenant. Yes, this is understandable. In 100 days as minister, Meshik, in fact, did nothing wrong. From 1945 to 1953, you can’t blame him for bloody deeds either. There remains a stormy investigative youth.
  


  
    Here is the testimony of the arrested NKVD officer P.I. Miroshnikov:
  


  
    “The investigation of my case was entrusted to the investigator of the economic department of the Ministry of Internal Affairs, at that time a lieutenant, Meshik Pavel Yakovlevich, who for two years led the investigation into my case as an investigator, and then led the investigation as the head of the investigative unit. I personally believe that the whole case against me was falsified by Meshik, who throughout the whole time collected materials that only discredited me, and conducted the investigation using prohibited methods, applying physical force to me, trying to get me to give false testimony and to confess in wrecking activities, which I did not conduct.
  


  
    Investigator Meshik periodically summoned me for interrogation and sometimes by protocol, and sometimes without protocol, forced me to confess to wrecking activities ... Moreover, Meshik, in the literal sense of the word, tried to beat this confession out of me, using prohibited methods of investigation. In particular, I was interrogated on the so-called conveyor system - in a row for four days, taking a break of 20 minutes to eat. At the same time, 4 people interrogated me in shifts, including Meshik himself ... In essence, it was not even an interrogation. They simply brought me to Meshik's office, made me face the wall and announced that I would stand like that until I confessed to my wrecking activities. In this position, I stood continuously for two days without sleep and rest. As a result, my legs were very swollen and I was put on a chair, and Meshik kept me in this position for another two days without sleep or rest. At the same time, of course, no protocol was drawn up and there was no actual interrogation.
  


  
    They came, did their job, and I stood or sat. In this way, Meshik brought me to an extremely difficult state ... Having not obtained any confessions from me in this way, in May 1938 Meshik transferred me to the Lefortovo prison, where he also continued to beat confessions out of me, while using physical methods of influence, i.e. e. Meshik just beat me up. The beating continued for eleven days.
  


  
    Meshik called me to the office and when I refused to give any evidence about myself, he started to beat me, and he beat me with anything, beat me with his hands and feet, beat me with belts, electric wires.
  


  
    Two more people took part in the beating, I do not know their names.
  


  
    Meshik himself mostly beat me, and Meshik beat me until I lost consciousness, as a result of which they poured water on me ... ”
  


  
    All this was announced to Mexico, and this is what he said.
  


  
    “I do not see any specific facts of violation of the law from the case materials. As can be seen from the document located on page 4 of the first volume of the case, Miroshnikov was arrested on the basis of a letter from the USSR People's Commissar of Heavy Industry L.M. Kaganovich, who referred to earlier testimonies against Miroshnikov about the latter's participation in a counter-revolutionary organization.
  


  
    “Question: During the interrogations of Miroshnikov, you allowed anti-Soviet actions. I am reading you an excerpt from the record of the interrogation of the witness Miroshnikov dated September 8, 2009. G.
  


  
    “When I was in the Sukhanovskaya prison, in June or July 1939, approximately at 3 o'clock in the morning, Meshik arrived there with his worker Libenson. Both were completely drunk. They were well dressed in civilian uniforms.
  


  
    Meshik called me to his office and, without saying anything, both began to beat me with fists and belts. This beating was more brutal than ever. They both seemed to compete with each other in beating. They beat me for about two hours. In general, Meshik was a kind of cynic. So, for example, in relation to the Soviet government, he said this: “Here it is the Soviet government,” while showing his fist, coming up to me and starting to beat me with his fist, and beat him with great bitterness..."
  


  
    You confirm the testimony of Miroshnikov P.I. about a clear anti-Soviet attack on your part?
  


  
    Answer: No, I do not. I have never allowed such an attack and have never been in the Sukhanovskaya prison in a state of intoxication. I ask you to take into account that the testimony of the former arrested person in relation to his former investigator cannot be completely objective and draw appropriate conclusions from this.
  


  
    Question: Miroshnikov's testimony is still being read out to you.
  


  
    “In the end, investigator Meshik, I don’t remember now what date, but this protocol is in my case, he confronted me with Yezhov. At the confrontation, Yezhov confirmed all his testimony ... I categorically denied all this. The face-to-face confrontation was made by Meshik himself. The confrontation was stenographed. However, the confrontation with Yezhov was carried out incorrectly. Its incorrectness lies in the fact that when I began to ask Yezhov questions that completely exposed his false testimony against me, Meshik forbade him to answer these questions, and then stopped the confrontation altogether.
  


  
    After that, I was given for signature the already worked out protocol of the confrontation, signed by Yezhov..."
  


  
    Do you confirm these testimony of Miroshnikov?
  


  
    Answer: I do not remember the materials of the Miroshnikov case in as much detail as Miroshnikov testifies, but I repeat that I did not interrogate Yezhov, and, consequently, I did not conduct a confrontation alone, but with the investigator who conducted the case of Yezhov, who, according to the existing procedure, led the confrontation."
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    First page of the protocol of interrogation of P. Meshik dated 07/01/1953 g

  


  
    
  


  
    During his arrest (after being delivered to Moscow) on June 30, 1953, P. Meshik was personally searched in the internal prison of the USSR Ministry of Internal Affairs

  


  
    Meshik, according to the protocol of interrogation, was read out other testimony of Miroshnikov, also related to 1938-1939.
  


  
    “In the Lefortovo prison, they took me to a specially equipped room with blacked-out windows, laid me on a table and beat me with a rubber truncheon. Meshik personally beat him.
  


  
    The order of the beating was as follows: the beating continued for two hours, and then for 6 hours I was placed completely undressed in a punishment cell where I could only stand. The punishment cell was cold and damp. After the punishment cell, they were beaten again for two hours and, if he did not confess, they were again sent to the punishment cell. This interrogation by Meshik continued for three days. By this method, Meshik brought me to an extremely serious condition, I had heart attacks..."
  


  
    Prosecutor Terekhov paid a lot of attention to the lawlessness that was going on before the war in the NKVD and connected with the Sukhanovskaya prison, where Meshik also conducted interrogations. Here is an excerpt from Meshik's interrogation protocol.
  


  
    “Question: You are being read one more excerpt from the testimony of N.F. Adamov.[90] dated October 7, 1953:
  


  
    “In April 1939, a special group of investigators was created, headed by Kobulov, to work in the then-opened Sukhanovskaya prison, in which a particularly harsh prison regime was established for those arrested. This group of investigators also included such leading officials as Meshik, Vlodzimirsky, Rhodes and Shvartsman. All of them constantly took a personal part in the beating of those arrested ... The persons who led the investigation teams: Meshik, Vlodzimirsky, Rhodes, Shvartsman personally beat the arrested, extorting from them testimonies about non-existent anti-Soviet organizations and compromising data on individual leading Soviet and party workers. All the people listed above were trusted people of Kobulov ... In the summer of 1939, I went into Meshik's office and saw how he kicked the arrested General Litvinov, who was sitting on a chair in the middle of the office, in the back. From this blow, Litvinov fell to the floor and groaned heavily..."
  


  
    Do you confirm these testimony of Adamov?
  


  
    Answer: I partially agree. To work in the Sukhanovskaya prison, mainly in the case of the Yezhov conspiracy, an investigation team was created headed by Kobulov B.Z. I was not part of this group, but some of my arrested people were transferred to the Sukhanovskaya prison on Kobulov's instructions. Among those arrested were: Golubev, Kedrov IM, Miroshnikov, Mironov (former NKVD worker, Yezhov's accomplice, recently worked in the People's Commissariat for Foreign Affairs in the East). I don’t remember myself, but judging by the testimony of M.S. Kedrov, he was also in the Sukhanovskaya prison. All, or almost all of the arrested, in the investigation of whose cases I took part, who visited the Sukhanovskaya prison, I have listed above. As for General Litvinov mentioned by Adamov, I do not remember such an arrested person at all. Sukhanovskaya prison was distinguished by a particularly strict regime. The cells were damp and cold, as, indeed, were the offices of the investigators, except for one specially decorated for Beria.
  


  
    With the participation of Meshik, an episode of the criminal case against the old Bolshevik M.S. was also investigated. Kedrov.
  


  
    “Question: At the previous interrogation, you denied that the arrested M.S. Kedrov was beaten by you. I am reading to you an excerpt from the record of the interrogation of the witness Adamov dated October 7, 1953.
  


  
    “During one of the interrogations in July 1939 Meshik and Libenson came into my office, and Meshik asked Kedrov M S “Well, how is it? Confess, you old devil!" To this question, Kedrov replied that he had nothing to confess and he was not guilty of anything. After that, Meshik and Libenson beat Kedrov and left the office ... From the arrested Kedrov M.S. I have repeatedly heard that Meshik and Libenson beat him many times before in Sukhanovskaya prison..."
  


  
    Do you confirm these statements?
  


  
    Answer: I must state that the methods of physical force were used in the Ministry of Internal Affairs for a long time and were finally banned only in April or May 1953. At one of the interrogations, I told the investigation that, among other things, I used methods of physical coercion against the subsequently convicted Miroshnikov. I do not consider myself responsible for the application of these methods, but nevertheless I repeat that Kedrov M.S. these methods were not used. Anyway, I don't remember it. Attention is drawn to the contradiction between the testimony of Kedrov and Adamov. Kedrov claims that he was slapped three times, including Adamov. The latter says, according to Kedrov, that Kedrov was beaten many times.”
  


  
    Meshik did not say anything particularly interesting about his relationship with Beria, except that in 1941, when he, Meshik, was the People's Commissar of State Security of Ukraine, his employee Voitsekhovsky asked him to stay underground in Kyiv. He refused. In 1942, when he, Meshik, was already working as the head of the NKVD ECU, Beria instructed him, Sudoplatov and the head of the investigative unit of the NKVD ECU Itkin to interrogate Voitsekhovsky, who by that time had been arrested and convicted of spying for the Germans: he, Voitsekhovsky, was extradited to the Germans underground Kudrya.
  


  
    They interrogated Wojciechowski. Subsequently, he was put on trial and sentenced to death. However, Beria, according to the testimony of Meshik, for some reason delayed the execution of the sentence. Before interrogation, Beria told them not to mention “one name” in the protocol. He, Beria, spoke about this to Voitsekhovsky himself, with whom he spoke in their presence before interrogation. What surname was discussed in this case is not mentioned in the case of Meshik ...
  


  
    And yet I would like to supplement the story about P. Meshik with the following. Look again at his career path. In 1931, he was the People's Commissar for State Security of Ukraine, and during the war, 35-year-old Meshik was already deputy head of Smersh. The organization is terrible, but without it there would be no victory. The veterans with whom I spoke unanimously speak of P. Meshik as a person dedicated to the work that he was entrusted with. This is especially true of his work in the special committee on the creation of the atomic bomb. And all these licensed secure cities of our country - Krasnoyarsk-26, Krasnoyarsk-45, Chelyabinsk-39, Chelyabinsk-40, Sverdlovsk-48, Arzamas-16 were born with his direct participation. The life of these cities in those years did not cause any alarms. There were no tragedies like Chernobyl. Meshik was also responsible for preventing such accidents.
  


  Lev of Vlodzimirsky


  
    One of the most unexplored personalities in the entire company of Beria is still the head of the investigative unit for especially important cases of the Ministry of Internal Affairs, Lieutenant General Lev Emelyanovich Vlodzimirsky. I did not find any relatives, colleagues, or acquaintances of him.
  


  The following is known from the official reference of the personnel authorities.


  
    Vlodzimirsky Lev Emelyanovich (Emilevich),[91] Born in 1903,[92] born in Barnaul, Russian.
  


  
    Born in the family of a passenger train controller. In the KP from 12.1931 (member of the Komsomol 1923-1930).
  


  
    Education: 3 classes of higher elementary mountains. schools, Moscow 1917 evening general education courses at the PUR of the Black Sea Fleet, Sevastopol 1924 evening soviet party school 2nd stage, Pyatigorsk 1930
  


  
    Scooter, pom. driver in the car park, Southern and Southwestern fronts 01.19–11.20; helmsman-boatswain of the Sevastopol military. port 12.20–04.25; Secretary of the Kislovodsk District Executive Committee 07.25–05.27; unemployed, Pyatigorsk 05.27–09.27; full UGRO Tersky district. AO 09.27–05.28.
  


  
    In the bodies of the OGPU - NKVD - NKGB - MGB - MVD: collaborator. Tersky district otd. GPU, Zheleznovodsk 05.28–10.28; head consequences. group UGRO Tersky district. AO 10.28–04.30; collaborator of the Tersky district GPU 04.30–01.10.30; collaborator Tersky Opera, GPU sector 1930; full PP OGPU of the North Caucasus Territory 1934; full SPO UGB UNKVD of the North Caucasus Territory 1934-1937; wreed early. department 4 department UGB UNKVD Ordzhonikidze region 1937, deputy. early department 4 department GUGB NKVD USSR 05.37–09.38; deputy early department 2 department of the GUGB of the NKVD of the USSR 09.38–22.12.38; Pom early consequences. parts of the NKVD of the USSR 12/22/38–09/04/39; deputy early consequences. parts of the GEM of the NKVD of the USSR 04.09.39–04.03.40; early consequences. parts of the GEM of the NKVD of the USSR 04.03.40–22.07.40; 1 deputy early 3 sec. GUGB NKVD USSR 22.07.40–26.02.41; early consequences. parts of the NKGB of the USSR 26.02.41–31.07.41; early consequences. parts of the Department of Internal Affairs of the NKVD of the USSR 07/31/41–05/12/43; early consequences. parts of the Department of Internal Affairs of the NKGB - the Ministry of State Security of the USSR 12.05.43–20.05.46; early At the MGB of the Gorky region. 08.46–11.46; early ex. personnel GUSIMZ at the Council of Ministers of the USSR 06.47–02.50; at the disposal of P / SIMZ at the Council of Ministers of the USSR 02.50–05.50; early revision department GUSIMZ at the Council of Ministers of the USSR 05.50–03.53; early consequences. parts of the Department of Internal Affairs of the Ministry of Internal Affairs of the USSR 18.03.53–03.07.53.
  


  
    Dismissed from the Ministry of Internal Affairs of the USSR on 07/17/53; arrested 07/17/53; sentenced by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR on 23.12.53 to VMN. Shot.
  


  
    Ranks: lieutenant GB 01/31/36; Art. Lieutenant GB 5.11 37; Captain GB 25.02.39; major GB 14.03.40; Commissioner of State Security 14.02.43; commissar GB 3rd rank 2.07.45; lieutenant general 07/09/45.
  


  
    Awards: Order of the Red Star No. 2553/22.07.37; badge "Honorary worker of the Cheka - GPU (XV)" 04/30/39; Order of the Red Banner No. 4720/26.04.40; Order of the Red Banner of Labor No. 8495/21.02.42; Order of the Badge of Honor No. 29169/20.09.43; Order of the Red Banner No. 7011/03.11.44; Order of Lenin No. 59217/30.04.46 3 medals.
  


  


  
    
  


  
    Document from L. Vlodzimirsky's criminal case

  


  
    Here, in the materials of the criminal case of Vlodzimirsky, there is a profile of the arrested person, compiled by the head of the Butyrskaya prison, Colonel Shokin. It is characteristic that in the column “when arrested” only the month “July” is written, and the date is not indicated. There is a link to warrant No. 9, but there is no date there either. Serov's signature on the warrant. There is a decree of the USSR Prosecutor's Office on the choice of a preventive measure - it is dated July 17, 1953. The decision to impose a preventive measure was sanctioned by Rudenko. On the back of the arrest warrant there is an inscription “The warrant was presented to me on July 18, 1953 at 12:00 p.m. 30 min. And the signature "Vlodzimir".
  


  
    From the questionnaire attached to the case, it can be seen that at the time of his arrest, Vlodzimirsky lived in an apartment in the center of Moscow on 3rd Tverskaya-Yamskaya Street, house number 12[93]. Father Vlodzimirsky Emelyan Troadievich died in 1929, and his mother Irina Nikolaevna died in 1940. In the column "children" is the word "no". Sister Yuna, born in 1922, as follows from the questionnaire, died in 1942 during the blockade in Leningrad.
  


  
    In paragraph 15 of the "verbal portrait" questionnaire, the following is emphasized.
  


  
    1. Height is tall, 180 cm.
  


  
    2. The figure is complete.
  


  
    3. The shoulders are horizontal.
  


  
    4. The neck is long.
  


  
    5. Hair color - light blond.
  


  
    6. The color of the eyes is blue.
  


  
    7. The face is oval.
  


  
    8. Forehead - high.
  


  
    9. Nose - small, thick.
  


  
    10. The mouth is small.
  


  
    11. Lips - thick, uplift of the upper lip.
  


  
    12. Chin - with a hole.
  


  
    13. Ears - large, oval.
  


  
    In the "special features" column, the following is indicated: "tattoo on the right arm (anchor, heart, sword [94])".
  


  
    On July 18, 1953, immediately after his arrest, Vlodzimirsky began to be interrogated by the senior assistant to the chief military prosecutor, Colonel of Justice Ivanov.
  


  
    From the very beginning, the protocol of interrogation describes the life path of Vlodzimirsky, already known from the questionnaires. There are some clarifications and additions.
  


  
    In particular, Vlodzimirsky explains that he has a son - 10 years old. This was not mentioned in the questionnaire. The protocol of interrogation states that he was the head of the investigative unit for especially important cases until July 3, 1953, and then was "at the disposal of the personnel department of the Ministry of Internal Affairs." Thus, bearing in mind that Beria was arrested on June 26, 1953, Kobulov and Goglidze on June 27, Meshik and Dekanozov on June 30, we can conclude that Vlodzimirsky was removed from office on July 3, 1953 and was at the disposal of Department of Personnel of the Ministry of Internal Affairs, and only then, on July 17, 1953, was arrested.
  


  
    During interrogation, he reports that from 1914 to 1917 his father served in the "old" army as a commander, was the commander of a hundred, after demobilization in 1918 he worked on the railway. From 1919 to 1922, my father served in the Red Army in command positions (whom is not specified). Then he was retired, died in 1929 Mother is a housewife, from 1930 to 1940 she worked as a nurse in Sochi.
  


  
    It can be seen from the protocol that in his childhood, Vlodzimirsky, in addition to primary school, graduated from the 1st and 2nd grade schools in Zaraysk, and in 1919 he volunteered for the front.
  


  
    In 1920 he was sent to Sevastopol to the Black Sea Fleet, where in 1925 he finished his service as a ship's boatswain. He retired from the fleet due to illness, as the protocol says - "due to a nervous breakdown." In what it manifested itself, prosecutor Ivanov did not find out. From 1925 to 1927, Vlodzimirsky worked in Kislovodsk in the local economy department, and in 1927 he was hired by the police, where he served in the OGPU - NKVD - NKGB - MGB - MVD until January 1947.
  


  
    In January 1947, from the post and. about. head of the Gorky Department of the MGB, where he was appointed in 1946, was transferred to the reserve due to his years of service. ."[95] Then he worked in the Main Directorate of Soviet Property Abroad as head of the personnel department. March 18, 1953 by order of the Minister of Internal Affairs[96] was re-appointed head of the investigative unit for particularly important cases of the USSR Ministry of Internal Affairs, where he worked until July 3, 1953.
  


  
    It follows from the interrogation that in April 1949 he received a “stricter” on the party line for the fact that, as the head of the personnel department of GUSIMZ, he petitioned for an employee Bekasov to be sent for treatment to Karlovy Vary, who, as further recorded in the protocol, “tried to betray the Motherland, but was caught and condemned.
  


  
    There is nothing more interesting in the Vlodzimirsky case.
  


  
    It must be said further that Vlodzimirsky was taken into custody and chosen as the object of attention in the Beria case, in my opinion, absolutely correctly.
  


  
    And not even because Beria was requested from the reserve in March 1953 and appointed to the old, familiar position of head of the investigative unit for especially important cases of the Ministry of Internal Affairs. Although this alone is already enough to conclude that Vlodzimirsky was "Beria's man", which means that he must answer with him.
  


  
    Let me remind you that since 1937 Vlodzimirsky was in the leadership of the NKVD, and since 1940 he headed the investigation unit for especially important cases. Moreover, he almost always followed the line of state security, both when the NKVD had its own head office - the GUGB, and when the state security was a separate department - the NKGB.
  


  
    The investigative unit for especially important cases is a very important one, close to the leadership and subordinate to the deputy. People's Commissar (Minister), who oversees the investigation, the unit through which all the "high-profile" cases went. There was terrible lawlessness there. Thousands of major party, Soviet, economic, military workers, scientists and even foreign figures went through the "meat grinder" of the investigation unit for the Department of Internal Affairs[97]". Cases for consideration by "triples", "twos", "payroll", "special meetings" were prepared here.
  


  
    I will not list all the people killed in this unit - there is not enough space. I will only note that in parallel with Vlodzimirsky, many employees of the investigative unit were arrested and then shot, whose hands, like their boss, were up to the elbows in blood. How can one not recall here the infamous “investigator-writers” and “investigator-killers” Shvartsman, Komarov, Likhachev, Leonov, Rhodes, who were subordinate to Vlodzimirsky.
  


  
    However, in the course of the investigation, absolutely correctly, the main attention was paid to the specific atrocities of Vlodzimirsky. Namely: his participation in the assassination of the USSR envoy to China I.T. Bovkun-Luganets[98] with his wife in 1939; kidnapping and execution in 1940 without trial or investigation of the wife of Marshal G.I. Kulik Simonich-Kulik K.I.; registration of "cases" and concealment of lawlessness on the fact of execution without a court decision of a group of 25 people in 1941 in Kuibyshev, Saratov and Tambov, among whom were well-known military leaders.
  


  
    Here are excerpts from the materials of the criminal case.
  


  
    “Question: What cases of secret confiscation or destruction of citizens do you know about?
  


  
    Answer: There may have been such cases of secret seizure and arrest of citizens, but I only know about one thing, namely the seizure of c. Simonich-Kulik, in which I participated.
  


  
    I know one fact, when two arrested husband and wife were taken not far from Tbilisi and there they were destroyed under the guise of a car accident. This was immediately announced in the Tbilisi newspapers as an accident. I also took part in this operation. I don't remember the names of those killed.
  


  
    Question: Tell us, who and when gave you instructions to exterminate these persons, and who participated in it with you?
  


  
    Answer: In July or August 1939 me, Tsereteli[99] and Beria summoned Mironov (the head of the inner prison). At that time Kobulov B. and Merkulov were with him. Beria instructed the three of us to carry out a strictly secret operation to destroy two persons who are spies. At the same time, Beria or Kobulov developed a plan for the liquidation of these persons. In any case, this plan was approved by Beria. Tsereteli was appointed as the head of the group. According to this plan, we received a wagon with a saloon. The head of the internal prison brought two arrested husband and wife,[100] which were placed in different compartments. The doors of these compartments were kept ajar, and I, Tsereteli and Mironov took turns guarding the arrested in the corridor. In this car, we followed the train from Moscow to Tbilisi, and then further to Batumi. On the way, on one of the stages beyond Tbilisi, Mironov and Tsereteli killed the arrested with blows of hammers on the back of the head. First, I took an arrested man out of the compartment to the salon, who was killed in the salon by Tsereteli and Mironov, and then in the same order I brought the arrested citizen to the salon, who was also killed by them.
  


  
    At one of the stops at dawn, we were met with two cars by Rapava[101] We took the corpses out and put them in one of the cars and drove them onto the road to a cliff at a sharp bend in the road. The driver jumped out on the move, and the car with the corpses fell into a cliff and crashed. After that, we left the scene and the rest of the staging of a car accident and its investigation was organized by Rapava.
  


  
    Question: Did you report to Beria and Kobulov on the results of the assignment?
  


  
    Answer: Tsereteli reported to Beria or Kobulov about the results of the assignment. I myself may have talked with Kobulov about how this operation was carried out.
  


  
    Question: What encouragement did you receive from Beria for this operation?
  


  
    Answer: In the spring of 1940 I was awarded the Order of the Red Banner. I was not told then what I was awarded for. It is possible that I was awarded an order for this operation.
  


  
    Question: Tell me, Vlodzimirsky, frankly, weren't you the leader in this group and didn't you personally kill the arrested citizen Bovkun-Luganets Nina Valentinovna?
  


  
    Answer: The leader in the group was not me, but Tsereteli. Gr. Bovkun-Luganets, whose name I now remember, was not killed by me. However, I took part in the liquidation of the husband and wife of Bovkun-Luganets.
  


  
    Question: You are being read excerpts from Tsereteli's testimony of September 1, 1953. Tsereteli showed:
  


  
    “The senior in this case was Vlodzimirsky. I remember that the car was unusual, there was even a salon in the car, there were five of us in the car - there were three of us and a man and a woman, the latter were traveling in different compartments. Before reaching the city of Kutaisi, we liquidated these persons. Vlodzimirsky killed a woman with a hammer, and I hit a man on the head with a hammer, who was then strangled by our third employee. The same officer then put the bodies in bags and we transferred them to the car. Rapava, in accordance with the assignment received, organized a “car accident” ... I don’t know what kind of people we liquidated. After completing the task, Vlodzimirsky told me that they were husband and wife, that this person worked somewhere abroad ...
  


  
    Do you confirm these testimony of Tsereteli?
  


  
    Answer: I affirm that the leader in our group was Tsereteli, who knew the local conditions and was then senior to me in rank. It is possible that I conveyed to Tseretelli what Kobulov told me about them. I remember that I clarified with Kobulov after leaving Beria that these persons - Bovkun-Luganets and his wife - worked abroad, are major spies, and that their elimination is necessary to disinform foreign intelligence so that they do not know that Bovkun-Luganets and his wife were arrested.
  


  
    I was a member of the group and took part in the liquidation of Bovkun-Luganets and his wife, but I did not kill her myself, and at that time I made sure that none of the railway workers got into our car from another car. We took out the corpses, taking them under our arms and did not hide them in bags.
  


  
    It must be said that in 1955 Tsereteli (participant in this crime) was also tried in Tbilisi in a group with other responsible persons of the Ministry of State Security of Georgia - Rapava, Rukhadze and others. This episode was also analyzed in this court.
  


  


  
    Here are excerpts from that 1955 court record.
  


  
    "Tsereteli: In 1939 Kobulov called me and said that a man was coming from China who needed to be liquidated along with his wife. I will have to kill the man, and Vlodzimirsky will have to kill his wife. I couldn't say anything. After that, we went to Beria. Beria repeated what Kobulov had said. He said that this is a particularly important task. At first I refused to carry out the assignment, saying that it would be difficult for me to do it. In the end, I was ordered to carry out this assignment. We went along with Vlodzimirsky and killed these people on the train. We killed them with wooden hammers.
  


  
    Lawyer Galkin: On what basis did you kill two Soviet citizens?
  


  
    Tsereteli: I carried out Beria's order.
  


  
    Rudenko: (to Rapava): Do you know about the secret murder in 1939 of two people, a husband and wife?
  


  
    Rapava: I know about this murder. I believed that this was done legally.
  


  
    RUDENKO: What was done after the murder of these people?
  


  


  
    
  


  
    Documents on the arrest of L. Vlodzimirsky

  


  
    
  


  
    Minutes of the first interrogation of L. Vlodzimirsky dated 07/18/1953 

  


  
    
  


  
    Extract from the indictment of L. Vlodzimirsky

  


  
    
  


  
    Falsified documents - material evidence of L. Wlodzimirsky's guilt

  


  
    Rapava: After the murder, their deaths during a car accident were staged.
  


  
    RUDENKO: Was the car accident staged with corpses already?
  


  
    Rapava: Yes.
  


  
    But back to the interrogation of Vlodzimirsky.
  


  
    Question: In what murders on the instructions of Beria and Kobulov, and with whom did you take part?
  


  
    Answer: I did not participate in other cases of the liquidation of citizens, and I did not consider this case a murder, but considered it as an operational task. Beria mentioned that this is a strictly secret government assignment.
  


  
    Question: Tell us everything you know about the arrest and execution of c. Simonich-Kulik?
  


  
    Answer: In the summer or early autumn of 1940, Beria called me to him in the presence of Merkulov or Merkulov alone (I find it difficult to say exactly now, because I don’t remember everything) and announced to me that I was part of a group of four people who were entrusted with make a secret arrest of the wife of Marshal Kulik, Mrs. Kulik. In addition to me, this group included 2 or 3 employees of the 3rd special department of the NKVD of the USSR, but I don’t remember their names. He then headed the 3rd special department of Tsereteli, who arrived with Beria from Tbilisi back in 1938 Whether Tsereteli personally took part in this operation, I do not remember exactly now.
  


  
    According to the planned plan, the detention of citizen Kulik was to be carried out on the street, without publicity. For this, 1 or 2 cars were allocated, and the whole group was on duty in them. The ambush was set up near the house where Kulik's apartment was located. On the second or third day, when Mrs. Kulik left the house alone and walked along a deserted alley, she was detained by us and taken to the courtyard of the building of the NKVD of the USSR. Employees of the 3rd Special Department of the NKVD of the USSR then stayed with her, and I left.
  


  
    This whole operation was led by Merkulov, he came and checked the ambush and removed the post once or twice at night.
  


  
    A month or a month and a half after the arrest of Countess Kulik Merkulov or Kobulov instructed me and the head of the internal prison, Mironov, to go to the Sukhanovskaya prison, take the arrested woman, who would be handed over to us there, bring her to the NKVD building and hand her over to commandant Blokhin. When we arrived at the Sukhanovskaya prison, they gave us an arrested woman, in whom I identified Kulik's wife.
  


  
    Mironov and I took Gr-ku Kulik to the premises of the NKVD on Varsonofevsky Lane. We were met there in the courtyard by commandant Blokhin, who, together with Mironov, took her to the interior of the lower floor of the building. I went with them to the first room and stayed in it, and Blokhin and Mironov spent gr. Kulik to another room, where she was shot.
  


  
    A few minutes later, when we went out into the yard with Mironov and Blokhin, prosecutor Bochkov[102] and Deputy Commissar of Internal Affairs of the USSR Kobulov. I remember well how Blokhin reported to them in my presence that the sentence had been carried out. Bochkov then scolded Blokhin, making him a stern remark that he carried out the sentence without waiting for him and Kobulov.
  


  
    Question: Did you have a warrant for the arrest of Mr. Simonich-Kulik, sanctioned by the prosecutor, and a warrant for her arrest, when she was detained on the street?
  


  
    Answer: I don't know. I have not seen such documents. According to the existing situation, these documents could be in the possession of employees of the 3rd special department of the NKVD of the USSR ...
  


  
    ... I participated in the secret filming of Marshal Kulik's wife. This was done by order of Beria and under the leadership of Merkulov. I did not know whether her detention was legal in the way we did it, and could not then suspect that it was illegal. At the direction of Kobulov, after some time Mironov and I brought Kulik's wife from the Sukhanovskaya prison and handed her over to the commandant of the NKVD of the USSR Blokhin. At that time I did not know whether Blokhin had a verdict on the execution of Kulik's wife or not, and could not know this.
  


  
    Question: You are being read an excerpt from the record of Blokhin's interrogation dated September 19, 1953. Blokhin showed:
  


  
    “Shortly before the war, in 1940 Deputy NKVD of the USSR Kobulov called me and said that the head of the investigative unit, Vlodzimirsky, would bring a woman to me to be shot. At the same time, Kobulov forbade me to ask this woman about anything, and to shoot her immediately after delivery. On the same day, Vlodzimirsky, together with b. Mironov, the head of the internal prison, brought a woman to me and said that she should be shot. I followed Kobulov's instructions and shot her. Who this woman was, I do not know. Neither Kobulov nor Vlodzimirsky gave me any documents on this woman, and in the same way I did not draw up any documents about the execution. As far as I remember, apart from Vlodzimirsky and Mironov, no one was present at this execution.”
  


  
    Do you confirm Blokhin's testimony and who was the woman you brought in for unauthorized execution?
  


  
    Answer: I have already testified at the investigation that in 1940 Kobulov sent me and Mironov to the Sukhanovskaya prison and said that it was necessary to bring a woman from this prison and hand it over to Blokhin, who would be given to us there. We received this woman and delivered it to Blokhin, who shot her. During the transportation of this woman, I recognized her as Simonich-Kulik, who, one and a half to two months earlier, had been secretly seized by an operational group, which included me and was led by Merkulov.
  


  
    I did not know whether Blokhin had a sentence or an order to shoot Simonich-Kulik.
  


  
    In his testimony, Blokhin describes precisely this case, since there were no other similar cases.
  


  
    Question: I am quoting you an excerpt from the protocol of Blokhin's interrogation dated September 19, 1953. Blokhin showed:
  


  
    “Also shortly before the war, in 1940 or in 1941 there was a case when I shot a man whose last name I don't know[103] in the presence of Kobulov and Vlodzimirsky. And in this case, the execution was carried out on the personal instructions of Kobulov, who told me in the presence of Vlodzimirsky that the documents on the execution would be drawn up by department "A".
  


  
    Do you confirm Blokhin's testimony and who was the man who was shot by him on the instructions of Kobulov?
  


  
    Answer: I categorically deny these testimonies of Blokhin and affirm that I was never present with or without Kobulov at the execution of a man by Blokhin ... Signing the conclusions on the cases of 25 persons executed by order of Beria in the autumn of 1941, I did not suspect that they contain gross misrepresentations of facts. I myself did not draw up conclusions about the execution and only signed them. I did not think then that this was a criminal act and that it was wrong, because k. I received instructions to sign these conclusions from the Deputy People's Commissar of Internal Affairs. Therefore, I do not consider myself guilty of drawing up and signing these conclusions in order to conceal the murders of 25 arrested people committed at the direction of Beria. I am not guilty of this and there were no criminal goals in my actions and thoughts.
  


  
    Characteristically, in the first two cases: the "seizure" of the wife of Marshal Kulik and the murder of the family of Bovkun-Luganets on the train, Vlodzimirsky was entrusted with actions "not characteristic" of his position. At that time he served as an assistant to the head of the investigative unit, and in 1940 -head of the investigative unit for particularly important cases. His duty is to organize and conduct a preliminary investigation in these cases. Control over the course of the investigation, interrogations, confrontations, examinations, compliance with the deadlines for the investigation, control over the work of the investigative apparatus. In short, purely investigative and, I would say, the most cultural work. However, as we see, he was often involved in carrying out actions that were far from the investigation. This once again indicates that Vlodzimirsky was a person especially close to Beria and Kobulov, as long as such "trust" was given to him. So Vlodzimirsky got into the dock absolutely correctly.
  


  
    As material evidence for the episode of falsification of materials about the execution of 25 arrested in 1941, the very conclusions signed by Vlodzimirsky, in which he retroactively proposed to shoot these people, were attached to the case. Let me remind you that among them were the generals of the Red Army Loktionov, Stern, Rychagov, Smushkevich, the old Bolshevik Kedrov.
  


  
    One more interesting episode should be noted. In 1953, Vlodzimirsky began an investigation against Vasily Stalin, who was arrested on April 28, 1953, with the knowledge of Beria and Kobulov, because, being in a state of intoxication, he repeatedly declared publicly about the murder of his father by his comrades-in-arms, and also told his wife that "It is not enough to kill Bulganin...”, was going to meet with foreign journalists. In this part, the actions of Vasily Stalin were qualified under Article 58–10 1 of the Criminal Code of the RSFSR (anti-Soviet propaganda and agitation), he was arrested and sent to Lefortovo prison. For two months (May-June 1953) Vlodzimirsky "worked" with him. He repeatedly interrogated him, prepared certificates for Beria and reports to the Central Committee of the CPSU on the progress of the investigation. All this was with the knowledge of Malenkov and Khrushchev.
  


  
    Let me remind you that even after the arrest of Vlodzimirsky, the investigation into the criminal case of V. Stalin continued, and in 1955, on the basis of documents drawn up in 1953, V. Stalin was sentenced to eight years in prison for anti-Soviet agitation and propaganda and abuse of office (Art. . 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR), which, according to the court, he admitted to the post of commander of the Air Force of the Moscow Military District in 1948-1952.[104] Only on September 30, 1999, the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation, in connection with numerous appeals from the Council of Veterans of the Air Force of the Moscow Military District, terminated the criminal the case against Vasily Stalin on anti-Soviet agitation and propaganda, and the sentence in this part was canceled. V. I. Stalin, reclassified from paragraph “b” of Article 193–17 of the Criminal Code of the RSFSR to paragraph “a” of the same article. V. I. Stalin released from punishment.[105] The verdict, I repeat, was made in 1955, including on the basis of primary evidence collected by Vlodzimirsky in 1953.
  


  
    But this episode with the illegal arrest of V. Stalin was not investigated in the case of Vlodzimirsky himself, because considered properly and lawfully investigated. From myself I will add - investigated with the active participation of the "instance". True, already new - sample 1953.
  


  
    Here is the situation in the case of L.E. Vlodzimirsky.
  


  [bookmark: TOC_idp20542688]Chapter 5
BERIA'S SEX CRIMES



  [bookmark: TOC_idp20542688] 

  
    The topic of sexual crimes in the Beria case stands apart and requires a separate study, because in the minds of our people it is driven much stronger than anything else - even his "treason."
  


  
    To begin with, let's find out the essence of these crimes, in other words, what criminal acts were then included in this chapter of the Criminal Code of the RSFSR and what was supposed for it.
  


  


  
    So the Criminal Code of the RSFSR (ed. 1926), chapter 6.
  


  
    Art. 150. Infection of another person with a venereal disease by a person who knew that he had this disease, - imprisonment for up to three years.
  


  
    Art. 151. Sexual intercourse with persons who have not reached puberty, associated with corruption or satisfaction of sexual passion in perverted forms, - imprisonment for up to eight years.
  


  
    Sexual intercourse with persons who have not reached puberty, committed without the indicated aggravating signs - deprivation of liberty for up to three years.
  


  
    Art. 153. Sexual intercourse with the use of physical violence, threats, intimidation or using, by deception, the helpless state of the victim (rape) - imprisonment for up to five years.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp20542688] If the rape resulted in the victim's suicide or was committed against a person who has not reached puberty, or at least has reached it, but by several persons, - deprivation of liberty for up to eight years.[106]
  


  
    Art. 154. Forcing a woman to have sexual intercourse or to satisfy sexual passion in another form by a person in respect of whom the woman was financially or in service dependent, - deprivation of liberty for a term of up to five years.
  


  


  
    As you can see, the "range" of criminal acts related to violations of a woman's inviolability was very wide.
  


  
    Now it is necessary to establish what Beria was found guilty of from the specified list of crimes. Where can you see it? In judgment. Looking ahead, let's talk about this document. In the descriptive part of it, where we are talking about established guilt, we read: “The judicial investigation also established the facts of other criminal acts of Beria, testifying to his deep moral decline.
  


  
    Being a morally decomposed person, Beria cohabited with numerous women, including those associated with foreign intelligence officers..."
  


  
    And at the end of the verdict, the conclusion is made: “Recognize Beria guilty of committing a crime under Part II of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of January 4, 1949 "On strengthening criminal liability for rape".[107] No other crimes related to this topic were charged against Beria.
  


  
    Now, as you understand, we need details, or, as practicing lawyers say, “episodes”.
  


  
    First, I would like to remind you that for half a century there have been so many rumors, fears and stories about this among the people that sometimes it makes you shudder and feel uneasy.
  


  
    In the book of A. Antonov-Ovseenko “Beria” we read: “Lists of more than two hundred women who became victims of a dignitary debauchee were presented to the judicial presence ...”
  


  
    In the works of other authors, lists with a different number of women are mentioned. Their number reaches 700. It is said that, on the orders of Beria, the guards grabbed the women he liked on the street, dragged them to the mansion, where they were subjected to violence and then destroyed. Several novels and memoirs have been written on this occasion. Say, actress T. Okunevskaya says: “A huge park. Two-storey almost palace. Winter Garden. The colonel has disappeared. The maid is different, contempt in lowered eyes. I don't touch anything at the table. He is the same as the first time, he drinks expensive wines, eats with his hands, giggles, he began to get drunk, his eyes filled with fat ... I was grabbed in my arms, undressed, put on the table ... Resistance is meaningless, impossible, humiliating ... If only my heart would not break ... Toad, vile, ugly, fat, bloated... Doesn’t take his eyes off me, crawls on the bed, suffocates from the happiness of the conqueror... the beast that caught the victim... he is worn out, otherwise the night would be deadly for me... There is still no dawn... He is here, somewhere nearby, eats, drinks ..."
  


  
    I will not give other stories. I will say right away that there is indeed a list of women in the materials of the criminal case. He was led by the chief of security R. Sarkisov, writing down in his book the names of those who visited Beria. Sarkisov's deputy, Colonel S. Nadaraya, also kept his list. But we are interested not only in the number of women who visited Beria (by the way, T.K. Okunevskaya does not appear in these lists of Sarkisov and Nadaraya: she apparently got to Beria without the help of guards), but the women against whom he committed crimes - rape. After all, we are studying the crimes of Beria, and not his moral character.
  


  
    In the verdict we read:
  


  
    
      “The court found that Beria committed rape of women. So, on May 7, 1949, having deceived the 16-year-old schoolgirl Drozdova BC into his mansion, he raped her.
    

  


  
    And that's it. On this in the verdict of a crime of this kind ends. And where are the other hundreds of raped? Why did the court dwell on only one fact, limiting itself to the framework of this episode only. According to the law, the criminal actions of a person must be investigated comprehensively, completely and objectively, and if there is evidence, they must be fully imputed. He committed, let's say, ten thefts. All of them must be investigated both during the investigation and in court. He committed ten murders - the same thing. And here it turns out like this - he committed seven hundred rapes, one was recorded in the verdict, and the rest were forgotten. Moreover, they not only forgot to write it down, but forgot to investigate it even at the stage of the preliminary investigation. By the way, the rape of Drozdova has not been investigated at all. This is already a reproach, as you understand, to Rudenko and his investigation team. Let's analyze Rudenko's work on this episode based on the preliminary investigation documents drawn up with his participation.
  


  
    According to the materials of the criminal case (volume 6), during the investigation, on July 11, 1953, 20-year-old Valentina Drozdova turned to the USSR Prosecutor General with a statement that four years ago (!) She had been raped by Beria. In the file there is her own handwritten statement about this. True, it is alarming that this statement is not registered anywhere, there are no resolutions or other marks on it, and she was not warned about criminal liability for knowingly false denunciation (in those years, this was also provided for). The applicant does not raise the issue of bringing Beria to criminal responsibility.
  


  
    Here is the full text of her statement (spelling and style preserved).
  


  
    "To the Attorney General of the U.S.S.R. comrade Rudenko


    
      from Drozdova BC living on the street. Gorky 8 sq. 82
    


    STATEMENT


    
      After reading "Pravda" dated July 10, 1953 about exposing the enemy of the people of Beria, I want to ask you to take into account one more atrocity that he committed 4 years ago against me. You only now recognized the face of this monster, and I already knew 4 years ago. I lived on st. Herzen 52 sq. 20 (on against the Beria mansion) March 29, 1949 my grandmother died suddenly, my mother's mother. Mom lost consciousness and was sent to the hospital. I was left alone under the supervision of neighbors. One day I went to the store for bread on the street. M. Nikitskaya, at that time an old man in pince-nez got out of the car, with him was a colonel in the form of M. G. B., when the old man began to examine me, I got scared and ran away, a man followed me to the house. The next day, May 7 (? - Auth.), A colonel came to us, who later turned out to be Sarkisov. Sarkisov, fraudulently under the guise of helping my mother and saving her from death, took me to the house along M. Nikitskaya and began to say that his friend, a very big worker and very kind, would save my mother, loves children very much and helps all the sick. At 5-6 pm, May 7, 1949, an old man in pince-nez, i.e., came. Beria greeted me very affectionately and said that there was no need to cry, my mother would be cured and everything would be fine. We were given lunch. I believed that this was a kind person, at such a difficult time for me (my grandmother died and my mother was dying). I was 16 years old, I was in the 7th grade.
    


    
      Then Beria grabbed me, carried me to his bedroom and raped me.
    


    
      It is difficult to describe my state after what happened. For three days they did not let me out of the house, Sarkisov spent the day, Beria spent the night.
    


    
      The enemy of the people, Beria, has been exposed. He deprived me of the joy of childhood, youth and all the good things in the life of Soviet youth.
    


    
      I ask you to take into account, when analyzing all his atrocities, his moral character, as a libertine and raising children.
    


    
       Drozdova Valya. 
    


    
       July 11th. 1953  
    

  


  
    So, the application has been submitted. There are grounds for initiating a criminal case, as you understand, on this fact. Let me tell you right now, it's not easy. Four years have passed. There are hundreds of questions. And the organization of the investigation of this episode four years ago is very difficult. In any case, in my investigative practice, there have never been such time “windows” between the commission of rape and the statement of the victim. It happened that the victim would turn three or four days after the incident, and then questions arise where she used to be, and in this case four years have passed. What about examinations, inspection of the scene, the presence of bodily injuries, gynecology, biology, seizure of clothing, underwear, and other evidence? How to organize work with witnesses? And all these smears, swabs, vaginal epithelium? Oh, believe me - a former investigator and prosecutor who went through the crucible of grassroots work - all this is so difficult. I've gone through hundreds of rape cases. I will take the liberty of stating that the investigative practice in this category of cases did not know intervals of four years.
  


  
    Well, okay, we took the case to production. And what? Drozdova was briefly interrogated, without really finding out anything. They interrogated her mother - the same thing. True, Drozdova's mother reported an interesting detail. In 1952, Valentina became pregnant by Beria, but she was admitted to the Kremlin hospital, where she had an abortion. An unusual situation for qualifying rape. Is not it?
  


  
    Beria was interrogated - he is in denial. Sarkisov was interrogated. Five protocols of his interrogations in volume 3 and four protocols in volume 27. So what? Nothing, they were interrogated so superficially and badly that it was impossible to draw any conclusions. By the way, Rudenko interrogated Sarkisov as early as July 1, 1953, before Drozdova turned to him, "having read Pravda of July 10, 1953 ". I would like to quote this protocol of interrogation of Sarkisov verbatim. At the July Plenum of the Central Committee, N. Shatalin announced it with his comments, adding another list of women's toilet items found in Beria's office.
  


  INTERROGATION PROTOCOL


  
    July 1, 1953, Moscow.
  


  
    Prosecutor General of the USSR RUDENKO R.A. and Assistant Chief Military Prosecutor Lieutenant Colonel of Justice BAZENKO N.A. interrogated SARKISOV Rafael Semenovich, born in 1908, a native of Kirovobad, a member of the CPSU since 1930, Colonel - Assistant Head of Department I of the Main Directorate of the Ministry of Internal Affairs USSR, married, Armenian, 6th grade education, from a working class family, according to no criminal record.
  


  
    The interrogation began at 20:00. 30 min.
  


  
    For 18 years I worked in the security of Beria, at first as an attached and most recently as head of security.
  


  
    Being close to Beria, I know his personal life well and can characterize him as a depraved and dishonest person.
  


  
    I know of Beria's numerous connections with all sorts of random women.
  


  
    I know that through a certain citizen Subbotina, Beria was acquainted with a friend Subbotina, whose last name I do not remember, she worked in a fashion house. Subsequently, I heard from Abakumov that this friend Subbotina was the wife of a military attaché. Later, while in Beria's office, I heard Beria telephone Abakumov and ask him why this woman had not yet been imprisoned.
  


  
    In addition, I know that Beria cohabited with a student at the Institute of Foreign Languages, Maia Malochsheva. Subsequently, she became pregnant by Beria and had an abortion.
  


  
    Beria also cohabited with an 18–20-year-old girl, Lyalya Drozdova. She gave birth to a child from Beria, with whom she now lives at Obruchnikov's former dacha.[108]
  


  
    While in Tbilisi, Beria met and cohabited with citizen Maksimishvili. After cohabiting with Beria, Maksimishvili had a child, whom, at the direction of Beria, I, together with the assistant Vityukov, were taken and handed over to an orphanage in Moscow.
  


  
    I also know that Beria cohabited with the wife of a serviceman of the Hero of the Soviet Union, whose last name I do not remember, the name of the wife of this serviceman is Sofia, her phone number is D-1-71-55, she lives on the street. Tverskaya-Yamskaya, I don't remember the house number. At the suggestion of Beria, through the head of dignity. part of the USSR Ministry of Internal Affairs Voloshin, she had an abortion.
  


  
    I repeat that Beria had a lot of similar connections.
  


  
    On Beria's instructions, I kept a special list of women with whom he cohabited. Subsequently, at his suggestion, I destroyed this list. However, I kept one list. This list contains the last names, first names, addresses and phone numbers of 25-27 such women. This list is in my apartment in my tunic pocket.
  


  
    Thus, I was turned into a pimp by Beria. Being engaged in pandering, I often thought about the behavior of Beria and was extremely indignant that such a depraved and dishonest person was in the government.
  


  
    A year or a year and a half ago, Beria's wife told me in a conversation that as a result of Beria's ties with prostitutes, he was ill with syphilis.
  


  
    I don’t know about Beria’s rape of a girl, however, knowing Beria well, I admit that such a case could take place.
  


  
    The protocol was written down from my words correctly and read to me.
  


  
     Interrogation ended at 23 00 m. SARKISOV. 
  


  
     Procurator General of the USSR RUDENKO. 
  


  
     Sup. Chief Military Prosecutor BAZENKO. 
  


  


  
    I will say that if the investigator brought me such a record of the interrogation of one of the main witnesses in the case, then this investigator would fly out of my office overnight. I picked up some pieces and fragments, didn’t really find out anything, didn’t set control questions, got carried away by “Beria’s cohabitation and debauchery”, while this is not a subject of proof, and so on.
  


  
    True, even from this so-called protocol, something can be learned.
  


  
    Sarkisov shows: “Beria also cohabited with an 18-20-year-old girl Lyalya Drozdova. From Beria she had a child, with whom she now lives in the former dacha of Obruchnikov. VS Drozdova, who turned to Rudenko, and Lyalya Drozdova, mentioned in the protocol of Sarkisov's interrogation, are one and the same person. And now, as you understand, you need to find out a lot of questions from Drozdova: about the child, and about the abortion, and about Obruchnikov’s dacha, and about cohabitation with the “scoundrel rapist” for four years, and how this is consistent with rape, well, of course, to draw conclusions confirming or not refuting Beria's guilt in this episode. But alas. And in this form, without face-to-face confrontations and recognition of Drozdova as a victim (she remained a witness), this episode "moved" to the court.
  


  
    In other protocols, Sarkisov continued to show that Beria was a "big libertine." Since 1937, he, Sarkisov, knew about the constant cohabitation of Beria with various women. Beria turned him and another guard, Nadarai, into pimps. They delivered various women to his apartment and mansion. In 1944, Beria sent him by plane to Krasnodar to select good girls. I wrote all this verbatim from the protocols of Sarkisov's interrogations. But rape is not reported here, as you can see. And there are no control questions.
  


  
    The judicial investigation in this part was also interesting. An example of what shouldn't be.
  


  
    We read the minutes of the court session.
  


  
    Drozdova: In May 1949, I was walking down the street. At this time, the car stopped, a man got out of it, he carefully examined me. I got scared and ran away, but I noticed that a man was following me. The next day, a colonel came to our apartment, later I found out that it was Sarkisov. At that time, my mother was seriously ill and was in the hospital. Before that, our grandmother died, and we took her death very hard. Sarkisov turned out to be aware of all our family affairs, that my mother was in the hospital in a very serious condition, began to tell me that he would help my mother and call a good professor to her, that he would take me to a person who would help save my mother. We drove up to some house, as I later found out, belonged to Beria. At about 5-6 pm, an old man came into the room where I was sitting with Sarkisov, whom I had seen on the street the day before. He told me not to worry, I will help you, your mother will be cured and everything will be all right. Then he offered to dine with him and, despite my refusals, he nevertheless put me at the table. Then Beria suggested that I go inspect the rooms, I refused, but he still forced me to go with him. Entering one of the rooms, Beria grabbed me, carried me into the bedroom and raped me.
  


  
    Beria: Drozdova is telling a lie. I did not rape her, but what I did is a heinous crime.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Defendant Beria, did you lure her into the mansion under the guise of helping her mother?
  


  
    Beria: I didn't rape her.
  


  
    Court member Moskalenko: Defendant Beria, you are lying, a 16-year-old girl could not voluntarily come to your mansion and have sexual intercourse with an old man. This is unnatural. She had not yet reached puberty at that time.[109]
  


  
    Beria: I once again affirm that I did not rape Drozdova.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Witness Drozdova, continue to testify to the court.
  


  
    Drozdova: They didn't let me out of the mansion for three days, I was in a very serious condition and cried all the time. Before being released from the mansion, Beria and Sarkisov warned me not to tell anyone about this, otherwise they threatened me with reprisals. I didn’t tell anyone about what happened, I just told my mother and she went to Beria’s mansion to talk to him about this issue.
  


  
    Beria: The fact that she was with me for three days is not true, this is her invention. She was with me for 30-40 minutes and left.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Witness Drozdova, you are free.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Defendant Beria, did you commit the rape of a minor, Valentina Drozdova?
  


  
    Beria: It's hard for me to talk about it, but I didn't rape her.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Comrade. commandant, invite witness Akopyan to the hall.[110] Witness Akopyan, the court warns you that you must show only the truth. Do you confirm your testimony given by you at the preliminary investigation?
  


  
    Hakobyan: Yes, I confirm the testimony I gave during the preliminary investigation. On March 29, 1949, my mother died, her death struck me so much that I lost consciousness and was sent to the hospital. My daughter Valentina was left alone and fell into the hands of this man through Sarkisov. Beria, apparently, did not consider us to be people, he imagined that it was flattering for us, simple, poor people, to enter into a relationship with such a person. Upon my return from the hospital, my daughter told me about the monstrous crime that Beria committed against her. At first I did not believe that Beria could have committed such meanness, I thought that one of his subordinates had done it, but my daughter claimed that Beria himself had committed the violence. I was in a terrible state. When I got to Beria's mansion, I slapped him. I said that I would write to Stalin, and he answered me that all my statements would still get to him. I even told him that I was ready to kill him. Beria insisted that my daughter have an abortion. I told him that I would go complain to Stalin's son, and he answered me that Stalin's son was a drunkard and that he himself was not allowed to see his father.
  


  
    Member of the court Gromov: Witness Akopyan, did the defendant Beria threaten you with reprisals?
  


  
    Hakobyan: When my daughter and I left the Beria mansion, he warned us not to tell anyone about what had happened, otherwise he would destroy us.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Defendant Beria, do you plead guilty to the crime you committed against Drozdova?
  


  
    Beria: I admit that I did not have to meet with Drozdova, but I provided her with systematic material assistance.
  


  
    Chairman of the Court Konev: What does this mean for the honor of a person?
  


  
    Beria: It's not my fault, I didn't rape her.
  


  
    Chairman of the Court Konev: Witness Akopyan, you are free Defendant Beria, sit down.
  


  
    At 11 50 min. adjourned."
  


  


  
    After the break, the court did not return to this episode, considering the scanty evidence received sufficient to convict Beria of this crime. And the sentence is strengthened by the following paragraph:
  


  
    “The judicial investigation also established the facts of other criminal acts of Beria, testifying to his deep moral decline.
  


  
    Being a morally corrupt person, Beria cohabited with numerous women, including those associated with foreign intelligence officers.
  


  


  
    There are, of course, no references to the articles of the Criminal Code of the RSFSR. Do you know why? Because none of this is a crime. There were simply no such articles in the Criminal Code of the RSFSR, and there are none now.
  


  
    I think if you show all this to any district judge and ask him a question: would he find guilty of raping a person if there was such a quantity and quality of evidence in the case, then the answer, I am sure, will be one: no. Moreover, I think that the judge will offer to return the case for additional investigation and on other grounds. That's why.
  


  
    Interrogated during the investigation, the witness Kalashnikova testified that in September 1942, in his mansion, Beria offered her, a sixteen-year-old girl, to have sexual intercourse with him, while threatening: “If you don’t want to cut firewood, then agree.” After that, as recorded in the protocol, “he raped me, depriving me of my virginity, in the following days at different times he committed sexual acts with me three more times against my will.”
  


  
    The witness Chkhikvadze said that in 1945, having learned about the arrest of his brother, he, together with his wife, Kvitashvili V.V., left for Moscow with a statement to Beria. Beria raped his wife, arranging her abduction with the help of Sarkisov.
  


  
    All of this is in volume 27.
  


  
    And in volume 34 we read the testimony of witness Chizhova that on January 13, 1950, Beria fraudulently lured her to his mansion, where he used some kind of narcotic substance on her at dinner, as a result of which she lost consciousness. The protocol says: “In the morning I woke up in bed all bloodied, and this bandit Beria was sleeping next to me.” She immediately realized that Beria had raped her, depriving her of her virginity. She became pregnant and had to have an abortion.
  


  
    In the future, as follows from the testimony of Chizhova, Beria repeatedly performed sexual acts with her. Beria constantly threatened her with physical destruction and the exile of her mother if she, Chizhova, told anyone about the rapes.
  


  
    All of this needed to be investigated and proven. And very detailed and attentive. Here, as you can see, there are already episodes of the “model” not of 1949, but of 1945 and even 1942. And all those interrogated use the word "rape". Meanwhile, a good investigator will never write this word in the protocol of interrogation, since this is a complex evaluative, legal category and experience shows that sometimes interrogated persons understand absolutely nothing here. Often the applicant has to explain that what happened to her, which she assessed as “rape”, is not such at all and is called quite differently. You also need to know that the investigation of rape, according to both the old and the new Code of Criminal Procedure, is built according to the rules of the so-called private prosecution cases. This means that if there is a procedurally executed application to bring a person to criminal liability for rape, then there is a case, and if there is no such statement, then there is no such case. And there is nothing to talk about moral decay, littering the case and filling the head of any prosecutor ... Well, in short, it’s clear what.
  


  
    There is one more question. But did the members of the investigation team know all these "technical details" that are known to every trainee of the district prosecutor's office? Did they know how to investigate rape? I can say one thing: Rudenko, and Kamochkin, and Tsaregradsky, and Bazenko knew everything perfectly. These are the most experienced investigators. The first three are in the ranks of generals. They were well versed in the law. They knew how to investigate criminal cases of any category, including rape.
  


  
    How not to recall here the infamous case of our illustrious football player Eduard Streltsov. Exactly five years later, the same Prosecutor's Office of the Union, with the participation of the same Rudenko and Kamochkin, was investigating the fact of the rape of the girl Marianna L. by Streltsov at a dacha near Moscow in the village of Pravda, Mytishchi district. In his interview, the former prosecutor of the investigative department of the Prosecutor's Office of the Union E.A. Mironova recently spoke about the progress of the investigation in this case, the participation of Rudenko and Kamochkin in it. I will say that there are a lot of questions, but the verdict is “worth it”, despite the indignation of the public, because they worked competently there. 400 sheets of the case file, examinations, inspections, confrontations, even an investigative experiment on hearing: the prosecutor Mironova at the scene shouted: “Ahhh!!!”, gradually intensifying her cry, and the investigator of the regional prosecutor's office Markov with attesting witnesses found out, heard on street or not. Funny? Not! They proved guilty. And here, in the case of Beria, they didn’t even try. The volume of the accusation of counter-revolutionary crimes was sufficient to destroy Lavrenty Pavlovich even without mentioning the rape of Lyalya Drozdova and others.
  


  
    To strengthen the accusation, an operational certificate was filed into the case, drawn up by a secret employee of the USSR Ministry of State Security already in the name of Malenkov:
  


  
    “Chekist authorities in 1947 the worst enemy of the Soviet state, American spy film actress Zoya Alekseevna F. was arrested[111] It is known from the materials of the eavesdropping technique that F. was in an intimate relationship with Beria and at the same time cohabited with an assistant to the military the naval attache of the American embassy, Captain Tate (from whom she gave birth to a girl). Since I personally led the development of it, I was instructed to arrest F. at the apartment or to remove her on the street. During the arrest, F. persistently sought permission from me to talk on the phone with Beria. I refused her this and reported this to Abakumov. Whether her testimony about meetings with Beria was recorded, I do not know. I think not, since his name was carefully guarded.
  


  
    All this, in the language of preference, "went uphill." And in order to better hold the accusation of debauchery, they attached the statement of Beria's wife with the words:
  


  
    “... I did not know anything about his immoral acts towards the family, which I was also told about during the investigation.
  


  
    I, as a wife, considered his betrayal accidental and partly blamed myself, because During these years, I often went to my son, who lived and studied in another city.
  


  
    They also tried to find out from her during interrogations.
  


  
    “Question: How could you still consider him honest, didn’t you know about his criminal moral decay, in particular, manifested in his attitude towards women?
  


  
    Answer: I did not know about this at first, and then I became convinced of his connections with strangers when he fell ill. True, Sarkisov recently told me that Beria has a woman who lives on Gorky Street and whom Beria is going to marry.[112]
  


  
    They tried to find out the same details from Beria's son Sergo. In almost every protocol, there is a dialogue between Sergo and his investigator Kamochkin. Here are some answers.
  


  
    “... Sarkisov told me that Beria L.P. there is a second family, there is a child; that Beria cohabited with his secretary named Vardo and ended up saying to me “Beria L.P. there were so many women that they could not be counted. As far as I remember, I did not convey the contents of the conversation with Sarkisov to Nina Teimurazovna, but I told her that I had decided to leave L.P. Beria. and start living apart from him. Nina Teimurazovna agreed with me
  


  
    ... Returning to the depraved lifestyle of Beria L.P., I must report that in 1952 my family and mother, Nina Teimurazovna, were forced to live in Gagra for six months because Beria L.P. did not allow us to return to Moscow. Later, I learned from Sarkisov that during this period of time in the apartment or at the dacha of Beria L.P. women lived.
  


  
    ... Around 1946 I learned from my mother that she had not lived with her father for seven years, and this, in particular, was expressed in the fact that she lived with me for 4-5 months in Leningrad. Later, while already living in Moscow, I realized that the cause of the gap between father and mother was the depraved lifestyle of my father, which Sarkisov told me about in detail several times, and from him I learned that my father had a second family.
  


  
    ... In the family, the father was closed, stingy with words. Apparently, Beria L.P. I guessed that I was aware of his depraved lifestyle and this undoubtedly alienated him from me and vice versa.
  


  
    ... In my relationship with my father, I could not forget about his depraved lifestyle. Yes, and my father alienated me from himself. Mother with my wife and children lived in the country, I, Beria L.P., paid money for food. he came to the dacha on Sundays and rarely stayed overnight in the separate half of the dacha he occupied. I lived in Moscow in the same house with my father, but in a separate apartment, with a separate entrance.
  


  
    Why were these issues discussed so persistently? There is only one answer - to create around Beria a "halo" of a rapist, a scoundrel, a scoundrel capable of various abominations, not only in relation to the party and the state, but also in relations with the women whom he raped and "even" cohabited with them. When they began to write an indictment, and then a verdict in relation to specific articles of the Criminal Code, providing for responsibility for sexual crimes, nothing came out of the “drawn-in” episodes, except for the confused testimony of Lyalya Drozdova and her mother. But the moral decay is going well. Here we went on it. True, without reference to the law.
  


  
    Two comic episodes from this part of the criminal case are cited by the writer K. Stolyarov in his book “Executioners and Victims”. Beria, through the management of the affairs of the Council of Ministers, improved the living conditions of her mistress, the artist, and she and her old mother moved from a room in a communal apartment in Podolsk near Moscow to a three-room apartment on Chkalova Street, right in the house where our illustrious pilot lived until 1938. (This is opposite the old exit from the Kurskaya metro station, where the Zvezda cinema is.) During the next conversation, the artist told Beria that her mother was asking her - whom to thank? Lavrenty Pavlovich, without hesitation, replied: "Let him say thanks to the Soviet government."
  


  
    In another episode, another artist in a similar situation asked Beria to help her mother with prosthetics. Moreover, the artist asked to put gold crowns. To this, Beria told her his generally fair opinion that simple metal crowns are more reliable, much stronger and cheaper ... All this is in the criminal case. And laughter and sin.
  


  
    Nevertheless, it must be admitted that the goal was achieved. And things went like clockwork. And the most surprising thing is that all this is “successful” even now. Even the experts. Almost half a century later, in 1999, the chief military prosecutor, Yu. Demin, sent an opinion on the Beria case to the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation (about which a little later). On page 146 of this document, in the place where the analysis of evidence confirming Beria's guilt, we read the following: "Numerous facts of Beria's cohabitation with women of various professions, including those who compromised themselves with ties with foreigners, sexual intercourse in a perverted form, coercion women to have sexual intercourse, forcing them to have abortions and depriving mothers of children born from Beria are confirmed by various materials and documents (Volume 9, p.d. 90-99; Vol. 12, p.d. 18-32, 33-37, 38–42, 43–46, 47–55; Volume 35, files 119–153, 259–260, 293–298; Volume 39, files 249–251; Special file no. 3, case files 11–12, 13–15, 88–93, 93–94, 95, 109–113, 115, 116, 148–149, 150, 176; 87–88, 97–98)”.
  


  


  
    As you can see, Beria’s “immorality”, not regulated by the norms of criminal law, deeply ingrained not only in the minds of the members of the special judicial presence in 1953, but still remains in the minds of modern prosecutors, as soon as she “deserved” a separate paragraph even in the conclusion of the chief military prosecutor in 1999.
  


  
    In the same conclusion, the chief military prosecutor Yu. Demin clarifies that one of the women who became pregnant from Beria was ... Who would you think? Never guess. Wife ... Hero of the Soviet Union (this is from the protocol of interrogation of Sarkisov). Well, what can I say? Yes, this is of course very important! Such a success with the wife of the Hero of the Soviet Union !!! And it is possible otherwise. Here is Beria - a scoundrel! What did he bring the wife of the Hero of the Soviet Union to?!
  


  
    The situation is approximately the same with Beria's disease - syphilis. This has not been documented. There are no medical documents, case histories and records of interrogations of medical workers. There are short questions from Rudenko and short answers from Beria himself, Sarkisov's bodyguard, Beria's wife. Like this: "Did you have syphilis?" Answer: “Yes, I was ill, but cured.” And that's all. There is evidence that Beria also suffered from gonorrhea. But it's not that. The crime is not the presence of a sexually transmitted disease, but the intentional infecting of another person with it. All this had to be carefully investigated and proved. In the criminal case of Beria, no such work was carried out and the question was not raised in this way, although there were grounds. In the commission of a crime under article 150 of the Criminal Code of the RSFSR, which provides for responsibility for this, he was not accused of the victims of his actions, i.e. women infected with it have not been found.
  


  
    It is interesting that Vardo's mistress, who appears in the protocols, is also mentioned in P. Sudoplatov's book “Lubyanka and the Kremlin. Special Operations. He writes: “There were rumors that she became Beria’s mistress back in Tbilisi, being a student at the Faculty of Medicine, and after moving to the capital, he took her to work in his secretariat, then arranged for her to marry an ordinary employee of the NKVD, also a Georgian . I was invited to the wedding to take a closer look at her and her husband and evaluate their demeanor (for example, whether they drink too much). Such a need was caused by the fact that the newlyweds were going to be sent to Paris to work in the local community of Georgian emigrants. After one or two years of work in Paris, Vardo returned to Moscow, where she served in intelligence until 1952. In 1952, she was arrested, accusing that, while in Paris, she participated in a conspiracy against the Soviet state.
  


  
    By the way, during interrogation in the Beria case, Vardo, who had been his mistress for 15 years, also first stated that Beria had raped her in 1938. But how this happened was again not clear during interrogations in 1953.
  


  
    In concluding this chapter, it seems to me that it is necessary to say the following.
  


  
    On December 24, 1953, the Pravda newspaper published a government message (under the heading “In the Supreme Court of the USSR”), in which it was brought to the attention of the people that on December 23, 1953, the consideration of the criminal case of Beria and his group was completed. The sentence has been carried out. It also reported on the specific actions in which Beria was found guilty. Here are snippets from that post.
  


  
    “... The court found that, having betrayed the Motherland and acting in the interests of foreign capital, the defendant Beria put together a treacherous group of conspirators hostile to the Soviet state ... The conspirators set out as their criminal goal to use the organs of the Ministry of Internal Affairs against the Communist Party and the government of the USSR, to put the Ministry of Internal Affairs over the party and government to seize power, eliminate the Soviet worker-peasant system, restore capitalism and restore the rule of the bourgeoisie.
  


  
    Beria L.P. maintained and disseminated secret connections with foreign intelligence services.
  


  
    ... Becoming in March 1953 Minister of the Interior of the USSR, the defendant Beria L.P., preparing to seize power, began to vigorously promote the members of the conspiratorial group to senior positions both in the central apparatus of the Ministry of Internal Affairs and in its local bodies.
  


  
    ... In his anti-Soviet traitorous goals, Beria L.P. and his accomplices took a number of criminal measures in order to activate the remnants of bourgeois-nationalist elements in the union republics, to sow enmity and discord among the peoples of the USSR and, first of all, to undermine the friendship of the peoples of the USSR with the great Russian people.
  


  
    ... Acting as an evil enemy of the Soviet people, the defendant Beria L.P. in order to create food difficulties in our country, he sabotaged and interfered with the implementation of the most important measures of the party and government aimed at improving the economy of collective farms and state farms and the steady improvement of the well-being of the Soviet people.
  


  
    ... It was established that, hiding and disguising his criminal activities, the defendant Beria L.P. and his accomplices committed terrorist massacres against people from whom they feared exposure.
  


  
    ... The court also established the crimes of Beria L.P., testifying to his deep moral decay, and the facts of criminal mercenary acts committed by Beria and abuse of power.
  


  


  
    As you can see, all the authorities' attention is paid to state crimes, and rape-related crimes are not mentioned at all, with the exception of the general phrase about "his deep moral decay."
  


  
    This is further evidence that no one dealt with this issue as it should be during the investigation or in court, since this was far from being the main thing.
  


  
    Here we can also recall that after a six-year stay in a psychiatric hospital, the Military Collegium on February 18, 1954, was convicted of complicity in treason and the head of security Beria Rafael Sarkisov. He got 10 years. It is interesting that among the criminal episodes for the specified state crime, the verdict also includes such.
  


  
    “... Sarkisov, on the instructions of Beria, made acquaintance with many women, among whom were persons who had connections with employees of foreign embassies, with official representatives of foreign intelligence services and correspondents of a number of capitalist countries, and delivered these women to the dacha or to Beria's mansion.
  


  
    Subsequently, many of these women received passes to the stands of Red Square during parades, tickets to the Bolshoi Theater for ceremonial meetings, vouchers to sanatoriums, apartments, etc.
  


  
    Sarkisov, using his position as an employee of state security agencies and resorting to intrigues, deceit, provocations and direct threats, forced women, including underage girls, to cohabit with Beria, delivering them to Beria's mansion, which essentially became a den of debauchery.
  


  
    Sarkisov took an active part in organizing criminal abortions for Beria's cohabitants, and also placed a child born from Beria's relationship with his employee in an orphanage. This was regarded by the court as ... treason. By the way, in 1955, another guard, Nadaraya, was also sentenced to 10 years. He, too, was found guilty of a state crime.
  


  
    In short, there is only one conclusion: the judicial practice in those years lumped traitors and womanizers together on occasion and qualified their actions in the same way - article 58 of the Criminal Code of the RSFSR (counter-revolutionary crimes).
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    Statement by V. Drozdova about the rape of her L. Beria in 1949

  


  
    
  


  
    L. Beria was additionally accused of raping V. Drozdova on July 15, 1953 at 0:15 min.
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VIOLATIONS OF THE LEGALITY DURING THE INVESTIGATION IN THE BERIY CASE
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    Half a century later, in hindsight it is easy, of course, to look for, as the prosecutors say, "fleas", i.e. mistakes made during the investigation of the Beria case. And yet the task of any investigator is to ensure that there are no violations of the law at all. Moreover, the investigation is conducted by the Prosecutor General of the USSR himself. Personally!!!
  


  
    P. Sudoplatov wrote well on this occasion. Speaking about their meeting during interrogation with Rudenko, he, Sudoplatov, recalls that Roman Andreevich uttered an interesting, almost historical phrase, in my opinion, especially characteristic for discussing the issue of observing the rule of law in the investigation of all these cases.
  


  
    “We will not adhere to the rules when interrogating sworn enemies of the Soviet regime. You might think that formalities were observed in your NKVD. With you, Beria, and with your entire gang, we will do the same.
  


  
    What to say? Comments, as they say, are unnecessary. Superfluous - if it came from a simple "opera". But it was said, according to Sudoplatov, by the Prosecutor General. And this is completely different. And there are reasons to believe Sudoplatov. There are many violations of procedural law in the case.
  


  
    To begin with, I will say that Rudenko should not have accepted the case for his production. To do this, he had an experienced investigative apparatus. According to the law, he, Rudenko, as Prosecutor General, must supervise the investigation in this case, check the quality and scope of work, monitor compliance with the deadlines for the investigation and the detention of the accused, give instructions, participate in certain investigative actions, and in the end - approve closing indictment. In our case, Rudenko acted both as an investigator and as a prosecutor. The question arises - who supervised the investigation headed by Rudenko? I answer - no one, since it was he, Rudenko, who was the highest official in the prosecutor's office. It turns out that Roman Andreevich exercised prosecutorial supervision over himself. After all, it was only in the novel by A. Dumas “The Count of Monte Cristo” that the royal prosecutor de Villefort undertook to personally investigate the murder of Cadrus, and then he himself went to court to support the state prosecution in the same case. How did that story end - remember.
  


  
    In the bodies of the prosecutor's office there is an offensive phrase - "pocket prosecutor". So they say when the prosecutor has ceased to perform his supervisory functions, has “merged” with the local authorities and blindly submits to it in all matters, including in the field of his professional activity. Frankly speaking, during the years of Soviet power, all of us, prosecutors, depended on local authorities to one degree or another. Who is less, who is more, but almost all were subordinate to the party organs. This is a fact from which you cannot escape. I can prove to anyone. But I also take the liberty of saying that one of the first "pocket prosecutors", in the classic, so to speak, form, was Rudenko himself. This follows from the case of Beria. It was he, Rudenko, who received various illegal orders in the Beria case from the leadership of the Central Committee of the CPSU, reporting daily on the progress of the investigation, presenting the original procedural documents, including interrogation protocols, did not react to obvious violations of the law in this case, blindly obeying all kinds of orders of the party top of the country.
  


  


  
    Here is a characteristic document, but simply another example of lawlessness.
  


  
    
      “Decree of the Presidium of the Central Committee of the CPSU on the composition of the court, draft indictment and information report on the case of L.P. Beria" September 17, 1953.
    


    
      Strictly secret.
    


    
      ...P. 33/3. On the proposals of the Prosecutor General of the USSR in the case of Beria.
    


    
      (comrades Rudenko, Pervukhin, Saburov, Mikoyan, Kaganovich, Bulganin, Khrushchev, Molotov, Malenkov) [were present at the meeting].
    


    
      1. Instruct comrade. Rudenko R.A., taking into account the amendments given at the meeting of the Presidium of the Central Committee, within two days:
    


    
      a) To finalize the provided draft indictment in the case of Beria.
    


    
      b) Submit proposals on the composition of the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR. The case of Beria and his accomplices to be considered in a court session without the participation of the parties.
    


    
      2. Instruct comrade. Suslov M.A. take part in the preparation by the Prosecutor General of the USSR of both a draft indictment in the case and a draft report from the Prosecutor's Office.
    

  


  
    It got to the point that at the end of the investigation on December 10, 1953, another special resolution of the Presidium of the Central Committee of the CPSU on the case of Beria was issued. In this document, in paragraph 3 we read:
  


  
    “Approve presented by the Prosecutor General of the USSR comrade. Rudenko draft indictment in the case of Beria and with him Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky. What's this? This is an unprecedented shame of the prosecutor's office! When did the authorities approve the indictment in the case? This is a flagrant lawlessness, which is understood as the phrase "pocket prosecutor".
  


  
    What kind of indictment could for Rudenko, more precisely for Beria and Co., approve the power? It is clear what is beneficial for themselves. Here are excerpts from it.
  


  
    
      “The defendants in the present case were members of a criminal treacherous group of conspirators, whose criminal goal was to use the bodies of the Ministry of the Interior, both in the center and in the localities, against the Communist Party and the Government of the USSR in the interests of foreign capital, who, in their perfidious plans, sought to put the Ministry of the Interior affairs over the Party and the Government in order to seize power and liquidate the Soviet worker-peasant system in order to restore capitalism and restore the rule of the bourgeoisie.
    

  


  
    The indictment is long, and what you have just read is only a part of it, but even from what you read you can see the "party" bias of what was written, as well as the editorial correction of the Central Committee.
  


  
    The text of the indictment itself - the main final document of the preliminary investigation - was sent before the trial to members and candidate members of the Central Committee of the CPSU, the first secretaries of the Central Committee of the Communist Party of the Union republics, regional committees and regional committees of the party.
  


  
    Let me remind you that, according to Article 96 of the Criminal Code of the RSFSR (ed. 1926), disclosure of preliminary investigation data was a criminally punishable act and was then punishable by imprisonment for up to six months or a fine of up to 500 rubles.
  


  
    Moreover, in the resolution, which gives an order to send the text of the indictment to various instances, it is indicated that it should also be sent to ... the Prosecutor General.
  


  
    Yes! Thank you, of course, for not forgetting the Prosecutor General!
  


  
    At all times, the indictment was prepared in the prosecutor's office on the basis of the collected evidence at the preliminary investigation stage. But here it's the other way around. The Central Committee of the CPSU approves and sends the indictment to the Prosecutor General. Violating, by the way, Lenin's precepts, because in his work "On Dual Subordination and Legality" he said, in short, that the prosecutor's office should not obey anyone "horizontally".
  


  
    As for purely procedural violations, they are also in abundance in this case, despite the fact that the investigation, I repeat, is conducted by the Prosecutor General himself.
  


  
    According to the law, the case must be investigated comprehensively, completely and objectively.
  


  
    To do this, it was necessary to strictly and strictly comply with the requirements of the Code of Criminal Procedure of the RSFSR. In all matters. Well, let's see.
  


  
    The materials of the case are full of contradictions: Merkulov says that he knows almost nothing about the work of Mairanovsky's laboratory, and Mairanovsky and Beria claim that it was Merkulov who led it. Beria says that the list for execution of 25 people in 1941 was prepared by Merkulov and Kobulov, and the latter say that this is not so. Tsereteli and Mironov show that Vlodzimirsky killed the wife of Plenipotentiary Bovkun-Luganets with a hammer, but Vlodzimirsky says that he did not do this. Kobulov doesn't "remember" anything at all.
  


  
    In these cases, according to the law, face-to-face confrontations are held for the collection and subsequent evaluation of evidence. There is nothing complicated here. All the more accused in one city. Guards are taken, two interrogated persons are seated in the office opposite each other, and they are asked control questions in turn. A protocol is being drawn up. This is a very important and necessary investigative action. Requires, of course, some psychological and organizational efforts. Especially in the district attorney's office. Security, car, delivery, office and more. So, there were no face-to-face confrontations in the Beria case. Such an investigative action simply "did not exist" for Rudenko. I think that this violation was committed intentionally. The investigation considered everything proven and without face-to-face confrontations. And of course there were no "organizational problems" there. For the same reason, there is not a single examination, not a single investigative experiment in the case, no forensic photography was used. Solid simplification and "primitive". This is the first.
  


  
    Second. All episodes of Beria's criminal activity were investigated superficially, without a deep study of the necessary circumstances. For example, according to the attracted "rape" of Lyalya Drozdova. She shows that in 1949 she "got into Beria's mansion." How did it get there? Why and why? Not clear. Further, she, however, like some other victims, shows that "Beria committed rape." It is written like this: "He raped me." And how and what he did specifically - not a word about it. And it is necessary, discarding modesty, using the knowledge of physiology and gynecology (if they, of course, are available) to understand in detail - what, where, when, how, where, why and why. Every novice investigator knows this. Yes, and Rudenko knew how such cases are investigated. I already wrote about the case of the football player Streltsov. Why was the investigation carried out so superficially? The answer is that the fate of Beria and the others was sealed. There were formalities.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp20725696] The case itself is 90 percent not made up of original documents and protocols, but of typewritten copies certified by the major of the administrative service of the Main Military Prosecutor's Office[113] Yurieva. Where the originals are, one can only guess. No prosecutor will allow a case to be presented to him without the originals. This is an unwritten rule of the prosecutor's office. And Rudenko broke it.
  


  
    But the main violation, it seems to me, is not to be found here. The case has not been fully investigated. Only what was on top and was beneficial for the investigation and the leadership of the country at that time got into it, and what was unprofitable was not recorded there.
  


  
    For example, on September 6, 1941, Stalin, with the knowledge of the members of the State Defense Committee, signed the order of the NKVD on the execution of 170 convicts in the Oryol prison without any judicial or other formalization. The NKVD did all this clearly.
  


  
    The recommendation for this action with the words "The NKVD of the USSR considers it necessary to apply capital punishment to them" was signed by Beria.
  


  
    The question is who should be responsible for this? Beria? That's right, he is guilty of giving the boss such advice. But what about the responsibility of others? No way. It is better to forget this episode altogether and not to think about it, at least during the investigation.
  


  
    And what about the deportation of Chechens and Ingush to Kazakhstan during the war? Exactly the same picture. Beria - offers, Stalin and the members of the State Defense Committee obey, and half a million people are expelled from their historical homeland in a matter of days. The dead and shot at the same time number in the thousands. The bodies were hauled away in wagons. A third of the Chechen people died.
  


  
    The resettlement of the Chechen-Ingush people, as a criminal episode of the NKVD, was not reflected in the conclusion of the Chief Military Prosecutor's Office already in 1999, where the content of the entire criminal case was essentially analyzed. This was not done in the decision of the Military Collegium of May 29, 2000 either. I think it's wrong. After all, the tragedy of the Belarusian village of Khatyn was repeated many times on Chechen soil. The only difference is that the role of punishers there was performed by the NKVD troops, led by Commissar Beria. And everything else was like in Khatyn: sheds, boards, nails, hay, gasoline, matches and people driven into these sheds ...
  


  
    True, it should be noted here that from reading Beria’s certificate to the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks about what “individual Chechen residents”, organized in gangs, were doing in relation to our soldiers and officers, hair, as they say, also stand on end.
  


  
    On May 20, 1944, Beria sent Stalin a memorandum on the eviction to the Dzhambul and South Kazakhstan regions of the Kazakh SSR of 710 Kabardian families, with a total of 2467 people. In the note, Beria suggests (literally): "The eviction should be carried out in the same order as the Karachays, Chechens and Ingush were evicted." And what about Stalin? Here is his resolution. "Comrade Beria. I agree. I. Stalin. The leader underlined the word "agree" twice.
  


  
    Who should be responsible for this? Beria? Yes, he should be held accountable. And Stalin?
  


  
    Or, let's say, the operation to eliminate Leon Trotsky on August 20, 1940. Let me remind you that the young Spanish revolutionary and former partisan Ramon Mercader, on the instructions of our special services, entered Trotsky's villa in Mexico and killed the latter with a climbing ice ax, for which he received 20 years in prison in Mexico, and upon leaving there in 1960 from the hands of the chairman of the KGB of the USSR Shelepin in Moscow for the same received the star of the Hero of the Soviet Union.
  


  
    By and large, the murder of Trotsky must be considered a crime: there was no trial of him, just as there was no sentence. And in general, this type of execution of the sentence, even if it were, is illegal.
  


  
    As you remember, the murder of the wife of Marshal Kulik and the spouses of Bovkun-Lugantsy without trial or investigation was regarded as a crime. And how is the murder of Trotsky different from them? Nothing!
  


  
    The organization of the massacre of Trotsky could be safely included in the accusation of Beria. After all, it was he who “blessed” Sudoplatov and Eitingon, who organized the action, for this. But this was not, because k. The "inspirer" of the NKVD for all this was Stalin himself with his Politburo. And then Beria. Putting Stalin, the Politburo of the Central Committee and Beria in the same row then, in 1953, was simply unacceptable. That is why the episode with Trotsky is not mentioned at all in the Beria case.
  


  
    But the example of the execution of Polish officers in 1940 is especially characteristic. The infamous Katyn tragedy. She also did not enter into the accusation of Beria, although this action was carried out with his direct participation. But something else is interesting. The execution of Polish officers was preceded by a special discussion of this issue by the country's leadership. And there, unexpectedly, even a written consent and a whole set of autographs are found: Stalin, Molotov, Voroshilov, Mikoyan.
  


  
    However, it should be noted here that in 1953 we still had a historical fake, which successfully passed even through the Nuremberg trials, that the perpetrators of the Katyn tragedy were not us at all, but the Germans. Even during the war years, this conclusion was reached by a special government commission, which included the writer A. Tolstoy, academician N. Burdenko and other authoritative people. Later, in our days, everything fell into place.
  


  
    The preparations for the assassination of the scientist P. Kapitsa in 1946 were not investigated at all, as evidenced. The same can be said about the episode with the preparations for the destruction of the People's Commissar for Foreign Affairs M. Litvinov in 1940. It is clear that behind these "ideas" there was also an "instance".
  


  
    And the famous case of Raoul Wallenberg? More precisely, the little-known case of the Swedish diplomat R. Wallenberg. He helped thousands of Jews escape by arranging through his embassy for their departure from Germany and Hungary, mainly to their historical homeland in Palestine, generously paying for this work to the Gestapo. At the same time, he seemed to be working for both American and British, and at the same time also for German intelligence. He was the nephew of a major Swedish financial magnate, from whom one could receive a large loan in the form of a ransom for him. In 1945, Wallenberg was arrested in Budapest by the military counterintelligence Smersh on suspicion of espionage and transported to Moscow, where the NKGB, then headed by Merkulov, and from 1946 - Abakumov, dealt with him for two years. Wallenberg disappeared in the bottomless dungeons of the Lubyanka. To date, the mystery of his death and the whole case has not been fully disclosed. And it is unlikely that it will ever be revealed, since it was necessary to start sorting it out even when Merkulov was alive. Here he knew everything. However, like Abakumov. But this complex and big issue was not even touched upon either in the Merkulov case or in the Abakumov case. No questions asked. Vsevolod Nikolaevich took all the secrets of this case with him on the day of execution - December 23, 1953, and Abakumov - exactly a year after that.
  


  
    At the origins of the above action (with Wallenberg) there was again an "instance": Stalin, Molotov and others. Therefore, I repeat, this issue was not dealt with in the Beria case either. As you know, sawing the branch on which you sit is not recommended.
  


  * * *


  
    Here we can recall another episode from the Beria case.
  


  
    Beria's literary and historical activities remained outside the official charge. But this question is interesting. We are talking about the pamphlet "On the Question of the History of the Bolshevik Organizations in Transcaucasia." This is his only work. And so it was.
  


  
    By the mid-30s, after the XVII Congress of the CPSU (b) held in February 1934, at which there was no longer any opposition, and the former oppositionists repented and praised the “wise leader - the great Stalin” - Bukharin even called him “ field marshal of the proletarian forces," - Stalin felt cramped in the role of "a great student and brilliant continuer of Lenin's work." The concept of two leaders began to be hastily created. Expressions such as "the party of Lenin-Stalin", "Lenin and Stalin are the leaders of the October Revolution", etc., became commonplace. But this concept began to need a kind of platform: both leaders were originally the germ of a revolutionary proletarian party in Russia, and this party began not only with the Leninist Union of Struggle for the Emancipation of the Working Class in St. Petersburg, but also with the Social Democratic organizations of Transcaucasia, which he led then young Stalin. And the role of a “collective propagandist and agitator”, as well as a “collective organizer” in the revolutionary Marxist movement, was played not only by the Leninist newspaper Iskra, but also by the newspaper Brdzola (Struggle) published by Georgian Marxists. All this had to be put into literary form, professionally, scientifically and beautifully.
  


  
    There are two versions of how this concept was created. According to one of them, the idea belonged to the “leader and teacher” himself. He suggested that M. Orakhelashvili, the first secretary of the Transcaucasian regional committee of the party, already familiar to us, take up its development, but he did not show due zeal. Then Stalin replaced him with Beria. This one turned out to be more zealous and quick - he gathered a group of historians, talked with them "heart to heart", after which they gave this "epoch-making work" to the surface.
  


  
    According to another version, which belongs to Beria himself, he did not receive such an assignment from anyone, but simply drew attention to the manuscript of the director of the branch of the Marx-Engels-Lenin Institute in Tbilisi and the editor of the Kommunist newspaper E. Bedia “On the question of creating Bolshevik organizations in the Caucasus. He, Beria, liked this manuscript. He gathered 20 historians, among whom were the rector of Tbilisi University M. Torshelidze, a senior official of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia P. Sharia, and others. About 100 people were interviewed - veterans of the revolutionary movement. As a result, the report "On the Question of the History of Bolshevik Organizations in Transcaucasia" appeared. With this report, Beria spoke at a meeting of party activists in Tbilisi on July 21–22, 1935. Then the text of the report was published in two issues of the newspaper Zarya Vostoka (July 24–25, 1935).
  


  
    Reported to Stalin. He liked the report. Later, in his speech at the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU, A. Mikoyan recalled what Stalin said about this: “You see, Beria is a good fellow, he picked up the material, studied it, worked on himself (? — Auth.), wrote a good book.”[114] And the official recognition came immediately: already on August 10, 1935, in the editorial of the Pravda newspaper entitled "Contribution to the annals of Bolshevism "This thoroughly false opportunistic report (Beria himself later admitted that "that this pamphlet is a complete falsification, a number of facts and articles are cited, unsubstantiated attributed to Stalin) was called" the most valuable contribution to historical science. "[115]
  


  
    Success inspired Beria, the report was published in the form of a brochure already under his name. At a court hearing on December 21, 1953, answering a question from court member Moskalenko, Beria admitted that "he did it wrong." But that was later, and then the book went through nine editions (the last in 1952) and invariably received high praise as "a great contribution to the scientific history of the Bolshevik Party."
  


  
    During the investigation, P. Sharia testified:
  


  
    
      “As you know, Beria became a political figure on a large scale thanks to the well-known book “On the Creation of Bolshevik Organizations in Transcaucasia”, although he did not take part in compiling this work ... Meanwhile, the people who directly compiled the work should have remained unknown. Moreover, some of them were repressed in 1937...”
    

  


  
    The first to fall was the main author, Bedia, who had the imprudence to openly resent the fact that he wrote the report, and all the honors and awards go to another. Beria could not stand this. He ordered Kobulov and Goglizda to eliminate the presumptuous "co-author". In order to give the massacre at least some semblance of legality, a counter-revolutionary group was urgently "organized". Bedia was immediately "placed" in it, who was arrested on October 20, 1937. He did not confess for two days. Then, at the direction of Kobulov, physical measures were applied to Bedia, or rather torture, after which he declared not only that he was a member of a counter-revolutionary organization and involved new members in it, but also that he was preparing a terrorist act. Against whom do you think? That's right, against Beria.[116]
  


  
    It has long been known that the most terrible in the list of items of the infamous Article 58 was item 8 - the commission of terrorist acts. The person on whom this item was “hung” was doomed, there could be no salvation. So it happened this time: on December 7, 1937, the “troika” of the NKVD of Georgia, chaired by Goglidze, sentenced Bedia to death, the sentence was carried out on the same day. Bedia's wife, the Mingrelian princess Nina Chichuya, was also destroyed. It was rumored that Beria personally shot her. But this has not been confirmed by anything.
  


  
    Perished in the same years in the dungeons of Beria and his other "co-author" Malakia Torshelidze, who was declared a member of the anti-Soviet Trotskyist center in Georgia. But Pyotr Sharia turned out to be smarter, he never got out talking about his participation in the creation of "labor", but simply quietly and calmly issued materials for the book and, under the auspices of Beria, successfully moved forward and upward. He was one of the secretaries of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, was in teaching, received the title of professor, became a doctor of science. True, in November 1951, Sharia was among a group of people arrested on charges of belonging to a Mingrelian nationalist organization allegedly discovered in Georgia, headed by the secretary of the Central Committee of the CP (b) of Georgia, M. Baramia. In the above-mentioned speech by A. Mikoyan at the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU, it was said: "... the Mingrelian case was created in order to arrest Beria on this basis." Stalin really gave instructions to the leaders of the MGB to “look for a big mingrel”, apparently, he was clearly getting close to Beria. However, immediately after the death of Stalin, already on April 10, 1953, by the decision of the Presidium of the Central Committee of the CPSU, inspired by Beria, the investigation into this case was terminated, and all the people who went through it - fellow countrymen of Beria - were rehabilitated, they were returned to their big posts and positions. Sharia became an assistant to the Minister of Internal Affairs of the USSR, the "big Mingrel". Sharia's star finally set after the fall of the almighty chief. He was arrested again in 1953 as a member of the "Beria gang" and convicted after the execution of his patron for 10 years, which he "in good faith" served "from bell to bell" in the Vladimir Central.
  


  
    This is the story of Beria's only literary work, which, like that first pancake from the old Russian proverb, "turned out to be lumpy" and did not get into the indictment, and then into the verdict, because it was classified as "small things."
  


  


  
    
  


  
    I. Stalin's resolution on L. Beria's memorandum on the deportation of Caucasian peoples

  


  
    
  


  
    
  


  
    
  


  
    
  


  
    The birth of the Katyn tragedy. 1940


    (And Stalin, K. Voroshilov, V. Molotov, A. Mikoyan - "for" the liquidation of Polish officers, M. Kalinin and L. Kaganovich gave their consent by phone, which was noted by Poskrebyshev) (Kobulov's surname was entered by Stalin instead of Beria) Beria proposed, the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks agreed. Who should be responsible? 
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THE CASE OF RUKHADZE, RAPAV AND OTHERS AS A MIRROR OF THE REGIME
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    Frankly speaking, when you read the materials of the criminal case against Beria and others like him, you experience a special feeling. On the one hand, everything is clear - Beria is a scoundrel, a scoundrel and a criminal, the inspirer of mass terror, the organizer of lawlessness, arbitrariness, etc.
  


  
    On the other hand, his activities in government positions, especially the People's Commissar of Internal Affairs of the USSR during the war years, the first deputy chairman of the Council of Ministers of the USSR during the promotion of the atomic project, also speaks of his great contribution to the country's defense capability. And on the third hand, when you study the case, you see that six months of preliminary investigation was clearly not enough for a comprehensive study of the whole picture of lawlessness. It seems that they were in a hurry to finish the case by some calendar deadlines, and this led to the fact that many episodes of the criminal activity of Beria and his accomplices were not included in the criminal case, and therefore, are not reflected in the materials either during the investigation, or, of course, during the trial.
  


  
    The indictment is “overloaded” with general phrases that look like slogans, replete with generalizations, and often lack specific charges. Meanwhile, the Code of Criminal Procedure of the RSFSR even then demanded that the episodes of criminal activity be investigated, and therefore described in the procedural documents objectively, completely and comprehensively. It is no longer possible under the law to go beyond the boundaries of the criminal case and additionally accuse Beria and his accomplices of other crimes. Late. It is necessary to operate only with what was obtained during the investigation, and the verdict should be based on the evidence that was obtained then, in 1953.
  


  
    But now we can draw certain additional conclusions, having familiarized ourselves with other criminal cases initiated against senior officers of the NKVD - MGB - MVD in that period. These conclusions, I repeat, cannot be procedurally charged with Beria, but to complement the overall picture, and thereby once again confirm the scope of lawlessness in the country, generated by Beria and his entourage, this information allows. As you know, in 1953 and later, an unprecedented purge took place in the bodies of the Ministry of Internal Affairs, a wave of arrests swept through. Mostly legal. Several more “high-profile” criminal cases were completed against senior officials of the Ministry of Internal Affairs and state security. A special place among them is occupied by the “Georgian case” of Rukhadze, Rapava and others.
  


  
    Its origins lay in the famous “Mingrelian case”, begun under Stalin (they were looking for a “big Mingrelian”), “closed” under Beria and “opened” under Khrushchev after the arrest of Lavrenty Pavlovich.
  


  
    About this period, the former Deputy Prosecutor General of the USSR A. Katusev, commenting on the book of the writer K. Stolyarov "Executioners and Victims", wrote:
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp20833088] “Rukhadze arrested Rapava, and Ryumin[117] arrested Rukhadze, each of them accusing his victim of high treason, in connection with foreign intelligence, enemy intentions, etc. . p.
  


  
    On Rukhadze, this chain did not break: Ryumin was arrested by Beria's people, and three months later Beria himself was arrested, who was charged with the same charge.
  


  
    In contrast to the case of Beria, the case of Rukhadze, Rapava and others was investigated quite calmly, without haste, and was considered in court not by random persons appointed by the "instance", but by professional specialists of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR. This indicates that the conclusions in the case of Rukhadze, Rapava and others can be trusted more than the conclusions in the case of Beria.
  


  
    Former Ministers of State Security of the Georgian SSR A.N. Rapava, N.M. Rukhadze, Deputy Minister of State Security of the Republic Sh.O. Tsereteli, senior officers of the NKVD, NKGB, MGB of the Georgian SSR N.A. Krimyan, K.S. Savitsky, A.S. Khazan, G.I. Paramonov, S.N. Nadaraya were accused of committing serious (counter-revolutionary) crimes.
  


  
    On September 19, 1955, at 11:00 a.m., the verdict was pronounced: Rapava, Rukhadze, Tsereteli, Krimyan, Savitsky, Khazan - execution, Paramonov - 25 years, and Nadaraya - 10 years in prison. All of them were deprived of their military ranks, in addition, the confiscation of their property was envisaged. At the same time, a petition was initiated before the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR to deprive them of state awards - orders and medals of the Soviet Union.
  


  
    On November 3, 1955, the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR rejected the petition for pardon for those who received capital punishment, and on November 15, 1955, the sentence was carried out.
  


  
    The military judge, Major General of Justice Alexander Alexandrovich Dolottsev, who participated in the consideration of this case in 1955, unfortunately, has already passed away, but his unpublished memoirs once again paint a general picture of lawlessness in Georgia in the 30s.
  


  
    The materials of the case of Rukhadze and others not only reveal new episodes that were not considered in the case of Beria and others, but sometimes confirm already known details. These data from the case of Rukhadze and others are consistent with the data in the case of Beria, which is very important: it means that the criminal episodes investigated independently of each other in different cases really took place and were fully proven.
  


  
    I note right away that it is not recommended for children and people with weak nerves to read this.
  


  
    The materials of the case testify to the scale and cruelty and lawlessness in Georgia in the notorious 30s. After listening to the testimony of the defendants and 48 witnesses, many of whom were victims of arbitrariness, examining 118 criminal cases falsified by the defendants, and many other documents, the court exposed the monstrous mechanism of crimes, revealed not only specific perpetrators, but also the "inspirers", organizers of this terror. Next to the defendants in the hall were invisibly present Beria, Merkulov, Goglidze, Kobulov.
  


  
    Let me remind you that Goglidze and Kobulov, with the active support of Beria, became the People's Commissar and Deputy People's Commissar of Internal Affairs of Georgia, respectively, and later, together with Merkulov, entered the leadership of the country's Ministry of Internal Affairs.
  


  
    To deal with objectionable persons, Beria, Goglidze, Merkulov, Kobulov were recruited into the cadres of the NKVD apparatus of the Georgian SSR, then the NKVD - the USSR Ministry of Internal Affairs, devoted people who were ready for any crime for the sake of their "benefactors". An interesting detail: Rukhadze, Tsereteli, Krimyan, Savitsky, Khazan, Paramonov, Nadaraya did not even have a secondary education, and their biographies were not flawless. So, during the First World War, Tsereteli served as a lieutenant in the "Georgian Legion" of the German army, in 1918-1919 he served as a staff captain in the White Army, and in 1920 he killed a policeman. And all this did not prevent him from becoming the deputy people's commissar of internal affairs of the republic. When Beria took over as People's Commissar of Internal Affairs of the USSR, Tsereteli headed one of the most sinister departments in the apparatus of the people's commissariat - the department for secret abductions and murders of people (the service was called the "department of individual terror"). He earned the rank of lieutenant general, 14 orders, including 7 orders of the Red Banner.
  


  
    Rukhadze moved up the ranks to the Minister of State Security of Georgia, also becoming a lieutenant general.
  


  
    Among those who were known as the most assertive "cleavers", Krimyan stood out, whose "intelligence" was limited to four classes. Beria appointed him People's Commissar of State Security of the Armenian SSR.
  


  
    Savitsky and Khazan were considered "intellectuals" - they were instructed to "cook" the so-called generalized protocols of interrogations. In sophisticated ways, they forced the arrested people to sign falsified testimonies, and sometimes they themselves resorted to measures of physical coercion. In addition, Khazan, as an assistant to Kobulov, was entrusted with keeping “development forms” for NKVD officers.
  


  
    Paramonov, while still a trainee investigator, showed particular cruelty, which helped him reach the deputy head of the investigative unit for especially important cases of the USSR Ministry of Internal Affairs. Paramonov himself always enjoyed the unlimited support of Beria, and his devotion to him compensated for the lack of education and abilities. Nadaraya from the head of the prison reached the deputy. head of the bodyguard of his powerful patron.
  


  
    In their activities, all of them were guided only by the orders of Beria, Merkulov, Goglidze, Kobulov. At the trial, Krimyan cynically replied to Apraksin’s defense lawyer: “I was very little familiar with the law. In 1937, there was one law in the NKVD of Georgia - whoever does not hit is the enemy himself.
  


  
    Pleasing Beria, his henchmen practiced mass arrests of party, Soviet and military leaders, writers, poets, scientists, representatives of culture with might and main. And those employees of the NKVD of Georgia, who tried to resist lawlessness or evaded the execution of criminal orders, themselves were deprived of their freedom, and sometimes their lives.
  


  
    There was a kind of distribution of responsibilities. Rukhadze, Krimyan, Savitsky, Khazan, Paramonov led the investigation: by brutal beatings, torture, they obtained "evidence" about the existence in Georgia of various kinds of espionage, terrorist, nationalist and other anti-Soviet organizations. Goglidze, Tsereteli and Rapava acted as judges, were part of the "troika", to whose consideration falsified cases were submitted. According to her sentence, innocent victims were expected to be shot or, in rare cases, long prison terms.
  


  
    Here are some testimonials.
  


  
    “The “non-existent terror” against Beria has become so commonplace that it was considered necessary in every case to have confessions from those arrested that they were preparing a terrorist attack against Beria,” said Tsanava. “These confessions are in the truest sense of the word extorted from those arrested. The unfortunate people said only what Kobulov demanded, who summoned his assistants - Krimyan, Savitsky, Paramonov and others, distributed among them the testimony that the arrested should give, and the "work" began. They beat them until the detainees gave the evidence Kobulov needed.”
  


  
    “There was no investigation as such,” Arzanov, a former employee of the NKVD of Georgia, testified, “there was a continuous beating of the arrested.”
  


  
    Not a single person brought to justice without any grounds could count on a successful outcome of the investigation.
  


  
    Facts have been established when the "troika" condemned pregnant women, underage teenagers, persons accused of actions for which the law did not provide for an exceptional measure of punishment to be shot.
  


  
    Rukhadze’s former deputy in the Gagra city department of the NKVD miraculously survived, who, back in 1937, sent reports to Yezhov and his deputy Frinovsky about the lawlessness that was happening in Abkhazia, told about mass arrests in the Gagra region, conditions in prisons, and methods of investigation. In 1937, employees of the Gagra department received an order from Rukhadze to actively expose state criminals. This meant a simplified investigation and the use of physical measures on a large scale, for which special tourniquets and valerian drops were issued - in case one of the victims suddenly lost consciousness. Kindness to the arrested, Rukhadze warned, would be regarded as sympathy for the enemies of the people.
  


  
    Innocent people were beaten with rubber sticks, metal rods, ramrods, lashes, rulers, belts, and forced to stand with their arms up or out to the sides for a long time. Some investigators pressed the bare toes of the unfortunate with the heels of their boots, tightened the genitals with a special noose, deprived the doomed of sleep, food, water, etc.
  


  
    From the overcrowded cells, which ruled out any opportunity to sit down, Vasilyev said, they pulled out those who were summoned for interrogation. In summer, the torment was intensified by the heat of Gagra. Sometimes still living prisoners continued to stand next to their dead neighbors. And the "investigation" went on as usual - according to the limit set for operational workers: to finish ten cases daily for transfer to the "troika". Here are excerpts from the minutes of the court session.
  


  
    “Chairman Cheptsov (to Vasiliev): Who decided the questions about the arrest of this or that person?
  


  
    Vasiliev: This issue was decided by Rukhadze, as the head of the department, or instructions were received from Sukhumi, i.e., in this regard. from the NKVD of Abkhazia. It happened that a person was arrested, and only then his arrest was documented. The prosecutor's office was effectively removed from overseeing the legality of arrests.
  


  
    Such “procedures” for conducting investigations and detentions also applied to the apparatus of the NKVD of Georgia. This was led by Beria.
  


  
    In addition to the set of tools that helped extract "confessions", by order of Rapava, so-called "hot" and "cold" cells were equipped in the inner prison headed by Nadaraya. As a former paramedic of the Testova prison testified, “pipes were laid along the walls in the “hot” cells, through which steam was supplied, and in the “cold” cells snow was thrown on the floor and the prisoner was placed in them without clothes.
  


  
    Chairman Cheptsov (to Kureli):[118] What were the consequences of prolonged exposure to hot cells?
  


  
    Kureli: As a rule, paralysis of the heart.
  


  
    With sophisticated cruelty, Krimyan “worked” with his victims. His "methods" were tested by the former NKVD officer Petrosyan, who was unreasonably arrested on the instructions of Krimyan. Petrosyan testified: “During the investigation, Krimyan and Savitsky systematically beat me with their fists, kicked me, with a belt whip, forced me to dance and mocked me in every possible way, constantly tortured me so that I lost consciousness at least 30-35 times ... Krimyan knocked out four of my teeth with his fist. He made me lick the blood on the floor.” At the trial, Krimyan did not deny that he had beaten him with whips, ropes, and belts. He confessed that, on his orders, those arrested were stripped naked, laid on a sofa and beaten.
  


  
    He also confirmed that he sometimes visited Savitsky and Paramonov and helped in beating the arrested.
  


  
    Without any evidence of people's guilt, the investigators began the interrogation, according to Savitsky, with the standard phrase: “We warn you that the investigation has exhaustive materials at its disposal that expose you as a member of a counter-revolutionary organization. You will tell the truth yourself or we will be forced to start exposing you.
  


  
    The victim Charyan testified that at the confrontation with Demirchan, at the request of Rukhadze and Martirosov, they beat each other with sticks, and they, seeing this picture, laughed.
  


  
    With the knowledge of Nadarai, acts were fabricated where the cause of death of a person was hushed up, being replaced by a diagnosis of an incurable disease. Here are some examples.
  


  
    The arrested NKVD officer Arutyunov died shortly after being tortured on Khazan's orders. In the medical report, it is written that he suffered from numerous diseases, from which he died in the cell.
  


  
    Vashakidze, the former People's Commissar for Social Security of Georgia, died during interrogation. One of the reasons for his arrest was that in the spring of 1935 in his office the "Trotskyite" Papulia Ordzhonikidze[119], criticizing Beria, he used a "street expression" (so in the protocol. - Auth.) to the address of the latter, and Vashakidze concealed this "counter-revolutionary" attack.
  


  
    The former Deputy Permanent Representative of the Armenian and Georgian Union Republics in Moscow, Levon Vermishev, disappeared without a trace within the walls of the NKVD of Georgia. Neither in the investigation, nor in the prison materials, nor in the documents of the “troikas” is there any information about his fate. For the first time, this secret was “declassified” during interrogation in 1955 by Savitsky. Here is an excerpt from the protocol of interrogation: “In the second half of 1937, a deputy was brought to the NKVD of Georgia from Moscow. Permanent Representative of the Armenian and Georgian Republics Vermishev. Special importance was attached to his testimony, since Beria himself was interested in them. In order to obtain a confession from Vermishev, Krimyan beat him so much that the next day he died in his cell.”
  


  
    Quite often Rukhadze and other leaders of the NKVD of Georgia received suicide letters in which people doomed to death literally screamed for help. The farewell message from the cell was sent, in particular, by the former senior official of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia, Dolidze:
  


  
    “I have my last word for you. I, and along with me, quite a few devoted sons of our great Stalinist party, are not to blame for anything. We are dying as a result of the provocation of the enemies of the people, who managed to slander the best, devoted comrades. The system of investigation in our NKVD is such that the slander is confirmed. They do not listen to any excuses, any conclusions from us, they force us to sign and show all sorts of nonsense and nonsense. They say that there were those who did not show anything, they were also shot. Who needs it, if not enemies ...
  


  
    Why don't you think about the fact that all the activists, who more than once proved their loyalty to the Leninist-Stalinist party, suddenly became an enemy of the system for which they fought, an enemy of the party that educated and created them? After all, this is nonsense and nonsense!
  


  
    Terrible, monstrous crimes are being committed - people who are boundlessly devoted to the party of Stalin, who are selflessly devoted to the leader of the party, the great Stalin, are being exterminated!
  


  
    My request before death - think about it. My testimony, like many others, is pure fiction, invented under torture. Farewell! Dolidze, cell No 21.
  


  
    The materials of the case of Beria's associates convince that under the guise of fighting the "fifth column", Trotskyists, terrorists, members of the rebel and other "counter-revolutionary" groups, genocide was committed against the Georgian people. Mass arrests and savage reprisals created an extremely disturbing situation in the republic.
  


  
    Documents of that period have been preserved, reflecting the unprecedented scope of repression in Georgia. In his own “operational autobiography”, Rukhadze, for example, boasted: “I personally opened the German residency, headed by the beekeeper Letkeman. According to Gagra, 17 spies of German intelligence were identified and exposed. All were sentenced to VMN. Under my direct supervision, undercover and investigative activities, up to 700 people of enemies of the people, caught in sabotage, sabotage and terrorist activities, were exposed and arrested. Most were sentenced to CMN, the rest to different terms of punishment.
  


  
    Then Hazan "deserved" a flattering description. In his personal file we read: “Since May 1935, he headed the 1st department of the 4th department of the UGB of the NKVD of Georgia in the fight against anti-party counter-revolutionary formations. During this time, with his direct participation, 1,400 members of the Trotskyist organization of Georgia were seized and a number of terrorist groups were liquidated.
  


  
    The scale of the crimes in Georgia is clearly visible from the testimony of Krimyan, whom Goglidze considered in those years "a young talented Chekist with great promise." Here are his testimonies: “I remember the case of Mgaloblishvili (Chairman of the Council of People's Commissars of Transcaucasia. - Auth.). He was arrested in July-August 1937. The case was handled by Khazan and Tvalchrelidze. I saw how Tvalchrelidze and his assistant severely beat Mgaloblishvili. I had the opportunity to get acquainted with the testimony of Mgaloblishvili and declare that they are far-fetched and he was wrongly convicted. Based on his forced testimony, hundreds of innocent people were arrested and convicted. Under the influence of Tvalchrelidze, he testified about the presence of 1,500 rebels, then brought this figure to 4,000 people, and then to 7,000 people. Among the leaders of this "rebel organization" were named all the secretaries of the district committees of the CP (b) of Adjara and Abkhazia.
  


  
    The former secretary of the Komsomol organization of one of the collective farms, Eryan, showed how sometimes “counter-revolutionary organizations” were discovered: “On July 16 or 17, 1937, NKVD officers came to me and asked me to compile a list of the most active Komsomol members and their relatives. I fulfilled this request. Arrests of the persons indicated in the list began at night. Thirty people were arrested during the night, and the next day I was also arrested ... The "investigation" began. Investigators severely beat all those arrested and demanded a confession of guilt in belonging to a “counter-revolutionary organization”. A month later, they announced to me that I had been sentenced to 10 years in prison, and they sent me to a camp. Of those arrested, only 6 people survived.
  


  
    After the arrests and convictions of the “enemies of the people”, it was the turn of their families.
  


  
    The former political censor of the local newspaper Zarya Vostoka, Vasina, who was arrested on December 7, 1937, spent more than two months in prison. All this time, she was forced to sign a protocol prepared in advance on the counter-revolutionary crimes she had committed, which also included the names of her accomplices. Here is her testimony: “As a result of systematic and prolonged beatings, my whole body was bruised. However, my suffering cannot in any way be compared with the torture that was subjected to Sariya Lakoba (wife of the chairman of the Council of People's Commissars of Abkhazia Nestor Lakoba. - Auth.), who was in the same cell with me. An entire book could be written about her suffering. Sariya Lakoba was a beautiful woman with magnificent hair. Once, when she returned from interrogation, I saw that half of her hair was torn out, she was terribly beaten. Sariya said that Tvalchrelidze, Krimyan and Savitsky dragged her by the hair and broke her jaw. The next time they brought her from interrogation with broken ribs ... She said that her son was beaten before her eyes and demanded to confess that she intended to kill Stalin.
  


  
    The preliminary investigation found once again that Beria's accomplices were collecting slanderous materials against Sergo Ordzhonikidze. Beria received false information that in the circle of leading party and Soviet workers, Ordzhonikidze expressed political distrust to him. In a report addressed to Goglidze on December 16, 1936, even before the death of Ordzhonikidze, Kobulov reported: “Levon Gogoberidze, according to Ordzhonikidze, transmitted counter-revolutionary, slanderous fabrications about comrade. Beria".
  


  
    Savitsky and Paramonov managed to knock out Chakhvadze's "confessions" about the participation of 131 people in the "counter-revolutionary organization of the right", including the former secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia Levon Gogoberidze and the former secretary of the Zakkraykom of the All-Union Communist Party of Bolsheviks Mamia Orakhelashvili. By order of Beria, Orakhelashvili was arrested in Moscow, where he headed the department of the Marx-Engels-Lenin Institute, and later transferred to Tbilisi. The case came to Kobulov and Krimyan. As a result of their diligence, the arrested person needed medical attention. Here is what the former paramedic of the internal prison of the NKVD of the Georgian SSR Aroyan said at the trial:
  


  
    
      “... I remember that Orakhelashvili had gaping bleeding wounds on his back, and I smeared them with iodine. Orakhelashvili then complained of severe pain and terrible suffering. I did my best to alleviate his suffering.”
    

  


  
    According to the verdict of the “troika”, Mamiya Orakhelashvili was shot. As you remember, he "convicted" Sergo Ordzhonikidze of treason.
  


  
    False confirmation of the “guilt” of Ordzhonikidze himself was also extorted from Eliava Dzindziguri, Susana Kiladze, Emilia Vashakidze.
  


  
    Following Mamia Orakhelashvili, his wife Maria, the head of one of the departments of the People's Commissariat of Education of the RSFSR in Moscow, and the former People's Commissar of Education of the Georgian SSR, went to prison. She was arrested in Moscow.
  


  
    At the direction of Beria, Kobulov and Khazan "worked" with Maria. Her cellmate Vasina testified: “I woke up, regaining consciousness in the cell, and saw Maria Orakhelashvili, not like the former Maria. She was mutilated beyond recognition. Once, in mid-December 1937, Maria Orakhelashvili was summoned for interrogation, and after a while she was brought to the cell on a stretcher. She was in such a state that it was impossible to touch her body. She was beaten all over, her arms were twisted, her ribs were broken, and she could not even recover and needed our help, she screamed in pain for the whole camera.
  


  
    Maria told me: “You are still young, be strong and don’t sign anything, but I signed everything, but please, if you see my daughter Ketusya, then tell her that I am not to blame for anything before the party and Stalin.”
  


  
    When the necessary “evidence” against Sergo Ordzhonikidze was “shaken out” of Maria, she was shot. The death warrant was signed by Khazan, Kobulov and Goglidze.
  


  
    Khazan, Krimyan, Savitsky, Paramonov falsified the case against the former secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia, Mikhail Kakhiani, a close friend of Ordzhonikidze.
  


  
    Kahiani, having left Georgia in 1929, worked as a secretary of the Central Asian Bureau of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, later a member of the editorial board of the Pravda newspaper, and on the eve of his arrest he was an authorized representative of the Party Control Committee for the North Caucasus. In August 1937, during interrogation, Krimyan snatched from Kahiani the first "testimonies" about his counter-revolutionary, terrorist, wrecking and insurgent activities. Kahiani even "confessed" that in a few months of work as an authorized representative of the Party Control Committee for the North Caucasus, he managed to "create a wide network of rebel groups in the mountains in order to raise an uprising against Soviet power at the time of a possible invasion of British troops into the territory of the USSR." By tradition, the protocol also reflected Kahiani's "intention" to commit a terrorist act against Beria.
  


  
    Beria became so interested in the Kahiani case that he personally, together with Goglidze, severely beat him during interrogation. However, when Mikhail completely renounced his previous "confessions", insisting on the removal of Krimyan from the investigation into his case, Beria and Goglidze granted his request and ... gave other executioners; the torture was continued by Savitsky and Paramonov, who nevertheless forced Kahiani to slander Ordzhonikidze. And on December 3, 1937, by decision of the Troika, Kakhani was shot.
  


  
    Beria also committed a brutal reprisal against close relatives of Sergo Ordzhonikidze. As soon as Orakhelashvili wrote a "handwritten statement" about his brother Sergo Ordzhonikidze Papulia, Rapava immediately opened a criminal case against him. For "preparing a terrorist act" against Beria, Goglidze and Tsereteli, as members of the "troika", were sentenced to death by Papulia Ordzhonikidze.
  


  
    By order of Rapava, Papulia's wife Nina was arrested, who also allegedly chose Beria as the object of terrorist plans. In addition, "counter-revolutionary agitation" was added to her "crimes". The only reason for such accusations was Nina's conviction of her husband's innocence.
  


  
    On March 29, 1938, the "troika" sentenced Nina Ordzhonikidze to 10 years in a labor camp. However, this did not satisfy Beria. On June 14 of the same year, the same “troika” reviewed the case, and the next day Nina Ordzhonikidze was shot.
  


  
    On August 7, 1937, Khazan, following the instructions of Beria, with the sanction of Rapava, arrested, in the absence of any compromising facts, another brother of Sergo, Dmitry Ordzhonikidze. As soon as Savitsky and Paramonov completed the "investigation", by the decision of the "troika" of the NKVD of the Georgian SSR, adopted with the participation of Tsereteli, Dmitry was shot.
  


  
    A year later, in August 1938, Savitsky and Paramonov took into custody another brother of Sergo - Ivan Ordzhonikidze with his wife Antonina Mikhailovna. Based on materials falsified in the NKVD of Georgia, a special meeting of the NKVD of the USSR “for carrying out anti-Soviet agitation” sentenced them to long terms.
  


  
    Law enforcement officers of Georgia were also repressed. All this happened mainly on the direct instructions of Beria and his accomplices Kobulov, Goglidze, Merkulov.
  


  
    Thus, the prosecutor Avnatamov, who oversaw the places of detention, was “guilty” of taking the risk of raising his voice in defense of the arrested. And immediately, by order of Khazan, he found himself behind bars. At the same time, unable to withstand the "processing", he "repented" of "wrecking in the line of prosecutor's supervision" (? - Auth.). By decision of the "troika" he was shot.
  


  
    On June 30, 1937, Beria arrested the commander of the Georgian division, Buachidze, because, as he was helpfully informed, the divisional commander objected to the nomination of Beria along the party line. “Revelations” obtained as a result of torture from Chakhvadze, Mdivani, Mgaloblishvili helped to fabricate materials on Buachidze. It took a little more than a month for Buachidze to die on August 6, 1937 in a hospital in a Tbilisi prison from brutal beatings, covered in a death certificate with a diagnosis of heart paralysis.
  


  
    In the case of the divisional commander, there is only one protocol of interrogation with his own signature. Buachidze testified that he considered Beria capable of introducing KGB methods into the leadership of the party organization, therefore, during the discussion and voting, he did not agree with his candidacy for the post of secretary of the Central Committee of the Communist Party of Bolsheviks of Georgia.
  


  
    In those years, repressions affected all of Georgia, including the creative intelligentsia.
  


  
    On April 23, 1937, Savitsky and Krimyan, with the participation of Kobulov, knocked out absurd testimonies about sabotage, allegedly done by the poet Paolo Yashvili, "singing and popularizing the problem of irrigation of the Samgori steppe" from the well-known public figure of Georgia, Budu Mdivani. After the arrest of the poet Titian Tabidze, Krimyan compiled the first protocol of his interrogation only two months later. All this time, with his inherent cruelty, he demanded from the poet not only "confessions" in his own "counter-revolutionary" activities, but also slandering his colleagues.
  


  
    The bitter share of Tabidze was shared by the writers Javakhishvili and Yashvili, who fell into the hands of Krimyan. Witnesses, former employees of the NKVD of the Georgian SSR, showed what kind of torment they had to endure.
  


  


  
    From the protocol of interrogations.
  


  
    “Witness Khemchumov: “I remember two cases when Krimyan beat two detainees half to death, one of whom was the writer Javakhishvili, but I don’t remember the name of the other. This second one died the next day after being beaten by Krimyan. Krimyan beat him with some kind of twisted tourniquet in his office...”
  


  
    Witness Arzanov: “Krimyan had an arrested poet Titian Tabidze, whom Krimyan severely beat, demanding to confess that he was in a spy and some other enemy organization. Titian Tabidze categorically refused, but nevertheless Krimyan broke his resistance, and Tabidze then wrote “his own testimony” for a whole week.”
  


  
    It can be seen from the case that Tabidze, tormented by torture, “agreed” with his belonging to the “organization”, even named among the accomplices the national hero of Georgia Georgy Saakadze. Krimyan did not pay attention to this absurdity, and under the pen of the “intellectual” Khazan, the case of another “counter-revolutionary” was born - Georgy Saakadze. .)."[120] And the “troika” sent Tabidze to be shot. The life path of the great Georgian prose writer Mikheil Javakhishvili, the author of the historical novel Arsen from Maraba, included by Gorky in a series of the best historical novels, ended just as sadly. Moreover, Beria personally beat the writer. This is confirmed by the materials of the case.
  


  
    The poet Paolo Yashvili, hunted down by torture and humiliation, committed suicide. He explained his decision in a suicide note: “I should not live anymore, because my name has been insulted by the enemies of the Georgian people. I ask Stalin about one thing - be sure, I am leaving this world and taking with me boundless hatred for people who tried to destroy Georgia and brutally harmed its happy prosperity. I ask Stalin to help my family: to enable my 13-year-old daughter to complete her education and become a useful person for society.”
  


  
    Rapava and Rukhadze, having the support of Beria, so believed in permissiveness, impunity, that they did not take into account either the decisions of the courts, or even the instructions of the USSR prosecutor. For example, the military tribunal of the Transcaucasian Military District acquitted in 1939 Chakobeniya, who was accused of a state crime, but according to a decree endorsed by Rukhadze, and with the consent of Rapava, he continued to be held in custody. The demand of the USSR prosecutor of April 26, 1940 for the immediate release of Chakobeniya was not fulfilled either. He died in prison in July 1942, after illegally staying there for three years.
  


  
    This is the kind of "socialist legality" that existed in Georgia during L. Beria's time. This, as you understand, is no longer the “restoration of capitalism” and “not the revival of private property”, but something else. You need to answer for this.
  


  [bookmark: TOC_idp20967584]Chapter 8
COURT



  [bookmark: TOC_idp20967584] 

  
    By the beginning of December 1953, all the investigative work of Rudenko and his group was completed. They wrote 39 volumes of the criminal case, attached 4 special folders from the archives of the Central Committee of the CPSU, decided on the circle of defendants, future defendants, both in this case and in other cases. By the way, about other things. The question is serious. The fact is that, as I already wrote, other cases were conducted in parallel. A wave of peculiar “repressions” then swept through the Ministry of Internal Affairs. Hundreds of employees of the Ministry of Internal Affairs were arrested. Some were released, some were not, courts were going on, many former employees of the NKVD - MGB - MVD were sent to prisons, some illegally. Such punishment as expulsion from the organs was actively used. This process continued for another five years. I think it is no coincidence: the entire purge of the Ministry of Internal Affairs could be completed in the same year, 1953, and everyone would begin to work calmly. And this was not included in the plans of the leadership. The country and its law enforcement agencies need to be constantly kept not even in suspense, but in fear. Then, in the conviction of the Party leadership, the organs will serve better and more faithfully.
  


  
    Therefore, they stretched the "pleasure" for five years. In 1953 - the case of Beria, in 1954 - Abakumov, in 1955 in Tbilisi - Rapava and Rukhadze, in 1956 in Baku - Bagirov. Deputy arrested. Minister S. Ogoltsov, General I. Maslennikov committed suicide, General A. Tsanava died in a prison cell, R. Sarkisov lost his mind, P. Sudoplatov ended up in a prison psychiatric hospital. The "companions" of Beria - Mamulov, Ludwigov, Ordyntsev, Sharia, Mairanovsky - went to the Vladimir prison. Amayak Kobulov and Solomon Milshtein were shot. Hundreds of generals of the Ministry of Internal Affairs, headed by the chief personnel officer Obruchnikov, have been demoted. "Destroyed" the next unit on especially important cases.
  


  
    In December 1953, the Central Committee approved Rudenko's indictment. A Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR was issued on the procedure for the trial of Beria and his group, judges were appointed as part of a special judicial presence. The case went to court. More precisely, it left the hands of the prosecutor's office. The case itself did not go anywhere from the headquarters of the Moscow Military District. As it was in the secret department, under special protection, it remained so there, because the trial was supposed to take place here, at the district headquarters, in the office of Pronin, a member of the military council of the district.
  


  
    The office of Pronin, the chief political officer of the Moscow Military District, on the second floor of the headquarters, where Beria was interrogated during the investigation, was now equipped as a courtroom; seven chairs were placed near the wall and a place for guards was determined. Opposite was a long table for eight judges. They organized the delivery of the defendants from the Butyrka prison under guard, where all of them, except for Beria, had already been transferred by that time. Beria "under his own power" was delivered to the office from the bunker.
  


  
    It was decided to conduct the trial according to a special procedure developed by the Central Executive Committee and the Council of People's Commissars of the USSR on December 1, 1934 in connection with the murder of Kirov, as Stalin said, "by the Trotskyist-Zinoviev dogs."
  


  
    This means that the trial takes place without the participation of the prosecutor and lawyers, the indictment is handed over to the defendants a day before the start of the trial in court, cassation appeals and petitions for pardon are not allowed, the sentence to capital punishment is carried out immediately.
  


  
    As far back as 1934, the resolution of the Central Executive Committee and the Council of People's Commissars indicated that a similar procedure is applied when considering cases of terrorist organizations and terrorist acts against workers of the Soviet government. Beria and all the others were accused, including under Article 58-8 of the Criminal Code of the RSFSR "Committing terrorist acts directed against representatives of the Soviet government or leaders of revolutionary workers' and peasants' organizations." The wording, or, as it is also called in legal science, “disposition”, of this article seems to fit the resolution, however, the resolution itself completely contradicts the Constitution of the USSR, but this is not the main thing. So it was from 1934 until they dealt with all the "enemies of the people."
  


  
    By the way, Vasily Stalin was tried according to these medieval rules even in 1955, despite the fact that Vasily was not accused of terrorism, but simply swore at Bulganin and “built” a CSKA pool on Leningradsky Prospekt. True, even at his father's funeral on March 9, 1953, he said too loudly that his comrades-in-arms had killed the leader.
  


  


  
    Now some theory and science.
  


  
    This mainly applies to the organization of the judicial process. Let me remind you that Beria and his group were judged by the so-called special judicial presence. Many of the experts with whom I spoke agree on one thing - this body is illegal. There was no such thing. They were to be judged by the court. As it was stipulated in the Constitution of the USSR: "Justice in the USSR is carried out only by the court." In this case, the case is under the jurisdiction of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR.
  


  
    However, one should not rush to conclusions. And the opinion on this issue will change if you look at the history of legislation on the organization of the court of that period. Here is the document.
  


  
    
      "Regulations on the Supreme Court of the Union of Soviet Socialist Republics (Decree of the Central Executive Committee of the USSR of November 23, 1923" Approved by the 2nd session of the Central Executive Committee of the USSR of the 2nd convocation on October 24, 1924 ")"
    


    
      Chapter 11. Special Judicial Presences of the Supreme Court of the USSR.
    


    
      Art. 68. Criminal and civil cases of exceptional importance, affecting in their content the interests of two or more union republics, as well as cases on charges of malfeasance or other crimes of members of the Central Executive Committee or the Council of People's Commissars of the Union SSR, as well as the chairman of the Supreme Court of the USSR, his deputy, members of the plenary sessions, members of collegiums and reserve members of the Supreme Court of the USSR, the prosecutor of the Supreme Court of the USSR, ."[121] of the deputy and both of his senior assistants are considered by special judicial presences of the Supreme Court of the USSR.
    


    
      Art. 69. For the consideration of the cases indicated in the previous article, special judicial presences of the Supreme Court of the USSR are formed by a plenary session of the Supreme Court of the USSR, consisting of the presiding officer and two members, each time by a special resolution of the Presidium of the Central Executive Committee of the Union SSR and only for the consideration of a separate case, from among the members of the Supreme Court of the USSR or its alternate members, if such are appointed by the Presidium of the Central Executive Committee of the USSR.
    

  


  
    By 1953, all these rules were maintained. As you can see, such a judicial body as a special judicial presence was provided for by law and in this case was applied correctly. By the way, special court presences were actively used in royal justice. Although in fairness, we note that some violations in 1953 were nevertheless committed here:
  


  
    1. The composition of the special judicial presence, according to Article 69 of the Regulations on the Supreme Court of the USSR, was to consist of three people: the presiding judge and two members. In this case, eight people participated in this court presence.
  


  
    2. Judges appointed by a "special" decision of the Presidium of the CEC of the USSR to participate in such a court session should have been members of the Supreme Court of the USSR or its reserve members. In our case, there was only one judge (E.L. Zeidin). Moreover, of the eight judges appointed to this case, six were random people in this regard and had no experience of judicial work at all.
  


  
    A veteran of justice and my teacher at the academy, associate professor V. I. Shanin, in those early years served in the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR. He believes that these deviations were deliberately made by the authorities. At that time, it was necessary to create the appearance of a special democracy, to once again show the whole world that a new government was being established, everything old was swept aside, the public influenced any situation, including the judicial one. Beria and "his gang" are judged by the whole people. This is where we must look for the answer to the question why the court was not three people, but eight and why there were only two professional judges (EL. Zeydin and L.A. Gromov), but all sectors of society were represented: the army (two famous commanders I.S. Konev and K.S. Moskalenko, one of whom - Konev, like Beria, had the rank of marshal), party (N.A. Mikhailov), trade unions (N.M. Shvernik), Ministry of Internal Affairs (K.F. Lunev), and, of course, a representative of Georgia, a countryman of the “main villain” (M.I. Kuchava).
  


  
    In my opinion, this explanation is quite reasonable. In any case, eight judges are no worse than three. The current jury trials can also be called a kind of "special judicial presence." According to the law, there are now 12 jurors in general. In my deep conviction, the point here is not in quantity, but in quality. It is possible to seat a "company" of judges at the judges' table, but this does not at all guarantee that they will make legal decisions. Take my word for it.
  


  
    I would like to say a few words about the judges of that process. Who were they: Konev, Moskalenko, Gromov, Zeidin, Shvernik, Mikhailov, Kuchava, Lunev? It can be said unequivocally - respected people. All of them came "from the people", from the Soviet system, worked, fought, served in good faith, their hands are clean. The leadership of the country, or, as they used to say briefly, the party, "threw" them to this difficult task and instructed them to fulfill the "will of the people." Probably, each of them took the assigned task extremely seriously, but not unambiguously. On the one hand, there is trust, on the other hand, there is a great responsibility, work unfamiliar to the majority, plus some unpleasant sensations - to delve into all this and pass a sentence, putting your signature under it.
  


  
    Did they think that after half a century we would return to this case again, we would read documents “to the holes”, discuss decisions from other, calmer positions, consider once again what lay before them on the judicial table then, in December 1953? Hardly.
  


  
    Another question: why not a single representative of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR was included in the composition of the special judicial presence, despite the fact that all the defendants had military ranks and were in military service. I think it was not by chance that the new government removed full-time military judges from this case. This demonstrated the distrust of the Military Collegium, and emphasized the dissatisfaction of the new government with its work under the old regime. Yes, and among the judges I wanted to see more authoritative and recognizable faces.
  


  
    Here is a summary of the judges in this case.
  


  
    Konev I.S. (1897-1973) - in 1941 commander of the troops of the North Caucasian Military District, in 1941–1945 commander of the 19th Army, Western, Kalinin, Northwestern, Steppe, 2nd and 1st Ukrainian fronts, in 1945–1946 commander of the Central Group of Forces, in 1946–1950 Commander-in-Chief of the Ground Forces and Deputy Minister of the Armed Forces of the USSR, in 1950–1951 Chief Inspector of the Soviet Army and Deputy Minister of War of the USSR, in 1951–1955 commander of the troops. Carpathian military district, in 1956–1961 First Deputy Minister of Defense of the USSR, simultaneously in 1955–1960 Commander-in-Chief of the Joint Armed Forces of the States Parties to the Warsaw Pact, in 1961–1962 commander-in-chief of the Group of Soviet Forces in Germany, from 1962 in the Group of General Inspectors of the Ministry of Defense of the USSR.
  


  
    Gromov L.A. - in 1953 Chairman of the Moscow City Court.
  


  
    Zeidin E.L. (1900—?) —in 1940 Deputy People's Commissar of Justice of the USSR and Head of the Main Directorate of Military Tribunals of the Armed Forces of the USSR, from 1948 First Deputy Chairman of the Supreme Court of the USSR.
  


  
    Kuchava M.I. (b. 1906—?) —in 1951 responsible worker of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, in 1953–1954 Chairman of the Council of Trade Unions of the Georgian SSR, since 1954 First Deputy Chairman of the Council of Ministers of the GSSR and Minister of Foreign Affairs of the GSSR.
  


  
    Lunev K.F. (1907–1980) - since 1936 head of the personnel department of the Main Industry of the People's Commissariat of the Textile Industry, in 1942–1946 First Secretary of the Pavlovo-Posad City Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, in 1946–1948 Deputy Head of the Personnel Department of the Moscow Regional Committee of the CPSU, in July 1953 head of the Security Department of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, from the end of July 1953 First Deputy Minister of Internal Affairs of the USSR, in 1954–1959 First Deputy Chairman of the KGB under the Council of Ministers of the USSR, in 1959–1960 Chairman of the KGB under the Council of Ministers of the Kazakh SSR, in April 1960 relieved of his post.
  


  
    Mikhailov N.A. (1906-1982) - in 1937-1938 editor of the newspaper "Komsomolskaya Pravda", in 1938–1952 First Secretary of the Central Committee of the Komsomol, in 1952–1953 secretary of the Central Committee of the CPSU, at the same time head of the department of propaganda and agitation of the Central Committee of the CPSU, in 1953–1954 First Secretary of the Moscow Regional Committee of the CPSU, in 1954–1955 Soviet Ambassador to Poland, in 1955–1960 Minister of Culture of the USSR, in 1960–1965 USSR Ambassador to Indonesia, in 1965–1970 Chairman of the Press Committee under the Council of Ministers of the USSR, since 1970 retired.
  


  
    Moskalenko K.S. (1902-1985) - in 1939-1941 chief of artillery of the division, then commander of a motorized anti-tank brigade, rifle, cavalry corps, cavalry-mechanized group, in 1941–1942 Deputy Commander of the 6th Army, Commander of the 38th, 1st Tank, 1st Guards Armies, in 1942–1943 commander of the 38th Army, in 1946–1959 commander of the army, troops of the Moscow region (district) air defense, MBO, in 1960–1962 Commander-in-Chief of the Strategic Missile Forces - Deputy Minister of Defense of the USSR, in 1962–1982 chief inspector of the Ministry of Defense of the USSR - Deputy Minister of Defense of the USSR, since 1983 in the Group of General Inspectors of the Ministry of Defense of the USSR.
  


  
    Shvernik N.M. (1888-1970) - in 1925-1926 Secretary of the Leningrad Regional Committee and the North-Western Bureau of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, in 1926–1927 Secretary of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, in 1927–1929 Secretary of the Ural Regional Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, in 1929 secretary, in 1930–1944, 1953–1956 Chairman (First Secretary) of the All-Union Central Council of Trade Unions, in 1944–1946 Chairman of the Presidium of the Supreme Soviet of the RSFSR, in 1946–1953 Chairman of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR, in 1956–1966 Chairman of the CPC under the Central Committee of the CPSU, from 1966 retired.
  


  


  
    I would like to elaborate on some of them. First of all, Marshal of the Soviet Union Ivan Stepanovich Konev. Chairman of the Special Judicial Presence. Why did the country's leadership choose him for this job? I must say that the fate of Konev is not simple. In 1941, they tried to blame him for the retreat of our troops in the western theater of operations. Beria raised the question of Konev's arrest. He was saved from the Lubyanka dungeons and inevitable death by Marshal Zhukov, who persuaded Stalin to demote Konev and appoint Zhukov as his deputy. Konev was lucky. Meanwhile, in July 1941, on the orders of Stalin, the NKVD arrested the commander of the western front, Hero of the Soviet Union, General of the Army Pavlov, the chief of staff of the front, Major General Klimovskikh, the chief of communications, Major General Grigoriev, the chief of artillery, Major General Klich, the commander of the 4th Army, General - Major Korobov, commander of the 14th mechanized corps, Major General Obrin.
  


  
    They were accused of inaction, surrendering the means of warfare to the enemy, and on July 22, 1941, they were all shot.
  


  
    A special GKO resolution was issued, which reported that individual commanders and fighters show instability, alarmism, cowardice, throw down their weapons, grossly violate their oath and (literally) ... "turn into a herd of sheep, running in a panic in front of an insolent enemy."
  


  
    Zhukov also signed his agreement with the execution of Pavlov.
  


  
    By the way, when on July 31, 1957 this sentence was canceled, and the criminal case against Pavlov was dismissed for lack of corpus delicti, the same Zhukov, already in the rank of Minister of Defense, signed order No. 01 907 dated 15.08.1957, in which he happily announced the restoration of justice ...
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp20967584] In the same days of 1941, a wave of arrests swept along other fronts. The commander of the 41st Rifle Corps of the Northwestern Front, Major General Kosobutsky, the commander of the 60th Mountain Rifle Division of the Southern Front, Major General Salikhov, his deputy regimental commissar Kurochkin, the commander of the 30th Mountain Rifle Division, General Major Galaktionov, his deputy regimental commissar Eliseev.[122]
  


  
    They were also accused of “dishonoring the title of cowardice, inaction of the authorities, lack of command, the collapse of command and control, handing over weapons to the enemy without a fight and unauthorized abandonment of military positions.”
  


  
    Konev managed to avoid this fate thanks to Zhukov.
  


  
    Later, Ivan Stepanovich "generously thanked" Georgy Konstantinovich: in 1957, he, Konev, took an active part in the persecution of Zhukov and, on behalf of the party, signed an article in the Pravda newspaper, which later ended in the commander's early resignation. In 1956, it was Konev who was instructed to command our troops during the well-known events in Hungary. Here, too, Konev conscientiously carried out the instructions of the party. When at the end of 1948 the “doctors’ case” arose and a list of those whom these doctors treated badly was given in a government message, Konev wrote a letter to Stalin reminding him that he, Konev, also suffered from them, and therefore was included in the list of victims it is desirable to include it. Stalin instructed, and the name of Konev began to appear in the lists of commanders who suffered from "wreckers". At Stalin's funeral on March 9, 1953, in the funeral procession, Konev was entrusted with carrying a pillow with the Order of Lenin, which Stalin had been awarded. So Konev somehow attracted the leadership of the country of that time, and it was he who was thrown into the most difficult and scandalous cases. According to veterans, I.S. Konev favorably differed from his colleagues and colleagues in high culture, education, intelligence. They say that in the library of the General Staff they once secretly checked the library cards of senior officials. It turned out that Konev had the most "saturated" library card, while most of the marshals had it absolutely clean ...
  


  
    And here is how Beria’s son Sergo describes Konev: “Konev had small evil eyes, a shaved head that looked like a pumpkin, and a facial expression full of complacency: he spoke, gesticulating, betraying his aggressiveness.” Further, Sergo refers already to Marshal Vasilevsky: “Konev was rude and very cruel ...”
  


  
    The hostile relations that developed between Konev and Beria back in 1941 served as an indisputable basis for challenging Konev in court. This could be stated by Beria. Self-withdrawal could take and Konev. But none of this happened, and could not happen: no one paid attention to such “little things” at that moment.
  


  
    I must say that the highest military leaders of the country did not like Beria and were afraid of him. They always remembered the "purges" of the generals' ranks, carried out with the participation of Beria.
  


  
    The fate of another member of the court, Efim Lavrovich Zeidin, is interesting. At that moment he was the first deputy chairman of the Supreme Court of the USSR. The position is serious. He was not a member of the Military Collegium, but had the rank of lieutenant general of justice, which he received back in those years when he headed the Office of Military Tribunals. This was an experienced judge. Later, it was he who would be entrusted with several more “high-profile” cases, including the cases of the former Minister of the Ministry of State Security VS Abakumov (1954), Vasily Stalin (1955).
  


  
    I think that in the Beria case, Zeidin, together with another lawyer Gromov, as part of a special judicial presence, played the role of consultants on procedural and other legal issues, because the rest of the judges had no knowledge in this area and participated in such an event for the first time in their lives, having got there on on the basis of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR.
  


  
    The secretaries of the court session were also involved in the case. They kept a record in which they wrote down the entire course of the process almost verbatim. They were taken from the Military Collegium: the work, although inconspicuous, is very important, and specialists are needed here. The minutes of the court session should reflect the entire course of the process, and moreover, the emotional situation. It is kept forever. With the help of these protocols, researchers, writers, lawyers reveal historical secrets in decades or even centuries. According to them, higher judicial instances review cases in the order of supervision. We will turn to the protocol in the Beria case.
  


  
    Officers of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR A. Mazur, M. Afanasiev, V. Laputin, V. Nartikov, M. Nashchenkov were appointed secretaries.
  


  
    IN AND. Shanin says that he was on friendly terms with one of the youngest secretaries at that time, Senior Lieutenant Mikhail Afanasyev. When, in between court sessions, Afanasyev came from the headquarters of the Moscow Military District, where the trial was in progress, to his main place of service at the Military Collegium, which is on the street. Vorovsky (now Povarskaya St.), the officers of the Military Collegium ran to him for news. But Misha Afanasiev was as dumb as a fish: he gave a dozen signatures on non-disclosure of the secrets of the investigation and trial. And yet, as V.I. Shanin, Afanasiev "blabbed".
  


  
    As soon as Beria tried to insert the word "Stalin" into his testimony, Konev attacked him with his commanding bass:
  


  
    — Don't you dare remember this holy man, you scoundrel!
  


  
    Of course, this is not recorded in the minutes of the court session.
  


  * * *


  
    According to the law, the preliminary investigation ends with the drafting of an indictment and the transfer of the case to the prosecutor for its approval and sending the case to court.
  


  
    In our case, the situation was similar. The indictment was drawn up in the prosecutor's office. Edited and approved, however, in the Central Committee with the participation of M.A. Suslov and signed by the Prosecutor General R.A. Rudenko as an investigator. But this is not the most important thing.
  


  
    According to the Code of Criminal Procedure of the RSFSR, even during the investigation, when drawing up the indictment, the circle of persons to be summoned to court as witnesses was determined.
  


  
    I must say that when considering cases in a special meeting, it was allowed to hear cases without calling witnesses. In our case, the government took a more civilized path. Here is a list of persons who were summoned to court as witnesses: V. Drozdova and her mother Akopyan in connection with the rape episode, former colleagues and subordinates of the defendants, Generals of the Ministry of Internal Affairs and the Soviet Army T. Strokach, M. Baskakov, B. Obruchnikov, A. Kuznetsov, S. Savchenko, P. Kondakov, A. Korotkoe, V. Sergatskov, S. Shtemenko.
  


  


  
    
  


  
    Excerpt from the indictment

  


  
    On October 18, 1953, at 10 o'clock, the trial of Beria and his group began at the headquarters of the Moscow Military District.
  


  
    Probably, there is no need to tell what a court is and why it is held. However, let me remind you that the main task of any court considering a criminal case is to once again check the materials of the preliminary investigation and decide on the guilt of the person who committed the crime. Only a court can find a person guilty of committing a crime. The task of the court, as well as the bodies of preliminary investigation, is to collect and verify evidence. According to the current Code of Criminal Procedure, all evidence on the basis of which the court makes a decision must be collected, examined or, simply put, verified in court. In those years when Beria was tried, the basics of legal proceedings were in principle the same as now, but there were also some features that did not contribute to strengthening the rule of law and establishing the truth. For example, the right of the court to base its decision on evidence obtained only during the investigation and not examined in court. Or else: the then widely used right, instead of interrogating witnesses, to read out their testimony. Now, I repeat, this is unacceptable.[123]
  


  
    A criminal case in court, as well as during an investigation, must be considered objectively, without any bias towards the accusatory or acquittal side. The court is obliged to investigate the circumstances, both mitigating the responsibility of the defendant, and aggravating. It has always been so. It is no coincidence that Themis, who symbolizes justice, is blindfolded, and she holds scales in her hands, on which the bowls are in a neutral position.
  


  
    The trial in the case of Beria and the others began with the announcement of the indictment and the interrogation of the defendants. The procedure for examining evidence shall be established by the court at its own discretion. There are no restrictions. The main point of departure of the judges in this case is tactical considerations, which, in their opinion, are the most advantageous for obtaining evidence.
  


  
    In our case, the court decided to start the trial by interrogating the defendants in the following order: Goglidze, Kobulov, Dekanozov, Vlodzimirsky, Meshik, Merkulov, Beria. Then interrogate witnesses: Drozdova, her mother Akopyan, then Generals Strokach, Obruchnikov, Kuznetsov, Savchenko, Kondakov, Korotkov, Sergatskov and Shtemenko. During the court session, it was supposed to read out some testimonies of witnesses interrogated during the investigation, but not summoned to court, as well as to examine a number of documents that are in the case file and are necessary for a complete and objective study of the circumstances of the crimes committed.
  


  
    After that, the defendants were given the right to clarify their testimony and ask each other additional questions. Then each defendant could address the court with the last word. And only then the court must retire to the deliberation room to pronounce the verdict. This is approximately the same court procedure that awaited Beria and, as Khrushchev said, "his gang."
  


  
    Nobody officially knew the measure of punishment before the verdict. According to the rules of judicial ethics, it is not allowed to conduct conversations on this topic ahead of time. Although I think that on the eve of the judges, appropriate work was carried out both in the ideological department of the Central Committee and in the administrative department. Each of them was already focused on VMN. The whole country was focused on the same. The formalities remain. As for the defendants, they, of course, hoped for the best. Hope, as you know, is the last to die. Always hope for the best, prepare for the worst.
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    On December 18, 1953, at 10 o'clock after the announcement of the indictment, the interrogation of Goglidze began.
  


  
    The defendant did not say anything new, and all work with him in court was carried out around the materials of the criminal case obtained during the investigation in the summer and autumn of 1953, when he was under arrest. When asked if he pleaded guilty, Goglidze said that he pleaded guilty, but only in malfeasance, he was not guilty of state crimes.
  


  
    In judicial practice, the so-called “free story” follows on the merits of the accusation, and only after that the court asks questions. Now the court began immediately with questions.
  


  
    Answering questions from the court, Goglidze testified that, being the people's commissar of the NKVD of Georgia from November 1934 to November 1938, he constantly kept Beria, as the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, informed of all cases of counter-revolutionary crimes in the republic, even reported to him individual protocols of interrogations and received necessary instructions. So, at one of the meetings, Beria, who arrived from the meeting from Moscow, gave an official instruction on the use of beatings and torture on those arrested. This was in 1937.
  


  
    In addition, Goglidze spoke about his work as part of the "troika" of the NKVD of Georgia, about the "limits" on arrests and executions, descended from Moscow by Yezhov and Frinovsky until 1938.
  


  
    From the record of the court session, it is clear that Goglidze is trying to mitigate his guilt, repeating that he trusted too much his subordinates and investigators who prepared the cases. He also testified that he did not know anything about the relationship between Beria and Ordzhonikidze, but once heard how Beria "allowed hostile conversations regarding Ordzhonikidze."
  


  
    When asked why Beria actively promoted him, Goglidze, in his service, answered: because Beria knew him well from his work in the NKVD of Georgia.
  


  
    The court paid special attention to the facts of beatings of persons under investigation with infliction of bodily harm, up to death, and suicides that took place in those years. Goglidze did not deny this. In addition, he confirmed the work of the Georgian NKVD against the "deployment of counter-revolutionary activities among the Georgian youth." Goglidze also confirmed that work was underway in connection with the preparation of assassination attempts on Beria. In fact, there were no assassination attempts and no plans were made. All protocols on the preparation of assassination attempts on Beria Goglidze reported to Beria himself and received instructions from him. As for the decision of the NKVD "troika" to execute the inhabitants of the Mamukinskaya village, Goglidze testified that this was done on the basis of Kobulov's report, which stated that a kulak, anti-Soviet group existed in the village. He believed Kobulov, since Kobulov himself came from this village.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp21071232] Goglidze also spoke about the fact that the confiscated property of "enemies of the people" was sent to a special trade for NKVD officers. This order was established even when Beria was the People's Commissar of the NKVD of Georgia. Regarding the release from prison in 1953 of employees of the Ministry of Internal Affairs Kuzmichev and Eitingon[124] the initiative came from Beria.
  


  
    The testimony of the NKVD officer Karanadze was read out that the wives of Goglidze, Berishvili, Kobulova went to the apartments of the arrested and took away the things they liked, and Berishvili and Kobulova once even fought because of these things.
  


  
    Goglidze did not confirm these testimonies.
  


  
    To be honest, and I doubt it. Apparently, Karanadze simply “overdid it” here.
  


  


  
    The interrogation of Goglidze ended, according to the records in the protocol, as follows:
  


  
    “Chairman Konev: As you can see, irrefutable facts convict you that you were an active participant in the criminal activities of a treacherous group of conspirators, whose goal was to use the bodies of the Ministry of Internal Affairs against the Communist Party and the Government to seize power and eliminate the Soviet system in the USSR. Moreover, you personally throughout For many years they were closely connected in criminal activity with the leader of this group, the enemy of the people of Beria, and were part of its main core. Do you admit it now?
  


  
    Goglidze: I do not admit that I was a member of an anti-Soviet group whose goal was the restoration of capitalism in the USSR.
  


  
    Chairman Konev: What else can you say in addition to your testimony?
  


  
    Goglidze: I must say that after getting acquainted with the case in accordance with Art. 206 Code of Criminal Procedure, I saw Beria in a completely different form than before. Now, despite the fact that I am a defendant in the same case with Beria, I am sincerely glad that Beria has been exposed and that his criminal adventurist activities have now been put to an end.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Goglidze, sit down. I announce a break for 15 minutes. (11 hr. 15 min.)".
  


  
    Exactly 15 minutes later Konev raised Kobulov. This is how his interrogation began.
  


  
    “Chairman Konev: The court session continues.
  


  
    Defendant Kobulov, do you plead guilty to the charges brought against you?
  


  
    Kobulov: No, not at all.
  


  
    Chairman Konev: And what do you plead guilty to?
  


  
    Kobulov: I plead guilty to the fact that, working for a number of years from 1937 to 1938 in the NKVD of Georgia and 1938–1940 - in Moscow, under the leadership of Beria, without realizing it, he carried out Beria's orders, which, as I found out during the investigation, were criminal. Beria stole my trust. I didn't know anything, not even that Beria was a counterintelligence officer. When I received information about this from Agniashvili, I reported to Goglidze. The next day Goglidze told me that all this was known to the party, and I calmed down. Now it is clear to me, as well as to anyone, that no matter how Beria twists, he is still a counterintelligence officer. I don't know how he worked his way into the Party, but everything I knew about him I said during the investigation. Everything that I know about Beria myself, as well as from the words of Ludvigov, Ordyntsev and Shariy, shows that Beria is a careerist, adventurer and Bonapartist, - all this after the death of I.V. Stalin came to light much more sharply than before. I explain these features that characterize Beria by the fact that after the death of I.V. Stalin's ambition Beria received a stronger development. At this time, he had already stopped saying "we" and increasingly used "I". After reviewing the case materials, I came to the conclusion that Beria is a scoundrel. When I read the case file, I was doubly indignant at his behavior. Secondly, he failed the Party and the Government, and besides, he discredited and destroyed my life. There are a number of irrefutable facts and evidence of his guilt in the case, and yet he twists. He twists in order to hide his adventurous careerist activities..."
  


  
    I read these testimony of Kobulov, and I get the feeling that someone edited Kobulov's words so that there were no doubts about the "scoundrel" of Beria. Everything is beautifully written. The words "party" and "government" - with a capital letter, Stalin - always with the initials "IV".
  


  
    Let's go further.
  


  
    “Chairman Konev: Continue to show about Beria’s enemy activities against the Party, ignoring the instructions of the Party and the Government.
  


  
    Kobulov: I report that in the course of the investigation, I did not understand why the investigator was so persistent in seeking evidence from me that I was an accomplice in Beria's crimes and, as he said, a member of Beria's conspiratorial group. And - only after I got acquainted with the case materials, I understood the investigator and now I agree with him.
  


  
    Unfortunately, I must report that all this dirt was not known to me before.
  


  
    Beria is a hypocritical double-dealer. He always wore a mask of unanimity with the Party and its policies. He never spoke to me about anything secret. Because we weren't that close.
  


  
    Once, when I was at his report, I heard a telephone conversation between Beria and one of the leaders of the Party and the Government, whose voice I recognized. This was already after the death of And V. Stalin. This man spoke very sincerely and warmly with Beria and agreed on important issues. I was glad that everything was going well and told Beria about it, to which the latter sharply replied to me: “How could it be otherwise. Let's see what you have there."
  


  
    After reviewing the case, I realized that all this was an ostentatious consent - a mask of a double-dealer.
  


  


  
    During the interrogation, Kobulov's activities in 1953 were clarified.
  


  
    Kobulov confirmed that the instructions to Meshik and Baskakov to collect compromising materials on leading party workers in Ukraine and Belarus came from Beria, and he, Kobulov, regards this as "hooliganism." He called Beria Bonaparte and a conspirator. He recalled that Beria attributed to himself three years of party experience. He said that Beria did not have "communist modesty." When asked by the court about the torture of prisoners, Kobulov replied that he had participated in the beatings of those arrested, carried out arrests of "the main composition of the leading core of the Right-Trotskyist underground", but all this on the instructions of Beria. Kobulov story! that Beria himself came for interrogations, interrogated the arrested, ordered them to be beaten.
  


  
    During interrogation, Kobulova unexpectedly asked Goglidze for a "remark". He was allowed. Goglidze specified that during the interrogation of a certain Matikashvili, Beria was the first to strike, and then Kobulov. The latter confirmed this. For some reason, Beria was not asked anything about this.
  


  
    Kobulov also recognized the incorrect personnel work in the Ministry of Internal Affairs, which was carried out by Beria in 1953. He said that Beria proposed to replace the leadership of the Central Committee in Belarus - Patolichev with Zimyanin. He said that he was an eyewitness when Beria told Meshik about the need to appoint "local comrades" instead of Russians to leading positions in Ukraine. Kobulov also spoke about the recall of residents from abroad at the direction of Beria and the need to appoint instead of them those who know a foreign language. 22 people were recalled.
  


  
    For a long time, the court dealt with Kobulov on the fact of the “treasonable activity” of the diplomat Maisky. However, there were no facts or evidence against him. Kobulov did not fully plead guilty to the shooting in Georgia of nine residents of the Mamukinskaya village and 25 people in 1941 from among high-ranking military men: in the first case, he blamed everything on Goglidze, and in the second, on Merkulov. But retroactively, he, Kobulov, signed the conclusion on the need to shoot these persons. This he acknowledged. Kobulov also denied his guilt in the massacre of the family of S. Ordzhonikidze; said that everything was done on the orders of Beria.
  


  
    About the execution in 1941 of the old Bolshevik Kedrov, Kobulov said that it was on the initiative of Beria, since Kedrov had some compromising materials on Beria since the 20s. All orders in this case came from Beria, and in the end Kedrov was shot, despite the fact that the court had previously acquitted him.
  


  
    And here are some more interesting fragments from the protocol of the court session concerning Kobulov.
  


  
    “Member of the court Lunev: I read out the testimony of Wiesel.
  


  
    “..Kobulov, having learned that Slezberg[125] asserts that she is not guilty of anything, ordered on behalf of Beria to beat her. Measures of physical pressure were applied to Slezberg, as a result of which she gave slanderous evidence against family members of one of the leaders of the Party and the Government. Slezberg was personally interrogated by Kobulov, and he also ordered that these false forced testimonies be drawn up in an interrogation protocol..."
  


  
    Do you confirm Wiesel's testimony?
  


  
    Kobulov: I confirm that I could convey such instructions to the investigator on behalf of Beria.
  


  
    Court member Lunev: For what purpose was Kanel arrested and on whose orders was she beaten?
  


  
    Kobulov: Kanel was arrested on Beria's orders following Fedotov's report. I didn't beat her or interrogate her.
  


  
    Member of the court Lunev: I read out the testimony of the witness Wiesel.
  


  
    “... After one of the sisters, Kanel, was beaten by Kobulov and Rhodes in my presence, she agreed to testify incriminatingly against a number of leaders of the Party and the Government. Kobulov reported this to Beria, after which I, as an investigator, was summoned to the People's Commissar Beria and he ordered me to draw up Kanel's testimony in an interrogation protocol.
  


  
    Do you confirm these statements?
  


  
    Kobulov: I do not confirm the testimony. Kanel gave such testimony in October, and in September I was removed from this case and began to work in the Economic Department and had nothing to do with the investigation.
  


  
    Member of the Court Zeidin: I am reading out the testimony of the witness Nadaraya (v. 8 case sheet 155).
  


  
    “...I know that the arrested were beaten systematically and very cruelly. Goglidze and Bogdan Kobulov, who were arrested with the sanction, were beaten. In prison, those arrested were beaten with belts, ropes and sticks. During the beatings, the arrested were mocked.
  


  
    Often, those arrested were beaten to the point that they later died.
  


  
    The organizers of all these abuses of the arrested and severe beatings were: Bogdan Kobulov, Konstantin Savitsky, Nikita Krimyan and Khazan, I don’t remember the name of the latter.
  


  
    All of them then worked in the SPO under Bogdan Kobulov. With regard to Kobulov, Savitsky, Krimyan and Khazan, the NKVD officers did not accidentally say that they could shoot any innocent person. And this is absolutely fair..."
  


  
    What can you show about this?
  


  
    Kobulov: Yes, it all took place.
  


  


  
    The interrogation of Kobulov ended like this.
  


  
    Chairman Konev: Do you admit that for a number of years you carried out treacherous, conspiratorial activities against the Party and the Government?
  


  
    Kobulov: Not at all.
  


  
    Chairman Konev: What do you admit?
  


  
    Kobulov: All my life I tried to work honestly and benefit the people. At one time, I was involved in the performance of a number of Beria's assignments, which were recognized as criminal. I performed them on duty, fulfilling the will of Beria. And he stole my confidence. Please believe that I am not a criminal, not a bastard, not an enemy. I lost my vigilance, showed political blindness. After Beria's arrest, I said that I should be responsible for this. But, not being an accomplice of Beria, I believe that I should be held accountable in the party, administrative and criminal order, but not as a traitor to the Motherland. That's all I wanted to say.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Kobulov, sit down.
  


  
    I announce a break for 15 minutes. (13 h. 25 min.) ".
  


  * * *


  
    At 13:40, the court began interrogating VG Dekanozov. He pleaded not guilty, especially in the "counter-revolution". The interrogation began with Dekanozov's "free" story, which lasted about an hour. It is felt that the Deputy Minister of Foreign Affairs of the USSR. Beautiful speech, ornate turns, long sentences.
  


  
    Dekanozov said that he had known Beria for 32 years, since 1921. Worked with him and Bagirov in Az. Cheka. He was Beria's secretary in the secret political department. In 1922, Beria transferred him from Baku to live in Tbilisi. Dekanozov specified that several of Beria's friends were subsequently exposed as enemies of the people. Among them: a certain Golikov - a former Denikin intelligence agent, Morozov - convicted of falsifying a case in which "one worker was unreasonably accused of a terrorist attack and shot" (a very "rare" phenomenon! - Auth.).
  


  
    Dekanozov showed that Beria treated him well, and this, as he put it, dulled him, Dekanozov, vigilance. Beria, according to Dekanozov, showed himself in everything as a careerist, domineering and vicious person. He eliminated all the chairmen of the Cheka, intrigued against them. He achieved the dismissal of the chairman of the Transcaucasian GPU Pavlunovsky[126] and took its place. In 1931, as Dekanozov testified, in the Central Committee of the Communist Party of Georgia, a whole group of Chekists, including himself, Dekanozov, passed to Beria, who became secretary of the Central Committee.
  


  
    Further, general accusations came from Dekanozov: Beria did not recognize the collective, he solved all issues related to arrests only himself, rushed to despotic dictatorial power. Sergo Ordzhonikidze used his good attitude towards him for careeristic purposes, gave instructions to apply measures of physical coercion to those arrested. He, Dekanozov, saw how Beria beat the arrested NKVD officer Borovoy with a rubber stick. After that, Beria gave this stick to him, Dekanozov, and he also hit Borovoy twice on the back, after which Borovoy confessed to espionage.
  


  
    Unexpectedly, Dekanozov's hour-long speech was interrupted by Konev. We read in the minutes of the court session.
  


  
    “Chairman Konev: You avoid a number of important circumstances and speak only of details. Give evidence on the merits of the charges brought against you.
  


  
    Member of the Court Shvernik: Defendant Dekanozov, do you admit that since 1922 all your transfers and promotions have been due to Beria's patronage and your devotion?
  


  
    Dekanozov: Yes, I admit it. I owed all my promotion to Beria. But I didn't have much loyalty to him.
  


  
    Member of the court Shvernik: The testimony of the witnesses interrogated during the investigation reveals that you were a close and trusted person to Beria. Why are you now shutting yourself off from Beria and hiding the truth from the court?
  


  
    Dekanozov: If I made such an impression on the court with my testimony, it means that I reported badly to the court. I do not fence myself off from Beria.
  


  
    Member of the court Shvernik: How, if not with special confidence in you on the part of Beria, can it be explained that when you were appointed Minister of Internal Affairs of Georgia in April 1953, Beria, in the presence of members of the government of the Georgian SSR who were in Moscow, recommended that they listen to your opinion?
  


  
    Dekanozov: Yes, Beria really said that. As I said earlier, Beria was a non-party person and he apparently believed that I remained the same as I was in the 20s and 30s. In fact, for 8 years, for some I did not work in the NKVD, I changed - I worked in other institutions and with other people.
  


  
    Member of the Court Shvernik: You confirm that in connection with the decision of the Bureau of the Council of Ministers in 1951 to severely punish you for disrupting the work of the Main Directorate of Soviet Property Abroad in Austria[127], did you try to enlist the help of your patron Beria?
  


  
    Dekanozov: Yes, I confirm. I turned to Beria as a person close to me. And I had to apply to the Central Committee of the CPSU.
  


  
    Member of the court Shvernik: You admit that Beria committed anti-party and anti-state actions and, despite this, you remained a close and devoted person to him. What brought you closer to Beria?
  


  
    Dekanozov: Nothing brought me closer to him. After my departure from the NKVD, I met with Beria only at official meetings. I must say that I still had a human weakness towards him, - I thought that in a difficult moment he would help me.
  


  
    Member of the court Shvernik: Tell the court about the facts known to you of Beria's unjustified arrests and reprisals against honest Soviet people that took place in Georgia in the period 1937-1938
  


  
    Dekanozov: I didn’t work in the NKVD then, but I knew how Beria dealt with Orakhelashvili, whom I considered an honest Soviet man; with Bedia, whose work Beria appropriated, and a number of others. Especially many people suffered from Beria during the period of 1937, when mass arrests took place.
  


  
    Court member Shvernik: During the preliminary investigation, well-known nationalists, former leading members of the Social-Federalist Party - Nutsubidze, Beridze and the former Menshevik Kaukhchishvili confessed to espionage activities in favor of German intelligence?
  


  
    Dekanozov: I didn't interrogate them, but I had to interrogate them. Indeed they were established spies.
  


  
    Court member Shvernik: Nutsubidze and Kaukhchishvili were released under the pretext of using them against German intelligence. Why didn't you use them for this kind of work?
  


  
    Dekanozov: In the future, I had nothing to do with them, because two weeks after Beria's resolution to release them from custody, I was transferred to work in the USSR Ministry of Foreign Affairs. I was not interested in these people anymore.
  


  
    Chairman Konev: Is it a crime to release spies from custody?
  


  
    Dekanozov: I did not release them. I believed Kobulov that these people would be used as agents.
  


  
    Member of the court Shvernik: What prompted you to take an interest in and search in France through the zakordonny apparatus subordinate to you of the traitor to the Motherland Shavdiy Teimuraz?
  


  
    Dekanozov: The fact is that in 1944, when I gave instructions on the search among the prisoners of war for Georgian Shavdiy Teimuraz, I did not know that he was a traitor to the Motherland. I learned about this in April 1953, when I became the Minister of Internal Affairs of Georgia. I allowed Shavdia to enter the USSR as a prisoner of war in agreement with the bodies of the USSR Ministry of Internal Affairs.
  


  
    Member of the court Shvernik: Why during the interrogation on July 22 of this year. you gave false testimony, saying that you first learned about Shavdia in April 1953, while already at the end of 1944 Guzovsky was instructed to find Shavdia in France?
  


  
    Dekanozov: I still don't know Shavdia personally. In 1944, I actually gave orders to look for him in France.
  


  
    Further, the interrogation of Dekanozov turned into the usual course: questions - answers. They found out that in the case of Shavdiy Beria, he did not apply to Dekanozov. The reason for the arrest of NKVD officers Golubev and Igor Kedrov, as well as pensioner Baturina, which Dekanozov was involved in, was that Golubev and Kedrov wanted to file a complaint against Beria, and they received literary, so to speak, advice for their complaints from Baturina.
  


  
    The undercover case of Baturina was announced. She was followed, and a phone tap was organized. Dekanozov clarified one more detail. He had information that Baturina had abortions[128]. In addition, according to Dekanozov, she was visited by one of the leaders of the party and the state. Who exactly and for what purpose is not clear. You have already read about Dekanozov's "women's affairs". On this issue, the court also dealt with him. Dekanozov pleaded not guilty to "immorality".
  


  
    Excerpts from Dekanozov's notebook were announced, where it is noted that he wants to work in the LPB system (it means Lavrenty Pavlovich Beria) or in the VMM system (it means Vyacheslav Mikhailovich Molotov). Here, it seems to me, there is nothing wrong: where he wants to work is his own business.
  


  
    They asked about the arrest in 1953 of Deputy Egnatoshvili, carried out in Tbilisi without the consent of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR. Dekanozov admitted his mistake in this. True, it is not clear what to do with the responsibility of the prosecutor who gave the warrant for the arrest? At this, the interrogation of Dekanozov was completed.
  


  * * *


  
    The next was the head of the investigative unit for especially important cases of the USSR Ministry of Internal Affairs, Lieutenant-General L. E. Vlodzimirsky.
  


  
    When asked whether he pleads guilty, Vlodzimirsky answered in the negative.
  


  
    The protocol reads as follows:
  


  
    “I do not admit. I followed the instructions that were given to me in the service. I didn't know then that some of the instructions were criminal. When, in accordance with Article 206 of the Code of Criminal Procedure, I got acquainted with the materials of the investigation and learned about the crimes of Beria, - my hair stood on end.
  


  
    Again, I get the impression that someone is editing the minutes.
  


  
    From the court record, you can find out that in 1941 (written as follows: from the end of 1941 to the beginning of 1942), Vlodzimirsky was sent to build defensive structures, commanded a sapper army. An unexpected fact. The head of the NKVD investigation unit was appointed commander of the army!? Yes, and a sapper. But this is confirmed by the documents.[129]
  


  
    Vlodzimirsky was dealt with in court on the basis of episodes already known to us.
  


  
    Firstly, the abduction and murder in 1940 of the wife of Marshal Kulik, K. Simonich-Kulik. The murder in 1939 in a train carriage near Kutaisi of I. Bovkun-Luganets with his wife. Participation in the preparation of fictitious conclusions on guilt for a group of high-ranking military men (25 people) who were shot in 1941 (Rychagov, Smushkevich, Loktionov, Arzhenukhin, etc.).
  


  
    Vlodzimirsky admitted all these facts, but stated that he only carried out the orders of the leadership, primarily Beria and Merkulov, and did not assume that their orders were criminal.
  


  
    During interrogations, Vlodzimirsky admitted that during his work in the investigative apparatus of the NKVD - NKGB - the Ministry of Internal Affairs, physical measures were actively used against those arrested. He personally beat the defendants. However, as Vlodzimirsky showed, this also had the permission of the leadership.
  


  
    In addition, Vlodzimirsky said that he compiled a number of investigative documents on the relatives of Sergo Ordzhonikidze on the orders of Kobulov. In particular, they talked about Konstantin Ordzhonikidze, who was held in custody without trial for 12 years.
  


  
    In August 1944, he, Vlodzimirsky, and the investigator of the NKGB Rhodes signed the indictment in his case. The document was approved by Kobulov, and under the word “agreed” Merkulov, People's Commissar of the NKGB, himself signed.
  


  
    Vlodzimirsky also clarified "minor" questions. For example, the preparation of documents for the expulsion of family members of 25 “traitors to the Motherland” shot in 1941. Interrogation in 1953 in Moscow together with Kobulov of Teimuraz Shavdia. Participation in the investigation of Mikoyan's "criminal" connection with the Syrtsov-Lominadze anti-party bloc even before the war.[130]
  


  
    It can be seen from the protocol that in all cases Vlodzimirsky confirms his participation, however, he tries to mitigate and reduce his guilt, mainly referring to the orders of the leadership.
  


  


  
    We read the protocol.
  


  
    “Court member Gromov: I am reading out the testimony of the witness Semenov.
  


  
    “In 1941, when Vlodzimirsky occupied office no. The beatings were brutal; the arrested, beaten with a rubber club, roared, groaned and lost consciousness. When the arrested Stern and Balandin were beaten in Vlodzimirsky's office, Merkulov and B. Kobulov were present and took part in the beatings. The beating of the arrested took place not only in Vlodzimirsky's office. but also with his deputies Shvartsman and Rhodes. For example, Meretskov was also beaten in Shvartsman's office. In this case, Vlodzimirsky was in the same office. When Vlodzimirsky and Shvartsman left the latter's office, Vlodzimirsky ordered me to sit with the investigator at the arrested Meretskov, who remained in the office. I myself saw that Meretskov, who was sitting on a chair, was severely beaten, continued to moan, and when he calmed down a little, he said that he was beaten very badly and that everything hurts him. I cited only those cases of beatings of arrested persons, which I myself witnessed (Vol. 25, pp. 90-91).”
  


  
    Member of the court Gromov: Do you admit that the beating of those arrested was a criminal violation of Soviet legality and led the beaten to self-incrimination and to slanderous testimony against other persons?
  


  
    Vlodzimirsky: Yes, it was a violation of socialist legality.
  


  
    Member of the court Gromov: I read out the testimony of the witness Khomich:
  


  
    “... For the entire period of my work with Vlodzimirsky, i.e. from the end of 1938 until his departure in 1946, in most cases, physical coercion was used against those arrested. Vlodzimirsky himself constantly beat the arrested with a rubber stick, which he had in his possession and kept in a safe. In my presence in 1942, Vlodzimirsky beat the arrested Pavlov, a member of the collegium of the Main Northern Sea Route, in his office with a rubber stick. Pavlov was later shot by order of the Special Meeting. I know that Vlodzimirsky beat the arrested Rychagov, Loktionov, Shtern, Sergeev, Shashkin, Meretskov and many others in 1941.
  


  
    By beating the arrested, Vlodzimirsky, Rhodes, Shvartsman, Zimenkov and others forced them to confess to anti-Soviet activities and testify against other persons ”(vol. 25, case sheet 106).
  


  
    Defendant Vlodzimirsky, do you confirm these testimony of the witnesses Semyonov and Khomich?
  


  
    Vlodzimirsky: I partially confirm this testimony. Some of them are exaggerated. With regard to Pavlov (I don’t know if he is referred to in Khomich’s testimony), I used physical measures, since he was an enemy of the Soviet government and had the intention, when the Germans captured Moscow, to create the organization “Revival of Russia” and outlined himself as burgomaster. I was allowed to beat him, and only after that he told the investigation the truth. The beating of Loktionov, Stern, Meretskov, Rychagov and others was ordered by Merkulov, who referred to the sanctions of the decision-making bodies.”
  


  
    At this, the interrogation in the Vlodzimirsky court was terminated.
  


  * * *


  
    On December 21, 1953, at 10 am, the interrogation of P.Ya. Mexica.
  


  
    When asked if he pleaded guilty, Meshik answered in the negative and began a free story.
  


  
    At the beginning of his speech, Meshik said that he was not a traitor to the motherland. He did not participate in terrorist massacres (the protocol specifies: “which Beria committed”). Meshik further testified that he took part in some of Beria's crimes, although "he had no malicious intent against the Party and the Government." Further, Meshik spoke about his origin, parents, family members, work as a mechanic at a factory in Konotop, studies in Samara at the institute and at the central school of the OGPU in 1932-1933.
  


  
    He spoke about the investigative work in the late 30s, under the leadership of Kobulov. He showed that at that time methods of physical influence were widely used against those arrested, this was allowed by the leadership and personally by Beria.
  


  
    Mexic's interrogation record reads as follows:
  


  
    “The crimes of Beria are not only that he continued the “Yezhov” practice, and this is not the main thing. Beria's most important crime is that he managed to convince all the employees of the investigative unit that the beatings of those arrested or, as they put it mildly, "the use of measures of physical coercion" were secretly legalized. I believe that the vile and vile crime of Beria in this part is that the beatings of the arrested were allowed and sanctioned by the authorities. Do you feel the literary treatment of testimony?
  


  
    There is also such an interesting entry in the protocol.
  


  
    “Meshik: It is also a crime that he (Beria. - Author) created an atmosphere of impunity around the beatings and tortures, to which the court and the prosecutor's office did not properly respond.
  


  
    Chairman Konev: You don't generalize. Tell me, which courts and which prosecutor's offices?
  


  
    Meshik: I mean the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR, which was headed by Ulrich and the Prosecutor's Office of the USSR, which was headed by Bochkov.
  


  
    Meshik further testified:
  


  
    “As a result of all this, Beria committed another crime. He corrupted the investigative apparatus of the NKVD of the USSR. Investigators, including myself, used beatings and tortures of the arrested, believing that it was necessary. I say this not in order to mitigate my guilt, but because many more investigators are working now in the same way as I worked, and they are not to blame for this.
  


  
    Kobulov is right when he says that when detainees are beaten, it is difficult to figure out who is the enemy and who is not. Beating the arrested, the investigators considered all of them enemies and at the same time made mistakes and crimes.
  


  
    Kobulov is right when he says that the beatings were carried out on the orders of the leadership of the NKVD.”
  


  
    Three episodes were investigated during the preliminary investigation against Meshik: the cases of an employee of the NKGB of Ukraine Voitsekhovsky (1941), an employee of the NKVD of the USSR Miroshnikov (1939–1940), the old Bolshevik Kedrov M.S., who was shot in 1941 year.
  


  
    Meshik explained that Voitsekhovsky betrayed our resident Kudrya to the Germans,[131] and then transferred to us by them. In the case of Miroshnikov, Meshik testified that he did not confess during interrogations, but was convicted by the Military Collegium. Meshik himself believes that Miroshnikov is not guilty.
  


  
    As for the case of Kedrov Sr., Meshik asked to be taken into account that he did not arrest him, he investigated this case only until the middle of 1939. Many investigators worked with Kedrov - about 20 people, including him, and the instructions for the massacre of Kedrov came from Beria.
  


  
    In his testimony, Meshik also stopped in the case of his son M.S. Kedrov - Igor Kedrov and the case of Golubev - both were employees of the NKVD.
  


  
    On this occasion, Meshik stated that the case of Igor Kedrov was being processed by the investigator Libenson and he, Meshik, had no direct relationship with him, but Kobulov instructed him to deal with this case as well. It was known that Golubev and Igor Kedrov filed an application with the Central Committee with a complaint against Beria. It was established in court that Merkulov signed the arrest warrant for Igor Kedrov, and Meshik interrogated him several times as an assistant to the head of the NKVD investigative unit.
  


  


  
    Meshik's story was interrupted by Konev.
  


  
    “Chairman Konev: Why are you trying to fence yourself off from this case?
  


  
    Meshik: From the very beginning I told the court that I did not fence myself off from Beria and his crimes. May I continue to testify? So, the interrogation of Kedrov was entrusted to Libenson. Kobulov was personally interested in this case. Kedrov was not beaten, but as Libenson testified, another detainee, Nikolaev-Zhurid, was planted next to him for the purpose of mental influence,[132] which decomposed him into a confession. I must say that even before the transfer of this case to the investigative unit, Kedrov and Golubev summoned Beria for interrogation. I don't know what he talked to them about then, but most likely he threatened them in order to force them to confess. This is confirmed by Kedrov's statement addressed to Beria and the testimony of Libenson. From this it follows that Beria showed an increased interest in this case. As a result, Kedrov filed an application addressed to Beria, in which he pleaded guilty to treason and that he had written a provocative statement against Beria to the Central Committee.
  


  
    Chairman Konev: Do you know that this statement was received from Kedrov through beatings?
  


  
    Meshik: I repeat once again that Igor Kedrov was not beaten. But the possibility is not ruled out that Beria told him that if he did not give evidence with a confession, he would be destroyed. Kobulov was interested in this case and always kept it under control. Shortly after receiving the application from Kedrov, Kobulov called me, I remember this circumstance very well, since he, having learned about the Kedrov's application, suggested that I immediately come to him with this application, and together we went to Beria's office. This was my first visit to Beria's office, and therefore I remember all these circumstances well. Beria, reading Kedrov's statement, burst into terrible abuse in the Georgian language. I'm confused.
  


  
    Chairman Konev: What irritated Beria?
  


  
    Meshik: As far as I understand, this statement of Kedrov did not satisfy Beria, and he gave the instructions to Kobulov: “Let Kedrov tell you under what circumstances he was recruited to carry out espionage activities, and then indicate his provocative statement in the appropriate place.” Beria tore up Kedrov's statement and threw it to Kobulov. This statement is available in the file[133].
  


  
    Chairman Konev: Defendant Kobulov, what caused Beria's irritation?
  


  
    Kobulov: I don't remember exactly now, but apparently it was like Meshik says. There was abuse and it looks like Beria. Beria was dissatisfied with the content of the statement written by Kedrov.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Meshik, do you confirm that Beria showed a special interest in this case?
  


  
    Meshik: Yes, definitely. This was the only case that Beria was interested in during the period of my work in the investigative unit of the NKVD of the USSR.
  


  
    Chairman Konev: For what purpose did you and your subordinate investigator Libenson withdraw from the case the handwritten testimony of Mikhail Kedrov, Igor Kedrov and Golubev?
  


  
    Meshik: The handwritten testimonies of these persons were withdrawn from the case at a time when, as I said, I had nothing to do with this case.
  


  
    Chairman Konev: Continue your testimony.
  


  
    Meshik: Upon receiving instructions from Beria, Kobulov summoned Kedrov and suggested that he write a new statement in which he must first tell about his treasonous activities, and then about filing an application. Kedrov was given papers and he began to write a new statement. By this time, Golubev had not yet given any evidence. Having received a statement from Kedrov, in which he also pointed out Golubev's treacherous activities, Beria gave instructions on the transfer of Kedrov and Golubev to the Sukhanov prison. It was a terrible prison, built by Yezhov, and completed by Beria. As a rule, "Yezhov's conspirators" were transferred to this prison.
  


  
    Chairman Konev: You are avoiding the essence of the matter.
  


  
    Meshik: Once, Golubev was summoned to Beria's office, equipped especially for him in the Sukhanovskaya prison. In Beria's office were Beria, I and an employee of the investigative unit Shkurin, who had great physical strength. During the interrogation of Golubev, who denied his guilt, Beria gave a sign to Shkurin, who was standing behind Golubev, and with his huge hand, he dealt a strong blow to Golubev's face. From this blow, Golubev fell from his chair to the floor.
  


  
    Chairman Konev: Why was Golubev beaten?
  


  
    Meshik: In order to obtain from him the testimony desired by Beria. After that, Golubev, having recovered from the blow, said that he would testify. Then Golubev was taken out of the office.
  


  
    Member of the Court Zeidin: Do you confirm your testimony given during the preliminary investigation on this matter?
  


  
    Meshik: Yes, I fully agree.
  


  
    Court member Gromov: So Kedrov and Golubev testified under physical pressure?
  


  
    Meshik: Yes, Golubev due to physical impact, and Kedrov - mental.
  


  
    Nothing more that could be included in the verdict, the judges from Meshik did not receive. They tried to find out the correctness of awarding him the Stalin Prize, but nothing came of it. Firstly, this is not the task of the court, and secondly, Meshik's merits in promoting the nuclear project are undeniable.
  


  
    When asked by the court whether Meshik pleads guilty to "being the executor of Beria's enemy plans to revive bourgeois-nationalist elements in Ukraine," Meshik answered in the negative. About collecting compromising evidence on the leading Soviet party workers of Ukraine, Meshik said that this instruction came from Beria according to his official notes.
  


  
    Meshik also told about the conflict with Strokach, the head of the Ministry of Internal Affairs of the Lviv region, who did not want to fulfill the instructions of Meshik and Beria to collect compromising evidence on party workers and reported them to the Central Committee of the Communist Party of Ukraine. Strokach for this Beria removed from work.
  


  
    The court read out the testimonies of several witnesses who, according to the court, exposed Meshik in many of his sins.
  


  
    In particular, according to the testimony of the responsible officer of the Ministry of Internal Affairs of the Ukrainian SSR Fadeev, the American spy Okhrimovich perceived the measures in the Ukrainian SSR in 1953 to replace Russian leaders with Ukrainian ones "as the implementation of the ideas of the OUN"[134], and according to him, Okhrimovich, conclusions, these actions of Beria and Meshik met "the goals and views of bourgeois nationalists, in particular, agents of the Anglo-American imperialists - the OUN.
  


  
    Meshik said that Fadeev had nothing to do with Okhrimovich, and absolutely correctly noted that Okhrimovich is, first of all, an enemy.
  


  
    Fadeev's testimony was also announced:
  


  
    “Our agents accidentally met the leader of the OUN Lemesh, which I informed Meshik about. To this, Meshik told me: “Don’t even think about going to the regional committee and trumpeting about it. Don't tell anyone."
  


  
    Meshik denied all this. By the way, if this is true, the message about the contact of agents with one of the leaders of the OUN is a state secret, which the regional committee of the CPSU is not supposed to know about.
  


  
    They remembered Meshika and his speech at the party conference of the Ministry of Internal Affairs in March 1953. According to the court, this aggravated his guilt. Here are excerpts from that speech:
  


  
    “First of all, I want to congratulate you on the fact that the leadership of the Ministry of Internal Affairs of the USSR has now been entrusted to Comrade Lavrenty Pavlovich Beria, that the dark period has finally come to an end when the state security organs were in the hands of adventurers like Ignatiev. I would like to remind you, comrades, of a gloomy page in the history of organs dating back to 1937-1938, when the conspirator Yezhov widely launched his treacherous activities, which consisted, in particular, in destroyed a huge number of people devoted to the Motherland and the party. The second arrival of Comrade Beria to the leadership of the Chekist bodies was again marked by the exposure of the criminals who stood at the leadership of the Ministry of Internal Affairs, and the correction of distortions in the work of the bodies. With the advent of Comrade Beria, the Chekist organs have radically changed the direction of their work and are again guarding the interests of the Soviet people, the interests of the Communist Party, guarding Soviet legality. In this regard, there is no doubt that the authority of the bodies of the Ministry of Internal Affairs has already been restored and that in the very near future the bodies of the Ministry of Internal Affairs will once again enjoy the support and love of the Soviet people.
  


  
    Frankly speaking, I see nothing in these theses except for undisguised toadying. True, in court, Meshik suddenly changed his position by 180 degrees and turned from a devoted subordinate into an additional accuser of Beria. Meshik's testimony in court ended with a monologue:
  


  
    “I want to end my testimony with the same words with which I began. I was Beria's accomplice, not knowing that he was an enemy. Any accomplice commits a crime and I do not ask for leniency from the court. I think now only about not lying to the court and helping to find out the whole truth..."
  


  
    Meshik was interrupted again by Konev.
  


  
    “Question: Do you admit that you were an accomplice of Beria?
  


  
    Meshik: I was his accomplice, i.e. carried out the criminal orders of Beria.
  


  
    In three days, the court interrogated five defendants, two remained - Merkulov and Beria. First General of the Army, Second Marshal. Why did they decide to interrogate them last? I don't think it's by chance. First, by interrogating subordinates and less, so to speak, active participants in the crimes, the court collected a certain amount of evidence and information and, as it were, pressed the main defendants against the wall, showing that they were exposed by the testimony of other persons. This, perhaps, was the main thing. And further. The older and middle generations who “passed” through the CPSU remember well the unspoken rules of party life, when at various party events - bureaus, meetings, activists, conferences, congresses - the queue for speeches was lined up “in ascending order”. The boss, summing up the results, always spoke last, and if he was the first, then only with a report or at feasts, with the first toast. And since the entire special judicial presence in this case consisted of Soviet party workers, they applied the familiar rule to interrogate the bosses - Merkulov and Beria - last.
  


  
    So, Vsevolod Nikolaevich Merkulov is an Army General and Minister of State Control of the USSR. I repeat that since 1946 he did not work in the authorities, suffered a heart attack and was transferred to a quieter job: first to GUSIMZ, and then to the indicated ministry, where he was appointed minister, replacing Lev Mekhlis in this post.[135]
  


  
    When asked by the court whether he pleads guilty to the crimes committed, Merkulov burst into a tirade:
  


  
    “No, I don't. With all categoricalness and sincerity I declare: no, no and once again no. I was not an anti-Soviet, I was not a conspirator, I did not betray the Motherland either by action, or thoughts, or breath. I did not commit terror. I consider the accusations brought against me to be a mistake of the prosecutor's office. I am ashamed to make excuses and combine two words together: “I” and “enemy”. I am a victim of a fatal combination of circumstances for me.
  


  
    Merkulov's story was repeatedly interrupted by Konev, who demanded that he speak to the point and not be distracted. This eventually succeeded, and the interrogation followed the old pattern.
  


  
    The relationship between Merkulov and Beria has been clarified in detail. Merkulov remembered that he came to Beria's field of vision back in 1922, when the collection of articles "Chekists by May 1" was published in the Cheka of Georgia, and there he, Merkulov, placed his feuilleton. What the feuilleton was about, Merkulov did not specify, but it was after him, as Merkulov believed, that good relations with Beria began. Further, Merkulov spoke about the relationship between Beria and the then chairman of the GPU of Transcaucasia Pavlunovsky. The court found out for a long time why Beria was promoting Merkulov all the time. Merkulov evaded a direct answer, but this was already clear: Beria trusted Merkulov as himself.
  


  
    Further, the court began to find out why Merkulov wrote two letters to Beria asking for joint work. One in 1938, when Merkulov worked in Tbilisi as a manager. transport department of the Central Committee of the Communist Party of Georgia. And the second - in Moscow in 1953, when he was already the Minister of State Control of the USSR, and Beria - the Minister of Internal Affairs. Merkulov said nothing new. But it is clear: these letters are evidence of his devotion and loyalty.
  


  
    Merkulov “confessed” that in 1949, at a celebration on the occasion of Beria’s 50th birthday at a banquet, he overly praised him, and in 1940 Beria’s biography was published in the newspaper Zarya Vostoka, he prepared it, Merkulov, exaggerating Beria’s merits.
  


  
    Merkulov spoke about one interesting detail, fatal for Beria.
  


  
    In 1932, Beria instructed Merkulov to go to Baku and withdraw from the archives documents confirming Beria's service in 1919 with the Musavatists. He completed this quest.[136]
  


  
    Then came the concrete facts. On the illegal arrest of NKVD officers Kedrov Jr. and Golubev. Merkulov explained that he signed the warrant for their arrest, but at the direction of Beria, and he, Merkulov, does not remember anything about the inclusion of Kedrov Sr. on the list for execution in 1941.
  


  
    It should be noted that during the interrogation, Merkulov's memory quite often failed.
  


  
    The court record reads as follows:
  


  
    “Unfortunately, my memory has not retained anything about this list. Obviously, I took some part in compiling this list at the direction of Beria, of course, giving instructions on compiling it, Beria said that this was being done by order from above.
  


  
    After listening to this, Beria unexpectedly declared:
  


  
    “I could instruct only Kobulov and Merkulov to draw up a list for the execution of 25 people.”
  


  
    Immediately Kobulov jumped up from his chair:
  


  
    “I personally did not participate in compiling the list of 25 people, but I was present when Beria gave instructions about this to Merkulov, while Mamulov was also there.”
  


  
    In short, the proceedings took an active form.
  


  
    Further, the court began to deal with Merkulov in the case of a researcher - director of one of the institutes I. Belakhov. Even during the investigation, this case was chosen as an example of the lawlessness that was going on in the NKVD-NKGB on the eve of the war. And Merkulov had the most direct relation to him. For two years, testimony was beaten out of Belakhov about his espionage, counter-revolutionary activities since 1918, and then they also tried to “sew” an intimate relationship with Molotov’s wife, Polina Zhemchuzhina, to him. Merkulov personally supervised the investigation in this case, he also extended the terms of Belakhov's detention several times, and interrogated him twice. Belakhov went on a hunger strike three times, and they could not get anything out of him. He was subjected to inhuman torture, and in 1941 he was shot without trial as part of those 25 people that have already been mentioned. The Belakhov case was attached to the Merkulov case in the form of an “inspection protocol” on 14 sheets and signed by the members of the investigation team - Bazenko, Tsaregradsky and Kaverin. There are many interesting things.
  


  
    Here, for example, is an excerpt from Belakhov's letter, written in prison addressed to Merkulov:
  


  
    “From the very first day of my arrest, I was mercilessly beaten 3-4 times a day and even on weekends. They beat me with rubber sticks and beat me on the genitals. I lost consciousness. They burned me with burning cigarettes, doused me with water, brought me to my senses and beat me again. Then they bandaged me in an outpatient clinic, threw me into a punishment cell and beat me again the next day.
  


  
    It got to the point that I urinated with blood, my spine was broken and I began to lose consciousness and hallucinations appeared. The doctor saw all this and authorized further beatings.
  


  
    The beating took place in the People's Commissariat in room No. 552-a. They beat Wiesel, Zubov and another person, then Ivanov (room 234) and Podolsky.
  


  
    While beating me, they demanded that I confess that I cohabited with Mr. Pearl and that I'm a spy. I could not slander a woman, because this is a lie and, besides, I am impotent from birth. I have never been a spy. I was told that I should only write a small statement addressed to the People's Commissar, that I plead guilty to this, and they themselves will tell me the facts. I could not go to such meanness.
  


  
    Then I was taken to the Sukhanov prison and beaten to a pulp. In an unconscious state, they sent me to a cell on a stretcher.”
  


  
    In the minutes of the court session, Merkulov’s answer to the court’s question on this fact is written as follows:
  


  
    "Merkulov: silent."
  


  


  
    Further, during interrogation in court, Merkulov eventually admitted his involvement in that sad list of the executed (25 people), and in sending their relatives to a special camp, and in the confiscation of the property of these executed, and even in participation in bullying and torture applied to the person under investigation Borovoy and, as recorded in the protocol, "to three or four people, each time at the direction of Beria or from above."
  


  
    Merkulov was interrogated by the judges about the wife of Marshal Kulik K. Simonich-Kulik. He, Merkulov, admitted that he himself developed a plan for her arrest, he himself checked the ambush, went to the place of capture and controlled the course of the operation.
  


  
    After the arrest of Simonich-Kulik, he, together with Beria, interrogated her and kept a record of the interrogation. Merkulov testified in court that it was ordered from above to destroy Simonich-Kulik, as Beria told him about.
  


  
    Merkulov also confirmed that in 1936-1938 Beria from Tbilisi sent a letter to Evgeny Gegechkori in Paris, and he, Merkulov, even edited this letter, because k. Gegechkori was "in development" with them. Merkulov testified that in 1946 a letter from E. Gegechkori arrived in the name of Beria's wife by diplomatic mail from Paris, and he personally handed it to Beria. This, apparently, was regarded as a connection with the leader of the Georgian Mensheviks, both from Beria and from Merkulov. In any case, it follows from the record that court member Mikhailov came to this conclusion.
  


  
    The same Mikhailov tried to figure out why, at one of the meetings in 1943, Merkulov oriented the operational staff of the NKGB of the USSR to the deployment of an agent-information network in the country.
  


  
    Merkulov explained to the former first secretary of the Central Committee of the Komsomol that this is the usual, normal work in the state security agencies.
  


  
    Konev did not agree and even read an excerpt from the theses of one of Merkulov's reports attached to the case at a meeting in 1943:
  


  
    “I compare the work of an agent network with a fisherman's network. He will throw the net ten times, on the eleventh time he will catch a pike. Just like a fisherman does: he throws a small fish back into the water, takes a large one. And the larger the net and the smaller the cage, the greater the catch.”
  


  
    From myself, I note that Vsevolod Nikolaevich the fisherman, apparently, was weak, since he calls the net cell a “cage” and believes that a successful catch is possible with a small cell. “What is the tackle - such is the fish” - this is the slogan of a true fisherman. Big cell - big fish.
  


  
    The end of the interrogation of Merkulov resulted, one might say, in a squabble between him and Konev.
  


  
    “Chairman Konev: Defendant Merkulov, you didn’t say anything about your crimes, you don’t speak sincerely to the court.
  


  
    Merkulov: No, I sincerely testify to the court. Of course, terrible things happened, these crimes were organized by Beria, he pursued personal goals, he was afraid that he would be exposed, which is confirmed by the massacre of Kedrov. Now I believe that the execution of 25 people was carried out in order to include Kedrov in this list. Beria included Kedrov on this list because he had incriminating materials against Beria, and if he were released, he would report Beria's criminal actions to the Central Committee.
  


  
    Chairman Konev: Thus, irrefutable facts testify to you that you were an active participant in a treacherous group of conspirators who set themselves the criminal goals of seizing power and eliminating the Soviet system, while for many years you personally were closely connected with the leader of the treacherous group - enemy of the people of Beria and together with him committed the gravest crimes. Do you confirm this?
  


  
    Merkulov: No.
  


  
    Chairman Konev: Sit down.
  


  
    Merkulov: I'm listening.
  


  
    The interrogation of Merkulov ended on December 21, 1953 at 2:50 pm. A break was announced until 17:00.
  


  
    But a little about something else.
  


  


  
    All that is discussed in these chapters is taken from the protocol of the court session. Protocol is large, 340 sheets. Typed on a typewriter and shaped, i.e. e. filed and numbered, in a separate volume or, as non-experts say, - a folder. Let the folder. It's not about that.
  


  
    Documents printed on a typewriter, unlike those “born” in a computer, have their own face. Some interesting conclusions can be drawn from them.
  


  
    So, the entire protocol of the court session, which is in the Beria case, is not the first copy. The older and middle generations remember well how documents were printed. 5-6 sheets of paper were inserted into the carriage of the machine, between which carbon papers were laid. The last copies "penetrated" worse, and they were more difficult to read. In the trial record of the Beria case, it is striking that the record of Merkulov's testimony is executed in a paler font than the rest, and Beria is even paler. This means that the protocols were multiplied in large numbers, and the higher the boss (in particular, Merkulov and Beria), the more copies of their testimony were prepared. It is already reliably known that both copies and originals of the protocols were sent to all members of the Presidium of the Central Committee. So it turned out that, let's say, the first ten copies were sent to the Central Committee, and the eleventh - the worst - was kept for themselves. This is about Merkulov and Beria. As for the less “attractive” defendants, the documents with their testimonies were not published in such a quantity, since they were, as it were, less interesting.
  


  
    In short, Beria’s testimony in court, like Merkulov’s, can sometimes not be read without the use of “technical means”. Good copies were sent to the "instance", and the bad ones were left in the case.
  


  * * *


  
    At 5 p.m. on December 21, 1953, the interrogation of Beria began.
  


  
    In the book of A. Antonov-Ovseenko we read: “At first, Beria pretended to be crazy: he rushed forward, then back, waved his arms ... Suddenly Moskalenko rushed to him and cut off a button on his trousers. They began to subside, and the defendant immediately calmed down. I hope you understand that all this is nonsense.
  


  
    Beria did not say anything new in court, except that he unexpectedly pleaded guilty to serving in the Musavat intelligence service in 1919, which will be a separate big conversation. As for the rest, he, as before, did not consider himself guilty.
  


  
    Again, the court examined in detail Beria's personal data and biography, his relatives, their fate, and Beria's work in Georgia. He explained that in 1937-1938 a wave of struggle against the “Right-Trotskyite underground” swept across the country, and this entailed, as he put it, “great excesses, perversions and outright crimes.” This practice, as Beria showed, was established under Yezhov and carried out by him mainly with the help of Goglidze and Kobulov. He himself repeatedly participated in the interrogations of the arrested, gave instructions and guidelines.
  


  
    He was never a traitor and a conspirator, he never thought of seizing power. The court again began to read out the testimony of witnesses questioned during the investigation.
  


  
    In particular, Tsaturov’s testimony was announced that Beria (literally) “thanks to intrigues, Jesuit cunning, Machiavellian methods, he achieved his goal - Zak became chairman. GPU."
  


  
    Dolidze's suicide note was read out:
  


  
    “... A terrible and monstrous deed is being done, people who are infinitely devoted to Stalin's party are being exterminated. My request before death - think about it. My testimony, like many others, is pure fiction, contrived under a stick.
  


  
    Bagirov's testimony:
  


  
    "Beria's relationship with Sergo Ordzhonikidze was one of the most convincing examples of Beria's meanness, his careerism and treachery."
  


  
    Testimony of assistant Beria - Sharia:
  


  
    “... I know that Beria outwardly treated S. Ordzhonikidze, as if well, but in reality he spoke all sorts of nasty things about him in the circle of those close to him ...”
  


  
    Moskalenko tried to find out from Beria why during the civil war in 1920, while sitting in the Kutaisi prison, he did not take part in the communist hunger strike. Beria explained that he actively participated in the hunger strike, but before it ended, he fell ill and was transferred to the prison hospital.
  


  
    Again, the court began to deal with Beria's relatives, who lived in Paris. Beria did not say anything new either about Yevgeny Gegechkori, or Georgy Dzhakeli, or Nikolai Gegechkori, or about attempts to "get out" to their relative, Lavrenty's wife Nino, and then to himself.
  


  
    Again they turned to the cases of M. Kedrov, his son Igor and the NKVD officer Golubev. Here are excerpts from the protocol.
  


  
    “Court member Kuchava: Bagirov’s testimony is being read out.
  


  
    “Kedrov is known to me, and known from the best side. Kedrov was an old Bolshevik, an active participant and organizer of the defense of the North during the Civil War, and then a member of the Presidium of the Cheka under F.E. Dzerzhinsky. He was a man of great moral purity and honesty. As a representative of Dzerzhinsky, Kedrov came to Baku and checked the work of the Cheka.
  


  
    Beria: I don't remember, maybe it was before me.
  


  
    Member of the Court Kuchava: Did you find out that Kedrov had materials compromising you, so you arrested him and tortured him in prison?
  


  
    Beria: No. I don't know.
  


  
    Court member Kuchava: I announce the testimony of Kedrov's son (Volume 9, case file 211)
  


  
    “... In 1921, my father, as a plenipotentiary representative of the Cheka - OGPU, was in Baku; I was with him. I know that my father examined Az. Cheka and reported the results to Dzerzhinsky in Moscow. My father had a special notebook where such reports were written in carbon copy. In one of them, the father said that some cases that Beria was doing (then Beria was deputy chairman of the Az. Cheka) caused him doubts of a political nature; in this regard, the father concluded that Beria did not correspond to his post and could not be in a leading position in the bodies of the Cheka - OGPU. This letter was sent to Dzerzhinsky, I think, in the autumn or winter of 1921. A copy was kept by the father until the moment of his arrest, along with other documents contained in this notebook. On the eve of my father's arrest, I was at his house, and my father told me that he had hidden this notebook in a safe place, but he did not tell me where.
  


  


  
    Again, the court returned to the cases of Belakhov, Slezberg, and the Kanel sisters. Beria admitted all this, referring, however, to the instructions of the authorities (it was not clear who exactly) and even to the work of some special commission.
  


  
    The same situation with the kidnapping of Marshal Kulik's wife.
  


  
    Several questions were also asked about the fate of the USSR Ambassador to Great Britain, diplomat Maisky, suspected by the leadership of the CPSU already in “our”, post-war time, of spying for British intelligence and Beria released from prison. Beria explained that Maisky was not guilty of anything, while under arrest he gave vague evidence about his connections with Churchill, and also referred to the already deceased Tomsky and Kollontai. There was no direct evidence against him. Therefore, he was him, Beria, released. The court returned to the murder of diplomat Bovkun-Luganets and his wife.
  


  
    The evidence base for this episode was good. As you remember, in the first days of the investigation, all participants in this murder were interrogated - both direct and indirect: Beria, Vlodzimirsky, Kobulov, Tsereteli, Mironov. The only thing missing was the interrogation of Rapava, who at that time (in 1939 ) was the People's Commissar of Internal Affairs of Georgia.[137] In August 1953, Rapava was also arrested in Tbilisi, where a "Georgian group" of high-ranking employees of the Ministry of Internal Affairs was being investigated: Rapava, Rukhadze, Tsereteli, Sa Vitsky, Paramonov, Krimyan, Khazan.
  


  
    So, to interrogate Rapava on this episode, the head of the investigative unit for especially important cases of the Main Military Prosecutor's Office, Kulchitsky, flew to Tbilisi during the investigation. And by the beginning of the trial, such an interrogation protocol was already in the Beria case. He finally dotted all the i's. We read the protocol of interrogation of Rapava.
  


  
    “Question: When you handed over the files of the Ministry of Internal Affairs of Georgia in 1948 to the newly appointed Minister Rukhadze, in your safe, among the top secret documents, there was a technical act of a road accident dated 8.07.1939 and one copy of the newspaper "Dawn of the East" with a message that on the night of July 8, 1939, as a result of a car accident, the USSR envoy to China Bovkun-Luganets I.T. died. and his wife Nina Valentinovna.
  


  
    Why did you keep these documents?
  


  
    Answer: The car accident with Bovkun-Luganets was staged by me at the direction of Beria and Kobulov. From Kobulov, I received instructions to keep the documents on this fact in my safe, where they were until I transferred the cases to Rukhadze.
  


  
    Question: Tell us why and how the car accident with Bovkun-Luganets was staged?
  


  
    Answer: Approximately in May-June 1939, Beria called me on HF and instructed me to meet in Tbilisi the Plenipotentiary Representative of the USSR in China Bovkun-Lugants, who had left Moscow, with his wife, to arrange them in the rest house of the Georgian medical commission in Tskhaltubo and to arrange two employees of the NKVD there, arrived from Moscow to Tbilisi.
  


  
    I met Bovkun-Lugants, showed him the city, then he was placed in the Tskhaltubo rest house. Together with his wife.
  


  
    Two employees who arrived from the NKVD of the USSR (one surname, I think, Petrov, but I don’t remember the other) told me that they had instructions from Beria or Kobulov, I don’t remember exactly, to destroy Bovkun-Luganets by poisoning him in a rest home, after which it was necessary to report his death in print. This was allegedly due to the fact that Bovkun-Luganets was exposed as a conspirator associated with Yezhov, and therefore a cover story had to be created so that his employees in China would not turn out to be defectors.[138]
  


  
    Having arranged both employees in the Tskaltubo rest home, I called Beria and expressed my thoughts to him about the inappropriateness of removing Bovkun-Lugants in this way, since such a death should certainly entail an autopsy of the corpse, and therefore can cause many misunderstandings. To bury him without opening him under such circumstances could also be no less suspicious. Beria told me that he would inform me additionally, letting me know that he would clarify this issue.
  


  
    Shortly thereafter, a few days later, Beria instructed me to arrest Bovkun-Luganets and his wife and send them to Moscow, which I did.
  


  
    At the beginning of July 1939 Kobulov called me on HF and instructed me to organize a meeting of the car in which Bovkun-Luganets and his wife were accompanied, to prepare a car for staging a car accident, organize a funeral with honors and publish in the newspaper that Bovkun-Luganets and his wife died in a car accident on the Kutaisi road - Tskhaltubo. I had everything prepared and I met the service car in the Kutaisi region. By the time I arrived, Bovkun-Luganets and his wife were already dead. We loaded them onto a truck, and derailed one GAL car on the sixth kilometer of the Kutaisi-Tskaltubo road, creating a legend that the victims were taken to Tbilisi,[139] and a traffic inspectorate was called to the place of the “accident” and drew up an appropriate act, which stated that the driver had also died in a car accident Chuprin Boris. The name of the driver is legendary.
  


  
    It should be noted that at first we buried Bovkun-Luganets and his wife behind the scenes without any honors, but then Beria was instructed to organize a funeral with honors. I received such an instruction from Kobulov on HF on the second or third day after the operation. We dug up the corpses, organized a funeral at the city cemetery and published in the newspapers a message about the death of Bovkun-Luganets and his wife. I don't know anything more about this."
  


  
    Beria confirmed the above, saying again that all this was an indication of the "instance". What is the "instance" and who exactly is behind it, the court did not find out and did not try. I think that the word "instance" played a double role in this whole case: for the defendants it was a cover for their crimes, and for the investigation and the court it was a way to evade clarifying the details. But in the end it was an excuse for the uninvestigated episodes remaining in the case, because the word "instance" (which means Stalin, Molotov, etc.) excluded all further proceedings.
  


  
    For the final "consolidation" in court of the episode connected with the murder of Bovkun-Lugants and his wife, the court should have interrogated another participant in this action - the head of the NKVD special department Sh. Tsereteli. In 1939, he served under Beria in Moscow, where he was transferred from Tbilisi, but in 1953 Tsereteli, like Rapava, was involved in the case of the Georgian group, was arrested and kept in Tbilisi. He was not summoned to court, but the protocol of his interrogation was attached to the Beria case. Reading:
  


  
    “Now I can’t remember what year it was, I think it was 1939-1940, but I remember that it was in the summer. I was summoned to the office of Bogdan Kobulov, where, when I arrived, I saw, in addition to Kobulov, Vlodzimirsky and another employee, Kobulov then announced to us that we had two arrested people who needed to be liquidated in an unusual way. He motivated this by some operational considerations. Then he announced that the three of us were entrusted with the execution of this task and that we should do it right in the car in which these people would travel from Moscow to Tbilisi, on the territory of Georgia. Kobulov also said that then it is necessary to make people aware that these people died in a car accident while traveling to the resort of Tskhaltubo and that for this they need to push the car into a ravine. Kobulov informed us that appropriate instructions had been given to AN Rapava, who was then People's Commissar of Internal Affairs of the Georgian SSR, on this issue. From Kobulov we all immediately went to Beria's office. Beria said nothing new, repeating basically the same thing that Kobulov had told us. I don’t remember whether I asked Kobulov or Beria for permission to liquidate these persons with the use of firearms, but we were not allowed to do this and were told that we had to liquidate quietly, without noise. Senior in this case was Vlodzimirsky. I remember that the car was unusual, there was even a salon in the car, there were five of us in the car - there were three of us and a man and a woman, the latter were traveling in different compartments. Before reaching the city of Kutaisi, we liquidated these persons. Vlodzimirsky killed a woman with a hammer, and I hit a man on the head with a hammer, who was then strangled by our third employee. The same officer then put the bodies in bags and put them on the car. Rapava, in accordance with the assignment received, organized a car "accident". I know that the bodies of the dead were buried somewhere on the instructions of Rapava, but then an order was received from Moscow to bury these persons with honors, and then the bodies were dug up, placed in good coffins and buried again, but it was already publicly known what kind of people they were, which we eliminated, I don't know. After completing the task, Vlodzimirsky told me that they were a husband and wife, that this person worked somewhere abroad, I think in Japan or China, and then cheated on us and was engaged in espionage. I considered the liquidation of these people legal, since Vlodzimirsky, who was then the head of the NKVD investigation department, was in charge of this case. In addition, Kobulov told us that other people were connected with this man by espionage and they are now abroad, and he arrived for a month on vacation, and if he does not return on time or is held in custody for a long time, then this will become the property of those persons and they may not return to the Soviet Union and thereby avoid responsibility for their criminal activities. I believed that the instructions of Kobulov and Beria proceeded from the interests of the case and were legal. In addition, it was an order that I had to carry out.
  


  
    As you can see, Tsereteli's testimony completely coincides with Rapava's testimony. True, Vlodzimirsky denied the fact that he personally killed the ambassador's wife with a hammer. However, neither the investigation nor the court began to deal with this detail, considering it insignificant. In the same protocol of interrogation of Tsereteli we read.
  


  
    “Question: What other murders on the instructions of Beria and Kobulov did you participate in?
  


  
    Answer: No, I didn't participate, and I didn't receive assignments of this nature from them anymore.
  


  
    Question: What can you say in addition to your testimony on the question of your participation in the beatings, abductions and murders of Soviet citizens?
  


  
    Answer: I remembered that, together with Vlodzimirsky and Gulst, I participated in the secret removal of the wife of the former Marshal of the Soviet Union Kulik, this was carried out at the direction of Beria. Vlodzimirsky headed this operation, and then he delivered this woman to her destination. Why this woman was seized and what happened to her later - I do not know. I have no other comments on this matter."
  


  
    From today's position, of course, Tsereteli should have been interrogated in court, and not limited to reading out his testimony during the investigation. But this decision is made by the court, and then, in 1953, the court decided to do without Tsereteli: the evidence base was sufficient to accuse Beria, Kobulov and Vlodzimirsky in these two episodes.
  


  
    During the interrogation of Beria, attention was paid to other facts. These are, first of all, Beria's "treacherous actions" during the defense of the Caucasus in 1942, his work in March-June 1953, connected with the well-known reforms after Stalin's death.
  


  
    Documents and testimonies obtained during the investigation will be announced: the conclusion of the General Staff for the Defense of the Caucasus, the testimony of Shariy, Ordyntsev, Ludwigov about Beria's "Bonapartism". Several questions are asked about his erroneous views on the development of agriculture. Foreign policy was affected (this is primarily the GDR and Yugoslavia), domestic policy (Lithuania, Ukraine, Belarus), personnel work in the Ministry of Internal Affairs, the adoption of a “raw” amnesty, considered again, only in court, Beria’s post-war proposals to “give up” the territory of the USSR in favor of the West. All this will be discussed further. But I note: Beria did not consider himself guilty here and tried to prove his case.
  


  
    But none of the judges asked about his attempt to slip a “death” on Hitler in 1941 through the Bulgarian ambassador Stamenov. Either they were just afraid, or the preparation for the trial was poor - there was no plan for examining evidence, which every judge should have before starting the process. They limited themselves to contradictory materials of the preliminary investigation.
  


  
    Unexpectedly, the court interrupted the interrogation of Beria, calling and interrogating the victim Drozdova and her mother Akopyan on the episode of rape. Let me remind you that Beria was in an intimate relationship with Valentina Drozdova for four years, their daughter Marta was born and they seemed to be going to get married. During the investigation, Drozdova filed a statement with Rudenko that Beria had raped her back in 1949. There was no investigation into the rape. There are no protocols of face-to-face confrontations, inspections, examinations, or other evidence. The trial took place, I repeat, in 1953. You already know the position of the “victim”.
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EXAMINATION OF WITNESSES IN COURT
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    On December 22, 1953, the court began questioning the witnesses. But first, he gave the defendants the right to ask clarifying questions to each other, to make motions. This right was used by Meshik, Merkulov, Dekanozov, Kobulov and Vlodzimirsky. Beria and Goglidze were silent.
  


  
    Meshik asked the court to add to the case the plan to search for and eliminate OUN leaders Lemesh and Orel, which he, Meshik, had developed. The court rejected this request. Although it could satisfy.
  


  
    Merkulov asked Beria if there was an indication from the “instance” to compile a list of 25 people who were shot in 1941. Beria answered in the affirmative, but he did not say from whom exactly, and Merkulov, like the court, did not ask.
  


  
    Dekanozov wanted to talk about the situation in Georgia in 1953. The court considered this to be irrelevant.
  


  
    Kobulov asked to attach to the case materials, which he spoke about when familiarizing himself with the case at the end of the investigation.
  


  
    Konev gave the order to find these materials, but what kind of materials they are and what their fate is is not clear. They are not in the case.
  


  
    Wlodzimirsky raised two questions. The first is that he was awarded the military rank of lieutenant general instead of the special rank of the NKVD, senior major of state security, the second is that he was not a trusted person of Beria. Konev replied that the court already knew this. After that, the court moved on to the examination of witnesses.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp21394432] The first was General of the Ministry of Internal Affairs Tymofiy Amvrosiyevich Strokach, who arrived from Lvov[140]. It is interesting that immediately after the arrest of Beria, on June 28, 1953, Strokach sent a statement to Khrushchev, in which he detailed all the negativity about his former bosses - Beria and Meshik.
  


  
    Khrushchev sent this statement to all members of the Presidium of the Central Committee, and Malenkov announced it in a report at the July plenum with his comments to "stormy and prolonged applause."
  


  
    In the language of foreign justice, Strokach, as well as other witnesses in this case, were "witnesses for the prosecution." All of them suffered from Beria, were subjected to humiliation, insults, punishments on his part, he removed them from their posts. In short, they had every reason to be offended by him, with the exception, perhaps, of his deputy for personnel Obruchnikov (who had Lyalya Drozdova with a child in the dacha), and Shtemenko, who during the war was Beria’s consultant in the Caucasus, and then for many years supported good relationship with him.
  


  
    However, with both Obruchnikov and Shtemenko, the authorities carried out the necessary preparatory work, first removing them both from their posts, and Shtemenko also lowered their general rank by two steps at once (from army general to lieutenant general), which immediately turned them from friends of Beria to witnesses for the prosecution.
  


  
    The interrogation of Strokach began with his story about what mistakes, in his opinion, Strokach, Beria made when reforming the Ministry of Internal Affairs in the summer of 1953 in Ukraine.
  


  
    Let me remind you that as a result of this reform, Strokach himself was removed from his post as head of the Lviv Regional Department of the Ministry of Internal Affairs and in December 1953 (at the time of the trial) was "at the disposal of the Ministry of Internal Affairs." This meant that by that time he had not yet been selected for a position. After the trial, Strokach went “up” and by 1956 he had reached the position of deputy. Minister of Internal Affairs of the USSR for the troops. Naturally, Strokach, holding a grudge against Beria, began to "smash" him in court. To begin with, he recalled that, together with Meshik, Kruglov, Serov, Obruchnikov and Ivashutin, from March 14 to March 20, 1953, he twice attended meetings where Beria gave them instructions. Which one is easy to guess. Strokach showed that “the Central Committee did not exist for Beria”, that with the arrival of Beria in the Ministry of Internal Affairs, as follows from the statement of the latter, everything will change, that he considered himself the head of not only the Ministry of Internal Affairs, but of the whole country. Strokach told how at a meeting, when Ivashutin reported on the personnel situation at the Ministry of Internal Affairs of Ukraine, Beria rudely cut him off, saying that no work was being done there and that almost all the heads of regional departments needed to be changed. As a result, Koval, Serdyuk and others (including him, Strokach) were fired. Strokach quoted Beria, who at that meeting, addressing Meshik, said: “We need good workers, Chekists, and not people who only know how to chat from the stands: “Lenin-Stalin!” From myself I will say: in this Beria was right.
  


  
    Strokach told how Beria spoke rudely to the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Ukraine L. Melnikov and threatened that he would send Meshik to him, who would restore order in Ukraine. Strokach recalled how Beria said that the Chekists should have one owner, and, looking at Meshik, added that party workers should not interfere in the work of the Ministry of Internal Affairs.
  


  
    Further, Strokach "took" on his former immediate superior Meshik. He told how he, having arrived in Kyiv on March 21, 1953, immediately began to promote Beria's installations, and all instructions were given orally. Meshik and Beria demanded to collect information about the national composition of the party cadres and the quality of their work. Strokach also spoke about a personal conflict with Meshik. Their relationship did not work out, because he, Strokach, disagreeing with him, constantly argued. Beria promised on the phone to erase him, Strokach, into "camp dust." Ultimately, he was fired from his job. And other regional departments of the Ministry of Internal Affairs in Ukraine were headed by unworthy, according to Strokach, Pogrebnaya, Sherubalko, Zhevago, Poperek.
  


  
    Strokam wrote about all this in that statement of June 28, 1953, which Malenkov read out at the plenum.
  


  
    However, there is an entry in the protocol of Strokach's interrogation in court, which is not completely clear to me. But she, apparently, played a significant role in recognizing Beria guilty of all his post-war sins. Reading.
  


  
    “Lines: I kept thinking about Beria’s instructions to create my own gangs to fight the OUN underground. Obviously, in the development of this instruction, Meshik created a plan for organizing a legalized center of the OUN in Ukraine, Shrakh, an ardent nationalist, a former comrade of the chairman of the Ukrainian Rada, was supposed to be its head. He was at large only because he infiltrated the agents of the Ministry of Internal Affairs. In Moscow, according to this plan, a platform for this center was created. The size of this fake center was several times larger than the number of OUN members in Ukraine. I would like to read excerpts from this plan.[141] Permission?
  


  
    Chairman Konev: Allow me.
  


  
    Lines: Read out points 5, 7 and 8 of the plan.
  


  
    Chairman Konev: When was that?
  


  
    Lines: One and a half - two weeks ago.
  


  
    Chairman Konev: Who signed this plan?
  


  
    Lines: All deputy ministers of internal affairs of the USSR, heads of departments, including Kobulov. I sent this plan to the Prosecutor General of the USSR comrade. Rudenko.
  


  
    Chairman Konev: The court determined that this document be requested for review at the court session. (It is not in the case file. - Auth.) Witness Strokach, continue your testimony.
  


  
    Strokam: This plan provided for the restoration of the Uniate Church, which was the most malicious enemy of the Soviet Union and whose activities were directed by the Vatican. During the war, she actively helped the Germans, in peacetime - the bandits of the OUN. It was liquidated at the request of the believers themselves, and Meshik wanted to legalize this church.
  


  
    Recently, while sorting through documents in the Ministry of Internal Affairs of Ukraine, I found Meshik's notes, on which is written: "Instructions of L.B." It says: “Let the monasteries open illegally. Let them pray quietly for a year or a year and a half, and then they will write statements that they support the Soviet government. How to open them - you need to consult with the agents involved in this matter. The defendants may say that this is an undercover combination. But they needed such a combination to fulfill their enemy plans and is not connected with the policy of our party. Something Beria managed to do, and the Ukrainian nationalists rose up. But conscious people branded Beria for a memorandum to the Central Committee on the fight against the OUN. In it, Beria did not indicate that over 28,000 people were tortured and killed by bandits. honest Soviet people (chairmen of village councils, chairmen of collective farms, soldiers, officers and generals of the Soviet army) who were killed around the corner. Among those killed were such famous people as General Vatutin, writer Yaroslav Golan and others. If the beast Beria (so in the protocop. - Auth.) had at least a little human feeling, he would not have forgotten this. I do not understand why it was necessary to write down in the plan the measures providing for the transfer abroad of information that 100,000 people were killed in Western Ukraine. bandits. This was written into the plan at the behest of Beria.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Beria, did you give such instructions?
  


  
    Beria: No, I did not give such instructions.
  


  
    What Strokach was talking about in all this recorded episode has not been fully clarified, but one thing is clear - Beria looks like a scoundrel here too. Enough for an accusation.
  


  * * *


  
    The next to appear was a witness from Minsk, General of the Ministry of Internal Affairs Mikhail Ivanovich Baskakov.[142]
  


  
    On June 5, 1953, Baskakov, the Minister of Internal Affairs of Belarus, was summoned to Moscow for a meeting. Beria, dissatisfied with the state of affairs in Belarus, in his office ordered the deputy for personnel Obruchnikov to prepare an order to remove Baskakov from his post. Baskakov went straight from the Lubyanka to the Belarusian representation and contacted the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Belarus N. Pagolichev by phone. He reassured Baskakov, saying that "the party will not forget him." He kept his word: when Beria was arrested 20 days later, Baskakov again became the Minister of Internal Affairs of the Byelorussian SSR. With this, Baskakov began his testimony in court.
  


  
    He said that Beria believed that in Belarus there are serious facts of perversion of national policy, which, as recorded in the protocol, "offend the national feelings of Belarusians." Beria considered it a mistake that only Russians occupy leading positions in the party and Soviet bodies in the republic. Beria himself repeatedly told him, Baskakov, about this, and also conveyed the dissatisfaction of the chief Kobulov by telephone. He, Baskakov, was asked to collect information on the leaders of the republic and submit it to the Ministry of Internal Affairs. He reported this to Patolichev. Such information, agreed with the Central Committee of the Communist Party of Belarus, he brought to Moscow, where on June 5, 1953 he was removed from the post of minister.
  


  
    To Konev’s question why he was removed from office, Baskakov replied: “Apparently, firstly, because I am not a native Belarusian; secondly, because I was not pleasing to Beria and, thirdly, that, contrary to his instructions, I received this information from the Central Committee of the Communist Party of Belarus.
  


  
    This ended the interrogation of Baskakov. True, Kobulov asked him two insignificant questions about his, Kobulov's, orders, and after that Baskakov left the courtroom.
  


  * * *


  
    The next witness was Beria's deputy for personnel, Lieutenant-General Boris Pavlovich Obruchnikov.[143]
  


  
    Let me remind you that by December 1953, the check in the bodies of the Ministry of Internal Affairs in connection with the Beria case gained maximum momentum. There were several large criminal cases, many generals were arrested. Obruchnikov, although he was at large, "went under the hood." This, probably, played the main role in the fact that Boris Pavlovich unexpectedly became one of the main witnesses for the prosecution in court, even told such things that he was not asked about. (True, for some reason he kept silent about Lyala Drozdova, who lived at his dacha.)
  


  
    Obruchnikov took this position, apparently in the hope that all this would be taken into account when deciding his own fate. But he was wrong. His testimony, perhaps the most detailed after Strokach, was recorded in the court record, and they formed the basis of Beria's sentence, and Obruchnikov himself was later dismissed from the authorities in disgrace, depriving him of his general rank.
  


  
    His personnel officer began to smash Beria with a statement about poor personnel work in the Ministry of Internal Affairs, saying that the appointment of Kobulov, Meshik, Milshtein, Raikhman, Savitsky, Vlodzimirsky, Kuzmichev (I forgot Dekanozov. - Auth.) was Beria's mistake. The procedure for coordinating personnel with party bodies was eliminated. He, Obruchnikov, repeatedly brought documents to Beria to be sent to the Central Committee of the CPSU to agree on candidates for leadership positions, but Beria did not sign them, expressing his dissatisfaction in a rude manner. Obruchnikov recalled how Beria, having learned that a former employee of the apparatus of the CPSU Central Committee, Bezotvetny, was planned to be the head of the inspectorate, forbade his appointment. Raykhman then became the head of the inspectorate.
  


  
    Obruchnikov told the court that Beria subordinated the bodies of the Ministry of Internal Affairs in transport not to the central apparatus, as required by the Central Committee of the CPSU, but to the regional departments.
  


  
    Beria forbade him, Obruchnikov, to contact the Central Committee of the CPSU and scolded him that he "poked his head into other people's business." Obruchnikov recalled that Kuzmichev and Eitingon, who had been returned to work in the Ministry of Internal Affairs, had previously been in custody, and regarding the appointment of Maksimenko Beria, a former employee of the Central Committee of the CPSU, to the Ministry of Internal Affairs, he said that he was not suitable for work in the authorities, because he had a “bandit face”. Beria, Obruchnikov continued, did not like "Ignatiev's people" - the former Minister of State Security, referring to them Lyalin, Epishev and him, Obruchnikov.
  


  
    The protocol records Obruchnikov's testimony that Beria often called him a donkey, a club, a fool, a pig, threatened to put him in the basement, and accompanied the threats with insults and obscene language.
  


  
    After that, the court asked Obruchnikov a number of questions, to which the latter answered in detail, willingly and, it seems to me, even with pleasure.
  


  
    Obruchnikov said that Beria’s “malicious intent” (as recorded in the protocol) is indicated by the recall of 150 residents from abroad, whom he intended to change, and all at the same time. This coincided with the events in the GDR. cities in the southern and western parts of the GDR (Rostock, Leipzig, Magdeburg, etc.). Along with economic demands, there were also political ones: the immediate resignation of the government, the holding of unified all-German elections, the release of political prisoners. In Berlin, demonstrators seized the Government House and a number of other objects. More than 430,000 people took part in strikes and more than 330,000 in demonstrations during June 16–20.On June 17, Soviet troops entered Berlin, where martial law was introduced that day, and some other cities The GDR took part in the dispersal of the demonstrators. In a number of cases, fire was opened to kill. About 30 people were killed and about 400 were injured."[144], and due to the lack of MIA scouts there, the Central Committee was deprived of timely information.
  


  
    Unexpectedly, Beria himself wished to ask Obruchnikov questions. We read the protocol of the court.
  


  
    “Beria: Maybe the witness Obruchnikov will indicate who we fired from the USSR Ministry of Internal Affairs from among the people sent by the Central Committee of the CPSU?
  


  
    Obruchnikov: These are Meek, Lyalin, Nikiforov, Maksimenko, Tsypliakov and others.
  


  
    Beria: What candidates did the personnel department object to?
  


  
    Obruchnikov: For example, against the appointment of Raikhman.
  


  
    Beria: Did the reassignment of the transport departments of the Ministry of Internal Affairs to the local departments of the Ministry of Internal Affairs mean their alienation from party organs?
  


  
    Obruchnikov: Yes, if earlier they could go directly to the regional committee or city committee of the party, now they were forced to do this through the department of the Ministry of Internal Affairs of the region, city.
  


  
    Beria: Let the witness Obruchnikov tell who asked Khrushchev to send employees from the Central Committee apparatus to work in the USSR Ministry of Internal Affairs?
  


  
    Obruchnikov: You. But then you refused all these comrades.
  


  
    Beria: Did Obruchnikov say that Yegorov was picking on him?
  


  
    Obruchnikov: No, it wasn't.
  


  
    Beria: Witness Obruchnikov, were Lyalin and Epishev dismissed from the bodies of the Ministry of Internal Affairs?
  


  
    Obruchnikov: Beria said that they needed to be seconded.
  


  
    Member of the court Zeidin (addressing Obruchnikov. - Auth.): During the investigation, you testified that there was a statement from Beria that the Chekists needed one master. How did you understand this statement?
  


  
    Obruchnikov: I understood this as a desire to eliminate party control over the work of the Ministry of Internal Affairs.
  


  
    At this, the interrogation of Obruchnikov was completed.
  


  * * *


  
    Further, the head of the first special department of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, Alexander Semenovich Kuznetsov, appeared before the court.[145] He has led this department for the past six years.
  


  
    Kuznetsov's testimony was perhaps the shortest. He said that in 1953, after the merger of the Ministry of Internal Affairs and the Ministry of State Security, Kobulov ordered him to take over from the former head of department "A" of the USSR Ministry of State Security[146] Gertsovsky, and then collect all the special archives and store them, which he did. The following is written in the protocol:
  


  
    “In April of this year. I was summoned to Beria, who ordered me to bring materials from a special folder with Yezhov's testimony about Poskrebyshev. I found these materials, but they did not satisfy Beria. I realized that Beria and Kobulov were interested in materials on prominent figures in the party and the Soviet state.
  


  
    Beria and Kobulov showed great interest in finding these materials. Then in April, Beria ordered me to contact all the heads of departments of the Ministry of Internal Affairs of the USSR and convey to them his order to deposit in the archive all the operational intelligence materials collected on senior officials of the party and Soviet bodies, including the leaders of the party and government.
  


  
    Such materials were handed over to us. We have compiled inventories of these materials. May 25 this year I handed over these inventories to Kobulov with my report addressed to Beria. In the report, I pointed out that a number of materials were of a provocative nature and therefore it was necessary to create a commission to review and destroy them. Kobulov kept the inventory and my report.
  


  
    I came to the conclusion that they were collecting provocative materials against the leaders of the party and government.
  


  
    I have nothing more to say about the Beria case.
  


  * * *


  
    And yet, the main attention of the court was not given to this, i.e. not the facts of Beria's collection of "compra" on the country's leadership: this was not enough for a serious accusation. The accusations of espionage, treason, and the collapse of the country's intelligence agencies look much more colorful.
  


  
    This is probably why among the witnesses summoned to court in the Beria case there were several intelligence officers, including General Sergei Romanovich Savchenko himself[147] - until March 1953, the head of the First Main Directorate of the USSR Ministry of State Security, engaged in foreign intelligence.
  


  
    By the way, after the war, when Savchenko was the Minister of State Security of Ukraine, where Khrushchev was the first secretary of the Central Committee. Sudoplatov in his book describes the case when in 1947, Savchenko, at the direction of Khrushchev, participated in the physical destruction of the archbishop of the Ukrainian Uniate Church Romzha, who, filed by the MGB, actively collaborated with the leaders of the bandit movement, maintained contact with the Vatican and actively fought against Soviet power in Ukraine along with the bandits.
  


  
    Initially, a “car accident” was planned in Uzhgorod. However, it failed, and Romzha only got to the hospital. Then Mairanovsky was sent to Ukraine from Moscow with his "collection" of poisons. A nurse, and part-time she is a state security agent, and made Romzha in the hospital a lethal injection.
  


  
    The operation was sanctioned by Stalin, Molotov, Abakumov. Sudoplatov also took part in it. Savchenko was awarded for this.
  


  
    As follows from the recorded testimony, Savchenko was also dissatisfied with working with Beria.
  


  
    He said that Beria and Kobulov had sharply reduced the size of the intelligence apparatus by six to seven times. Beria united two departments - American and English - into one, which, as Savchenko put it, "intelligence work against our main enemy was essentially curtailed." Without any need, Beria, according to Savchenko, withdrew all the residents from the capitalist countries, which had a negative impact on the state of overseas work. Communication was broken, and communication with part of the agents was completely lost, the flow of intelligence information was sharply reduced. In addition, the sudden and massive summons of residency workers led to the decoding of our intelligence officers.
  


  
    Under the guise of improving work, the former head of the PGU continued, on the instructions of Beria and Kobulov, in April-May 1953, all advisers to the USSR Ministry of Internal Affairs were called from the countries of people's democracy. The call of the old and the appointment of new, less trained advisers to Beria and Kobulov were made without prior approval from the Central Committee.
  


  
    In the first days of June, under the guise of improving the work of the apparatus of the commissioner of the Ministry of Internal Affairs of the USSR in Germany, his staff was reduced seven times, in 14 districts[148] operational sectors have been eliminated. All this led to the fact that by the time of the events of June 16, 1953 in Germany, the apparatus of the authorized Ministry of Internal Affairs of the USSR was disorganized. Two months before the June events, about 200 workers were summoned to Moscow from Germany, who knew the German language and work well. As Savchenko said, many employees were extremely surprised by such events. He tried to object, wanted to make some amendments, but Beria called him to him and warned him in a rude manner not to resist the reorganization of the work of the organs that he was carrying out. After some time, he, Savchenko, was removed from his post by Beria.
  


  
    General Savchenko supplemented his testimony with memories of fifteen years ago:
  


  
    “I must tell the court that exactly the same situation was in 1938, when Beria joined the NKVD of the USSR. He did exactly the same with our residents then. I believe that all these facts are Beria's hostile measures aimed at the collapse of Soviet foreign intelligence.
  


  
    Judge Zeidin asked Savchenko a clarifying question.
  


  
    Court member Zeidin: Did Beria threaten to put you in the basement and bend you into a ram's horn?
  


  
    Savchenko: Yes. It was April 18 of this year, when I expressed doubts about the correctness of the actions of Beria and Kobulov. Beria called me and began to threaten that he would put me in the basement. (About the "ram's horn" there is no entry in the answer. - Auth.)
  


  
    Beria asked for the floor.
  


  
    Beria: Witness Savchenko, who appointed you first deputy chief of intelligence?
  


  
    Savchenko: I held this position before the merger of the Ministry of State Security and the Ministry of Internal Affairs into one Ministry. (The answer does not correspond to the question. - Auth.)
  


  


  
    The question arose from Kobulov.
  


  
    Kobulov: Did the witness Savchenko have any claims against my management during the three months of working together?
  


  
    Savchenko: I had complaints against Kobulov. He did not need to call our residents from the capitalist countries. By the time the residents and the operational staff of the residencies arrived, the departments of the Main Intelligence Directorate had prepared specific proposals and outlined the tasks of each residency, which made it possible to quickly consider the issue of improving their work. However, Kobulov did not consider these proposals under various pretexts, and did not accept residents. As a result, the residents spent a long time lounging around in Moscow.
  


  
    For two months Kobulov was not engaged in our management.
  


  
    Meshik suddenly got up from his chair:
  


  
    I fully confirm Savchenko's testimony. Savchenko has repeatedly told me that it is very difficult for him to work in the environment created by Beria and Kobulov.
  


  * * *


  
    At this, the interrogation of Savchenko was completed. A new witness, General of the Ministry of Internal Affairs Pyotr Pavlovich Kondakov, was summoned to the hall. Affairs of the Lithuanian SSR, in June - August 1953 head of the Department of the Ministry of Internal Affairs of the Vladimir Region."[149]
  


  
    Kondakov also had every reason to be offended by Beria and Kobulov: during their "hundred days" he was removed from the post of Minister of the Interior of the Lithuanian SSR.
  


  
    Kondakov told a small but quite characteristic episode about his last meetings with Beria in 1953.
  


  
    On April 20, 1953, Kondakov made a report on the fight against the nationalist underground in Lithuania. Beria was irritated and, not allowing him to finish the report, began to ask questions, the meaning of which was to obtain information about the party bodies of Lithuania, and also offered to characterize the secretaries of the Central Committee and regional committees of the Communist Party of Lithuania. Kondakov gave a positive review. Then Beria called him a fool and an official in uniform.
  


  
    Beria asked: "Who can be the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Lithuania, except for Sniečkus?" He, Kondakov, said that it was difficult for him to answer this question, since this position is elective, and besides, Snechkus works well.
  


  
    Beria attacked him with all sorts of insults and announced that he was removing him from the post of Minister of the Interior of the Lithuanian SSR.
  


  
    However, three days later, Beria again called Kondakov to him. We read the protocol of interrogation of Kondakov.
  


  
    “Not satisfied with my report, Beria ordered my deputies, Martavichus and Gailevicius, to be summoned to Moscow. On April 23, I arrived with them to Beria. At this reception, Beria instructed us to leave for Lithuania, collect materials on the state of the party and Soviet apparatus, and report this material to him in three days. We left for Vilnius, and together with us, as an observer, Sazykin was sent by Beria. An objective memorandum was prepared, but Beria was not satisfied with it. He again scolded us and accused us of allegedly trying to hide the real state of affairs in Lithuania. Again we went to Lithuania. May 5 this year My deputy Martavichus and I were again summoned to Kobulov. We were explained that we were invited to participate in the preparation of a draft note to the Presidium of the Central Committee of the CPSU. In reality, however, it turned out that the draft note in question had already been prepared by Kobulov. In this note, the data on the repressed were increased, even the detainees were included here, and the number of those killed at the hands of the anti-Soviet nationalist underground Kobulov was too veiled. On the instructions of Beria, a large reduction in staff was carried out in the bodies of the Ministry of Internal Affairs of Lithuania, the regional departments of the Ministry of Internal Affairs were liquidated and the leadership was re-arranged both in the ministry and in peripheral bodies. This led to a complete disorganization of the work of the Lithuanian Ministry of Internal Affairs and to the fact that the nationalist underground raised its head and intensified its anti-Soviet subversive activities.
  


  
    With this, the interrogation of Kondakov was completed.
  


  * * *


  
    The last of the former colleagues of the defendants, summoned to court as witnesses, was intelligence agent Alexander Mikhailovich Korotkoe.[150]
  


  
    It was a legendary scout. His name in the history of this special service is next to the names of Sorge, Abel. This 45-year-old general had 10 orders alone.
  


  
    However, as often happens, Korotkoe did not reach great heights in the service, reaching "only" the rank of major general. Veterans say that his character was direct, firm, and he did not climb into his pocket for a word, he did not fawn before his superiors. All this led to the fact that from the post of deputy. Head of the PGU, he was "exiled" to the GDR for the not very prestigious position of the authorized KGB of the USSR for East Germany. In 1961, Korotkov died suddenly of a heart attack while playing tennis. By the way, I. Serov himself was his partner on the court at that moment.
  


  
    I think that Korotkov was summoned to court in order to once again consolidate Savchenko's testimony, accusing Beria of the collapse of intelligence.
  


  
    The interrogation of Korotkov at the court session did not last long. Like a true intelligence officer, he spoke little and to the point. In addition, it seems to me, irritably and without any desire. (Not like, say, Obruchnikov.)
  


  


  
    We read the protocol.
  


  
    “Korotkov: Both the first time and the second time he came to work in the MGB - the Ministry of Internal Affairs, Beria destroyed our intelligence agencies, disorganized our intelligence work.
  


  
    In 1938, having become the People's Commissar of Internal Affairs of the USSR, Beria summoned our residents from abroad, both legal and illegal. He cursed our foreign intelligence, removed our intelligence officers. So it was with the resident Kostenko, whom Beria summoned from Paris in 1938, arrested him and shot him. All our comrades considered him an honest worker. His father and sister, members of the party, were shot by whites in 1917. Kostenko was one of the best residents. I believe that Beria was afraid of our foreign agents, who could expose him in connection with foreign intelligence services. That is the only reason why he, when he came to the Ministry of Internal Affairs, immediately destroyed our residents.
  


  
    So he did in 1953. Under the pretext that the intelligence network abroad does not justify itself and the residents are allegedly unfit, Beria ordered that all residents from the capitalist countries be recalled to the Soviet Union. Residents were summoned, but no one spoke to them for two months. The mass departure of residents to Moscow led to the fact that intelligence work was disrupted, this led to the decoding of the workers called to Moscow. Thus, Beria had a system by which he destroyed our agent network abroad. This is the first.
  


  
    Secondly, Beria and his accomplices hid reports of agents from the Soviet Government and the Central Committee of the CPSU. So, in 1936, an agent's report was received that Germany was preparing to occupy Romania. In 1940, information was received from Germany from our residents about Germany's preparations for war. NKGB[151] did not respond to these messages. Moreover, at the same time it was decided to steal documents on Germany's preparations for war from Goering's safe, but Merkulov forbade this.
  


  
    I must say that Beria and Kobulov at the meetings held have repeatedly indiscriminately criticized all the work of intelligence.
  


  
    That's all I wanted to say about the Beria case.
  


  
    The court gave the defendants the opportunity to ask the witness questions.
  


  
    “Beria: Witness Korotko, what did I have to do with Kostenko?
  


  
    Short: A positive certificate about the work of resident Kostenko was drawn up. This certificate contains your resolution: "Dekanozov, report back." After that, Kostenko was arrested. I worked with Kostenko in Paris. We were recalled to Moscow. Here Dekanozov began to demand that I give incriminating evidence against Kostenko. I spoke only positively about Kostenko. Then Dekanozov called me a fool and said: "Go and think."
  


  
    Beria: Witness Korotkoe, do you confirm that in 1939 the entire leadership of the foreign department of the NKVD of the USSR, headed by Slutsky, was defeated, since the leaders of this department turned out to be enemies of the people?
  


  
    Short: I don't know Slutsky. Many ordinary workers worked in intelligence. Not Slutsky, while sitting in Moscow, obtained information, but ordinary scouts.
  


  
    Beria: Let witness Korotkoe say who sent him to Germany?
  


  
    Short: Amayak Kobulov was in Berlin, who had nothing to do with agents. (The answer does not correspond to the question. - Auth.)
  


  
    Dekanozov: Witness Korotkoe, tell me when the residents were recalled to Moscow, before I came to work in the NKVD or later?
  


  
    Short: Residents were then called to Moscow in two receptions. Part before the arrival of Dekanozov, the second part - the overwhelming majority - was called during the period of Dekanozov's work. Kostenko was summoned under Dekanozov.
  


  
    Dekanozov: Can witness Korotkoe confirm that I met him well then and promised to keep him at work?
  


  
    Short: As soon as I arrived from Paris, they immediately announced to me that I had been fired from the NKVD. For two hours I tried to get Dekanozov to explain to me the reasons for my dismissal. He didn't answer me. Leaving Dekanozov, I told him that I would write a statement to the Central Committee. Two months later, I was reinstated to an ordinary job.
  


  
    At this, the interrogation of Korotkov was completed. The trial was coming to an end.
  


  
    Two generals of the Soviet army, V. Sergatskov and S. Shtemenko, will also be interrogated. They will find out questions about the organization of the battle for the Caucasus in 1942, where Beria was a representative of the Headquarters. Ultimately, he was found guilty of bad, even criminal organization of the battle. This will be discussed in another chapter.
  


  
    The court session ended with the last words of the defendants, [152] which you will also read.
  


  
    On December 23, at 13:40, the court retired to deliver the verdict.
  


  
    On the same day, at 6:45 pm, Konev announced it. Here is the full text of the verdict.
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SENTENCE[153]



  
    In the name of the Union of Soviet Socialist Republics on December 23, 1953, the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR consisting of:
  


  
    Chairman of the Special Judicial Presence - Marshal of the Soviet Union - I.S. KONEV;
  


  
    Members of the Special Judicial Presence: N. M. SHVERNIK, Chairman of the All-Union Central Council of Trade Unions; E. L. ZEYDIN, First Deputy Chairman of the USSR Supreme Court; K. S. Moskalenko, General of the Army; Chairman of the Council of Trade Unions of Georgia - M.I., V. M. Nartikov, and MA Nashchenkov. and LAPUTINE V.I., having considered in a closed court session, without the participation of the parties, the prosecution and the defense, in accordance with the law of December 1, 1934, the case on charges:
  


  
    1. Lavrenty Pavlovich BERIA, born in 1899, a native of the village of Merkheuli, the Sukhum region of the Georgian SSR, who before his arrest held the position of Deputy Chairman of the Council of Ministers of the USSR and Minister of Internal Affairs of the USSR;
  


  
    2. MERKULOV Vsevolod Nikolaevich, born in 1895, a native of the city of Zakatala Az. SSR, who before his arrest held the post of Minister of State Control of the USSR;
  


  
    3. DEKANOZOV Vladimir Georgievich, born in 1898, a native of Baku, before his arrest, he held the position of the Minister of Internal Affairs of the Georgian SSR;
  


  
    4. KOBULOV Bogdan Zakharyevich, born in 1904 in Tbilisi, before his arrest, he held the position of Deputy Minister of Internal Affairs of the USSR;
  


  
    5. GOGLIDZE Sergey Arsenievich, born in 1901, a native of the village of Map of the Onsky region of the Georgian SSR, who before his arrest held the position of head of the 3rd Directorate of the Ministry of Internal Affairs of the USSR;
  


  
    6. MESHIK Pavel Yakovlevich, born in 1910, a native of the city of Konotop, Sumy region, who before his arrest held the post of Minister of Internal Affairs of the Ukrainian SSR;
  


  
    7. VLODZIMIRSKY Lev Emelyanovich, born in 1903, a native of Barnaul, before his arrest, he held the position of head of the investigative unit for especially important cases of the Ministry of Internal Affairs of the USSR.
  


  
    The judicial investigation fully confirmed the materials of the preliminary investigation and the charges set forth in the indictment.
  


  
    The judicial investigation established that, having betrayed the Motherland and acting in the interests of foreign capital, the defendant Beria put together a treacherous group of conspirators hostile to the Soviet state, which included defendants Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky associated with Beria for many years of joint criminal activity. . The conspirators set out as their criminal goal to use the organs of the Ministry of the Interior against the Communist Party and the Government of the USSR, to put the Ministry of the Interior over the Party and the Government in order to seize power, eliminate the Soviet worker and peasant system, restore capitalism and restore the rule of the bourgeoisie.
  


  
    The court found that the beginning of Beria's criminal treacherous activities dates back to the time of the civil war. For many years, Beria and his accomplices carefully concealed and masked their enemy activities.
  


  
    After the death of I.V. Stalin, relying on the general activation of the reactionary imperialist forces against the Soviet state, Beria proceeded to forced actions to carry out his anti-Soviet treacherous plans, which made it possible to expose Beria and his accomplices in a short time and stop their criminal activities.
  


  
    The Court considers that the guilt of Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky in the following crimes has been established:
  


  
    1. Becoming in March 1953 the Minister of Internal Affairs of the USSR, the defendant Beria, preparing to seize power and establish a counter-revolutionary dictatorship, began to vigorously promote members of the conspiratorial group to leadership positions both in the central apparatus of the Ministry of Internal Affairs and in its local bodies.
  


  
    Intending to use the bodies of the Ministry of Internal Affairs to seize power, the defendants Beria, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky opposed the Ministry of the Interior to the Communist Party and the Soviet government. It was established that the conspirators forced the employees of the local bodies of the Ministry of Internal Affairs to secretly collect slanderous, falsified data on the activities and composition of party organizations, trying in such a criminal way to discredit the work of party bodies. Beria and his accomplices cracked down on honest employees of the Ministry of Internal Affairs who refused to carry out these criminal orders.
  


  
    In their anti-Soviet traitorous goals, Beria and his accomplices took a number of criminal measures in order to activate the remnants of bourgeois-nationalist elements in the union republics, sow enmity and discord among the peoples of the USSR and, first of all, undermine the friendship of the peoples of the USSR with the great Russian people.
  


  
    Acting as an evil enemy of the Soviet people, Defendant Beria, in order to create food difficulties in our country, sabotaged in every possible way, interfered with the implementation of the most important measures of the Party and the Government aimed at raising the economy of collective farms and state farms and steadily improving the well-being of the Soviet people. Preparing to seize power, the defendant Beria and his accomplices, using their official position, established espionage and surveillance of the leaders of the Communist Party and the Soviet Government.
  


  
    In March 1953, the defendants Beria and B. Kobulov ordered the collection of slanderous falsified materials in relation to a number of leading employees of party and Soviet bodies obtained at different times by the conspirators by beating and torturing the arrested, as well as by other provocative methods.
  


  
    2. It has been established that by carefully concealing and disguising their criminal activities, the defendant Beria and his accomplices committed terrorist reprisals against people from whom they feared exposure. As one of the main methods of their criminal activity, they chose slander, intrigue and various provocations against honest party and Soviet workers who stood in the way of the treacherous plots of the conspirators hostile to the Soviet state and prevented them from making their way to power. Using their official position in the bodies of the NKVD - the MGB - the Ministry of Internal Affairs, the defendants Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky were engaged in the extermination of honest personnel devoted to the cause of the Communist Party and Soviet power.
  


  
    Encouraging arbitrariness and lawlessness, the participants in the conspiracy for a number of years made arrests of innocent people, from whom, through the use of beatings and torture, they extorted false testimonies about committed or being prepared counter-revolutionary crimes.
  


  
    As established by the court, the defendants Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky personally beat and tortured the arrested innocent people, and also gave orders for the use of mass beatings and torture of those arrested by the employees of the NKVD subordinate to them - the Ministry of Internal Affairs.
  


  
    In a mean way, deceiving the Party and the State, the participants in the anti-Soviet conspiracy, by means of torture, extorted false testimonies from the arrested about supposedly preparing terrorist acts against Beria and his accomplices. Then, the criminal cases falsified by the conspirators were referred to the “special troika” or “special meeting” subordinate to the participants in the conspiracy, who made decisions on executions or imprisonment of falsely accused people.
  


  
    It has been established that the defendants Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Meshik and Vlodzimirsky committed terrorist reprisals against NKVD officers I. Kedrov, V. Golubev and pensioner A. Baturina because the latter decided to expose Beria, which became known to the conspirators.
  


  
    The court established a number of cases of executions of innocent people without trial, on the criminal orders of Beria.
  


  
    Thus, the defendants Beria, Merkulov, Kobulov, Meshik and Vlodzimirsky committed the terrorist murder of an old communist, a member of the CPSU since 1902, M.S. Kedrov, a former member of the Presidium of the Cheka and the collegium of the OPTU under F.E. Dzerzhinsky, who had information about Beria's criminal past and intended to expose him. Despite the fact that Kedrov was acquitted by the Supreme Court of the USSR, the conspirators did not comply with the court's instructions to immediately release Kedrov from custody, and then shot him on the basis of the order of the defendant Beria.
  


  
    The defendants Beria, Kobulov, Merkulov, Meshik, Vlodzimirsky, with the help of beatings and torture, extorted false testimonies from the arrested in relation to some leaders of the Party and the Government (in the cases of Belakhov, Slezberg and others). Then those arrested were shot without trial by order of Beria.
  


  
    The court found that in October 1941, the defendant Beria, covering the traces of the crimes committed by the conspirators, gave a written order to shoot without trial 25 arrested persons according to the list compiled by the defendants Merkulov and Kobulov. This list included persons from whom the conspirators might fear exposure. None of them was convicted, and as indicated above, M.S. Kedrov was acquitted by the Supreme Court of the USSR. All persons included in the list of 25 arrested were shot. Subsequently, a few months after the executions were carried out, the defendant Vlodzimirsky, at the direction of the defendant Merkulov, masking the crime committed, falsified the “conclusions” about the executions, postdating them. These falsified "conclusions" were approved by the defendant Kobulov.
  


  
    Other inhuman crimes of the defendants Beria, Merkulov, Kobulov were also established, consisting in the production of experiments on testing poisons on those convicted to the highest measure of criminal punishment and experiments on the use of narcotic substances during interrogations.
  


  
    The defendants Beria, Merkulov, Vlodzimirsky committed secret kidnappings and murders of people.
  


  
    The court established that the defendant Beria, with the help of the defendants Kobulov and Goglidze, for a number of years waged a vicious intriguing struggle against the outstanding figure of the Communist Party and the Soviet state, Sergo Ordzhonikidze, seeing in him a person who was an obstacle to the implementation of the enemy plans of the conspirators. As the court established, S. Ordzhonikidze harbored political distrust of Beria. After the death of S. Ordzhonikidze, the conspirators continued to take cruel revenge on his family members.
  


  
    So, the defendants Kobulov and Goglidze were arrested, falsely accused of counter-revolutionary crimes, and then shot by the decision of the “special troika” chaired by Goglidze, S. Ordzhonikidze’s brother, Papulia Ordzhonikidze, and the latter’s wife, Nina Ordzhonikidze.
  


  
    Having become the People's Commissar of Internal Affairs of the USSR, Beria, with the help of the defendants Merkulov and Vlodzimirsky, dealt with another brother of S. Ordzhonikidze - K.K. Ordzhonikidze. Initially, K. Ordzhonikidze was sentenced by the Special Conference of the NKVD of the USSR to five years in prison for "illegal possession of weapons." After serving five years in prison, he was again convicted for the same to five years in prison.
  


  
    In March 1953, K. Ordzhonikidze was sentenced for the third time and for the same “Special Meeting” of the USSR Ministry of Internal Affairs to five years in prison and was illegally detained in solitary confinement for more than twelve years.
  


  
    The court found that terrorist murders under the guise of convictions for counter-revolutionary activities were committed by conspirators not only in those cases when this was done on the instructions and in the criminal interests of Beria himself, but also of other members of the conspiratorial group.
  


  
    Thus, the defendants Kobulov and Goglidze falsified investigation cases against nine residents of the Mamukinskaya village near Tbilisi. All these persons were falsely accused of preparing terrorist acts against Goglidze and Kobulov, and in May 1938 they were shot on the basis of the decision of the "special troika" chaired by the defendant Goglidze.
  


  
    3. Deprived of any social support within the USSR, Beria and his accomplices built their criminal calculations on the support of the conspiracy by the reactionary imperialist forces from abroad.
  


  
    It has been established that Beria established secret ties with foreign intelligence services back in 1919, when, while in Baku, he committed a betrayal by entering a secret agent position in the counterintelligence of the Musavatist government in Azerbaijan, which operated under the control of British intelligence agencies. As an agent of the Musavatist counterintelligence, Beria actively fought against the revolutionary workers' movement in Azerbaijan. In 1920, while in Georgia, Beria again committed a traitorous act, establishing a secret connection with the Okhrana of the Georgian Menshevik government, which was also a branch of British intelligence.
  


  
    In all subsequent years, until his arrest, Beria maintained and expanded secret ties with foreign intelligence services.
  


  
    Acting as a foreign spy, Beria used other foreign intelligence agents for both criminal purposes, protecting them from exposure and well-deserved punishment.
  


  
    The court established the facts of direct patronage provided by the defendant Beria with the help of the defendants Kobulov and Dekanozov to criminals convicted of treason and espionage in favor of German and British intelligence.
  


  
    Throughout his criminal activities, Beria, with the help of his accomplices Merkulov, Dekanozov and others, maintained secret ties with the counter-revolutionary Georgian Mensheviks - emigrants, agents of a number of foreign intelligence services. The court found that before the start of the Great Patriotic War, the defendants Beria and Dekanozov took criminal measures to weaken Soviet intelligence against Nazi Germany, brutally cracking down on those NKVD officers who tried to bring these crimes to the attention of the government.
  


  
    It has been established that during the Great Patriotic War, the defendant Beria also committed a number of grave treasonous crimes.
  


  
    So, in 1941, Beria made an attempt, secretly from the Soviet government, to establish contact with Hitler. To this end, Beria, through the Bulgarian ambassador Stamenov, tried to start negotiations with Hitler and offered to cede Ukraine, Belarus, the Baltic States, the Karelian Isthmus, Bessarabia, and Bukovina to Hitler's Germany.
  


  
    At the cost of these territorial concessions and the enslavement of the Soviet people, Beria sought a treacherous agreement with Hitler.
  


  
    Beria's traitorous activity during the war was also expressed in the fact that in the autumn of 1942, at a tense moment in the defense of the Caucasus, Beria, with the help of his accomplices, tried to open the passes through the Main Caucasian Range to the enemy, which, according to the criminal plan of the conspirators, should lead to foreign occupation of Transcaucasia and transfer the Baku oil into the hands of the imperialist states.
  


  
    In 1953, after Beria became the Minister of Internal Affairs of the USSR, the members of the conspiratorial group again committed a number of treasonous criminal acts.
  


  
    So, in May - June 1953, in the implementation of the traitorous goals, Beria and Kobulov B. made an attempt to establish a personal secret connection with Tito-Rankovich in Yugoslavia.
  


  
    Both before the start of the Great Patriotic War, and in 1953, the defendant Beria, with the help of the defendants Merkulov, Dekanozov, Kobulov, committed a number of crimes aimed at weakening Soviet intelligence.
  


  
    Preparing to seize power, Beria sought to gain support from the imperialist states at the cost of violating the territorial integrity of the Soviet Union and transferring part of the territory of the USSR to the capitalist states.
  


  
    The judicial investigation also established the facts of other criminal acts of Beria, testifying to his deep moral decline.
  


  
    Being a morally corrupt man, Beria cohabited with numerous women, including those associated with foreign intelligence officers.
  


  
    In addition, the facts of Beria's commission of acquisitive crimes and abuse of power have been proven.
  


  
    The court found that Beria committed rape of women. So on May 7, 1949, Beria, having fraudulently lured the 16-year-old schoolgirl V.S.
  


  
    The guilt of all the defendants in the charges brought against them was established by authentic documents, physical evidence, handwritten notes of the defendants, testimonies of numerous witnesses and victims, as well as testimonies of arrested members of the conspiratorial group.
  


  
    Exposed by the evidence, the defendants Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky at the trial confirmed the testimony given by them at the preliminary investigation and pleaded guilty to committing a number of grave state crimes.
  


  
    Personally, the court considers proven the guilt of the defendant Beria in treason to the Motherland, the organization of an anti-Soviet conspiratorial group in order to seize power and establish the rule of the bourgeoisie, the commission of terrorist acts against politicians loyal to the Communist Party and the people, the active struggle against the revolutionary labor movement in Baku in 1919, when Beria was in a secret agent position in the counterintelligence of the counterrevolutionary Mussavatist government in Azerbaijan and was associated with foreign intelligence until the moment of exposure and arrest, that is, in the crimes under Art. Articles 58–1 “b”, 58–8, 58–13, 58–11 of the Criminal Code of the RSFSR. In addition, the defendant Beria committed a crime under part 2 of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of January 4, 1943 "On strengthening the criminal liability for rape."
  


  
    The court considers the guilt of the defendants Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky established in treason, committing terrorist acts and participating in an anti-Soviet, traitorous, conspiratorial group, that is, in the crimes under Art. Art. 58-1 "b", 58-8, 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR.
  


  
    Guided by Art. Articles 319 and 320 of the Code of Criminal Procedure of the RSFSR,
  


  COURT SENTENCED


  
    1. Beria Lavrenty Pavlovich on the basis of Art. Article 58–1 “b”, 58–8.58–13.53–11 of the Criminal Code of the RSFSR and part 2 of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of January 4, 1949, on the basis of the totality of the crimes he committed, to capital punishment - execution with confiscation of all personal property belonging to him.
  


  
    2. MERKULOV Vsevolod Nikolaevich,
  


  
    3. DEKANOZOV Vladimir Georgievich,
  


  
    4. KOBULOV Bogdan Zakharyevich,
  


  
    5. GOGLIDZE Sergey Arsenievich,
  


  
    6. MESHIK Pavel Yakovlevich and
  


  
    7. VLODZIMIRSKY Lev Emelyanovich
  


  
    on the basis of Art. Article 58–1 “b”, 58–8, 58–1 1 of the Criminal Code of the RSFSR, on the basis of the totality of the crimes committed by them, all to the highest measure of criminal punishment - execution, with the deprivation of their military ranks, orders and awards and with the confiscation of everything personally by them owned property.
  


  
    The verdict is final and not subject to appeal.
  


  
    Chairman of the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR Marshal of the Soviet Union I. KONEV.
  


  
    Members of the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR:
  


  
    Chairman of the All-Union Central Council of Trade Unions N. SHVERNIK.
  


  
    First Deputy Chairman of the Supreme Court of the USSR E. ZEYDIN.
  


  
    General of the Army K. MOSKALENKO.
  


  
    Secretary of the Moscow Regional Committee of the CPSU N. MIKHAILOV.
  


  
    Chairman of the Council of Trade Unions of Georgia M. KUCHAVA.
  


  
    Chairman of the Moscow City Court L. GROMOV.
  


  
    First Deputy Minister of Internal Affairs of the USSR K. LUNEV.
  


  
    Correct:
  


  
    Secretary of the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR:
  


  
    Lt. Colonel of Justice A. Mazur.
  


  


  
    characteristic detail. According to the rules of court proceedings in all criminal cases, at whatever level they are considered, the original sentence must be kept in the case file and must be signed by all members of the court.
  


  
    In our case, there is no original verdict. And where he was sent, one can only guess, and the typewritten copy of the verdict was not signed by the judges. It is written “correctly”, there is a seal of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR and the signature of Lieutenant Colonel of Justice Mazur, who headed the group of secretaries. From a judicial point of view, everything is wrong. I am sure that the “instance” again intervened in the court’s clerical work.
  


  
    This is about the verdict. Now about the protocol.
  


  
    The record of the court session ends with an indication that on December 23, 1953, at 6:45 pm, Konev announced the verdict and declared the court session closed.
  


  
    The protocol was signed by Konev and all the secretaries. You can easily determine that this copy of the protocol is far from the first. The first copy must be looked for, probably, in the same place as the original sentence.
  


  
    In short, not a criminal case, but solid copies.
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BERI'S CASE IS A THEATER OF THE ABSURD



  [bookmark: TOC_idp21641856] 

  
    So, you read what Beria, Merkulov, Kobulov, Goglidze, Dekanozov, Vlodzimirsky and Meshik were convicted of. It is clear that their crimes were committed under the "leading and guiding" role of Beria. Although, probably, they noticed that for some reason a number of specific atrocities were not included in the verdict. There is no murder of Bovkun-Luganets with his wife, abduction of the wife of Marshal Kulik and other specific episodes. And yet, I think it is necessary to figure out whether everything was done correctly from the point of view of the law both during the investigation and during the trial in order to write down in the verdict, for example, this:
  


  
    “The court considers the guilt of the defendants established in treason, committing terrorist acts and participation in an anti-Soviet, conspiratorial, traitorous group, that is, in the crimes provided for by Art. Art. 58-1 "b", 58-8, 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR".
  


  
    It's not all that simple here. It can be seen from the verdict that all these persons were found guilty only of committing state crimes, the main of which is treason (art. 58-1 "b" of the Criminal Code of the RSFSR). The qualifying sign “espionage” is also visible here, that is, all of them, to put it simply, were spies. And this is already absurd. It is proved simply. You need to carefully read Art. 58-1 of the Criminal Code of the RSFSR of those years, where the very concept of a counter-revolutionary crime is revealed. Especially when it comes to "overthrowing, undermining or weakening the power of the workers' and peasants' councils."
  


  
    Was it all in the actions of our "heroes"? Did they have any intent to do so? In favor of what intelligence did they work?
  


  
    I note that in 2000, when considering the case of Beria and other named persons in the supervisory procedure in the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation, the representative of the Main Military Prosecutor's Office - the head of the Department for the Rehabilitation of Victims of Political Repressions, Major General of Justice V. Kondratov gave an opinion on this case in court. He offered to leave everything unchanged. The chief military prosecutor, Colonel-General of Justice Yu. Demin, also suggested this in his written opinion, on the basis of which this court session was held.
  


  
    However, another chief military prosecutor (also former) A. Katusev thinks otherwise. Here is his opinion, published in K. Stolyarov's book "Executioners and Victims".[154]
  


  
    “It is absurd, from the point of view of the law, to claim that Beria and his subordinates were engaged in“ espionage to seize power.
  


  
    What date, in what month and in what year was the day of the rebellion planned for Beria? Who was ready to participate in it? What forces were going to be used for this? Do not look for answers to these questions - they are not in the materials of the Beria case.
  


  
    I must say that this opinion is shared by almost all the experts with whom I spoke on this topic. Among them is the former Chief Military Prosecutor B.S. Popov, generals of justice V.G. Provotorov, I.F. Yangaev and many others. And in the very Department of Rehabilitation of Victims of Political Repressions of the Main Military Prosecutor's Office, the majority do not consider Beria and his "companions" to be spies.
  


  
    And yet I would like to talk more about this topic.
  


  
    Many of the actions of Beria and others are absolutely correctly stated in the verdict and should remain in it forever, with the exception of the "party-political terminology" that appears there.
  


  
    All this was. Everything is established and proven. Only it contains the composition not of a counter-revolutionary crime (Article 58 of the Criminal Code of the RSFSR), but of a military one (Articles 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR) - abuse of power.
  


  


  
    A. Katusev in the book already mentioned writes:
  


  
    “How can we explain that our largest practicing lawyers under the leadership of R.A. Was Rudenko charged without proper evidence?
  


  
    The answer lies on the surface - even before the start of the preliminary investigation, the resolution of the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU and the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR were published, which contained not only a political, but also a legal assessment of what Beria had done.
  


  
    All the judges involved in this case have already passed away, unfortunately without leaving their memories. And we do not have information about how the preparatory work was carried out. However, there are interesting facts from other sources.
  


  
    In 1955, a trial was going on in Tbilisi over a “Georgian group” of senior officials of the Ministry of Internal Affairs (Rapava, Rukhadze, etc.), and there a question arose about the correctness of qualifying their criminal actions as state ones, since all of them were also accused only under Article 58. A member of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR, retired Major General of Justice A.A., recalled the pre-trial preparation in this case. Dolottsev, who took part in the consideration of this case:
  


  
    “On August 1, 1955, the chairman of the military collegium Cheptsov, Kostromin and I were invited to the chairman of the Supreme Court of the USSR Volin, who announced the decision to entrust the military collegium in this composition with the preparation and conduct of an open court session on charges of satraps Beria.
  


  
    Having studied the case, in Cheptsov's office, we discussed the situation in detail. In Kostromin's and my opinion, the time has come to ask Khrushchev, First Secretary of the Central Committee of the CPSU, for the consent of the freedom of the court and the change of the legal assessment of the actions of the defendants from state to official. It was known that in this case there was a special decision of the Presidium of the Central Committee of the CPSU, indicating specific qualifications and even penalties.
  


  
    However, Khrushchev warned Cheptsov that since he was leaving Moscow, Kaganovich would receive him.
  


  
    Two days later, Kaganovich appointed an hour for the meeting.
  


  
    Cheptsov returned from the Kremlin in an hour and a half, extremely excited. It turned out that, quite unexpectedly, he got to a meeting of the Presidium of the Central Committee of the CPSU, convened by Kaganovich, on this issue. No one, including Rudenko, supported Cheptsov, did not even want to delve into whether the alleged legal qualification of the actions of the accused was consistent with the law. Kaganovich rudely summed up the fruitless conversation, actually showing Cheptsov to the door: “Go and consider the matter as you are told! ..”
  


  
    Let me remind you that everything told by A. A. Dolottsev took place in 1955, when the situation became calmer. What instructions were given to the judges in 1953 in the Beria case, one can only guess.
  


  
    The further "theater of the absurd" needs to be discussed in more detail.
  


  Beria and Soviet diplomacy


  
    Here is an excerpt from the verdict:
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      [bookmark: TOC_idp21641856] “In 1953, after Beria became the Minister of Internal Affairs of the USSR, the participants in the conspiratorial group again committed a number of treasonous, criminal acts. Thus, in May-June 1953, in pursuit of traitorous goals, Beria and Kobulov attempted to establish a secret connection with Tito[155] Ranković[156] in Yugoslavia".
    

  


  
    It must be said that a negative attitude towards Yugoslavia developed even under Stalin. He did not like the path that Josip Broz Tito chose to develop his country: an unusual, uncontrolled USSR. Since the "Stalinist" times in our country, everyone in our country has unanimously scolded Tito, even called him a "fascist" and a mercenary of "imperialist communism." Tito was also accused of trying to usurp all power not only in the Balkans, but also in the Danubian states. Tito's character was firm, which, of course, did not please Stalin, and therefore his entire entourage.
  


  
    It is known that in 1953 even an assassination attempt on Tito was being prepared. In one version, our intelligence fighter I. Grigulevich, having entered an official reception with Tito as a diplomat of one Latin American country, was supposed to shoot him, and in the other, to inject a lethal dose of pneumonic plague bacteria into him from a special mechanism disguised in clothes. P. Sudoplatov writes about this in his memoirs. With the death of Stalin, this idea was abandoned.
  


  
    And in 1952, for the loss of Yugoslavia at the Olympic Games in Helsinki, at the direction of Stalin, they “dispersed” the CDKA football team, whose players, officers of the Soviet army, formed the backbone of the Olympic team. The best forward Vsevolod Bobrov, however, was not touched, in the name of his friendship with Stalin's son Vasily, formally taking into account that he was not a CDKA player, but an Air Force one.
  


  
    From the stage they sang a ditty:
  


  
    It's all about Judas-Tito


    At the behest of Wall Street


    You tell me, you bastard,


    How much you've been given.


    

  


  
    It is known from the history of Soviet diplomacy that in June 1948, on the initiative of the CPSU(b), a meeting of the Information Bureau of the Communist and Workers' Parties adopted a resolution "On the Situation in the Communist Party of Yugoslavia." It noted that "the leadership of the Communist Party of Yugoslavia is pursuing an incorrect line on the main issues of foreign and domestic policy, which represents a departure from Marxism-Leninism." The Yugoslav Communist Party was accused of being unfriendly towards the Soviet Union and the CPSU (b) policy, nationalism and rapprochement with capitalist countries. In July 1948, at the 5th Congress of the CPY, a decision was made on the attitude towards this resolution, which stated that the criticism was unfair, that the Central Committee of the CPY had not departed from Marxism-Leninism, and was correctly applying it in the specific conditions of Yugoslavia. From that time on, relations between the CPY and the CPSU (b) (later the CPSU) escalated, and later interstate ties with the SFRY were interrupted, which began to be restored only in 1954.
  


  
    So, Beria, during his 118 days, had the idea to normalize friendly relations with Yugoslavia. In June 1953, Beria, as the first deputy. Chairman of the Council of Ministers of the USSR instructed the adviser to the USSR Embassy in Yugoslavia Fedoseev, through Rankovich, to go to Tito and tell him that he, Beria, and his "friends" stand for the need for a radical revision of relations with Yugoslavia. During the investigation, Fedoseev was interrogated about this, and Beria was charged with an attempt to improve relations with Yugoslavia. True, she clearly does not pull on treason. History has put everything in its place. And already in 1954, after the execution of Beria, relations with Yugoslavia became friendly, and the MGB General A.A., known to us, later left as ambassador. Epishev.
  


  
    It is curious that Khrushchev and the leadership of the USSR of that period, explaining the "cool" relations with Yugoslavia until 1953, already after the execution of Beria, they tried to shift all the blame for this on ... who would you think? To Beria. It was he who quarreled us.
  


  
    During his first visit to Yugoslavia, Khrushchev, immediately upon his arrival in Belgrade on May 26, 1955, right at the airstairs of the plane, called the Yugoslav leaders "dear comrades" and said the following:
  


  
    “We sincerely regret what happened and resolutely brush aside all the accretions of this period. For our part, we undoubtedly attribute to these layers the provocative role played in relations between Yugoslavia and the USSR by the now exposed enemies of the people - Beria, Abakumov and others. We have thoroughly studied the materials on which the grave accusations and insults leveled at that time against the leaders of Yugoslavia were based. The facts show that these materials were fabricated by despicable agents of imperialism who tricked their way into the ranks of our party."[157].
  


  
    It was then that another ditty went for a walk among the people:
  


  
    Dear Comrade Tito,


    I am very happy for you.


    As our Nikita told us:


    It's not your fault.


    

  


  Beria as a "foreign spy"


  
    From the verdict:
  


  
    
      “Acting as a foreign spy, Beria used other agents of foreign intelligence for his criminal purposes, protecting them from exposure and well-deserved punishment.
    


    
      The court established the facts of direct patronage provided by the defendant Beria with the help of the defendants Kobulov and Dekanozov to criminals exposed in treason and espionage activities in favor of German and British intelligence services.
    

  


  
    To begin with, let us recall what “espionage” is and, as a derivative, “spy”, and even “foreign”.
  


  
    From the Criminal Code of the RSFSR (ed. 1926).
  


  
    Art. 58–6: “Espionage, i.e. e. transfer, theft or collection for the purpose of transferring information, which by its content is a specially protected state secret, to foreign states, counter-revolutionary organizations or private individuals, entails..."
  


  
    The word "foreign" or "foreigner" is clear to everyone without comment.
  


  
    So. There was nothing of this in the actions of Beria and others.
  


  
    As for “protection of criminals convicted of treason”, apparently, we are talking about the nephew of Beria’s wife, T. Shavdia, who was brought from Paris in 1945 and sentenced to 25 years in 1952. Kobulov in 1953 ordered Shavdia to be transferred to Moscow, on his own initiative. Shavdia served his term in prison. Beria's "patronage" did not help him.
  


  


  
    
  


  
    Р. Hess was exposed by Beria in connection with the British.[158]

  


  
    From the minutes of the court session.
  


  
    “Beria: I learned about Shavdia only during the investigation. Never had anything to do with this.
  


  
    Member of the court Kuchava: Why was Shavdia's case urgently requested to Moscow when you became Minister of the Interior in 1953, where Shavdia was brought from the place of detention, with whom Kobulov and Vlodzimirsky spoke.
  


  
    Chairman Konev: By whose order was he brought to Moscow?
  


  
    Beria: Until 1953, I did not know anything about Shavdia. During Rukhadze's work, I heard that Shavdia was arrested. My wife also told me about this. In 1953, when I became the Minister of Internal Affairs, Kobulov told me that Shavdia should be taken to Moscow. I told him that it was not necessary to do this. But, as it turned out, Shavdia had already been summoned to Moscow by Kobulov.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Kobulov, what do you know about the delivery of Shavdiy from the camp to Moscow?
  


  
    Kobulov: I did not receive orders to deliver Shavdiy from anyone, from ITL[159] called it on his own initiative."
  


  
    As you can see, Beria did not patronize anyone. Kobulov is involved, and Dekanozov was recorded here "for a bunch of words", as a former deputy. Minister of Foreign Affairs of the USSR.
  


  Beria and the borders of the USSR


  
    Excerpt from the verdict in the Beria case:
  


  
    
      “Preparing to seize power, Beria sought to obtain support from the imperialist states at the cost of violating the territorial integrity of the Soviet Union and transferring part of the territory of the USSR to the capitalist states.”
    

  


  
    This thesis was included in the verdict on the basis that one of Beria’s assistants, B. Ludwigov (head of the secretariat in the Ministry of Internal Affairs), showed how, on the eve of his arrest on June 23, 1953, Beria, in a conversation with him in the presence of two other assistants, Shariy and Ordyntsev, expressed the idea of that in order to improve the international prestige of the USSR, Koenigsberg could be given to the Germans, the Karelian Isthmus to the Finns, and the Kuril Islands to the Japanese. Beria did not take any practical measures to implement this idea. There was no reason to include thoughts in the accusation and regard them as criminal. For thoughts, as you know, do not judge. Especially expressed only to the secretaries. As for Beria's desire to "get support from the imperialist states," there is not a single word about this in the case file.
  


  
    As one of the most serious crimes of Beria in the field of international relations, his proposal made at a meeting of the Presidium of the Council of Ministers of the USSR on May 27, 1953 was also considered: to abandon the construction of socialism in Germany and consider it as a single democratic bourgeois state (at that time, the FRG was not yet member of NATO).
  


  
    Beria believed that this would lead to a significant improvement in the international situation, the creation in Europe of a belt of neutral countries (Sweden, Germany, Austria, Switzerland), a kind of "watershed" between opposing countries with different socio-political systems. He also motivated his proposal by saying that a united Germany would become a serious counterbalance to American influence in Western Europe.
  


  
    Beria was supported by Malenkov, but all representatives of the "old Stalinist guard" - Molotov, Khrushchev, Kaganovich, Bulganin and the younger Saburov and Pervukhin strongly and unconditionally opposed. A kind of compromise was the publication on June 2, 1953 of the order of the Council of Ministers of the USSR "On measures to improve the political situation in the GDR", which, by the way, did not lead to an improvement in the situation, moreover, already on June 16, 1953 mass demonstrations began in the GDR. They were suppressed mainly by the force of the Soviet troops left there after the victory back in 1945.
  


  
    Half a century later, Germany was unified. But this happened for us on immeasurably less favorable terms than those on which this unification could have taken place in 1953. After all, it is impossible to calculate what the existence of the GDR cost us. Thus, the most impartial judge - time - showed that Beria was right on this issue.
  


  
    As for the criminal-legal assessment of this episode, there is simply no subject for it in this situation, because there was only a proposal as one of the options for solving the problem, which the person who introduced it later refused, obeying the opinion of the majority. If we speak in purely legal categories, then there is not only the composition of any crime, but also the very event of an unlawful act.
  


  Beria and the Georgian Menshevik emigrants


  
    From the verdict:
  


  
    
      “Throughout his criminal activities, Beria, with the help of his accomplices Merkulov, Dekanozov and others, maintained secret ties with the counter-revolutionary Georgian Mensheviks - emigrants, agents of a number of foreign intelligence services.”
    

  


  
    Beria never had any "secret connections" and, moreover, no "agents of a number of foreign intelligence services" at all. On the contrary, he and his comrades are guilty of seeing honest people as “enemies of the people” and spies without any reason, committing lawlessness, blindly obeying orders from above.
  


  
    Now about the Georgian Menshevik émigrés. They were and "walked" along the line of Nino Beria. These relatives lived in Paris, but one was found even in America. They really tried to reach out to Beria and his wife. There is information about this in the case file. However, their attempts remained unanswered. And Beria has nothing to do with it, and even Merkulov, Dekanozov and others, even more so. Beria has never been abroad since 1945.[160] He was said not to know "American".
  


  
    This fact is also interesting. In 1938, the NKVD of Georgia received dubious information about the “counter-revolutionary activities” of a relative of Beria’s wife, N. Gegechkori, and his connections with E. Gegechkori, who was in exile in Paris.
  


  
    Beria was reported as the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia. On the protocol of interrogation, he imposed a resolution: “T. Goglidze. Unwind yourself." This document is attached to the materials of the Beria case. Only now the question arises: does this testify against Beria? In my opinion, on the contrary, - for.
  


  


  
    
  


  
    Resolution by L. Beria “T. Goglidze. Unwind yourself." And by the way, Gegechkori are relatives of Beria

  


  
    It may be recalled that at the beginning of 1945, on the instructions of Beria, his assistant Sharia went to Paris to negotiate about museum valuables taken out by the Georgian Mensheviks from Georgia back in 1921. In conversations with representatives of the Georgian emigration, the question was raised about the return of some of them to their homeland. A year later, on behalf of Beria, the secretary of the Central Committee of the Communist Party (b) of Georgia, Tavadze, was sent to the USSR Embassy in Paris, who was entrusted with negotiations with the leaders of the Georgian emigration to stop the political struggle against the USSR and return some of them to Georgia. At the suggestion of the Central Committee of the Communist Party of Georgia, on May 26, 1947, the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks adopted a resolution "On the return of Georgian emigrants from France." In accordance with this decision, 59 Georgians were allowed to return to Georgia.
  


  
    I think that this played a role in the accusation of Beria, despite the fact that all of the above was sanctioned by the state in the person of the leadership of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks and the Central Committee of the Communist Party of Georgia back in 1947.
  


  Beria and the Seizure of Power


  
    From the verdict:
  


  
    
      “Preparing to seize power, the defendant Beria and his accomplices, using their official position, established espionage and surveillance of the leaders of the Communist Party and the Soviet Government.
    


    
      In March 1953, the defendants Beria and B. Kobulov ordered the collection of slanderous falsified materials in relation to a number of leading employees of party and Soviet bodies obtained at various times by the conspirators by beating and torturing the arrested, as well as by other provocative methods.
    

  


  
    Indeed, such orders were given by Beria and Kobulov. What for? Beria replied: “I wanted to report to the Central Committee!” As you can see, there is no data on the seizure of power. They already had power, and there was no need to seize it additionally.
  


  
    During the investigation, employees of the technical service of state security Kolobashnikov, Karasev, Vasin, Lapshin were interrogated. They showed that both during the war and in 1953, on behalf of their leadership, they installed eavesdropping equipment in the apartments and dachas of G.K. Zhukova, S.M. Budyonny, K.E. Voroshilov, A.N. Poskrebyshev, Vasily Stalin. For what purpose the "wiretapping" was installed, they did not know. However, listening to other people's conversations without any reason is prohibited, even if it is necessary for a report to the Central Committee. But what does the seizure of power and espionage have to do with it? It must also be remembered that Beria was the initiator of the fact that at demonstrations they stopped wearing portraits of the leadership. A special decision of the Central Committee was adopted on this issue. On the sidelines, many leaders, whose portraits were no longer worn, “burned” Beria.
  


  
    After his arrest, this decision was canceled, and banners with portraits of the country's leaders "walked" on holidays through the squares and streets of the Soviet Union for several more decades - until 1991, and Beria's position was then regarded as "other provocative methods" in the fight against the Central Committee .
  


  Beria and the Weakening of Soviet Intelligence


  
    From the verdict:
  


  
    
      “As before the start of the Great Patriotic War, and in 1953, the defendant Beria, with the help of the defendants Merkulov, Dekanozov, Kobulov, committed a number of crimes aimed at weakening Soviet intelligence.
    


    
      The court found that before the start of the Great Patriotic War, the defendants Beria and Dekanozov took criminal measures to weaken Soviet intelligence against Nazi Germany, brutally cracking down on those NKVD officers who tried to bring these crimes to the attention of the government.
    

  


  
    The question of the country's leadership's awareness of the impending German attack on the USSR has been studied for a long time. It has been documented that all the movements of German troops near our borders in 1940-1941, as well as Hitler's plans, were known to the Politburo of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, personally to Stalin, Molotov and others. Reports from our scouts came regularly from all over the world, from west to east. They reported to the country's leadership, but almost no action was taken. In general, Dekanozov was so “tired” with his reports that they wanted to recall him from Germany from the post of plenipotentiary (i.e., ambassador) for his alarmism and “misinformation” regarding Hitler’s plans.
  


  
    It is wrong to accuse Beria alone of being unprepared for war, especially eight years after the victory in it, this is at least slyness. He and other convicts did not take any measures "to weaken Soviet intelligence against Nazi Germany". And "NKVD officers who tried to bring these crimes to the attention of the government" (by the way, which ones? - Auth.), "cruelly" were not dealt with. They brutally dealt with many NKVD officers, but for completely different reasons. And they should be held accountable for it. On this issue, responsible persons involved in intelligence issues were interrogated - S. Savchenko, A. Korotkoe and P. Fitin. They stated that the defendants concealed intelligence about the impending war from the country's leadership. So, in 1940, Beria and Merkulov did not report to the country's leadership information about the upcoming German occupation of Romania. This was enough to accuse Beria and other defendants of the crime of treason.
  


  
    Meanwhile, the Soviet leadership knew about Germany's plans to attack the Soviet Union long before it began. Information about the upcoming aggression regularly came from the Soviet military attaches from Germany and Romania, from our intelligence officers Ramsay (Richard Sorge), Dora (Sandor Rado), Otto (Leopold Trepper), who even indicated the exact date of the attack on the Soviet Union: the morning of June 22, 1941 of the year. However, Stalin considered these messages disinformation, believing that Germany, busy with the war against England and France, would not risk attacking the Soviet Union and wage a war on two fronts. In the meantime, she will fight in the West, the Soviet Union will have time to complete the reorganization of its armed forces.
  


  
    As early as June 17, 1941, Merkulov, as People's Commissar for State Security of the USSR, sent Stalin an undercover message from Berlin, where a source from the headquarters of the air force reported on the objects of German air raids on the territory of the USSR. Stalin imposed a resolution: “To Comrade Merkulov. You can send your source from the headquarters of the German aviation to e ... mother. This is not a “source”, but a disinformer.” Obscene words Stalin not only wrote, but also underlined twice. All this is in the archives.
  


  
    S. Savchenko, as you have already read, testified in court that Beria reduced intelligence staff in 1953, unnecessarily merged the two necessary departments into one, unreasonably recalled residents from abroad, reduced the apparatus of authorized Ministry of Internal Affairs in Germany by six to seven times, removed him, Savchenko, from his post, promising to "put him in the basement and bend him into a ram's horn."
  


  
    All this not only went to the prosecution's asset "for the collapse of intelligence", but was also regarded as espionage. But what kind of espionage is this?
  


  
    Speaking essentially, this episode is formally seen as an malfeasance, but not a state one. And of course, it is impossible to “bend into a ram's horn” the head of the CCGT.
  


  Beria and personnel policy in the Ministry of Internal Affairs.


  Fighting the nationalist underground


  
    Reading:
  


  
    
      “Becoming in March 1953 the Minister of Internal Affairs of the USSR, the defendant Beria, preparing to seize power and establish a counter-revolutionary dictatorship, began to vigorously promote members of the conspiratorial group to leadership positions, both in the central apparatus of the Ministry of Internal Affairs and in its local bodies.
    


    
      Intending to use the bodies of the Ministry of Internal Affairs to seize power, the defendants Beria, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky opposed the Ministry of the Interior to the Communist Party and the Soviet government. It was established that the conspirators forced the employees of the local bodies of the Ministry of Internal Affairs to secretly collect slanderous, falsified data on the activities and composition of party organizations, trying in such a criminal way to discredit the work of party bodies. Beria and his accomplices cracked down on honest employees of the Ministry of Internal Affairs who refused to carry out these criminal orders.
    


    
      In their anti-Soviet traitorous goals, Beria and his accomplices took a number of criminal measures in order to activate the remnants of bourgeois-nationalist elements in the union republics, sow enmity and discord among the peoples of the USSR and, first of all, undermine the friendship of the peoples of the USSR with the great Russian people.
    

  


  
    To evaluate the above from a legal point of view as treason or any other state crime is absurd, not serious. But all this was not accidental in the verdict.
  


  
    The former Minister of the Interior of Lithuania, P. Kondakov, as you remember, testified at the trial that Beria demanded that he report compromising materials to the leadership of the republic. Later, he, Kondakov, was removed from work by Beria.
  


  
    The former Minister of the Interior of Belarus M. Baskakov, both during the investigation and at the trial, also testified that Beria removed him from his post because he, Baskakov, as a minister, coordinated his main actions not with the Ministry of Internal Affairs, but with the Central Committee of the Communist Party of Belarus.
  


  
    Lieutenant-General of the Ministry of Internal Affairs G. Zhukov testified during interrogation that on May 19, 1953, Beria issued a special directive, according to which he ordered the Ministry of Internal Affairs of the Union republics, the Internal Affairs Directorate of the territories and regions "to identify shortcomings, excesses and errors in the work of local party and Soviet bodies, using for this including operational developments. Further, Zhukov continued, in 1953 Beria removed from work in the bodies of the Ministry of Internal Affairs in the Baltic States, Belarus and Ukraine a large number of employees of Russian (! - Auth.) Nationality, which, according to Zhukov, "led to national discord" . I wonder if the fact that Russians are removed on the ground and locals are appointed can lead to national discord?
  


  


  
    Let's listen to A. Katusev:
  


  
    
      “The accusation that Beria sowed enmity and discord among the peoples of the Soviet Union is also unsubstantiated. From the materials of the case, it is seen that since the spring of 1953, Beria has been promoting predominantly national personnel to senior positions in the system of the Ministry of Internal Affairs in Ukraine, Belarus and the Baltic States and demanded that new leaders certainly speak the language of the people of the republic where they work. Did this mean sowing discord and undermining friendship with the Russian people? .. "
    

  


  
    Now on the issue of the nationalist underground. The situation on the ground was then difficult.
  


  
    Time has shown that Beria assessed the situation correctly: the last OUN cache in Western Ukraine was liquidated only in 1962. The nationalist movement in Lithuania, Latvia, and Estonia operated illegally for many years to come, despite the energetic measures of the Ministry of Internal Affairs and the KGB; on the territory of Western Ukraine and the Baltic states, policemen, punishers and other accomplices of the Nazis continued to hide. Until now, not everything is in order.
  


  
    Therefore, the issue of combating the nationalist underground needs a more detailed study.
  


  


  
    We are talking about Beria's notes to the Presidium of the Central Committee of the CPSU dated May 8 and 16, 1953, where questions were raised about the work of the MGB bodies of the Lithuanian SSR and the Ukrainian SSR in the fight against the anti-Soviet nationalist underground. In these notes, developed on the basis of undercover data, Beria noted, in particular, that the armed nationalist underground not only relies on the “former”, is not only fed from the West, but is also largely initiated by the mistakes of the central government in national politics. This policy was "Russifier" in nature. Leading positions, up to the directors of MTS, were occupied by Russians. According to the then existing position, it was impossible to nominate people whose relatives lived abroad or were in the occupied territory during the war years for responsible work. Almost all of Lithuania was occupied, 800 thousand Lithuanians were abroad. Many families had repressed relatives. (In Lithuania, 270,000 people were repressed.) A similar situation developed in Latvia, Estonia, Western Ukraine and the western regions of Belarus.
  


  
    The note on Lithuania noted the special position and influence of the Catholic Church, as well as the fact that forced collectivization destroys the well-established farm economy.
  


  
    Beria proposed to cut this “Gordian knot” quite boldly and in an original way: to nominate national cadres for leadership work is the only way out. And he began "with himself", with the bodies of the Ministry of Internal Affairs of the Union republics. He paid special attention to attracting the intelligentsia to the side of the Soviet government, for which he proposed introducing special orders of the Union republics to reward outstanding cultural figures. He tried to establish contacts with representatives of the Western Ukrainian intelligentsia who were in exile.
  


  
    Beria even freed two sisters of S. Bandera from Siberian exile, intending to send them to his brother in Germany so that he would stop the fight against the Soviet regime.
  


  
    At a meeting of the Presidium of the Central Committee of the CPSU on May 20, 1953, these notes by Beria were discussed. The Presidium of the Central Committee approved measures to restructure the work of the bodies of the Ministry of Internal Affairs of the Lithuanian and Ukrainian SSR, decided to attach Beria's notes to the minutes of the meeting of the Presidium of the Central Committee and instruct G. Malenkov, L. Beria, N. Khrushchev, L. Kaganovich, M. Suslov, P. Pospelov and N Shatalin, together with the leadership of the corresponding Union republics, to develop draft resolutions of the Central Committee of the CPSU.
  


  
    On May 26, 1953, at a meeting of the Presidium of the Central Committee, two resolutions of the Central Committee of the CPSU were adopted: "Questions of the western regions of the Ukrainian SSR" and "Questions of the Lithuanian SSR." On June 12, 1953, similar decisions were made on the basis of Khrushchev's note on the Latvian SSR and Beria's note on the Byelorussian SSR.
  


  
    Here is an example for Lithuania.
  


  
    “1. Recognize as unsatisfactory the work of the Central Committee of the Communist Party of Lithuania and the Council of Ministers of the Lithuanian SSR in strengthening Soviet power in the republic.
  


  
    2. To oblige to put an end to the perversions of Soviet nationality policy, which create the wrong idea among the population about the policy of the Soviet government in relation to the economic, political and cultural development of the Soviet republics...
  


  
    3. Consider the main task of the Lithuanian Party Organization in the coming period to be the training, cultivation and broad promotion of Lithuanian cadres to all levels of the Party, Soviet and economic leadership...
  


  
    4. Abolish record keeping in all party, state and public organizations of the Lithuanian SSR in a non-Lithuanian language...”.
  


  
    At the same time, Beria's notes, together with the minutes of the meeting of the Presidium of the Central Committee of the CPSU, were sent to the leading party bodies of the republic and regions "for information and guidance." On June 2–4, 1953, a plenum of the Central Committee of the Communist Party of Ukraine was held in Kyiv with the agenda: “On the Resolution of the Plenum of the Central Committee of the CPSU of May 26, 1953 “Issues of the western regions of the Ukrainian SSR in the memorandum of comrade. L.P. Beria to the Presidium of the Central Committee of the CPSU ".
  


  
    After Beria's arrest, in accordance with the decision of the Presidium of the Central Committee of the CPSU of July 2, 1953, these notes of his were removed from the minutes of the Presidium of the Central Committee, and the decisions made on them were canceled as contributing to the "activization of bourgeois-nationalist elements."
  


  
    The fact that the leaders of the country put their signatures under these decisions a month ago was forgotten forever.
  


  Beria and "agricultural productivity"


  
    And this is more, probably, like a joke.
  


  
    
      “Acting as an evil enemy of the Soviet people, Defendant Beria, in order to create food difficulties in our country, sabotaged in every possible way, interfered with the implementation of the most important measures of the Party and the Government aimed at raising the economy of collective farms and state farms and steadily improving the well-being of the Soviet people.”
    

  


  
    Absurd? And by the way, this was not accidentally included in the verdict!
  


  
    B. Savelyev, Assistant to the First Deputy Chairman of the Council of Ministers of the USSR (i.e., Beria) on agricultural issues, "worked" here.
  


  
    Here are the excerpts from the court session.
  


  
    “Chairman Konev: Member of the court Mikhailov has a question.
  


  
    Member of the Court Mikhailov (addressing Beria. - Auth.): You say that you were looking for questions that need to be put before the Government, but on agriculture ...
  


  
    Beria: Please clarify the question.
  


  
    Member of the court Moskalenko (addressing Beria. - Auth.): You admit that, while making your way to power and wanting to create food difficulties in our country, you sabotaged and interfered with the implementation of the most important Party measures aimed at raising the economy of collective farms and state farms and to a steady increase in the well-being of the Soviet people?
  


  
    I announce the testimony of Savelyev:
  


  
    “... Around mid-April of this year, the Ministry of Agriculture submitted a proposal to increase procurement prices for vegetables. The same proposals included a number of other measures aimed at increasing the yield of vegetables - potatoes. Beria rejected the need to raise prices without indicating motives, and did not consider all other issues at all and they remained unresolved ....
  


  
    Ten days later, when a new draft proposal was presented, in which the plan for harvesting vegetables and potatoes was reduced, and the question of raising prices was excluded, Beria rejected this project, arguing that the project was large in scope and, as Ordyntsev told me, Beria immediately said: "I'll disrupt their work."
  


  
    Do you confirm this?
  


  
    Beria: I deny it. Questions of agriculture concerned me only as a member of the Presidium of the Central Committee. On the contrary, I raised the question of greater harvesting of vegetables and fruits.
  


  
    Member of the court Moskalenko: Why did you interfere with this project?
  


  
    I announce the testimony of Ordyntsev:
  


  
    “... This project regarding measures to increase the yield of vegetables was discussed for a long time and presented to Beria several times, but Beria postponed its consideration, did not read the materials either because there was no time or did not want to deal with them. When a new version of the proposals was presented to him for discussion at the commission, he said that he was not prepared for this issue, and would probably disrupt its discussion. In this spirit, I conveyed the words of Beria Savelyev. The materials lay without movement because after the first discussion of the drafts, no more meetings of the commission were convened..."
  


  
    Chairman Konev: Do you confirm this?
  


  
    Beria: I did not collect commissions, this issue was not discussed at the bureau, but was discussed in the commission of the Central Committee chaired by the Chairman of the Council of Ministers. It was about potatoes My participation in this commission was that I expressed my opinion about the prices of potatoes. Some were in favor of raising the price of potatoes, others were against ...
  


  
    Chairman Konev: You are not talking to the point, answer the court's question, how did you slow down the development of agriculture?
  


  
    Beria: I categorically deny this. Some thought that the price of potatoes should be raised, but I thought that this should not be done. I believed that other measures should be taken, such as the mechanization of agriculture, the increase in labor productivity, and other measures.
  


  
    Chairman Konev: These activities do not require explanation. Tell me, did you tell Savelyev that the projects submitted by the Ministry of Agriculture should be thwarted?
  


  
    Beria: I categorically deny that I sabotaged measures in the field of agricultural development. This is some kind of misunderstanding. If the materials were delayed by consideration, then this is not my fault.
  


  
    Member of the Court Mikhailov: Your testimony on this matter is false and false. Without the material interest of the collective farmers it is impossible to raise productivity and raise the yield. It was your fault that the development of agriculture was hampered.
  


  
    Beria: I understand what I'm saying, where I'm guilty, I'm guilty there. Where I have committed a crime, I am a criminal, but where I have committed nothing, I cannot consider myself guilty. Maybe I was wrong, but I thought it was wrong to raise the price of potatoes.”
  


  
    On this, the “exposing” of Beria was completed, and all of the above became the basis for including in the verdict an episode on agriculture and the opposition of the Minister of Internal Affairs of the USSR to the “steady improvement of the welfare of the Soviet people”.
  


  Beria and his "confession"


  
    From the verdict:
  


  
    
      “The guilt of all the defendants in the charges brought against them has been established by authentic documents, physical evidence, handwritten notes of the defendants, testimonies of numerous witnesses and victims, as well as testimonies of arrested members of the conspiratorial group.
    


    
      Exposed by the evidence, the defendants Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky at the trial confirmed the testimony given by them during the preliminary investigation and pleaded guilty to committing a number of grave state crimes.
    

  


  
    Forensic investigators have such a specific phrase: "The conclusions of the court do not correspond to the materials of the criminal case and contradict the evidence received." This is what we have here. The fact is that both during the investigation and in court, all those convicted did not plead guilty to “the gravest state crimes”. And the indication of this in the verdict is a fiction of the court. From the first to the last day, they talked about the fact that they performed all their actions based on the orders of the country's leadership, and asked to regard the committed act as an official crime.
  


  
    This is evidenced by the "last word" of each of the defendants. We read in the minutes of the court session.[161]
  


  
    December 22, 1953.
  


  
    20 hours 20 minutes.
  


  
    Chairman Konev: I declare the judicial investigation completed. Defendant Goglidze, you have the last word.
  


  
    Goglidze: My crime is that I carried out all the orders of Beria, as a result of which innocent people were shot. This means that I was not at the height of my position, I was not able to understand the situation.
  


  
    I plead guilty to having participated in the repressions in 1937-1938, when many innocent people suffered as a result of the use of illegal methods of investigation against those arrested and beatings. However, I acted without counter-revolutionary intent, but blindly obeying the criminal orders of Beria.
  


  
    I ask the court to change the qualification of my criminal actions to articles on malfeasance.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Kobulov, you have the last word.
  


  
    Kobulov: Only after reading all the materials of the case did I become convinced that Beria was an old enemy who had infiltrated the party. Even he was forced here at the judicial investigation to admit his participation in the Musavat counterintelligence as its agent. My misfortune is that earlier I took Beria for an honest man and unconditionally carried out his criminal orders. Now I can see that many of Beria's instructions were criminal. I took part in carrying out these instructions and therefore must answer before the court, but at the time when I received his instructions, I did not think that they were criminal. I did not knowingly commit crimes. I blindly trusted Beria, who occupied a special position in the state, and carried out all the instructions of Beria. I ask the court to reclassify my accusation from articles on counter-revolutionary crimes to other articles that I deserve.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Dekanozov, you have the last word.
  


  
    Dekanozov: Indeed, I was close to Beria. The main character traits of Beria are careerism, ambition, sticking out his role in the state. However, all this somehow passed me by. I and other persons close to Beria looked at his negative traits through our fingers.
  


  
    I have committed some crimes, but they are not counter-revolutionary crimes. I am guilty of beating Borovoy and now I am very glad that he is alive. I deny my guilt in the case of Kedrov, Golubev and Baturina. There was a big provocation on the part of Beria, and the massacre committed against Baturina, Kedrov and Golubev is a crime of Beria. This case is unpleasant, since, by arresting Baturina, Kedrov and Golubev, Beria expected to strike at other persons who occupied a higher social position. While monitoring Kedrov, Golubev, and Baturina, I was merely carrying out Beria's criminal order.
  


  
    I acknowledge the facts of my moral decay. During the trial, when questions related to my moral character were being investigated, I looked very bad, and although some facts are exaggerated, I also consider what I have done to be completely unacceptable.
  


  
    I ask the court to take into account that I did not commit counter-revolutionary crimes and to convict me under other articles of the criminal code.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Vlodzimirsky, you have the last word.
  


  
    Vlodzimirsky: The fact that crimes were committed in the NKVD, and then in the MGB and the Ministry of Internal Affairs, I learned only when I got acquainted with the case. Once again I declare that I was not a close friend of Beria. I confirm that I participated in the beating of those arrested, but in doing so, I believed that Beria gave orders for the beatings, having previously agreed on them.
  


  
    I signed the conclusions on the execution of 25 arrested persons, backdating them, by order of Merkulov.
  


  
    The decision to arrest Konstantin Ordzhonikidze was signed by me on the basis of Kobulov's order.
  


  
    Once again I ask the court to objectively evaluate all the evidence collected against me and change the qualification of my accusation.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Meshik, you have the last word.
  


  
    Meshik: I plead guilty to being an accomplice of a number of Beria's crimes, not knowing that he is an enemy. I am guilty of this. I want to be given the most severe punishment with this wording. I do not want leniency, but judge me for what I am guilty of. However, I do not plead guilty to crimes while working in Ukraine.
  


  
    I have a family, and I ask the court that his sentence does not affect my family.
  


  
    At 9:15 p.m., the Chairman adjourns until December 23, 1953.
  


  


  
    Fifth day of the trial.
  


  
    December 23, 1953.
  


  
    12 hours 45 minutes.
  


  
    Chairman Konev: The court session continues. Defendant Merkulov, you have the last word.
  


  
    Merkulov: Articles about counter-revolutionary crimes were charged against me incorrectly. A fatal coincidence happened for me.
  


  
    One of the central points of my accusation is the compilation of a list of the execution of 25 arrested persons. However, participating in the compilation of this list, I believed the words of Beria that the execution of those arrested was agreed.
  


  
    I'm guilty of causing the death of an innocent person — Skpizkov,[162] who was shot, but I committed this crime due to my negligence, and not intentionally. Only during the investigation did I learn for the first time that I was the cause of the death of an innocent person. I am ready to bear any punishment for this, but I believe that I committed not a counter-revolutionary, but an malfeasance.
  


  
    I am now ashamed of my closeness to Beria. I did a lot for him, helped him, but I thought that Beria was an honest man. Now I understand that a person with such a moral character as Beria could not be an honest member of the party and a statesman. If he had not been exposed in a timely manner, he would have caused irreparable harm to the socialist Motherland.
  


  
    Beria also dealt a heavy blow to my family, [163] but I ask you not to transfer your justified hatred of Beria to me.
  


  
    I ask only one thing - to remove the counter-revolutionary articles from me and to convict me under other articles of the Criminal Code.
  


  
    Chairman Konev: Defendant Beria, you have the last word.
  


  
    Beria: I have already shown the court what I plead guilty to. For a long time I hid my service in the Musavatist counter-revolutionary intelligence service. However, I declare that even while serving there, I did nothing harmful. [164]
  


  
    I fully admit my moral decay. The numerous connections with women that have been mentioned here disgrace me as a citizen and as a former member of the party.
  


  
    I admit that, having entered into a relationship with Drozdova, I committed a crime, I deny the fact of violence.
  


  
    I admit that I am responsible for the excesses and distortions of socialist legality in 1937-1938, but I ask the court to take into account that I did not have any counter-revolutionary, anti-Soviet goals. The reason for my crimes is in the atmosphere of that time.
  


  
    My big anti-Party mistake is that I gave the order to collect information about the activities of Party organizations and draw up memoranda on Ukraine, Belarus and the Baltic states. Even so, I did not pursue counter-revolutionary aims.
  


  
    I do not consider myself guilty of trying to disorganize the defense of the Caucasus during the Great Patriotic War.
  


  
    When passing a sentence, I ask you to carefully analyze my actions, not to consider me as a counter-revolutionary, but to apply to me those articles of the Criminal Code that I really deserve.
  


  


  
    So, the defendants do not consider themselves guilty of state crimes. Everyone blames Beria. This is also a fact. But this is another topic of conversation.
  


  
    And the court's assertion that the defendants "pleaded guilty to committing a number of grave state crimes" is a fantasy of the judges, an attempt to wishful thinking.
  


  Beria is Hitler's accomplice... in the battle for the Caucasus


  
    From the verdict:
  


  
    
      “Beria’s treacherous activity during the war was also expressed in the fact that in the autumn of 1942, at a tense moment in the defense of the Caucasus, Beria, with the help of his accomplices, tried to open the passes through the Main Caucasian Range to the enemy, which, according to the criminal plan of the conspirators, should lead to foreign occupation of Transcaucasia, and transfer the Baku oil into the hands of the imperialist states.
    

  


  
    During the investigation, this was also concretized by the fact that Beria was negligent in fulfilling the task of the State Defense Committee to organize the defense of the Caucasus, did not promptly bring two reserve divisions of the NKVD into battle at the passes, which complicated the situation. In addition, without any reason, he removed General V. Sergatskov, commander of the 46th Army, from his post, replacing him with General K. Leselidze (a Georgian by nationality and his friend).
  


  
    According to experts in the field of military art, the use of military, maneuverable reserves in mountainous areas is a very difficult task, depending on many factors. Definitely not the answer here. And the change of the army commander is the right of the representative of the GKO headquarters, which was then Beria. There are no violations here. And in general, "winners are not judged." Especially after 11 years.
  


  
    Well, as for Beria’s intention to let the Germans through for “foreign occupation of Transcaucasia and transfer of Baku oil into the hands of the imperialist states”, one thing can be said - stupidity.
  


  
    Let us recall what tasks the German command set when planning an attack on the Caucasus.
  


  
    1. Capture the main oil-producing regions of the USSR. (At that time, the North Caucasus and Transcaucasia accounted for 86.5 percent of the all-Union oil production. The Caucasus also produced 56.5 percent of manganese ore, it was also the richest agricultural region.)
  


  
    2. Go to the coast of the Caspian Sea, create here a base for operations of your navy. (At that time, oil was transported along the Caspian Sea, its basin ranked second after the Northern Sea Route in the supply of weapons and strategic raw materials from the United States and the countries of the British Empire.)
  


  
    3. Draw Turkey into the war against the USSR. (This would lead to a significant change in the situation in the Caucasus, as well as in the Near and Middle East in favor of Germany.)
  


  
    None of these problems were solved by the Nazis.
  


  
    And in the criminal case of Beria unexpectedly appeared wordings like “criminal treasonous activity”, “an attempt to open the passes through the Main Caucasian Range to the enemy”, “assistance to foreign, i.e. Hitlerite occupation of the Caucasus”, etc.
  


  
    Recall that, in addition to the above, Beria was also accused of collaborating in the 1920s with the Musavatist intelligence and with the intelligence of the Menshevik government of Georgia, "behind whom stood the British secret services." It turns out that Beria was both an English spy and a German one at the same time, and at the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU, Kaganovich called him also a "spy of an international scale."
  


  
    It is clear even to a schoolboy that since England fought against Nazi Germany in 1942, Beria, as a spy, had to act accordingly. And if he was a double agent - both English and German, then how he was supposed to act, no one except himself knows. It's all nonsense. One of the most important goals of the German offensive in the Caucasus was the capture of Caucasian oil, which, according to Hitler's strategists, deprived the USSR of the opportunity to continue the fight and would allow the Wehrmacht through Turkey and Iran to reach the rear of the British troops in the Middle East. And this would have grave consequences for England.
  


  
    Churchill was very worried about the situation in the Caucasus. In a letter to Stalin dated October 9, 1942, he even suggested sending Anglo-American troops (mainly aviation) to the Caucasus to strengthen its defenses. Despite the extremely difficult situation at the front, the “leader of the peoples” was not attracted by such a prospect, and to Churchill’s lengthy letter he replied: “I received your message of October 9. Thanks to. I. Stalin".[165]
  


  
    And Beria - the "English spy" according to Rudenko and the judges - in such a situation does everything to ensure the fulfillment of the tasks set by Hitler. Where is the logic? But it is not and cannot be in this "theater of the absurd".
  


  
    It must be remembered here that already on June 30, 1941, Beria became a member of the GKO, and from February 4, 1942, he was entrusted with monitoring the implementation of decisions on the production of aircraft and engines, the formation of the Air Force, in addition, later Beria was entrusted with monitoring the implementation decisions on the production of weapons, mortars, ammunition, tanks, as well as control over the work of three people's commissariats: the oil, coal industry and communications. In 1944, Stalin appointed Beria deputy chairman of the GKO and chairman of the Operations Bureau of the GKO, which considered all current issues. By decision of the State Defense Committee of March 13, 1942, "due to the difficult situation on the railways and the need to get out of this situation," a group was created consisting of L. Kaganovich, L. Beria, G. Malenkov and employees of the NKPS and VOSO.[166] The group was made responsible for all rail transportation. According to the data of the Ministry of Railways, during the war years, 20 million wagons, platforms and tanks with goods for the front and military needs were transported by railways of the USSR. For all this, Beria received the title of Hero. Such "spies" world history did not know.
  


  
    By the way, Merkulov, Kobulov, Vlodzimirsky, Dekanozov also received awards for the operation to defend the Caucasus.
  


  


  
    But back to the defense of the Caucasus.
  


  
    On this issue, the court called Generals Sergatskov and Shtemenko as witnesses. They testified. As usual, they scolded Beria. He tried to argue with them. He explained that he kept NKVD formations in reserve and did not let them go into battle, saving strength for the upcoming deportation of Chechens and Ingush to Kazakhstan, which was to begin immediately after the liberation of the Caucasus.
  


  
    In addition, it was necessary to have reserves in order to prevent Turkey from entering the war. All this was agreed with Stalin.
  


  
    Military historians and strategists have long established that 33 divisions, 1 tank corps, 16 separate brigades participated in the North Caucasian defensive operation on our part. So it is unlikely that two divisions of the NKVD, which did not have artillery, tanks, aviation, intended mainly for security tasks, could significantly change the situation in the highlands.
  


  
    Let us also recall that in 1942 the forces of the NKVD troops in the Caucasus neutralized the attempts of the Germans, with the help of their agents from among the Turks and Crimean Tatars, to provoke the Muslim population of the south of the USSR into demonstrations. These attempts to bring the "fifth column" into battle were uncovered by our scouts. And the NKVD divisions played the role of a deterrent in the camp of these "patriots". Beria, of course, knew about this when he kept reserves.
  


  
    As for the resettlement of Chechens and Ingush to the east, the following should be said. According to the decision of the government, this operation, codenamed "Lentil", was scheduled for February 23, 1944. During the week, 170 echelons were loaded, in which 478 people, of which 91 thousand. Ingush and 387 thousand. Chechens. Let me remind you that this decision (undoubtedly wrong) was made by the country's leadership due to the fact that during the hostilities in the Caucasus on the territory of the Chechen-Ingush Autonomous Soviet Socialist Republic there were numerous facts of open support for the Germans from "individual local residents". All this required additional forces. Beria's reserve served this purpose - two divisions of the NKVD.
  


  
    However, Beria remained guilty even here, despite the fact that he received an order for the defense of the Caucasus. There is also a dissertation on the topic “The outstanding role of Beria in the defense of the Caucasus” ...
  


  
    Well, the attempt to transfer "Baku oil" "into the hands of the imperialist states" is, I repeat, another fantasy of the court.
  


  
    The accusation of Beria in this crime was based on the conclusion of the General Staff, specially developed in 1953. The Caucasus Defense Organization was smashed in prison. The conclusion is that Beria is to blame for everything.
  


  


  
    Here is the testimony in court of the former commander of the 46th Army, General V. Sergatskov:
  


  
    “Chairman Konev: Tell the court what you know about the Beria case. (Addresses V.F. Sergatskov. - Auth.)
  


  
    Sergatskov: In August 1942, I commanded the 46th Army on the Transcaucasian Front. By this time, the enemy in the most critical areas had captured individual passes through the Main Caucasian Range. This mainly took place in the Sukhumi direction. On August 22, Beria arrived at the location of the army troops. Those who came with him, I did not know. I knew only one person - Serov. Together with Beria and his apparatus, the entire military council of the front arrived with him. It should be said that before that, i.e. before the arrival of Beria, five days before the military council approved the plan for the defense of the Main Caucasian Range and all activities related to the implementation of this plan. Immediately after Beria's arrival, he called a meeting, which, in addition to me, was attended by Tyulenev. At this meeting, Beria did not give any intelligible instructions. Basically, it all came down to the fact that he scolded us in every possible way. When I, unable to restrain myself, expressed an objection on some issue, Beria boiled up, came close to me and said: “Are you still going to teach me here ?!”. When I raised the question of strengthening the weakest areas and asked for two divisions, this was refused to me.
  


  
    Chairman Konev: Who removed you from command?
  


  
    Sergatskov: Beria by his decision.
  


  
    Chairman Konev: Continue your testimony.
  


  
    Sergatskov: Thus, I was denied both the regrouping of my forces and their strengthening. I was essentially powerless. It should be noted that with the arrival of Beria and his group, command and control of the troops was disrupted, since the entire military command was taken under control by NKVD employees appointed by Beria. The military commanders could not make a single decision without these attached representatives of the NKVD, who were not competent in military matters. After Beria removed me from the post of commander of the army, I was appointed commander of the division that held the defense on the military-Ossetian road. The so-called task force was assigned to me, led by Major General Sajaya[167]. When appointing the latter, Beria told him: "You will sleep with him, you will eat with him, you will ride with him." I regarded this as a manifestation of distrust in me and as control over me.
  


  
    I would also like to say that Leselidze[168], before being appointed to the post of army commander, was a corps commander and maintained close contact with Beria. Leselidze told me that he often disregarded me and did not follow my direct orders.”
  


  
    General Sergatskov further testified that due to the "willfulness" of Beria, our troops suffered huge losses in the mountain passes of the Caucasus. At the same time, Vasily Fedorovich “forgot” to say that these troops arrived there precisely on his orders, and Lavrenty Pavlovich just demanded that their number be limited to the necessary minimum of well-trained and equipped, mobile mountain shooters who can work without much difficulty in mountainous terrain with ratio 1:100.
  


  
    By the way, it was on the instructions of Beria that several training centers for mountaineering training were created there. The instructors were climbers led by Yevgeny Abalakov - the conqueror of Elbrus, Pamir, Tien Shan, Communism Peak, NKVD Peak, Red Army Wall, Voroshilov Peak, etc. (March 24, 1948 Honored Master of Sports E. Abalakov died in Moscow under mysterious circumstances. According to the official version, along with another climber, Y. Artsishevsky, he suffocated with carbon monoxide in the apartment of their friend on Studencheskaya Street in Moscow. He was buried at Novodevichy cemetery.)
  


  
    After Sergatskov, General S. Shtemenko was interrogated in court.[169]
  


  
    The fact is that in connection with the Beria case, Shtemenko had difficult problems. In his autobiography written on March 30, 1948, he, indicating on which fronts he was during the Great Patriotic War, noted: “August - September 1942 led the defense of Transcaucasia; March 1943 - The Northern and Black Sea Group of Forces, carried out the tasks of Comrade Beria, who was at that time in these groups of troops... "A noteworthy detail: from the entire text of the autobiography, someone's hand underlined with a pencil only these the words. But this hand was probably the guiding one, and following the arrest of Beria on June 26, 1953, three days later, Shtemenko was relieved of his duties as First Deputy Chief of the General Staff with the recommendation "to use it for less practical work in one of the military districts." At the same time, he was lowered in the military rank by two steps at once - from army general to lieutenant general. So he ended up in Novosibirsk in a non-prestigious and essentially rear district as chief of staff of the ZapSibVO (later SibVO).
  


  


  
    On July 21, 1953, Shtemenko wrote a letter to Khrushchev, in which he assured the latter that he "... was absolutely not involved in the anti-party and anti-state actions of the vile criminal Beria." In this letter Shtemenko writes:
  


  
    “Together with all the honest people of our Motherland, with a feeling of indignation and indignation, I curse this despicable enemy of the people and, together with all members of our party, fully and completely approve the decision of the Central Committee of the CPSU and the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR on the case of Beria. I add my voice to the multi-million voice of our people, expressing their warm gratitude to the Presidium of the Central Committee of the CPSU, which timely and decisively exposed and neutralized the vile provocateur, traitor and adventurer Beria.
  


  
    Further, Shtemenko convinces Khrushchev that with "this same Beria, curse his name three times", he, Shtemenko, had almost no contacts: during the first trip he was subordinate to General Bodin,[170] from whom he received instructions and to whom he reported the situation, and the second trip lasted only 10 days, then Beria was mainly involved in helping the front in matters of supply. There were no active hostilities at the front at that moment, both sides were on the defensive, and he, Shtemenko, was, as it were, out of work.
  


  
    At the end of the letter, Sergei Matveyevich writes: “I did not work together with Beria, like others, I was not directly subordinate to him, and I did not have any facts exposing him.”[171]
  


  
    But by the opening of the court, the facts, it turns out, were found.
  


  
    Naturally, Shtemenko did not say anything good about Beria in court, and his testimony also formed the basis of Beria's accusation of treason and treason.
  


  
    For Shtemenko, they brought to the court schemes, maps, tables painted in different colors according to all the rules of combined arms tactics, which were compiled at the General Staff during the investigation as an appendix to the conclusion of specialists in operational command and control of troops. All this was hung on special tripods in the office of a member of the military council of the Moscow Military District, equipped as a courtroom, on the eve of Shtemenko's interrogation.
  


  
    In polished boots, under the belts, the youthful, taut Shtemenko, with his famous "Budennovsky" mustache, "armed" with a long pointer, began to "correct" and clearly, "in the General Staff" report on the operational situation in the battle for the Caucasus in 1942 (court goes, I remind you, in 1953). He began, as provided for by all the rules of military affairs and operational art, from the position of the parties, then moved on to the nature of hostilities, the tasks of the troops, decisions - in short, as at a hearing with the Minister of Defense. Here Sergei Matveyevich, of course, was a professor, perhaps even an academician.
  


  
    The members of the court with stern faces listened attentively to the speaker and his complex operational terminology, but, apart from Konev and Moskalenko, they understood absolutely nothing. Of course, they did not show it, shaking their heads in displeasure.
  


  
    Here is how Shtemenko's testimony is recorded in the minutes of the court session:
  


  
    
      “At that time there were many NKVD troops in the Caucasus, but very few took part in the battle.
    


    
      Beria replaced General Sergatskov, who did not discredit himself, who commanded the 46th Army, with General Leselidze. This replacement during a tense period of defense also did not contribute to strengthening the defense. It should also be noted that Beria, who was instructed to inspect the fortifications, took this superficially, turning it into only a demonstration event. The cars in which Beria and those accompanying him rode quickly drove along the lines, and naturally, with such a cursory inspection, it was impossible to establish the nature of the fortifications. In addition, the inspection was carried out without the participation of senior military officials from the headquarters of the Transcaucasian Front.
    

  


  
    That's all there is on Beria in this episode.
  


  
    Even if we assume that Beria acted incorrectly, replacing General Sergatskov with General Leselidze during intense battles as commander of the 46th Army, which was entrusted with the defense of the passes of the Main Caucasian Range (from Mamisonsky to Belorechensky), believing, probably, that the latter, as a Georgian, is better he knows the local mountain conditions, and he has more combat experience - he began to fight in June 1941, and the fortifications could be examined more thoroughly with the involvement of engineering service specialists, - all this by no means “draws” for “treason, an attempt to disorganize the defense and the intention to open the way for the Germans to the Caucasus.
  


  
    It is no coincidence that Beria, in his last speech, considered it necessary to especially note: "I do not consider myself guilty of an attempt to disorganize the defense of the Caucasus during the Great Patriotic War."
  


  
    Of course, it must be admitted that there were still mistakes in the development and conduct of military operations in the Caucasus. But as for the fighting in the mountains, where the opinions of Sergatskov and Beria clashed, it must be said that the latter turned out to be right. Beria did not attach much importance to the fighting on Elbrus, believing that it was necessary to work mainly in the coastal direction.
  


  
    Interestingly, Hitler, having learned about the summer successes in the mountains of his alpine shooters from the Edelweiss division, ended with a purely sporting action of the conquerors of the peaks - the installation of two standards on the western peak of Elbrus (February 19, 1943 our military climbers, led by the Honored Master of Sports Anatoly Bagrov, having set their flags), was terribly angry, called all this unnecessary trickery and removed Field Marshal List from his post as commander of the group.
  


  
    And one more interesting fact. Despite the firm position of General Shtemenko in court, his further service career was difficult. First, he was demoted, as already mentioned, from army general to lieutenant general, removed from the post of first deputy chief of the General Staff and appointed chief of staff of the district. "Exiled" for three years in Novosibirsk. And that is not all.
  


  
    Khrushchev continued to call Shtemenko none other than "Beria's henchman", referring to their good, almost friendly relations when Beria was still in favor. But then he changed his anger to mercy and appointed Shtemenko the head of the GRU.
  


  
    And in 1957, he, Khrushchev, again "made" the seemingly requested Shtemenko, now from the head of the GRU, again the first deputy commander of the district troops. And from the colonel-general he "promoted" him again to the lieutenant-general. Why he was so downgraded this time is unknown. Although the "case" of G.K. Zhukov is visible.
  


  
    But A. Grechko did not suffer from this case, although he was also on good terms with Beria. In 1942, he commanded the troops of the 18th and 56th armies in the Caucasus, then he wrote a book, which is called “The Battle for the Caucasus”. In 1953 he was General of the Army and Commander-in-Chief of the Group of Forces in Germany. In connection with the accusation of Beria in the poor organization of the defense of the Caucasus, he felt, of course, uncomfortable. However, it worked out. There were no claims against him, no one said anything bad about the defense of the Caucasus after the trial of Beria, and in 1967 Andrei Antonovich, already a Marshal of the Soviet Union, became Minister of Defense of the USSR.
  


  
    And the military successes in the battle for the Caucasus R.Ya. Malinovsky, I.V. Tyuleneva, S.M. Budyonny, F.S. Oktyabrsky, I.S. Isakova, S. G. Gorshkova, K.A. Vershinin still remain examples of military art.
  


  
    About the participation of another "commander", Colonel L.I. Brezhnev, we will keep silent in this battle. It is better to recall "his" book "Small Land", multiplied in the early 80s in millions of copies.
  


  
    By the way, let me remind you that from among the military leaders who advanced during the battle for the Caucasus, R.Ya. Malinovsky and A.A. Grechko later became the ministers of defense of the USSR, S.G. Gorshkov - commander-in-chief of the Navy, K.A. Vershinin - Commander-in-Chief of the Air Force, I.S. Isakov - Chief of the Main Staff of the Navy.
  


  
    After the war, Malinovsky and Grechko received the stars of the Heroes of the Soviet Union: Malinovsky in 1958 was already his second star (he received his first at the front), and Grechko also became a Hero twice - in 1958 and 1973.
  


  
    There were no complaints about the "poor" defense of the Caucasus in 1942.
  


  
    But Beria - their, so to speak, boss in this battle - was recognized by the court for the same work as a criminal ...
  


  
    Still, the poet correctly said: "Russia cannot be understood with the mind."
  


  Beria is a traitor to his homeland... with the participation of the Bulgarian ambassador


  
    From the verdict:
  


  
    
      “It has been established that during the Great Patriotic War, the defendant Beria also committed a number of serious treasonable crimes.
    


    
      So, in 1941, Beria made an attempt, secretly from the Soviet government, to establish contact with Hitler. To this end, Beria, through the Bulgarian ambassador Stamenov, tried to start negotiations with Hitler and offered to cede Ukraine, Belarus, the Baltic States, the Karelian Isthmus, Bessarabia, and Bukovina to Hitler's Germany. At the cost of these territorial concessions and the enslavement of the Soviet people, Beria sought a treacherous agreement with Hitler.
    

  


  
    So, let's say that the People's Commissar of Internal Affairs of the USSR independently decided to give Hitler a third of the country. Perhaps it? Of course not.
  


  
    Firstly, Beria could not put this idea into practice. Such decisions, as you understand, are made collectively, at the highest level[172].
  


  
    Secondly, as follows from the case, the leadership of the country really had this idea, but it was, so to speak, in the nature of a military trick: in this way it was supposed to deceive Hitler.
  


  
    And thirdly, it never received any incarnation. This was shown by P. Sudoplatov during the investigation.
  


  
    By the way, the question is not simple. Recently, historians are increasingly saying that the idea of a separate peace in 1941 was indeed discussed in the State Defense Committee with the participation of Stalin. And it was considered not at all as disinformation, but as an ordinary, normal idea to be put into practice. At the last moment, she was abandoned. Traces lead to the archives of the Ministry of Foreign Affairs. But this is a separate issue.
  


  
    Note that Sudoplatov did not show consistency and firmness either. According to this episode, he was the main witness, since he participated in this operation. In 1953, in his written explanations to the Central Committee, attached to the case, Pavel Anatolyevich showed that Beria had deceived him and there was no decision of the "instance". At the same time, in his book, published today, he clearly writes that he was even present at a telephone conversation between Beria and Molotov on this issue.
  


  
    
      Whether Beria personally met with Stamenov, I do not know. I was not entrusted with the organization of such a meeting.
    


    
      Fulfilling in June 1941 the order of the then People's Commissar Beria regarding a conversation with Stamenov, I was firmly convinced and proceeded from the fact that I was thereby fulfilling the instructions of the party and government.
    


    
      Now, after the conversation held with me at the Presidium of the Central Committee of the CPSU, and the explanations received that there was and was no decision of the Soviet Government about which Beria spoke, it is completely clear to me that Beria deceived me, apparently knowing full well that I was without I will not conduct such conversations with any direct instructions from the Government. And no, I couldn't have thought of that sort.
    


    
       p. Sudoplatov 
    


    
       August 7, 1953 
    

  


  
    
  


  
    Inconsistency P. Sudoplatova: “Beria deceived me.”

  


  
    During the interrogations of Rudenko and Tsaregradsky in 1953, this sounded indistinct. And if he had stated this firmly during the investigation, the episode would have disappeared. Molotov, however, should have been interrogated as a witness and face-to-face confrontations should be held: Beria - Molotov, Molotov - Sudoplatov, Sudoplatov - Beria. Attach and print out the tape of the conversation between Sudoplatov and the Bulgarian ambassador Stamenov in the Moscow restaurant "Aragvi", where they met in 1941 and where the conversation was recorded. Interrogate Stamenov. By the way, a special group led by the Secretary of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR N. Pegov went to Bulgaria in the summer of 1953 to interrogate Stamenov, but he refused to testify to the Soviet special services, for whom he had served under diplomatic cover for many years and received an additional payment to his salary.< a href="#n_173" title="Stamenov was recruited by Soviet intelligence back in 1934, when he worked as the 3rd secretary of the Bulgarian embassy in Rome (see Sudoplatov P. Intelligence and the Kremlin. M., 1996, p. 174)." class="caliber6">[173] And for some reason, our investigators did not contact their Bulgarian colleagues. It turned out the following: Stamenov and Molotov were not interrogated, there was no tape, there were no confrontations either, Sudoplatov gives inconsistent testimony, and Beria is refused. But that's not all. In court, all of the above was not considered at all. No one was asked a single question, including Beria. Sudoplatov was not summoned to court, and this episode was included in the verdict without a judicial review. I don't think it's by accident. Start to understand, the names of Stalin, Molotov, Voroshilov would immediately sound. And this is clearly not included in the plans of the judges. There, in general, these names were forbidden to pronounce.
  


  
    In conclusion, I will say that the operation "Beria-Stamenov" according to the archives of state security and the Ministry of Foreign Affairs is still referred to as: "An attempt at secret diplomatic probing and a disinformation game with the Germans through the Bulgarian ambassador to the USSR Stamenov."
  


  Beria is the author of the 1953 amnesty


  
    On March 27, 1953, a large amnesty was declared in the USSR. Beria was recognized as its author. Although it was adopted by the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR signed by K.E. Voroshilov.
  


  
    I would like to talk about the amnesty of 1953 in more detail ... First of all, it must be said that amnesties, the easing of criminal liability, the mitigation of penalties, all kinds of forgiveness of the guilty have always been in all countries. This happened especially often during the change of power, the accession to the throne of new kings, kings, leaders, general secretaries. How not to recall here the amnesty that Alexander II announced for the Decembrists (state criminals of that time) after the death of Nicholas I, who had been on the throne for 30 years.
  


  
    But for the entire Stalinist period - from 1922 to 1953 - we practically did not have such an act as an amnesty in the direct sense of the word. There were so-called private amnesties - legal acts, more like acts of pardon, since they were applied to an extremely narrow circle of people or to one specific convict. If you open the Criminal Code of 1926, with which our country lived during this period, we will see that there is no such thing as "amnesty" there at all. In Article 52 of the Criminal Code of the RSFSR (1926 ) it was written as follows: "The right to fully or partially release the convict from the application of measures of social protection to him in excess of the cases provided for by this code belongs exclusively to the Presidium of the All-Russian Central Executive Committee in relation to the verdict of all judicial bodies of the RSFSR."
  


  
    And that's all. Apparently, the authorities did not like this word - "amnesty". Article 52 of the Criminal Code of the RSFSR mixed two concepts - amnesty and pardon. Confused themselves and confused others.
  


  
    Therefore, probably, they did not use Soviet power for all the time. And here is 1953. Stalin is not. Changes are coming. Beria, the Minister of the Interior, takes on the responsibility of developing and preparing an amnesty. On March 10, 1953, he accepted the cases and took up his duties, and on March 24 he submitted a note to the Central Committee of the CPSU and the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR justifying the need for an amnesty. As the minister of the united Ministry of Internal Affairs, Beria was subordinate to huge forces, including scientific ones. During these 14 days, the services of the Ministry of Internal Affairs appointed by him prepared the text and justifications for the proposed amnesty. Prepared, introduced Beria, and he - further. Undoubtedly, the Ministry of Internal Affairs, headed by Beria, should be responsible for its proposals. But the same question arises: why did the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR blindly agree with him, did not appoint a legal expert, did not conduct a collegial discussion of this text, did not demand agreement with the Union Prosecutor's Office and the Supreme Court. This is exactly what is done in the preparation of amnesties. They now take six to nine months to develop, and then mistakes happen. How not to recall here the amnesty of 2000 with its scandal related to the awards of convicts. And they worked in the State Duma on this amnesty for six months.
  


  
    In 1953, 14 days were enough. What can be prepared during this time? I don't represent. And who prepared it? Several scientists sat in the Ministry of Internal Affairs in the evenings, collected figures from the Gulag, wrote Beria's document, and he sent it on. They silently agreed.
  


  


  
    
  


  


  
    
  


  
    Beria's note to the Central Committee on amnesty

  


  
    I have two documents in front of me. One is a note to the Central Committee dated March 26, 1953, where Beria justifies the need for an amnesty. He writes that, according to the Ministry of Internal Affairs, as of March 1953, camps and prisons in the USSR were overcrowded with prisoners. There are 2 526 402 people in total. Of these, with a sentence of up to 5 years - 590 000, from 5 to 10 years - 1 216 000, from 10 to 20 years - 573 000, over 20 years — 188 000. Further, Beria reports that there is no need to keep such a number of prisoners. True, he clarified that "there are only 221 435 people in the special camps of the USSR Ministry of Internal Affairs" spies, saboteurs, terrorists, Trotskyists, Socialist-Revolutionaries, nationalists and other especially dangerous state criminals. This is followed by the text of the proposed amnesty. The second document in front of me is the official text of the amnesty, signed by Voroshilov and Pegov. This document was signed by them on March 27, 1953, one day after the receipt of the note from the Ministry of Internal Affairs. The texts are identical, the second document repeats the first word for word, and this once again confirms that no one worked on the amnesty in 1953, except for the Ministry of Internal Affairs. This led to the "cold summer of 1953", when hundreds of thousands of those who would have to sit still were released from prisons and camps.
  


  
    Errors are visible, as they say, to the naked eye. The text of the amnesty reads:
  


  
    “Release convicts who are “suffering from severe incurable ailments.” And what is a "severe incurable disease"? To clarify this and many other issues, it was necessary to issue another document - the Decree on the procedure for applying amnesty. This is how it is done now. But it wasn't then. Explanations were not published at all. Everything was decided by the administration of the camps. We read further:
  


  
    "To halve the term of punishment for those sentenced to imprisonment for more than 5 years." How is it to cut the sentence in half? Everyone at once? Maybe cut the rest of the punishment? You have, say, five years left, it will be two and a half, then you will leave. Three years left, you'll be out in a year and a half. And here it turned out that they immediately “halved” the term for everyone. And everyone who served five years at the time of the amnesty should be released. They gave ten years, served five years on March 27, 1953 - home. They gave twelve, served six - also released. In the list of persons who are not subject to the amnesty, only two categories of dangerous criminals are indicated - those convicted of banditry and those convicted of premeditated murder. What about the rest of the convicts: for robbery, for robbery, for rape, for malicious hooliganism with the use of weapons? Not a word about them. The amnesty also does not mention especially dangerous recidivists. This means that they should be released. All this led to the troubles that additionally fell on the head of our people in 1953 after the death of Stalin. Stalin himself, as you understand, has nothing to do with it. The Soviet government is guilty, which skillfully transferred its bungling from itself to Lavrenty Beria. And he agreed.
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    However, there are accusations that deserve special attention. They need to be dealt with especially: the question is not completely clear to this day.
  


  
    From the verdict:
  


  
    
      “It has been established that Beria established secret ties with foreign intelligence services back in 1919, when, while in Baku, he committed a betrayal by entering a secret agent position in the counterintelligence of the Musavat government in Azerbaijan, which operated under the control of British intelligence agencies. As an agent of the Musavat counterintelligence, Beria actively fought against the revolutionary workers' movement in Azerbaijan. In 1920 Beria, while in Georgia, again committed a traitorous act, establishing a secret connection with the Okhrana of the Georgian Menshevik government, which was also a branch of British intelligence.
    


    
      In all subsequent years, until his arrest, Beria maintained and expanded secret ties with foreign intelligence services.
    


    
      The court found that the beginning of Beria's criminal and treacherous activities dates back to the time of the civil war. For many years, Beria and his accomplices carefully concealed their enemy activities.
    


    
      So, the service of 20-year-old Beria in Musavat intelligence in 1919 in Baku (where, according to his testimony, he was sent by Mikoyan and Huseynov), and then in Georgia in the "branch of British intelligence."
    

  


  
    A short digression into the history of the Bolshevik movement in Transcaucasia is necessary.
  


  

  
    [bookmark: TOC_idp22020656] We open the Great Soviet Encyclopedia, which was "acting" at the same time that Beria was under investigation.[174]
  


  
    First, about the situation in Azerbaijan, where Beria began his revolutionary political career. Reading:
  


  
    “During the period of the Great October Socialist Revolution and during the period of the civil war, the main counter-revolutionary force in Azerbaijan that fought against the Soviet government and the Bolshevik Party was the nationalist. the party of the bourgeoisie and landlords of Azerbaijan "Musavat" (Musavatists) and Dashnaks. Fulfilling the instructions of Lenin and Stalin, the Baku Bolsheviks, led by Shaumyan, Azizbekov, Dzhaparidze, Fioletov, Mikoyan tirelessly prepared the working masses for decisive battles. March 30 - April 1, 1918 there was an armed uprising of the Musavatists against the Soviet power in Baku. The decisive battle between the revolutionary Baku proletariat and the Musavatist counter-revolution ended in the complete victory of the Baku proletariat. As a result of the victorious March battles, power in Baku was consolidated in the hands of the Baku Soviet.
  


  
    ... In June 1918 Musavatists organized a bourgeois-landlord Bek-Khan government with a center in Elizavetpol (now Kirovabad) and waged a fierce struggle against Soviet power. Musavatists and Dashnaks called for help from interventionists, first Turkish and then English. In June 1918 German-Turkish and British interventionists and their Musavat and Menshevik mercenaries launched an offensive against Baku.
  


  
    ...Under the onslaught of Turkish and British interventionists and internal counter-revolution on July 31, 1918 Soviet power in Baku temporarily fell. The agents of British imperialism—Socialist-Revolutionaries, Mensheviks, and Dashnaks—formed on August 1 a counter-revolutionary government—the “Centro-Caspian dictatorship.” On August 4, the British imperialists occupied Baku under the guise of providing military assistance against the Turks; on September 14, British troops hurriedly evacuated from Baku in view of the start of the Turkish offensive. 26 Baku commissars (see) were arrested, taken away by the English interventionists to Transcaspia and with the help of the Socialist-Revolutionaries on the night of September 20, 1918 brutally killed by them between the stations of Akhcha-Kuyma and Pass.
  


  
    ... September 15, 1918 German-Turkish interventionists and their Musavatist mercenaries broke into Baku. For three days, the interventionists and Musavatists plundered, ravaged the cities and killed the civilian population. The Turkish invaders established a colonial-police regime, bloody terror, courts-martial, introduced the death penalty, corporal punishment. All revolutionary workers' organizations were dispersed and destroyed.
  


  
    ... The powerful upsurge of the revolutionary movement in Azerbaijan was led by the communist party of the Bolsheviks of Armenia, and their faithful disciples, G.K. Ordzhonikidze, S.M. Kirov, A.I. Mikoyan, L.P. Beria. In February 1920 The 1st Congress of the Communist Party (Bolsheviks) of Azerbaijan illegally took place in Baku, which decided to prepare an armed uprising against the counter-revolutionary Musavat government and recognized all the workers and peasants of Azerbaijan, Georgia, and Armenia to fight for the establishment of workers' and peasants' Soviet power in the entire Transcaucasus. An exceptional role in the preparation was played by the guidelines of S.M. Kirov, who at that time was in Astrakhan and was closely associated with the Baku Bolshevik organization.
  


  
    On the night of April 28, 1920 The Baku proletariat and working people of Azerbaijan, under the leadership of the Lenin-Stalin party, raised an armed uprising and turned to the great Russian people for help. The Military Revolutionary Committee of Azerbaijan, which came to power, proposed to the government of the RSFSR to conclude an alliance for a joint struggle and asked to send the Red Army to help.
  


  


  
    But what happened then in Georgia[175]. Beria and there "distinguished himself."
  


  
    “... The Red Army in March 1920 occupied Vladikavkaz. In April 1920 Soviet power won in Azerbaijan. Under pressure from the masses of the people, the Georgian bourgeois-nationalist Menshevik government was forced to start negotiations with Soviet Russia on the conclusion of a peace treaty, which was signed on May 7, 1920 On the basis of the agreement, the Bolshevik organization in Georgia was legalized. June 20, 1920 S.M. arrived in Tiflis. Kirov, appointed Plenipotentiary Representative of the RSFSR. By the end of 1920 Bolshevik influence among the working masses of Georgia became dominant. Lacking internal forces to suppress the revolutionary workers and peasants, the Menshevik government decided to transfer Batum to England. American, French and Italian ships were brought to the Batumi port, which in essence meant preparations for a new campaign of foreign imperialists of the Entente, led by the USA, against Soviet Russia. Treaty of May 7, 1920 between the RSFSR and Georgia by the Mensheviks was actually eliminated. Bolshevik newspapers were closed, the premises of the Central Committee of the Communist Party of Georgia were sealed, mass arrests of communists were carried out. In Tiflis, L.P. was arrested and imprisoned in the Kutaisi prison. Beria, sent by the Bolshevik Party to illegal revolutionary work in Georgia after the establishment of Soviet power in Azerbaijan. In August 1920 for organizing a political hunger strike in prison. prisoners L.P. Beria was exiled outside of Georgia in stages.
  


  


  
    And now about the Gummet party, according to the explanations of the same Great Soviet Encyclopedia.[176]
  


  
    “Gummet” (“Energy”) is a social democratic group organized on the initiative of I.V. Stalin in 1904 for the political work among the working people of Azerbaijan. Led by G. students and associates of I.V. Stalin - Mashadi Azizbekov, Alyosha Japaridze, Khanlar Safaraliev, Mamed Mamedyarov and others. "G." worked under the leadership of the Baku Committee of the RSDLP as a district party committee. "G." helped to rally the broad masses of Azerbaijani workers around the Bolshevik organization, conducted a lot of agitation, propaganda and organizational work among them, defending the principles of proletarian internationalism.
  


  


  
    Here you can also learn about the Musavatists.[177].
  


  
    Musavat (Equality) is a counter-revolutionary bourgeois-landowner nationalist movement. party in Azerbaijan. Founded in 1912 While propagating Pan-Turkism, the Musavatists, at the same time, groveled before tsarism. Preaching terry nationalism and inciting national enmity between peoples, the M. tried to divert the Azerbaijani working masses from the revolutionary struggle. Musavatists were enemies of the fraternal unity of the Azerbaijani people with the great Russian people and other peoples of Russia.”
  


  
    I don’t know how all this was perceived by the 20-year-old Beria, but it was possible to get confused between the “whites” and the “reds”, not only then - in the 20s, but even now.
  


  
    However, let us return to the materials of the criminal case.
  


  
    Interrogation of Beria Rudenko 07/09/1953
  


  
    “Question: Specify some more data of your biography. Do you claim to have been a member of the Communist Party since March 1917 ?
  


  
    Answer: Yes.
  


  
    Question: Why, then, in 1919 did you receive an order to start work in the Menshevik counterintelligence not from the Bolshevik organization, but from Gummet?
  


  
    Answer: I was not a member of Gummet, but I received the task to cooperate in the Musavatist counterintelligence from Gummet, personally from Huseynov. Gummet was a Bolshevik organization.
  


  
    Question: It must be clear to you that Menshevik intelligence could not act otherwise than under the control of British intelligence?
  


  
    Answer: I did not notice anything that the British counterintelligence controlled the Musavat counterintelligence.
  


  
    Is anything clear? To be honest, I don't! More precisely, one thing is clear. Beria considered the Gummet party, created by Stalin, to be a Bolshevik organization, and Rudenko, contrary to the Great Soviet Encyclopedia, does not classify it as such and believes that it could act only "as under the control of British intelligence." In the next sentence, Beria already calls British intelligence British counterintelligence. Rudenko also suddenly began to use the phrase "Menshevik counterintelligence", and a little later he calls it again "Menshevik intelligence."
  


  
    As I understand it, "intelligence" and "counterintelligence" are not the same thing. Did Beria and Rudenko know about this? I think they are both confused. Moreover, Roman Andreevich was the first, and only then Lavrenty Pavlovich.
  


  
    The dialogue between Beria and Rudenko on this topic turned out to be rather lengthy.
  


  
    “Question: You are in your autobiography written on October 22, 1923 indicate: “In the autumn of 1919 from the Gummet party I enter the counterintelligence service. Is it correct?
  


  
    Answer: Yes, that's right.
  


  
    Question: Tell me, from whom exactly did you receive the assignment to enter counterintelligence?
  


  
    Answer: I received the assignment from one of the leaders of Gummet Huseynov. This counterintelligence was under the Musavat government and consisted of the left elements of the communists - the Musavats, and at the beginning of its activity was supposed to fight the White Guards. Whether the British counterintelligence had anything to do with this counterintelligence, I cannot say anything.
  


  
    Question: Tell us in detail about your activities in counterintelligence.
  


  
    Answer: Basically, my activity was reduced to familiarization with the letters of citizens who entered counterintelligence. I carried out this work under the direction of Izmailov, who was then a communist. My work in counterintelligence lasted two months, or maybe more, I don’t remember now.
  


  
    Question: Who is Mussevi?[178]
  


  
    Answer: Mussevi is a leftist communist. Even before me, he received an assignment to work in counterintelligence, as I knew from Huseynov, and he was the deputy head of counterintelligence, Shikhzamanov was the head of counterintelligence. From Huseynov, I had the task of contacting work with Mussevi. He gave the task to Izmailov, and through him I could get acquainted with the letters and, if necessary, orient him, Mussevi. Moussevi was killed, in my opinion, by the Musavats for his activities. This refers to the period of the end of 19 or the beginning of 20.
  


  
    Question: Who can confirm that you worked in counterintelligence on the assignment of "Gummet" and how was this assignment carried out?
  


  
    Answer: To name persons who can confirm the fact that it was on the instructions of "Gummet" that I worked in counterintelligence and how I carried out this assignment by me, - I, except for Huseynov and Izmailov, cannot (hid Mikoyan. - Auth.). In 1920 Kaminsky, then secretary of the Central Committee of the CP(b) of Azerbaijan, received a statement about my cooperation in counterintelligence in favor of the Musavats. This statement was the subject of a special analysis at the Presidium of the Central Committee of the Communist Party (b) of Azerbaijan and I was rehabilitated.
  


  
    Question: In your autobiography you indicate: “About March 1920 after the assassination of Mussevi, I leave my job in counterintelligence and work for a short time in the Baku customs.”
  


  
    Show in detail on the issue of leaving work in counterintelligence. Who ordered you to leave this job?
  


  
    Answer: On the advice of Huseynov, I submitted an application to the head of counterintelligence for dismissal from work and was fired without hindrance. The real reason for my departure from counterintelligence was that this counterintelligence had become completely Musavat. With the help of Huseynov, I got a job at the Baku customs office as an accounting officer. Huseynov at that time was like the director of the department of the Ministry of Finance of the Musavat government, and it seems to me that the customs was in his charge.
  


  
    Question: Tell us about your arrest in Tiflis? Who interrogated you about what?
  


  
    Answer: The first arrest was in 1920 in Tiflis. I was detained along with others for several hours and released.
  


  
    Nobody questioned me about anything. I was arrested a second time in the same year in Tiflis and sent along with Kolandadze to the Kutaisi prison, where I was kept under arrest for two to two and a half months. No one interrogated me there either.”
  


  
    Such answers served as the basis for accusing Beria of collaborating with the Menshevik government of Georgia, although, it seems to me, these conclusions cannot be drawn from what has been read. True, we must not forget that in the party questionnaire, which you have already read, he was also accused of cowardice and refusal to participate in a hunger strike in Kutaisi prison.
  


  
    Rudenko interrogated Beria in detail about the beginning of the latter's Bolshevik activities.
  


  
    “Question: Let's clarify some data of your activity in the past. Why in June 1917 at the time of the fierce struggle of the Bolsheviks in Baku against internal and international counter-revolution, you voluntarily enter as a trainee technician in the army's hydraulic engineering organization and leave for the Romanian front?
  


  
    Answer: Valid in June or in another month of 1917 I voluntarily entered as a trainee technician in the hydraulic engineering organization of the army together with Chekryzhev, who studied with me in Baku at a technical school. Why I did not stay in Baku to participate in underground work - I did not think about it.
  


  
    Question: When did you return to Baku?
  


  
    Answer: I returned in 1917, in the month of October and continued my studies at a technical school.
  


  
    Question: What did they do in Baku during the period of occupation by the Turks?
  


  
    Answer: I continued to study and was in the cell of this school and carried out separate small assignments.
  


  
    During the first interrogations, Rudenko paid a lot of attention to the events of 30 years ago. Here is another excerpt from the first protocol of his interrogation dated July 8, 1953.
  


  
    “Question: In your biography, published in the TSB, it is indicated that in August 1920 as a result of the political prisoners' hunger strike organized by you, you were expelled from Georgia by the Menshevik government. Is it correct?
  


  
    Answer: Yes, that's right.
  


  
    Question: Where were you sent?
  


  
    Answer: He was exiled to Soviet Azerbaijan.
  


  
    Question: How could it happen that you, an active political opponent of the Mensheviks, as you say, an organizer of a hunger strike of political prisoners, were sent to Azerbaijan by the Mensheviks? Why such indulgence?
  


  
    Answer: They deported not only me to Soviet Azerbaijan, but others as well, and this was explained, on the one hand, by our pressure - our declaration of a hunger strike, and, it seems to me, the main thing was the intervention of the representative office of the RSFSR in Georgia, which was then headed by Kirov. In this mission, I was listed as a diplomatic courier.[179]
  


  
    Question: Do you admit that the statement about the hunger strike organized by you is a lie, that in reality in the Kutaisi prison you showed yourself as a coward, did not obey the decision of the party comrades and refused to participate in the hunger strike declared by the communists? Answer.
  


  
    Answer: I affirm that I was one of the organizers of the hunger strike, but for health reasons I was sent to the prison hospital, among others, a few hours before the general end of the hunger strike.
  


  
    Question: Do you admit that back in the 1920s the party organization noted in you deviations towards careerism, Bonapartism and a deviation towards leftism?
  


  
    Answer: Maybe it was, but I don't remember.
  


  
    We must pay tribute to the investigation: this episode was "digged out" deeply.
  


  
    A “list of agents of the Musavat counterintelligence” was discovered and attached to the case, where number 11 is Lavrenty Beria.
  


  
    The list, however, is not drawn up according to the rules of office work: there is no signature of the person who compiled it, there is no date, the place where the document was compiled is not indicated, and it is impossible to understand which “agents” are in question. Who do they work for? What are their tasks?
  


  
    Attached to the case are three intelligence reports, where the former head of the Musavat counterintelligence M. Shikhzamanov calls Beria his secretary. In one of them, he points out that Beria told him, Shikhzamanov, that "it is impossible to trust and rely on the Russians."
  


  
    By the way, these references were kept in a special folder of the Central Committee, i.e. were known long before the investigation started in 1953.
  


  
    The former Chekist Milov was interrogated, who said that he himself saw an order in which it was written that Beria was enlisted as a counterintelligence officer in the external service on the Absheron Peninsula with a monthly probationary period and a salary of 800 rubles. The order was signed by A. Gogoberidze.
  


  
    From an intelligence report dated July 15, 1953, it can be seen that in the spring of 1919, Beria, being an assistant to the head of the Musavat counterintelligence, arrested Shebselovich, an agent for distributing medical books. (What could this poor fellow Shebselovich be guilty of with his medical books? It is not clear.)
  


  
    During the investigation, the former head of the Tajik border district, Lieutenant General Lobadze, was also interrogated. He said that in 1927, Lobadze, his subordinate, the head of the Batumi border detachment, Ejebiya, reported to him that Beria served in Musavat intelligence. (At the time of the interrogation, Lobadze and Edzhebiya were no longer alive. - Auth.)
  


  
    Interesting evidence was given by the witness Sumbatov-Topuridze (he was at one time the head of the border troops of Transcaucasia, the people's commissar of internal affairs of the Azerbaijan SSR and had the rank of lieutenant general). According to him, back in 1931, the chairman of Az. GPU Frinovsky showed him the archival file on Beria, drawn up in 1920, in which there was a warrant for his arrest in connection with the service of the Musavatists.
  


  
    The “application to the Supreme Court of the USSR” of the former Chekist Kvintaliani was attached to the criminal case of Beria. In this “statement”, he writes that from his stepfather he became aware of Beria’s service as an informant agent for the Musavatists. His stepfather told him, Kvintaliani, that Dzerzhinsky made the decision to call Beria to Moscow, arrest and judge, but did not have time, because died June 20, 1926.
  


  
    Personally, these testimonies of Kvintaliani alarm me with their “stretch”, the reference, again, to no longer existing witnesses - my stepfather and F.E. Dzerzhinsky. Something is not right here. Too "sticks out" hatred for Beria.
  


  
    I personally come to the same conclusions after reading the protocol of the interrogation of a certain Yakobashvili that he, Yakobashvili, according to Musa Mdivani and Levon Gogoberidze, knows that Beria participated in the execution of 26 Baku commissars, and according to Makharadze, he still knows that in 1918 Beria was “hoisted” to the arrested Bolsheviks in the cell of the Metekhi castle. Beria was exposed, and those arrested "threw" him out of the cell. After some time, he was again put in the same castle and in the same cell, where he was beaten by political prisoners.
  


  
    Again, some fears: a castle, cameras, Beria was “planted”, beatings. Again references to "third parties". Something wrong?
  


  
    (In 1918, Beria was not engaged in active revolutionary struggle.)
  


  
    It should be noted that the use of circumstantial evidence, i.e. derived from no longer existing eyewitnesses, in proving Beria's guilt in this episode was the main way the investigation worked.
  


  
    Witness Miskin said that he knew from Atamalyan's words that N. Lakoba told about Beria's service in 1918-1920 in the British counterintelligence in Baku. Atamalyan told this to him in 1934.
  


  
    Witness Dotsenko said that the head of the SPO of the Ministry of Internal Affairs, Az. SSR Tsylman told him, Dotsenko, that Beria was a provocateur in Baku. The captain of state security Balanyuk told him the same.
  


  
    Witness Mammadov testified that in 1932-1933 the NKVD officer Az. SSR Grigoryan told him, Mammadov, about that. that in 1918 Beria was the commander of a platoon guarding 26 arrested Baku commissars.
  


  
    The “primary sources” themselves (Agamalyan, Lakoba, Tsylman, Balanyuk, Grigoryan) were not interrogated in the case. They simply weren't alive.
  


  
    Predit, a former employee of the Cheka - GPU - OGPU of Georgia, testified that, according to the words of the Bolshevik Kandelaki, he, Predit, knew that Kandelaki was detained by Beria in Baku in August 1919, but Beria released him for a large bribe. (So, after all, he released the Bolshevik. Although for a bribe! - Auth.) Beria told him, Predit, about receiving a bribe from Kandelaki, in 1921 (Kandelaki died in 1922. Predit was interrogated about this in 1953 year. - Auth.)
  


  
    However, there is also direct evidence. For example, the witness Medikov explained that together with Beria he served in 1919 with the Musavatists. Beria at that time, according to his testimony, Melikov, denied belonging to the Bolsheviks (I wonder what - were or could there be opposite examples? - Auth.)
  


  
    The file contains the order of the bailiff of the 5th district of the Baku police chief:
  


  
    “I ask you to conduct a search together with agents of the organization M.A. entrusted to me. Fataleev and L.P. Beria on Karantinnaya street No. 84, where the Iskra newspaper is printed.
  


  
    The same order was issued by Beria for another search in this edition.
  


  
    Attached to the case file are four special folders from the archives of the Central Committee; in one of them, a former employee of the Central Committee of the CP (b) Az. SSR Lozner writes on September 14, 1953 that he is aware of Beria's arrests in the central workers' club in Baku in 1919.
  


  
    The witness Ter-Sarkisov testified that in 1919, while working underground in Baku, Beria was detained, who interrogated him, while calling himself the deputy head of counterintelligence. Beria was dressed in the uniform of a Musavat counterintelligence officer. (What kind of “counterintelligence officer’s uniform” is is not clear in the interrogation report of Ter-Sarkisov.)
  


  
    And now the most interesting. In volume 4, on sheets 19-26, there are testimonies of the former Georgian Chekist Gvintsadze, who said that he personally reported to Sergo Ordzhonikidze about Beria's "betrayal", who replied that he knew about it.
  


  
    A bit of history. Sergo Ordzhonikidze shot himself in 1937. This means that even then, before 1937, according to the testimony of Gvintsadze, the leadership of the country was already aware of the "betrayal" of Beria. The same was said at the June (1937 ) Plenum of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks by the People's Commissar of Health of the USSR Kaminsky (in 1920-1921 secretary of the Central Committee of the Communist Party of the Bolsheviks of Azerbaijan and chairman of the Baku Council). And for some reason no measures were taken against Beria then.
  


  
    Gvintsadze's testimony is consistent with Beria's testimony during Rudenko's interrogation on July 9, 1953, which you have already read. The point is that Beria told about the check carried out by the Central Committee of the Communist Party of Azerbaijan on his work with the Musavatists, after which, as recorded in that protocol, he was “rehabilitated”. This should also include the fact that since the beginning of the 20s, in many documents on Beria, this period of his life, including service with the Musavatists, is reflected, recorded and analyzed in detail, was known to a large number of people, including Ordzhonikidze and Stalin .
  


  


  
    
  


  
    Additional indictment of Beria dated 09/10/1953 

  


  
    Until now, the originals of the materials, from which it follows that the chairman of the Transcaucasian GPU, Pavlunovsky, informs Stalin and Ordzhonikidze in writing about his deputy Beria, and in particular that Beria was sent to the Musavatists and carried out Bolshevik tasks for them, are stored in the archive of the President of the Russian Federation .
  


  
    “To the Secretary of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, Comrade Stalin.
  


  
    From Beria.
  


  
    In 1936[180] I was appointed in Transcaucasia as Chairman of the Zak GPU.
  


  
    Before leaving for Tiflis, the Pred. The OGPU Comrade Dzerzhinsky informed me in detail about the situation in Transcaucasia. Comrade Dzerzhinsky immediately informed me that one of my assistants in the Transcaucasus, Comrade Beria, worked with the Mussovatists in the Mussovatist counterintelligence. Let this circumstance not in any way confuse me or put me on guard against T. Beria, since Comrade Beria worked in counter-intelligence with the knowledge of the responsible comrades. Transcaucasians and what does he, Dzerzhinsky and comrade Sergo Ordzhonikidze know about it.
  


  
    Upon arrival in Tiflis, about two months later, I went to Comrade Sergo and gave him everything that Comrade Dzerzhinsky had told me about Comrade Beria.
  


  
    Comrade Sergo Ordzhonikidze informed me that indeed Comrade Beria worked in Mussovat counter-intelligence, that he carried out this work on behalf of party workers, and that he, Comrade Ordzhonikidze, is well aware of this. Kirov, comrade Mikoyan and comrade Nazaretyan. Therefore, I must treat Comrade Beria with full confidence, and that he is. Sergo Ordzhonikidze, completely trusts Beria.
  


  
    In the course of two years of work in Transcaucasia, Comrade Ordzhonikidze told me several times that he highly appreciated Comrade Beria as a growing worker, that Comrade Beria would develop into a big worker and that he, Sergo, reported such a description of Comrade Beria, etc. Stalin.
  


  
    During the two years of my work in the Transcaucasus, I knew that Comrade Sergo appreciated Comrade Beria and supported him.
  


  
    About two years ago, Comrade Sergo once told me in a conversation, but you know, that right-wing deviators and other riffraff are trying to use the fact that he worked in Mussovat counter-intelligence in the fight against T. Beria, but they have nothing of this will not work.
  


  
    (During the investigation and trial, this letter was not investigated, and it actually acquits Beria on the episode of service with the Musavatists).
  


  
    I asked Comrade Sergo if Comrade Stalin knew about this. Comrade Sergo Ordzhonikidze replied that Comrade Stalin knew about this and that he, too, had spoken to Comrade Stalin about it.
  


  
    Candidate of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks Pavlunovsky.
  


  
    June 25, 1937 »[181]
  


  


  
    
  


  
    Pavlunovsky's letter to Stalin about Beria.

  


  
    Together with the fact that Beria shows about his “rehabilitation” in this, repeated and undisguised information about the service with the Musavatists from his personal files, known to a large circle of people, it is impossible to draw categorical conclusions about Beria’s betrayal.
  


  
    The shortcomings of the investigation on this episode, in my opinion, should include the fact that, despite the great contradictions in the testimony of Beria, on the one hand, and in the testimony of some of his “opponents”, on the other hand, there was not a single confrontation on this episode carried out. And they had to be carried out. And not with a single witness, but with many, including A.I. Mikoyan.
  


  
    But let's talk about something else.
  


  
    What has been established by the investigation? The answer is Beria's service in Baku in Musavat intelligence. And he never denied this. Yes, he served. But on the instructions of the Gummet party. But this is left out of the investigation. What was the task and who gave it? What did he do and what didn't he do? Still not known. Rudenko did not finish the work. It's like accusing Stirlitz of serving with Shelenberg.
  


  
    The discussion of this problem at the July (1953 ) Plenum of the Central Committee of the CPSU was rather strange. M. Bagirov, the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of Azerbaijan and the chairman of the Council of Ministers of the Azerbaijan SSR, and in the 20s, Beria's chief for work in the Azerbaijan Cheka, pointed to Mikoyan, who, as Bagirov said, then led the underground work and "without him, no one is going anywhere could not go or be sent by the party organization, much less to the Musavat intelligence...”. But Anastas Ivanovich was in his role here too. On the one hand, he, Mikoyan, knows nothing about Beria being sent by the party organization to underground work in the Musavat counterintelligence, and on the other hand, as he himself said, “we sent two or three dozen comrades; I directed the top of the leading workers, the rest - other comrades. He could have sent Sarkis, then Viktor Naneishvili.” (Neither one nor the other has been alive for a long time. - Auth.)
  


  
    An interesting conclusion is in which Mikoyan completely confuses this issue and draws even Khrushchev here: “Comrade Khrushchev is absolutely right when he said: “He was (Beria. - Auth.) or was not sent by the party organization, this does not increase confidence when it is revealed in our eyes." Further, Mikoyan says: "Now that the whole case has been solved (the investigation has just begun. - Auth.), Comrade Khrushchev's posing the question is completely legitimate." (A strange notion of legality. And most importantly, nothing is clear. - Auth.)
  


  
    Actually, it must be said that Mikoyan could be the best witness in the episode about Beria's service with the Musavatists. In 1919-1920, he really actively participated in the struggle for Soviet power in the Transcaucasus and knew a lot. Moreover, he himself sent Beria in 1920 from Baku to carry out secret actions in Georgia. (Beria writes about this in his letters). At the July Plenum of the Central Committee, where Beria was smashed, Mikoyan spoke for a long time and in all details about the situation in Baku in those years. But it is impossible to draw any conclusion about Beria from Mikoyan's speech: Beria seems to have served with the Musavatists as part of the Bolsheviks sent there, but what he did there is not known.
  


  
    In the transcript of the plenum, Mikoyan's speech about this looks like this:
  


  
    “I used to admit the possibility that Beria might be among others as an ordinary worker and was sent. But now, going over the facts in my memory, I strongly doubt it.
  


  
    It's great, isn't it?
  


  
    Here you can once again recall the situation preceding the arrest of Merkulov. Let me remind you that in the case of Beria, Merkulov was interrogated for the first time as a witness on July 21, 1953. The interrogation was conducted by Rudenko. Merkulov was shown the cover of a package from Beria’s personal archive discovered during the search, on which “Personal archive of Comrade Beria No. 2 (Baku cases)” was written in Merkulov’s hand. Open only on the personal order of Comrade Beria.
  


  
    Nothing interesting was found in this archive of Beria at that time. Several documents date back to 1919–1920. Merkulov immediately wrote two new statements to Malenkov and Khrushchev about this. It is interesting that he wrote the first letter on July 21, 1953 at his dacha after being interrogated as a witness and presented to him the specified archive of Beria. Apparently, Merkulov already realized then that his days were numbered. You have already read some of these letters when it came to the personality of Beria. In the same letters, Merkulov also wrote about facts known to him related to suspicions against Beria dating back to 1919-1920.
  


  
    Here is an excerpt from Merkulov's letter dated July 21, 1953
  


  
    “... The depot was like this. Once Beria, while still in Tbilisi, (I don’t remember the date) called me and said that people hostile to him were spreading rumors that he, Beria, allegedly worked in Baku in 1919 in Musavat intelligence. In fact, this is not so. He, Beria, never worked in Musavat intelligence, but worked on the instructions of the party in the Azerbaijani youth organization GUMMET and that there are documents about this in the party archive in Baku and that I need to go to Baku to find these documents and bring them to him, otherwise, they say, his enemies can themselves find these documents and destroy them, and then he, Beria, will not be able to prove his case in any way.
  


  
    I then believed Beria, knowing from his words that he had many enemies, and, of course, I had no doubts about the correctness of his story. The very next day I left for Baku.
  


  
    In Baku, in the party archive, I easily found one or two folders (I don’t remember exactly now). They contained two or three documents for 1919 in which the name Beria was mentioned. These were very short protocols of the Baku Committee of the Party, or perhaps the Central Committee, written on a quarter of writing paper. I remember that Kaminsky's signature appeared on the protocols.
  


  
    No matter how hard I strain my memory, I can’t remember exactly the contents of these protocols right now. I only remember that the entries in them were of an insignificant nature. They did not contain direct evidence of the correctness of Beria's words about his work in the GUMMET organization. But they indirectly confirmed this circumstance, at least in my memory this idea of these documents was preserved.
  


  
    I leafed through quite a few folders in the archive, but I did not find any more documents mentioning the name Beria. A day later I returned to Tbilisi, taking the folders with me.
  


  
    When Beria got acquainted with the documents, he, in my opinion, was satisfied with them. Obviously he didn't expect to find anything else. He took them from me and put them in his safe.
  


  
    When in 1938 Beria was leaving for Moscow to work in the NKVD of the USSR, he instructed me to send his papers and documents to Moscow. I went through his desk drawers and his safe and found the folders mentioned above. I sewed all of Beria's papers into several sacks of coarse calico, sealed them, and, as far as I remember, I sent them to Moscow by field communications.
  


  
    In Moscow at the end of 1938 or at the beginning of 1939 One evening, Beria asked me where the said folders were. I replied that they were sewn up in bags in my safe. He offered to bring them to his office, which I did. When I came to him with folders, he told me that the question of his alleged service in the Musavat intelligence service was being raised again and that Comrade Stalin demanded an explanation from him and that he should write this explanation right away.
  


  
    From his words, I made a sketch of his explanation on this issue in the name of Comrade Stalin. In this explanation, the indicated documents from the folders concerning Beria were completely rewritten. The text of the explanation consisted of comments on these documents and, as far as I remember, ended with the statement that he, Beria, had never worked in Musavat intelligence. That was the point of the whole explanation.
  


  
    Beria carefully revised the text, made some clarifying corrections, then rewrote it cleanly with his own hand. At the same time, he was in a hurry and looked at his watch. Apparently, he had to go to the "near". Then he took the draft together with the draft, put them in a folder with documents and left, saying that he should show these folders to Comrade Stalin. Since then, I have not seen these folders or folder.
  


  
    Beria did not tell me anything about the results of his report to Comrade Stalin, and I, of course, did not ask him, just as I never asked him about his conversations with Comrade Stalin. Since nothing happened after this, it must be assumed that Comrade Stalin was satisfied with Beria's explanations.
  


  
    The folders should be kept, in my opinion, either in Beria's personal archive or among Comrade Stalin's papers. It is unlikely that the folders could disappear, since Beria valued them. It is possible that Mamulov or Ludwigov know something about these folders, but I cannot say for sure.
  


  
    I do not have any noteworthy memories of Beria's stories about his past, about his work in Baku. I remember that these stories were short and random. In addition to what is written in his biography in the Great Soviet Encyclopedia, I still remember one detail that Beria worked in the Commission for the Expropriation of the Bourgeoisie in Baku.
  


  
    Here, approximately, what I now remembered and what I considered it necessary to say first of all about Beria.
  


  
    More detailed information about Beria and my work with him is set out in another, more extensive letter, which I have prepared, is being reprinted and will be presented additionally.
  


  
    July 21, 1953 
  


  
    B. Merkulov.
  


  


  
    And here is an excerpt from this "more extensive" letter dated July 23, 1953. It already has much more emotions than politics.
  


  
    “... Although you, comrade. Khrushchev, they told me on July 11 of this year that I was not accused of my closeness in the past to Beria, I nevertheless considered it necessary to tell here when and how this closeness arose, what it consisted of and how it developed at various stages of my relationship with Beria.
  


  
    The negative character traits of Beria, which I spoke about above, were, of course, known to me, but I never suspected Beria of political dishonesty and did not think that he might turn out to be an enemy of the Party and the people, an adventurer of the worst kind, a bourgeois degenerate and agent international imperialism. And yet this is now an indisputable fact, convincingly proved in the report of Comrade Malenkov at the Plenum of the Central Committee of the CPSU and in the speeches of the members of the Presidium of the Central Committee.
  


  
    Thinking about what happened, I want to curse the day and hour of my acquaintance with Beria, with this adventurer, enemy of the Party and the people, who, with his crime, tarnished the biographies of dozens and hundreds of honest people who, by the will of the current situation, were once close to some extent to him.
  


  
    At the same time, I want to tell the Presidium of the Central Committee of our Party that throughout my conscious life I have been clean before the Party, the Motherland, before Comrade Stalin, and now I am also clean before the current leadership of the Central Committee of our Party.
  


  
    July 23, 1953 
  


  
    To Merkulov".
  


  


  
    There is one "pitfall" in this whole story. And here he is. If for 30 years and during the investigation, Beria denied his betrayal during the Civil War, then at the trial he unexpectedly declared that he fully pleaded guilty to this. Members of the court presence "in joy" did not delve deeply into this issue. Although it was necessary to understand in detail: where, what, when, where, why and why? The judges went the other way. Confessed - that's good! The rest is in the materials of the investigation. Why did Beria begin to admit his guilt in this part? No one will answer this question. He himself, in any case, was not asked about it. But I don't think he realized his guilt. Beria was not so stupid. What, what, and where the usual confession leads, he knew well.
  


  
    I think it's something else.
  


  
    Beria's actions in this episode were qualified under Article 58–13 of the Criminal Code of the RSFSR (ed. 1926 )
  


  
    "Active action or active struggle against the working class and the revolutionary movement, manifested in a responsible or secret (agency) position under the tsarist system or with counter-revolutionary governments during the civil war."
  


  
    For these actions, according to the law, under mitigating circumstances, a reduction in punishment for a term of “not less than three years” was allowed. (The Cossacks were generally amnestied for this. Remember the return home of Grigory Melekhov from the "Quiet Don"? He was also either for the "whites", then for the "reds".) There were circumstances extenuating Beria's guilt: the title of Hero of Socialist Labor, five orders of Lenin, atomic the project is, you see, a lot. Yes, and the period has passed a long time - 30 years. According to the law, the court could also take into account the prescription of the committed act. So Beria went to this trick. I confess, they say, at least in this, the rest will not stand or will be forgiven. They'll give you three years. Fine. In any case - better than the "tower".
  


  
    By the way, Beria's confessional monologues are recorded in the protocol quite often.
  


  
    So, Beria willingly exposes himself and stigmatizes his actions, which are generally not subject to legal assessment. This is also a kind of maneuver, its purpose is to divert the court from its main guilt - violations of the law, criminal prosecution and the destruction of innocent people. Here is how, for example, in the protocol, Beria’s words in court on “immorality” are recorded: “... The most serious shame for me, as a citizen, party member and one of the leaders, is my everyday decay, ugly and indiscriminate relationship with women. It's hard to imagine all this. I have fallen vilely and low... I am such a fallen person that it is difficult for you now to believe me, and for me to refute anything...”
  


  
    The judges were happy with such confessions and self-flagellation and did not comprehensively delve into such “little things” appearing in the indictment, such as treason, a conspiracy to seize power, preparations for a coup d’etat in order to change the existing system, restore capitalism and “establish fascist orders” (this is how L. Kaganovich spoke at the July Plenum of the Central Committee of the CPSU in 1953). Not to mention malfeasance. What for? Once he confessed to debauchery, then everything else is self-evident: he cheated on his wife - which means that he is a scoundrel in the rest. Like in that joke:
  


  
    "You don't drink with your friends today,


    And tomorrow you will sell your Motherland.”


    

  


  
    I wonder how such experienced lawyers as the first deputy chairman of the Supreme Court of the USSR E. Zeidin and the chairman of the Moscow City Court L. Gromov could believe in this and agree to this? Although the answer is clear: they, too, were dominated by the almighty "there is an opinion."
  


  
    These are my assumptions. And you decide for yourself. There is only one conclusion - Beria admitted that he was a Musavatist spy. But questions remain.
  


  
    As for the second episode included in the accusation of Beria under this article (Art. 58-13 of the Criminal Code of the RSFSR) - “service in the Okhrana of the Menshevik government of Georgia”, - it must be said that there is nothing concrete on this issue either during the investigation, was not received in court. Moreover, in court this issue was practically not investigated at all. The judges simply forgot about him (except for one short question by Moskalenko), but they wrote it down in the verdict, probably considering it a crime that Beria did not participate in the hunger strike of political prisoners in the Kutaisi prison and his bad behavior in the cell of the Metekhi castle in 1920, about which during the investigation some witnesses spoke, referring, however, to eyewitnesses who had already left or were shot.
  


  
    Well, about the fact that “all subsequent years, until his arrest, Beria maintained and expanded secret ties with foreign intelligence services,” one thing must be said: stupidity is stupidity.
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SHOOTING
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    All these arguments of mine in 50 years, of course, could not have any influence on the decision of the court. The verdict was final and not subject to appeal. Moreover, it was subject to immediate execution.
  


  
    So, the verdict is to shoot all the defendants, deprive them of their military ranks, orders and awards, and confiscate all their personal property.
  


  
    Then the so-called enforcement proceedings begin. This means that the court must, in simple terms, ensure that everything written in the verdict is carried out.
  


  
    The court determined, for example, the measure of punishment in the form of a fine - there should be a receipt for paying it, the court gave a term of imprisonment - there should be a paper from prison that the convict arrived there and "started" to serve the sentence. In our case, the punishment determined by the court consists of three parts: execution, confiscation of property and deprivation of awards and military ranks. Let's start from the end.
  


  
    The deprivation of awards and general military ranks is not carried out by the court, but by the authorities that assign these ranks and awards. Therefore, the verdict is written incorrectly. It was necessary to write down the following: "To file a petition with the competent authorities to deprive the defendants of awards and military ranks." By the way, Beria lost all this on June 26, 1953, according to the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR, signed by Voroshilov and Pegov, so this part of the punishment did not concern him, and therefore he was not recorded in the sentence. But in the end, everything was done according to the law: in the case file there are reports that by the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR, the rest of the convicts - Merkulov, Kobulov, Goglidze, Meshik, Dekanozov and Vlodzimirsky are also deprived of all awards and military ranks.
  


  
    In addition, a court order sent to the USSR Ministry of Internal Affairs was filed, on the transfer of property, which had previously been seized, to the state through the Moscow City Financial Department. This is confiscation. The property of the convicts was described, evaluated and confiscated at the very beginning of the investigation. It was stored in the warehouses of large Moscow stores, such as GUM and TSUM. I would not like to deal with this issue in detail here and rewrite all the good that was taken from them. But to be honest, there was nothing special there. And the innumerable treasures allegedly kept by them - all these are inventions of dreamers.
  


  


  
    Now about the shooting. The topic is very sensitive and embarrassing. It is not subject to detailed coverage, at least on ethical principles.
  


  
    In any case, at all times the faces of the performers were covered with caps, so that later they, these performers of such an unpopular action, would not be recognized by the people. And from the facts of executions in the Cheka, GPU, NKVD, NKGB, MVD, KGB, which number in the millions, you will not find memories of this or memoirs of the perpetrators.
  


  
    This was not advertised, and even if it was described, it was only in top secret materials. And it's not very detailed.
  


  
    Except for the story of E. Radzinsky about how, on September 3, 1918, the commandant of the Kremlin, Malkov, brought the deaf and blind Fanny Kaplan into the courtyard of the citadel of power, and in the presence of the Bolshevik poet Demyan Bedny, who was there, who was watching the spectacle with interest, shot with a revolver to the back of the head, he killed her for the alleged attempt on the life of Lenin.
  


  


  

  
    [bookmark: TOC_idp22218016] But back to our business. As the poet said, "Russia cannot be understood with the mind." And now, for half a century, with enviable frequency, stories about the execution of Beria have been savored on the pages of various publications. The main character here is Colonel-General P. Batitsky[182].
  


  
    At the suggestion of Pavel Fedorovich himself, his numerous official and unofficial interviews and stories about how he, being the commandant of the court, carried out the order of I. Konev and killed him with a shot from a captured parabellum in the forehead of Beria were rewritten. Before that, they seemed to have dragged him onto the stairs of the bunker, tied him to a hook that had been driven into the wall the day before. Beria curled up at their feet, begged for mercy, wet himself with fear, but this did not help him: Batitsky's shot restored historical justice.
  


  
    A. Antonov-Ovseenko described this scene as follows.
  


  
    “They executed the man sentenced to death in the same bunker of the headquarters of the Moscow Military District. They took off his tunic, leaving a white undershirt, twisted his arms behind him with a rope and tied him to a hook driven into a wooden shield. This shield protected from bullet ricochet.
  


  
    Prosecutor Rudenko read out the verdict.
  


  
    Beria: Let me tell you...
  


  
    Rudenko: You've already said everything. (to the military) Shut his mouth with a towel.
  


  
    Moskalenko (to Yuferov): Viktor, you are a great shooter...
  


  
    Batitsky: Comrade Commander, allow me (takes out his Parabellum). With this thing, I sent more than one scoundrel to the next world at the front.
  


  
    Rudenko: Please carry out the sentence.
  


  
    Batitsky raised his hand. A wildly bulging eye flashed above the bandage ... Batitsky pulled the trigger, the bullet hit the middle of the forehead, the body hung on the ropes.
  


  


  
    
  


  
    The order of the court to execute Beria and a mark on the execution of the sentence signed by Batitsky

  


  
    
  


  
    Act on the execution of Beria

  


  
    
  


  
    The typewritten copy of the court order to execute the six convicts was not signed by Konev. (Document from the criminal case)

  


  
    
  


  
    Act on the execution of members of the Beria group

  


  
    In 1994, the memoirs of a certain major Khizhnyak, who seemed to have also participated in this “honorable” action, suddenly appeared: “I prepared a towel - an ordinary, soldier's one. Began to blindfold him. Just tied up - Batitsky “What are you tying?! Let him see with his own eyes!” I untied. Members of the court were present: Mikhailov, Shvernik, also Batitsky, Moskalenko, his adjutant, Rudenko... There was no doctor. They stood six or seven meters away. Batitsky was a little ahead, took out a parabellum and shot Beria right in the bridge of his nose. He hung on the ring.
  


  
    Then I untied Beria. They gave me another major. We wrapped him in a prepared tarp and into the car. It was December 23, 1953, closer to night. And when I began to tie the corpse wrapped in a canvas, I lost consciousness. Instantly. Kicked. And immediately woke up. Batitsky covered me with foul language.
  


  
    God knows, I didn’t want to write any of this, but since all this has already been described many times, I will say again that, in my opinion, there is nothing to be proud of here and there is nothing to receive the Order of the Red Banner of War either. Shot, period. Everything is correct. Well done. Only here you should not make heroes out of yourself here. The feat, by and large, is not very great.
  


  
    The case file contains two written orders, Konev as chairman of the special judicial presence. The first is addressed to Batitsky, and in a copy to Prosecutor General Rudenko dated December 23, 1953, in which it is proposed to immediately carry out the sentence against Beria. And the second - to the Minister of the Interior S. Kruglov and in a copy - R. Rudenko about the execution of the rest of the convicts. There is no Konev's signature on the second document. But it seems that the deputy signed for receiving it. Kruglova - Lunev (the signature is similar). On the first document, Konev's signature is affixed with the official seal of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR. There is also a note with the following content: "The sentence was carried out at 19.50 on 23.12.53." This is followed by a signature, which is similar to the signature of P. Batitsky.
  


  
    Behind this document in the case is an act on the execution of Beria, signed by Batitsky, Rudenko and Moskalenko.
  


  
    Another act has been filed into the case. It follows from this act that on the same day, December 23, 1953, but a little later, the rest of the convicts were shot - Kobulov, Merkulov, Dekanozov, Meshik, Vlodzimirsky and Goglidze. The shooting was carried out at 21:20 in the presence of Lunev, Kitaev, Hetman, Baksov, Sopilnik.
  


  
    We already know some of this list: K. Lunev was the first deputy minister of internal affairs and a member of the special judicial presence. According to the rules of judicial ethics, he should not be here. D. Kitaev was then the Deputy Chief Military Prosecutor. Colonel General A. Getman represented the Moscow Military District, where he commanded the armored forces, Lieutenant General Baksov was from the Air Defense Headquarters, but I can’t say who Major General Sopilnik was and why he got there. How the execution procedure went in this, the second, case is also not known. Batitsky was not there, so there are no memories of this. It is characteristic that on the second act of the execution of six people there is a doctor's mark. It is written as follows: "the death was ascertained by the doctor," and then an illegible signature follows. The words "death stated - the doctor" are written in a different handwriting and ink of a different shade than the entire act. This entry was probably made personally by a doctor. But who exactly he was is impossible to understand from the act. The doctor's name is not listed.
  


  
    Several questions immediately arise. Why is there no doctor's mark in the first case, but there is one in the second? Why was Beria executed at 7:50 p.m., and the rest at 9:20 p.m.? What prevented you from doing it at the same time? Why weren't Rudenko, Moskalenko and Batitsky present in the second case?
  


  
    There are no documented answers to these questions, but I believe that they can be explained as follows.
  


  
    The main defendant in this case was, of course, Beria. He was kept separately and shot here in the bunker, separately. There was no need to transport him around Moscow to another place of execution. Moreover, the performer - P. Batitsky performed this action right in the bunker, I would say with pleasure. There is no doctor’s mark, which, of course, is bad. But judge for yourself: Moskalenko and Batitsky are not full-time prison performers. Apparently, they did not even know that, according to the instructions of the Ministry of Internal Affairs, a doctor should be called in such cases. Moreover, the headquarters polyclinic was nearby, in the same building. But R.A. Rudenko should have known this well, but from the height of his position, he apparently did not pay attention to this small detail. Dead Beria is the main thing.
  


  
    The remaining six convicts were taken on the evening of December 23 to where they had been taken in the morning. In Butyrka. They were transferred there at the end of the investigation, and there they were shot.
  


  
    This procedure is not new and well-established for Butyrka. Here, the doctor is always ready. around the clock.
  


  
    And Rudenko's presence in Butyrka was no longer necessary. He entrusted this to another prosecutor - D. Kitaev. Moskalenko and Batitsky were replaced by Hetman, a representative of the Moscow Military District. In the end, which of them where to be present, the law does not provide and there are no rules here. As decided, so decided. That's all the explanation.
  


  
    But that's not all.
  


  
    The last document of this case was an act from which it follows that those six people who were shot in Butyrka were cremated on the same day, or rather in the evening, at 22:45. It is written as follows: "The following corpses were cremated." The following lists all those executed, except for Beria, the act was signed by the same people who signed the act of execution in Butyrka: Lunev, Kitaev, Hetman, Baksov, Sopilnik, (The doctor did not make a note here.)
  


  
    Again questions. Where did the cremation take place? The act is not specified. Many publications report that in the Donskoy crematorium in Moscow. It is near Leninsky Prospekt. Maybe, but there is no documentary evidence. Could and in another place, in any boiler room. What's in the boiler room? The body of the same Fanny Kaplan, commandant of the Kremlin Pavel Malkov, together with Demyan Bedny, was “cremated” in a gasoline barrel in the Alexander Garden. A document about this is available in the archives of the FSB. Another question. And what was done with the corpse of Beria? There is no document about his cremation either. Why?
  


  
    I think that's the same reason why there was no doctor's note. They instructed the military to take the corpse to the crematorium by truck. They took it, handed it over and left. What other acts are there for the MVO headquarters? The military does not even know how the cremation of the bodies of criminals is formalized and where the unclaimed ashes go. I can imagine how the senior car reported to the same Moskalenko:
  


  
    — Comrade Commander! The corpse of the scoundrel Beria was handed over to the crematorium.
  


  
    But in general, all this execution “accounting” should not be kept in a criminal case, but in the NP (supervisory proceedings), and here one small certificate about the execution of the defendants would be enough.
  


  
    Because of these "technical" errors, rumors have been circulating around the country for half a century, and one is more terrible than the other. They say that Beria fled to Latin America, where he calmly lived out his life. They say that the corpse of Beria at the headquarters of the Moscow Military District was lowered into some kind of special bath with sulfuric acid, and he, this corpse, dissolved there. What to say about it? All this is not new. Around the corpses of great and scandalous personalities in our history there are no less rumors than about them, but during their lifetime.
  


  


  
    
  


  
    Where is Beria's corpse? (Document from the criminal case)

  


  
    They say that Stalin's eldest son Yakov did not die in captivity on April 14, 1943, but moved to Iraq, got married, and the boy born from this marriage is alive and now - this is Saddam Hussein. And there is confirmation of this: Saddam Hussein resembles Stalin much more than Lenin.
  


  
    There is a version that the bodies of the Decembrists after they were hanged on July 13, 1826 in the Peter and Paul Fortress, by order of Nicholas I, were thrown into a pit with lime so that they would dissolve there.
  


  
    The body of Vasily Stalin at the Arsk cemetery in Kazan was allegedly dug out of the grave by Georgians at night and taken to Georgia. They did the same with his father, whose body, as you know, after the XXII Congress of the CPSU was taken out of the mausoleum. They say that under the Red Square they made a dig and sent the body of the leader to their historical homeland. They say that Hitler and Eva Braun in 1945 sailed on a submarine from Berlin to Argentina and happily lived the time allotted to them.
  


  
    And about Beria and the rest, I also heard this: after cremation, the ashes of all the executed were taken to the state farm. Lenin, on Kashirka on the outskirts of Moscow, they fertilized strawberries in a greenhouse, and then these strawberries were sent on New Year's Day, 1954, as a dessert to the dining room of the Central Committee of the CPSU.
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  A.I. Mirtskhulava In the Central Committee of the CPSU on the eviction from the territory of the Georgian SSR of relatives of L.P. Beria


  
    No 2466 ss Tbilisi.
  


  
    August 25, 1953
  


  
    Top secret.
  


  
    Secretary of the Central Committee of the CPSU Comrade Khrushchev N.S.
  


  
    After the exposure of Beria's criminal anti-party and anti-state actions, his close relatives living in Tbilisi and other cities and regions of Georgia engage in unrestrained, malicious conversations, and are sources of various provocative rumors. Beria's mother, Beria Marta, a deeply religious woman, visits churches and prays for her son, an enemy of the people. After Beria was exposed, suspicious meetings of relatives at her apartment became more frequent.
  


  
    Considering it inexpedient for close relatives of the enemy of the people Beria to stay in Georgia. The Central Committee of the Communist Party of Georgia asks to give instructions to the Ministry of Internal Affairs of the USSR on their eviction from the territory of the Georgian SSR.[184] Attached is a list of people to be evicted.[185]
  


  
    Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia A. Mirtskhulava? [186]
  


  
    (AP RF, f. 3, on. 24, file 468, l. 12. Original)
  


  R.A. Rudenko I S.N. Kruglova To the Presidium of the Central Committee of the CPSU on the eviction of relatives of L.P. Beria, V.N. Merkulov and other convicts


  
    No. 2172 / K December 31, 1953
  


  
    Top secret
  


  
    Comrade Malenkov G.M. Comrade Khrushchev N.S.
  


  
    On December 23, 1953, the enemies of the people Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky were convicted by the Special Judicial Presence of the Supreme Court of the USSR. Taking into account the long-term cohabitation and close family ties of enemies of the people with their families and taking into account the social danger of persons who were in close relations with enemies of the people, the USSR Prosecutor's Office and the USSR Ministry of Internal Affairs consider it necessary to prohibit family members and close relatives of these enemies of the people from living in cities Moscow, Leningrad, Tbilisi and other regime cities and areas of the Soviet Union, as well as in the Caucasus and Transcaucasia.
  


  
    These persons at the place of their newly chosen place of residence will be taken under the supervision of the bodies of the Ministry of Internal Affairs.
  


  
    A personal list of family members and relatives of convicted enemies of the people Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky, who are subject to territorial restrictions, is attached.[187]
  


  
    We ask for your consent.
  


  
    Prosecutor General of the USSR R. Rudenko.
  


  
    Minister of Internal Affairs of the USSR S. Kruglov.
  


  
    (AP RF, f. 3, op. 24, file 474, sheet 101. Original)
  


  V.P. Mzhavanadze and G.D. Javakhishvili In the Central Committee of the CPSU and the Council of Ministers of the USSR on the eviction from the territory of the Georgian SSR of relatives of L.P. Beria, B.Z. Kobulova, S.A. Goglidze I V.G. Dekanozova


  
    № 873SS
  


  
    April 15, 1954 Tbilisi.
  


  
    Top secret.
  


  
    The Central Committee of the Communist Party of Georgia, considering it inexpedient to continue the stay in the Georgian SSR of close relatives of the exposed enemies of the party and people Beria, Kobulov, Goglizde and Dekanozov, discussed the issue of eviction from the territory of the Georgian SSR of close relatives of the enemies of the party and people Beria, Kobulov, Goglidze and Dekanozov and adopted a resolution with the request of the Central Committee of the CPSU and the Council of Ministers of the USSR to instruct the Ministry of Internal Affairs of the USSR to evict from the territory of the Georgian SSR close relatives of the enemies of the party and the people of Beria, Kobulov, Goglidze and Dekanozov. We ask for your instructions.
  


  
    Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia V. Mzhavanadze.
  


  
    Chairman of the Council of Ministers of the Georgian SSR G. Javakhishvili.
  


  
    (AP RF, f. 3, op. 24, file 474. sheet 98. Original)
  


  Note of the Commission of the Central Committee of the CPSU on the relatives of those convicted in the case of L.P. Beria with an appendix of the draft resolution of the CPSU Central Committee


  
    May 3, 1954
  


  
    Special folder.
  


  
    Central Committee of the CPSU.
  


  
    In accordance with the instructions of the Presidium of the Central Committee, the issue of family members and relatives of the convicted enemies of the people Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimirsky was considered. Having thoroughly discussed this case, we came to the conclusion that family members and close relatives of these enemies of the people should be prohibited from living in the cities of Moscow, Leningrad, Tbilisi and other regime cities and areas of the Soviet Union, as well as in the Caucasus and Transcaucasia.
  


  
    A draft resolution of the Central Committee of the CPSU and a list of family members and close relatives of convicted enemies of the people are attached.[188]
  


  
    Shatalin
  


  
    Rudenko
  


  
    Serov
  


  
    Kruglov
  


  
    Mzhavanadze
  


  Application


  RESOLUTION OF THE CPSU CC


  
    About family members and relatives of convicted enemies of the people.
  


  
    Special folder
  


  
    Project.
  


  
    1. To agree with the proposal of the Commission of the Central Committee as part of TT. Shatalin, Rudenko, Serov, Kruglov, Mzhavanadze on the prohibition to reside in the cities of Moscow, Leningrad, Tbilisi and other regime cities and areas of the Soviet Union, as well as in the Caucasus and Transcaucasia to the following family members and close relatives of the enemies of the people Beria, Merkulov, Dekanozov, Kobulov, Goglidze, Meshik and Vlodzimir. (The list is attached.)
  


  
    2. Take into account the message of the Minister of Internal Affairs of the USSR Comrade Kruglov that the persons indicated in the attached list will be taken under the supervision of the Ministry of Internal Affairs at the place of their newly chosen residence.[189]
  


  
    (AP RF. f. 3. on. 24, d. 474, l. 141–142. Original)
  


  I.A. Serov in the Central Committee of the CPSU on monitoring the behavior of the deported relatives of persons convicted in the case of L.P. Beria


  
    No 2297C.
  


  
    September 19, 1955
  


  
    Top secret.
  


  
    After the condemnation of the enemy of the people, Beria and his accomplices, their close relatives were deported to the Krasnoyarsk Territory, the Sverdlovsk Region and Kazakhstan.
  


  
    The State Security Committee has information that some of them: Beria's nephew - V.I. KVARATSHELIA, his mother - A.P. KVARATSHELIA, Beria's niece - S.K. Beria - E.D. KVARATSKHELIA-ANTADZE and KVARATSKHELIA-KVICHIDZE T.D. and their husbands - ANTADZE A.N. and KVICHIDZE M.D., who live in the Kazakh SSR, continue to praise Beria, assert his innocence and express dissatisfaction with the decision to evict them.
  


  
    E.D. KVARATSKHELIA-ANTADZE admits especially vicious slanderous statements. and ANTADZE A.N.
  


  
    The materials of the preliminary check established that E.D. KVARATSKHELIIA-ANTADZE and her husband ANTADZE AN. are openly anti-Soviet, allow vicious slander against the leaders of the party and the Soviet state, find ways to establish contact with the rest of the deported relatives of the enemy of the people, Beria, in order to carry out organized hostile activities directed against the Soviet state.
  


  
    Considering the hostile behavior of E.D. KVARATSKHELIA-ANTADZE and ANTADZE A.N., it was decided to bring them to criminal liability for vicious anti-Soviet agitation.
  


  
    We continue to monitor the behavior of other deported relatives of the enemy of the people Beria and his accomplices.
  


  
    Chairman of the State Security Committee under the Council of Ministers of the USSR I. Serov.
  


  
    (AP RF, f 3, op. 24, file 476, l 201–202. Original)
  


  Extract from the conclusion of the Chief Military Prosecutor's Office, Announced on May 29, 2000 at a court session of the military collegium of the Supreme Court of the Russian Federation


  
    ... Thus, it is indisputably established that Beria L.P., Merkulov V.N., Dekanozov V.G., Kobulov B.Z., Goglidze S.A., Meshik P.Ya., Vlodzimirsky L.E., occupying responsible state positions of republican and union significance for many years, including in the system of the Cheka - NKVD - MGB - MVD, grossly violating the Constitution of the Transcaucasian Federation and the Fundamental Law of the union state - the Constitution of the USSR and other laws, created a criminal mechanism of illegal mass political repressions with purpose of seizing power. At the same time, they committed terrorist acts directed against representatives of the Soviet government, leaders of revolutionary workers' and peasants' organizations, participated in the implementation of such acts, spread arbitrariness and lawlessness everywhere, which entailed grave and irreversible consequences - the deliberate destruction of hundreds of thousands of innocent citizens, state, political and public figures, military leaders and scientists; undermining the external security of the USSR, the main economic, political and national gains; caused irreparable damage to the international prestige of the Soviet state and national security, industry and agriculture, interfered with the normal activities of institutions and organizations, that is, they committed crimes under Art. Art. 58-1 "b", 58-8 and 58-11 of the Criminal Code of the RSFSR, and Beria, in addition, committed active actions against the working class and the revolutionary movement, shown in the secret agent position of the counter-revolutionary government during the civil war in Baku, that is, a crime under Art. 58-13 of the Criminal Code of the RSFSR, and also committed a crime under part 2 of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of January 4, 1949 "On strengthening the criminal liability for rape."
  


  
    The guilt of all the persons convicted in the present case in the crimes incriminated to them by the court has been proved, their deeds have been correctly qualified, the punishment corresponds to the nature and degree of social danger of the crimes committed, they have been reasonably convicted, and therefore cannot be rehabilitated.
  


  
    Based on the above, guided by art. Art. 4, paragraph "a", 8, part 3 and art. 9 of the Law of the Russian Federation "On the rehabilitation of victims of political repression" dated October 18, 1991 -
  


  
    I BEG:
  


  
    To recognize Beria Lavrenty Pavlovich, Merkulov Vsevolod Nikolaevich, Dekanozov Vladimir Georgievich, Kobulov Bogdan Zakharyevich, Goglidze Sergey Arsenievich, Meshik Pavel Yakovlevich and Vlodzimirsky Lev Yemelyanovich not subject to rehabilitation.
  


  
    Chief Military Prosecutor
  


  
    Colonel General of Justice Y. Demin
  


  Extract from the decision of the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation No. bn-00164/2000 dated 29.V.2002


  
    ... Based on the foregoing, the Military Collegium comes to the conclusion that Beria, Merkulov, Kobulov and Goglidze were those leaders who organized at the state level and personally carried out mass repressions against their own people.
  


  
    That is why the Law “On the Rehabilitation of Victims of Political Repressions” cannot apply to them as perpetrators of terror.
  


  
    ... Assessing the actions of Dekanozov, Meshik and Vlodzimirsky, the Military Collegium proceeds from the following. Being responsible officials in the state security and internal affairs bodies of the state, although they carried out the orders of Beria, Kobulov, Merkulov, they themselves systematically abused power, which was expressed in the arrests of innocent people, the falsification of criminal cases, the use of torture, that is, they committed acts under the presence of particularly aggravating circumstances in the form of unlawful imprisonment and the death of many citizens. Therefore, in the deeds of Dekanozov, Meshik, Vlodzimirsky, the court sees the corpus delicti under Art. 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR (as amended in 1926).
  


  
    The punishment of the submitted article of the law was envisaged in the form of the highest measure of social protection. However, at the time of sentencing, this punishment could not be imposed. In accordance with the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of January 12, 1950 “On the application of the death penalty to traitors to the Motherland, spies, subversives-saboteurs”, it was allowed only in relation to the persons listed in this Decree.
  


  
    In accordance with Art. 2 of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of May 26, 1947 “On the abolition of the death penalty”, and taking into account the retraining of the actions of the named convicts at Art. 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR, each of them shall be considered sentenced to 25 years in prison.
  


  
    From the verdict against Dekanozov, Meshik and Vlodzimirsky, an indication of the application of confiscation of property to them is subject to exclusion, since in accordance with Part 3 of Art. 23 of the Criminal Code of the RSFSR (as amended in 1926), this punishment could be imposed only in cases specifically stipulated by the articles of this code. Sanction Art. 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR did not provide for such additional punishment.
  


  
    Guided by Art. Art. 8, 9, 10 of the Law of the Russian Federation "On the rehabilitation of victims of political repression", dated October 18, 1991 and Art. 377-381 Code of Criminal Procedure of the RSFSR, Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation, -
  


  
    Determined:
  


  
    Recognize Beria Lavrenty Pavlovich, Merkulov Vsevolod Nikolaevich, Kobulov Bogdan Zakharyevich, Goglidze Sergey Arsenyevich not subject to rehabilitation.
  


  
    The verdict of the special court presence of December 23, 1953 in relation to Dekanozov Vladimir Georgievich, Meshik Pavel Yakovlevich and Vlodzimirsky Lev Yemelyanovich to change:
  


  
    reclassify the actions of each of them from Art. Art. 58-1-"b", 58-8, 58-11 on st. 193-17-"b" of the Criminal Code of the RSFSR as amended in 1926 (abuse of power in the presence of particularly aggravating circumstances); in accordance with Art. Art. 1 and 2 of the Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of May 26, 1947 "On the abolition of the death penalty" consider Dekanozov V.G., Meshik P.Ya. and Vlodzimirsky L. E., each convicted post. 193-17 "b" of the Criminal Code of the RSFSR to 25 years in prison; exclude in relation to Dekanozov V.G., Meshik P.Ya., Vlodzimirsky L.E. additional punishment in the form of confiscation of property.
  


  
    Presiding: A. Ukolov.
  


  
    Judges: Y. Parkhomchuk, A. Petrochenkov
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    In the author's text, Georgian surnames mentioned in the book will not be declined. In documents and other texts, the grammar, including the declension of Georgian surnames, is preserved and corresponds to the originals.
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    It was supposed to release 1 203 421 people from places of detention and stop the cases of another 401 120 people. On 10.08.1953 1 032 000 people were released from places of detention.
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    November 5, 1934 The Central Executive Committee and the Council of People's Commissars of the USSR issued a resolution "On a Special Meeting under the NKVD of the USSR." It was finally abolished by a decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of September 1, 1953
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    Serov I. A. (1905–1990) - in 1939 head of the Main Directorate of Workers' and Peasants' Militia of the NKVD of the USSR, then deputy. head of the GUGB of the NKVD of the USSR, in 1939–1941 the People's Commissar of Internal Affairs of the Ukrainian SSR, in 1941 the First Deputy Commissar of State Security of the USSR, in 1941–1945 deputy, first deputy People's Commissar (Minister) of Internal Affairs of the USSR, in 1954–1958 Chairman of the KGB under the Council of Ministers of the USSR, in 1958–1963 Chief of the GRU of the General Staff of the USSR Armed Forces, in 1963–1965 pom. Commander of the troops at the Military District for educational institutions, since 1965 retired.
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    Heavy tank IS "(" Joseph Stalin "), combat weight - 49 tons. Hereinafter, the author's notes, with the exception of notes with special notes.
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    MVO - Moscow Military District.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22434672]7



  [bookmark: TOC_idp22434672] 

  
    Major General Filippenko Nikolai Mikhailovich - commander of the 4th Guards Kantemirovskaya TD from 4.04.1952 on 07/13/1957 In 1952 replaced Major General I. Yakubovsky in this position.
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    Major General Buchkov Fedor Fedorovich - commander of the 2nd Guards Tamanskaya MSD from 10/5/1950 on January 6, 1954
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    Colonel-General Artemyev Pavel Artemyevich - commander of the MVO troops from 1941 to 1947 and from 1949 to 1953 Until 1941 - head of the operational troops of the NKVD of the USSR.
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    Krasovsky Stepan Akimovich (1897–1983), colonel-general of aviation During the war years, Air Force of the Bryansk Front, 2 and 17 VA. In 1952–1953 com. Air Force MVO. Since 1953 com. Baku Air Defense District, beg. Air Force Academy. Since 1968 - in the group of general inspectors of the USSR Ministry of Defense. Hero of the Soviet Union (1945).
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    At present, Father Roman Zaitsev is the rector of the farmstead. Major repairs and restoration work is underway. In the premises of the former guardhouse there is a church singing school.
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    The archive preserved a note by General P. Batitsky, who participated in the arrest of Beria, dated March 27, 1953 with the following content: “4 sheets of paper were issued. 2 sheets returned, 1 sheet tore 1/2 sheet used, 1/2 sheet remained on hand. Batitsky.
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    Hereinafter, the spelling and syntax of the official documents of that time are preserved and correspond to the original primary sources.
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    Kobulov A.Z. - Lieutenant General of the Ministry of Internal Affairs, brother of Kobulov B.Z.
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    Bagirov M.-D.A. (1896-1956) - candidate member of the Presidium of the Central Committee of the CPSU in March - July 1953 In 1921–1927 - Chairman of the Cheka, then People's Commissar of Internal Affairs and at the same time Deputy Chairman of the Council of People's Commissars of the Azerbaijan SSR, in 1927-1929 - Head of the Transcaucasian Department of Water Resources, Chairman board of the Transcaucasian Agricultural Union, in 1929–1930 - Chairman of the Azerbaijan GPU, in 1930-1932 Central Executive Committee of the USSR, in 1932–1933 - Chairman of the Council of People's Commissars of the Azerbaijan SSR, in 1933-1953 - First Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Azerbaijan, simultaneously in April - July 1953 - Chairman of the Council of Ministers of the Azerbaijan SSR, from October 1953 - Deputy Head of the Kuibyshnefty Association of the USSR Ministry of Oil Industry. In March 1954 arrested in May 1956 shot by the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR.
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    This is how it is described in the book by S. Beria. However, according to archival documents, S. Beria is not on the list of the special group serving the Tehran Conference. According to the documents, he participated only in the Yalta Conference.
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    Hereinafter, the spelling and syntax of procedural documents from criminal cases correspond to the original primary sources.
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    11/27/1953 G.V. Korenev filed an application addressed to G.M. Malenkov, in which he detailed his claims to Sergo Beria in terms of the latter's violation of copyright in the development of new types of weapons. The statement was sent to the members of the Presidium of the Central Committee of the CPSU.
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    Last name omitted by author.
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    So in the protocol.
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    S. Beria calls Tsaregradsky "a correct person in the style of a Russian official" and gives him a positive description. However, P. Sudoplatov reports that, according to the unknown, Tsaregradsky was dismissed from the prosecutor's office for bribes. The author sent a request to the Prosecutor General's Office of the Russian Federation with a request to confirm or refute this information. No response received. According to an oral report from the RF GP, the provision of such information is not provided for by law.
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    Malenkov G.M., Molotov V.M., Voroshilov K.E., Bulganin N.A., Kaganovich L.M., Mikoyan A.I., Saburov M.Z., Pervukhin M.G.
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    Hereinafter, the grammar in the notes, letters, statements, written by their authors themselves, is preserved and corresponds to the originals.
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    English writer. Information obtained from the book by L. Vasilyeva "Kremlin Wives" and reproduced from the book of the mentioned writer (Wittlin Te Beria. Paris, 1972).
  


  

  [bookmark: TOC_idp22477568]25



  [bookmark: TOC_idp22477568] 

  
    N.T. Beria married L.P. Beria in 1922
  


  

  [bookmark: TOC_idp22479440]26



  [bookmark: TOC_idp22479440] 

  
    T. Shavdia is the nephew of N. Beria.
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    Transcaucasian military district.
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    Rukhadze N.M. (1905-1955) - in 1939-1941 - early. investigative unit of the NKVD Gr. SSR, head of the special department of the NKVD of the Transcaucasian Front. early Counterintelligence Department of the ZakVO, in 1948–1952 Minister of State Security Gr. SSR. In 1952 arrested in 1955 shot by the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR.
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    In 1952 Malenkov, outraged by Safonov's poor work, forbade him, on behalf of the Central Committee of the CPSU, to go hunting, where the Goth spent a lot of time, including. and service.
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    The Jewish Anti-Fascist Committee existed from 1942 to 1948 S. Mikhoels was the chairman of the JAC. May-July 1952 15 people were convicted - JAC activists. And Mikhoels himself was destroyed by the MGB during a special operation.
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    Apparently, we are talking about Fedotov P.V. - one of the leaders of the state security organs of the USSR at that time.
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    In the NKVD (MGB, MVD) there were several special laboratories: toxicological, in which there were two more departments - pharmacological and chemical (laboratory head Professor G. Mairanovsky), bacteriological (head - Professor S. Muromtsev, later academician of VASKhNIL) and two technical - a laboratory for telemechanical devices and a laboratory for the development and production of operational cover documents and photomechanical devices.
  


  
    In addition, the NKVD, and later the Ministry of State Security, the Ministry of Internal Affairs, and the KGB were also responsible for organizing the work of the research laboratory at the mausoleum of V.I. Lenin (head professor B. Zbarsky). (The fate of these laboratories is currently unknown to the author.)
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    An employee of the NKVD, the son of Ya.M. Sverdlov.
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    Execution.
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    Bediya E. - Director of the branch of the Institute of Marx - Engels - Lenin in Tbilisi, editor of the newspaper "Communist". Repressed. Shot in 1937
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    These crimes will be discussed in more detail below.
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    These crimes will be discussed in more detail below.
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    These crimes will be discussed in more detail below.
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    Sharia P.A. - Professor, Doctor of Philosophy, Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia. Formerly deputy chief of foreign intelligence of the NKVD. In 1952 arrested in the Mingrelian case. In 1953 released and appointed assistant to Beria. In the case, Beria was arrested again, sentenced to 10 years. Released in 1963
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    Hereinafter, the grammar and abbreviations in the documents are preserved.
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    Hereinafter, information about titles and awards was obtained from the reference book "Who led the NKVD" (M.: Zvenya, 1999). It also follows from other sources that in 1922 L. Beria was awarded a nominal weapon - a Browning pistol.
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    Here and below, notes in square brackets are given by the author.
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    The oil company of the Nobel brothers in Baku.
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    E. Gegechkori, who emigrated to France, was the uncle of Beria's wife, but at the time of compiling the questionnaire, Lavrenty was single.
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    Organizer of the Bolshevik movement in Azerbaijan. He was shot among 26 Baku commissars on September 20, 1918
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    Baku Polytechnic Institute.
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    That's exactly how it's spelled.
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    These questions will be considered below.
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    The participial turnover after the word "certificate" is highlighted by a comma L. Beria (see autograph).
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    Sergo Beria writes in his book that they got married in 1946
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    MM. Peshkova said that Drozdova died quite recently - about two years ago.
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    Mamulov (Mamulyan) S.S. (1902-1976) - in 1934-1937 deputy head of the department of the Zakkraykom of the CPSU (b), then the Central Committee of the CP (b) of Georgia, in 1937–1938 third secretary of the Tbilisi city committee of the CP(b) of Georgia, then head of the department of the Central Committee of the CP(b) of Georgia, in 1938–1946 Deputy Chief, Head of the Secretariat of the NKVD - Ministry of Internal Affairs of the USSR, in 1946–1953 Deputy Minister of Internal Affairs of the USSR, in March - April 1953 head of the Secretariat of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, in April - June 1953 head of the department of party, Komsomol and trade union bodies of the Central Committee of the Communist Party of Georgia. Lieutenant general. June 30, 1953 arrested in September 1954 The Military Collegium of the Supreme Court of the USSR was sentenced to 15 years in prison. Released in 1968
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    Ludwigov B.A. 1907-? deputy director of the Tbilisi branch of IMEL under the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, in 1941–1945 in political work on the Crimean, North Caucasian and Transcaucasian fronts, in 1945–1946 Deputy Head of the Secretariat of the NKVD of the USSR, in 1946–1953 assistant to the deputy chairman of the Council of People's Commissars (Council of Ministers) of the USSR, in April - June 1953 Head of the Secretariat of the Ministry of Internal Affairs of the USSR. Colonel. In June 1953 arrested in September 1954 The Military Collegium of the Supreme Court of the USSR was sentenced to 15 years in prison.
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    Ordyntsev G.A. (1911—?) —in 1941–1953 head (head) of the Secretariat of the Deputy Chairman of the Council of People's Commissars (Council of Ministers) of the USSR, at the same time in 1941-1945 Deputy Head of the Secretariat of the NKVD of the USSR, at the same time in 1944-1945 he was the head of the Secretariat of the Operational Bureau of the State Defense Committee. In July 1953 arrested in September 1954 The Military Collegium of the Supreme Court of the USSR was sentenced to exile for 8 years. Released in 1959
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    Pospelov P.N. (1898-1979) - in 1940-1949 editor-in-chief of the Pravda newspaper, in 1949–1952, 1961–1967 director of IMEL (IML) under the Central Committee of the CPSU, in 1952–1953 deputy editor-in-chief of the Pravda newspaper, in 1953–1960 secretary of the Central Committee of the CPSU, in 1967–1979 member of the Presidium of the Academy of Sciences of the USSR. In 1957–1961 candidate member of the Presidium of the Central Committee of the CPSU.
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    The NKGB was formed and separated from the NKVD on 02/03/1941. On 07/20/1941 both people's commissariats were again merged into the NKVD. On 04/14/1943 the NKGB was again separated from the NKVD and became an independent people's commissariat. In 1946 The NKGB was transformed into the USSR Ministry of State Security (MGB USSR). In 1953 a single Ministry of Internal Affairs was formed, which included both departments.
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    Until 1943 in the bodies of the NKVD of the NKGB there were their own special ranks, which did not correspond to the army. In 1943 a transition was made to new ranks: the captains of the GB were awarded the rank of lieutenant colonel of the GB, art. GB lieutenants - GB majors, GB lieutenants - GB captains, GB sergeants - GB lieutenants. In July 1945 all were promoted to army ranks. At the same time, the commissars of the State Security Service received the rank of major generals, the commissars of the State Security Committee of the 3rd rank - lieutenant generals, the commissars of the State Security Committee of the 2nd rank - colonel generals. Earlier in the NKVD-NKGB there were special ranks for senior and senior officers. So, the GB major corresponded to the army rank of colonel, and the senior GB major corresponded to the major general. (See the reference book "Who led the NKVD" M., Zvenya, 1999.)
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    From other sources it follows that V. Merkulov twice in the period from 1928 to 1930 was awarded with a personalized weapon. Both times with Mauser pistols.
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    Emphasized in the author's text. By whom is unknown.
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    An interesting detail. This letter was written in 1938, when Merkulov worked as a head. department in the Central Committee of the Communist Party of Georgia. But for the letter, Merkulov uses the form of the deputy. Chairman of the GPU of Adjaristan, which he was back in 1930. Why Merkulov kept this form and why he used it for Beria's letter is not clear.
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    In 1953 V. Merkulov suffered a heart attack. Apparently, this is what we are talking about.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22563840]62



  [bookmark: TOC_idp22563840] 

  
    During interrogations, P. Sudoplatov testified that a special protocol was drawn up for each case of the use of poisons, and there were at least 150 such protocols.
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    April 11, 1956 and July 31, 1957 by the definitions of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR, both criminal cases against G.I. Kulik were terminated due to the lack of corpus delicti, the sentences on them were canceled, and he himself, like V.N. Gordov and F.T. Rybalchenko, rehabilitated.
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    Viktor Suvorov, aka Rezun Vladimir Bogdanovich, 1947 born, graduated from the Kalinin Suvorov Military School in 1965, the Kiev VOKU - in 1968, the GRU Academy in 1974 June 8, 1978 in the rank of captain with his wife and two children, he escaped from the GRU station in Geneva to the UK. The widespread rumor that he was sentenced to death in absentia by a military tribunal is not true. The case against Rezun V.B. suspended under Art. 195 of the Code of Criminal Procedure of the RSFSR (as amended in 1961), and he was put on the wanted list. The materials of the criminal case against him, according to the Chief Military Prosecutor's Office, are in the FSB of Russia.
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    The state of siege in Moscow was introduced by a decree of the State Defense Committee on October 20, 1941
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    So in the text. Correctly "Zakharyevich".
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    The interrogation protocol will indicate that Kobulov has two children, but only his daughter Svetlana appears in the questionnaire.
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    We are talking about the execution of 25 people in Kuibyshev, Saratov and Tambov in October 1941
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    Familiarization of the accused with the materials of the case at the end of the investigation.
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    In a number of documents, the middle name of Goglidze S.A. it is written differently - "Arsenievich".
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    How Goglidze was arrested on the night of 26.06. on June 27, 1953 in the GDR and its delivery to Moscow, is not disclosed in the materials of the criminal case.
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    The apartment number is omitted by the author.
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    Milstein S. R. - in 1953 deputy Minister of Internal Affairs of the Ukrainian SSR. 10/30/1954 The Military Collegium of the Supreme Court of the USSR found him guilty of treason. Sentenced to be shot. The sentence has been carried out.
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    Later, Deputy head of personal security L. Beria.
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    Who exactly is not specified.
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    So in the text.
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    According to the materials of the criminal case, in Georgia in 1937 under the chairmanship of Goglidze, a group of girls "belonging to an anti-Soviet organization" was sentenced to death. And another group of girls was sentenced for the same to imprisonment.
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    Brother G. K. Ordzhonikidze.
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    Former Plenipotentiary of the USSR in Germany
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    We are talking about the well-known letters from E. Thalmann's prison to I. Stalin.
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    The arrest warrant was sanctioned by the USSR Prosecutor General on July 3, 1953
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    The apartment number is omitted by the author.
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    Currently, there is no such prosecutor's office in the system of the Prosecutor General's Office of the Russian Federation.
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    Dynamo (Tbilisi).
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    The son of Kedrov M.S. - an old Bolshevik.
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    PGU SNK (SM) of the USSR and PGU NKVD (MGB, MVD, KGB) - two different units. - Note. aut.
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    P.Ya. Meshik was in his second marriage at the time of his arrest.
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    Main Political Directorate of the Soviet Army and Navy.
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    At the July (1953) Plenum of the Central Committee of the CPSU, A. Kirichenko brought to the attention of the delegates that Milstein's mother and father, his brother and aunt lived in New York, and his other brother was shot for espionage.
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    An employee of the NKVD of the USSR - in 1953 head of the operational department of the Butyrka prison.
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    So in the text of the questionnaire.
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    It has been established that Vlodzimirsky in his youth attributed two years to himself. He was actually born in 1905
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    The apartment number is omitted by the author.
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    The word "sword" is written that way, with a soft sign.
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    The reason for such an early dismissal to the reserve (at the age of 44) of Lieutenant General L. Vlodzimirsky was not established by the investigation.
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    L. Beria.
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    ATS - especially important cases (an abbreviation used in the NKVD).
  


  

  [bookmark: TOC_idp22636176]98



  [bookmark: TOC_idp22636176] 

  
    I.T. Bovkun-Luganets (aka Luganets-Orelsky), in parallel with the post of Plenipotentiary of the USSR in China, together with his wife, served in the NKVD and led the residency in Manchuria, which was engaged in controlling the circulation of opium.
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    Tsereteli Sh.O. - in 1939 Head of the 3rd Special Department of the NKVD of the USSR.
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    I.T. Bovkun-Luganets with his wife. The grounds for their arrest are not specified in the materials of this case.
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    Rapava A.N. - at that time the People's Commissar of the NKVD of Georgia.
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    Bochkov V.M. - from 08/01/1940 on 11/13/1943 Prosecutor of the USSR (the position was called that way). Formerly an employee of the NKVD.
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    It has not been established who is being referred to.
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    After serving his sentence, in 1961 Vasily Stalin was deported to Kazan, where on March 19, 1962 died of heart failure due to alcohol intoxication. He was buried at the Arsk cemetery in Kazan. November 21, 2002 reburied at the Troekurovsky cemetery in Moscow.
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    By the definition of the Military Collegium of the Supreme Court of the Russian Federation of September 30, 1999 g, the episode related to the abuse of official position by V.I. Stalin, retrained from paragraph "b" of Art. 193-17 of the Criminal Code of the RSFSR on paragraph "a" of the same article. The measure of punishment was determined - four years in prison, and according to the amnesty of 03/27/1953 IN AND. Stalin is released from punishment.
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    Decree of the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR of 01/04/1949 criminal liability for rape has been strengthened. ed.
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    This decree established criminal liability for acts corresponding to part I of Art. 153 of the Criminal Code of the RSFSR, - up to 15 years in prison, and the corresponding part II of Art. 153 of the Criminal Code of the RSFSR - up to 20 years in prison. Part II of the decree was supplemented with a qualifying feature - "rape of a minor."
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    Obruchnikov B.P. - Deputy. Minister of the Interior of the USSR for Personnel, Lieutenant General.
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    The question of Drozdova's reaching puberty was not investigated during the investigation.
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    Drozdova's mother BC
  


  

  [bookmark: TOC_idp22664592]111



  [bookmark: TOC_idp22664592] 

  
    Last name omitted by author.
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    Last name omitted by author.
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    GVP - Chief Military Prosecutor's Office.
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    Plenum of the Central Committee of the CPSU. July 1953 Verbatim report. 1991, p. 151.
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    During the years of the creation of the Union of Struggle for the Emancipation of the Working Class (1895 ) Stalin was 16 years old, in the year of the First Congress of the RSDLP (March 1898 ) - incomplete 19. The organization of Transcaucasian Marxists at this congress was not presented at all. However, in the book, Stalin appears as a member of the org. kernels from Transcaucasia
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    Employees of the NKVD of Georgia, who took part in the investigation of the Bedia case, Savitsky K.S. and Khazan A.S. in 1955 convicted by the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR and sentenced to death. The sentence was carried out on November 15, 1955
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    Ryumin M.D. - in 1952 Deputy Minister of State Security of the USSR.
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    Brother of S. Ordzhonikidze.
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    Brother of S. Ordzhonikidze.
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    Giorgi Saakadze - Georgian military leader of the era of Shah Abbas (XVII c.).
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    So in those years this position was called.
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    In the mid 50s. All of these individuals have been rehabilitated.
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    According to the current Code of Criminal Procedure, the announcement in court of the testimony of a witness obtained during the investigation is allowed only if he is absent from the court session for a reason that excludes the possibility of his appearance in court.
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    Kuzmichev S.F. - one of the leaders of the Main Security Directorate of the MGB (MVD) of the USSR. Eitingon N.A. - an employee of the foreign intelligence department of the NKVD, who was headed by P.A. Sudoplatov, organizer and leader of the operation to liquidate L. Trotsky. - Note. ed.
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    Slezberg A.Ya. (1898–1941), in 1938–1939 head of the People's Commissariat of Food Industry of the USSR. In 1939 arrested in the autumn of 1941 shot. Slezberg was urged to testify about a counter-revolutionary relationship with V. Molotov's wife, P. Zhemchuzhina.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22696608]126



  [bookmark: TOC_idp22696608] 

  
    Pavlunovsky I.P. (1888–1937). January 1919 Chairman of the Ufa Cheka. From April 1919 deputy, and since August the first deputy. early Special department of the Cheka. From January 1920 plenipotentiary representative of the Cheka in Siberia, member of the Siberian Bureau of the Central Committee of the RCP (b). In 1926 Chairman of the Transcaucasian Regional GPU. Since 1932 deputy People's Commissar of Heavy Industry of the USSR. Candidate member of the Central Committee of the CPSU (b). At the June (1937 ) plenum of the Central Committee. expelled from the party. Repressed. Shot on October 30, 1937 Rehabilitated in 1955
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    It is not clear what exactly Dekanozov is guilty of here. During the investigation, this episode was not investigated.
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    May 10, 1937 In the USSR, a law was passed prohibiting the production of abortions. According to this law, for a person performing an abortion on a woman, a punishment of up to three years in prison was established, and for the pregnant woman herself - a fine of up to 300 rubles (Articles 140, 140-a, 140-6 of the Criminal Code of the RSFSR, as amended by 1926 G.).
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    November 22, 1941 The State Defense Committee adopted Decree No. 945 "On the construction of special shelters in Yaroslavl, Gorky, Ulyanovsk, Kuibyshev, Saratov and Stalingrad." Construction management was entrusted to the NKVD. This is exactly what we are talking about.
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    The circumstances of this case were not verified by the investigation. It has not been established what exactly Mikoyan was guilty of.
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    In August 1941 in Kyiv, even before the arrival of the Germans, the Maxim residency was formed under the leadership of Chekist I.D. Curls, legalized in the city under the name of the teacher Kondratyuk.
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    Nikolaev-Zhurid N.G. (1897–1940). Responsible officer of the NKVD of the USSR (last position - head of the 3rd department of the GUGB of the NKVD of the USSR). Arrested 10/25/1938 Sentenced by the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR to BMH. Shot.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22713360]133



  [bookmark: TOC_idp22713360] 

  
    There is no such statement in the materials of the criminal case.
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    OUN - Organization of Ukrainian Nationalists. Association of Nationalists of Western Ukraine, founded in 1929 The successor of the Ukrainian military organization. It had its own military formations - the so-called Ukrainian Insurgent Army (Bandera). It mainly operated on the territory of Western Ukraine.
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    Mehlis L.3. (1889-1953) - in 1924-1930 assistant to the general secretary of the CPSU (b), in 1930–1937 head press department of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks and editor of the newspaper Pravda, in 1937–1940 Head of the Main Directorate of Political Propaganda of the KA and Deputy. People's Commissar of Defense of the USSR, in 1940–1950 People's Commissar (Minister) of State Control of the USSR, at the same time in 1940–1941 deputy Chairman of the Council of People's Commissars of the USSR, in 1941–1942 Head of the Main Political Directorate of the Red Army and Deputy. People's Commissar of Defense of the USSR, in 1942–1945 member of the Military Council of the 6th Army, Voronezh, Volkhov, Bryansk, 2nd Baltic, Western, 2nd Belorussian, 4th Ukrainian fronts, Carpathian military district. Since 1950 - retired.
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    Details of this task will be discussed below.
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    Rapava A.N. (1899-1955) - in 1936-1937 deputy People's Commissar of Internal Affairs of the Georgian SSR, in 1937–1938 Chairman of the Central Executive Committee, then Chairman of the Council of People's Commissars of the Abkhaz SSR, in 1938–1941, 1941–1943 People's Commissar of Internal Affairs of the Georgian SSR, in 1941, 1943–1947 People's Commissar (Minister) of State Security of the Georgian SSR, in 1948–1951 Minister of Justice of the Georgian SSR, in 1951–1953 was under arrest in the case of the “Mingrelian nationalist group”, in April-June 1953 Minister of State Control Gr. SSR. In August 1953 arrested in 1955 shot by the verdict of the Military Collegium of the Supreme Court of the USSR
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    The reason for the decision to liquidate I.T. Bovkun-Luganets and his wife is not completely clear, and there is no more detailed information about this in the case file.
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    Rapava's testimony in this episode does not agree with Vlodzimirsky's testimony during the investigation. The contradictions have not been resolved.
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    Strokach T.A. (1903-1963). In 1940-1942, 1944-1946 deputy People's Commissar of Internal Affairs of Ukraine, in 1942-1944. head of the Ukrainian headquarters of the partisan movement, in 1946-1953, 1953-1956 Minister of Internal Affairs of the Ukrainian SSR, in March-June 1953 head of the Department of the Ministry of Internal Affairs of the Lvov region, in 1956-1957. Head of the Main Directorate of the Border Troops and Deputy. Minister of Internal Affairs of the USSR, since 1957 - retired
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    Apparently, P. Meshik had this document in mind when he petitioned the court to include it in the case file.
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    Baskakov M.I. (1905-1968) - in 1938-1940 deputy People's Commissar, People's Commissar of Internal Affairs of the Karelian ASSR, in 1940–1941, 1941–1943 People's Commissar of State Security of the Karelian-Finnish SSR, in 1943–1946 head of the UN KGB - UMGB of the Gorky region, in 1946–1951 Minister of State Security of the Uzbek SSR, in 1951–1952 head of the UMGB of the Khabarovsk Territory, in 1952–1953 Minister of State Security of the Byelorussian SSR, in March - June and from July 1953 Minister of the Interior of the Byelorussian SSR. (Before the war, the Krasnaya Karelia newspaper reported an interesting detail. M. Baskakov was a homeless child as a child. He didn’t know anything about himself. He was brought up in a strange family, where he received the name Baskakov, which the woman who sheltered him had.)
  


  

  [bookmark: TOC_idp22739328]143



  [bookmark: TOC_idp22739328] 

  
    Obruchnikov B.P. (1905—?) —in 1939–1941 deputy head of the department of the NKVD of the USSR, in 1941–1952 deputy People's Commissar of Internal Affairs of the USSR for personnel, in 1952–1953 deputy Minister of State Security of the USSR, in March - July 1953 head of the personnel department of the Ministry of Internal Affairs of the USSR. In March 1954 dismissed from the authorities and in January 1955 stripped of his military rank.
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    June 16, 1953 in East Berlin, a mass strike of construction workers began, which grew into a spontaneous demonstration. The next day, in addition to Berlin, another 14 large cities in the southern and western parts of the GDR (Rostock, Leipzig, Magdeburg, etc.) were engulfed in strikes. Along with economic demands, there were also political ones: the immediate resignation of the government, the holding of unified all-German elections, the release of political prisoners. In Berlin, demonstrators seized the Government House and a number of other objects. During June 16–20, more than 430,000 people took part in strikes, and more than 330,000 in demonstrations. On June 17, Soviet troops entered Berlin, where martial law was introduced that day, and some other cities, which, along with the police units of the GDR, took part in dispersing the demonstrators. In some cases, fire was opened to kill. About 30 people died and about 400 were injured.
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    Kuznetsov A.S. (1899—?) —in 1921–1940 an employee of the bodies of the Cheka - OGPU - NKVD of the USSR, in 1940–1943 deputy head of the 1st special department of the NKVD of the USSR, in 1944–1947 head of the 1st Special Department of the NKVD of the USSR, in 1947–1953 head of the 1st Special Department of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, in December 1953 retired due to illness.
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    Archive service.
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    Savchenko S.R. (1904—?) —in 1941–1943 deputy People's Commissar of Internal Affairs of the Ukrainian SSR, in 1943–1949 People's Commissar (Minister) of State Security of the Ukrainian SSR, in 1949–1951 First Deputy Chairman of the Information Committee under the Ministry of Foreign Affairs of the USSR, in 1951–1953 deputy Minister of State Security of the USSR and head of the First Main Directorate of the MGB, in March - October 1953 deputy Head of the Second Main Directorate of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, from 1955 retired.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22753408]148



  [bookmark: TOC_idp22753408] 

  
    Okrug - administrative-territorial division in the GDR
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    in 1952–1953 Minister of State Security of the Lithuanian SSR, in March - May 1953 Minister of the Interior of the Lithuanian SSR, in June - August 1953 Head of the Department of the Ministry of Internal Affairs of the Vladimir Region.
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    Short A.M. (1909-1961) - in 1946-1947 deputy head of the First Main Directorate of the USSR Ministry of State Security, in 1947–1950 head of the Fourth Directorate of the Information Committee under the USSR Ministry of Foreign Affairs, in 1950–1953 deputy Head of Bureau No. 1 of the Ministry of State Security of the USSR, then Deputy. head of the First Main Directorate of the Ministry of State Security of the USSR, in 1953 deputy. head of the Second Main Directorate of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, in 1953–1954 head of the First Main Directorate of the Ministry of Internal Affairs of the USSR, in 1954–1957 deputy Head of the First Main Directorate of the KGB under the Council of Ministers of the USSR, in 1957–1961 authorized by the KGB under the Ministry of State Security of the GDR.
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    So in the protocol. That's right - the NKVD.
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    The last word is the procedure provided for by the criminal procedural legislation. Provided to the defendant before the removal of the court to the deliberation room for a verdict.
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    Spelling and syntax are fully preserved.
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    Stolyarov K.A. Executioners and victims. Moscow: Olma-press. 1997, p. 242.
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    Tito (Broz Tito) Josip (1882–1980) - from 1937 headed the Communist Party of Yugoslavia (from 1952 the Union of Communists of Yugoslavia). In 1946–1953. Chairman of the Council of Ministers of Yugoslavia. Since 1953 Yugoslav President. In 1953–1963 Chairman of the Federal and Executive Council (government) of Yugoslavia.
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    Rankovich Alexander (1909-1983) - in 1948-1953 Minister of the Interior of the SFRY, in 1953–1963 deputy Chairman of the Union Executive Council (Assembly of the SFRY), simultaneously from 1952 member of the executive committee of the Union of Communists of Yugoslavia. In 1966 relieved of all posts and expelled from the party for abuse of power.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22774512]157



  [bookmark: TOC_idp22774512] 

  
    Pravda, May 27, 1955
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    Hess Rudolph (1894–1987), Nazi war criminal, from 1925 - Hitler's personal secretary, from 1933 - his deputy in the National Socialist Party. At the Nuremberg Trials in 1946 sentenced to life imprisonment. August 17, 1987 found dead in the garden pavilion of Spandau prison in Berlin. According to the official version, he committed suicide (hung himself on an electric cord). However, the son of Hess is convinced that his father was destroyed by the British intelligence service MI-5, as evidenced by the uncharacteristic location of the strangulation furrow on the corpse of R. Hess and a number of other evidence. (Author's note)
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    ITL - corrective labor camp (place of serving a criminal sentence).
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    Information that on the eve of his arrest in June 1953 Beria, secretly from the country's leadership, traveled to the GDR, they have no documentary evidence.
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    Spelling and syntax are fully preserved.
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    Detailed information on this episode is not available in the file.
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    Apparently, we are talking about the upcoming exile of the family, confiscation of property, etc. (a common occurrence in this category of cases in those years).
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    This will be discussed in a separate chapter.
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    See Correspondence of the Chairman of the Council of Ministers of the USSR with the Presidents of the United States and the Prime Minister of Great Britain during the Great Patriotic War of 1941–1945 Volume 1. M., 1957, p. 69–70.
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    VOSO - military communications service.
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    Killed at the front.
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    Leselidze K.N. (1903–1944) - Colonel General (1943), Hero of the Soviet Union posthumously (1971). During the bus start. artillery of the UK and the 50th Army of the Western Front, commander of the 3rd UK, from August 1942 commander of the 46th, and from March 1943 18th armies. Died of wounds on February 21, 1944
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    Shtemenko S.M. (1907-1976) - in 1941-1946 deputy chief, head of direction, head of the Operational Directorate of the General Staff of the Soviet Army, in 1946–1948 deputy chief, in 1948–1952 Chief of the General Staff and Deputy Minister of the Armed Forces of the USSR, in 1952–1953 Chief of Staff of the Group of Soviet Forces in Germany, 1953–1956 Chief
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    Bodin Pavel Ivanovich (1900–1942) - lieutenant general. During the war, chief of staff of the 9th Army, Southwestern direction, Southwestern, Stalingrad, Transcaucasian fronts. Died 11/2/1942 during the defense of the Caucasus.
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    Military Historical Journal, 1995, No. 1, pp. 26, 27, 30.
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    In 1941 L.P. Beria was a member of the GKO.
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    Stamenov was recruited by Soviet intelligence back in 1934, when he worked as the 3rd secretary of the Bulgarian embassy in Rome (see Sudoplatov P. Intelligence and the Kremlin. M., 1996, p. 174).
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    TSB, 2nd ed. T. 1 M., 1949, p. 448–449.
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    TSB, 2nd ed. T. 13. M "1952, p. 52.
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    TSB, 2nd ed. T. 13. M "1952, p. 202–203.
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    TSB, 2nd ed. T. 28. M., 1954, p. 579–580.
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    Mussevi M. (?—1920) - in 1919 deputy Head of the Organization for Combating Counter-Revolution (Counterintelligence) under the State Defense Committee of the Republic of Azerbaijan. More details are not available.
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    The plenipotentiary of the RSFSR in Georgia during this period was S.M. Kirov It was he who 07/09/1920 sent a note No. 327 to the Minister of Foreign Affairs of Georgia, in which he demanded the release and deportation of several prisoners from Georgia, including Beria. (See: Kirov S.M. Articles, speeches, documents. 2nd ed. T. 1. M., 1936, p. 250.)
  


  

  [bookmark: TOC_idp22823808]180



  [bookmark: TOC_idp22823808] 

  
    There is a typo in the original; correct: 1926 Spelling and syntax are preserved.
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    APRF. F 45. On. 1. D. 788. L. 114-115v. Script. Manuscript.
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    Batitsky P.F. (1910-1984) - in 1938-1941 chief of staff of a motorcycle brigade, then a division, in 1941–1945 division commander, then corps commander, in 1946–1949 student of the Higher Military Academy. K. Voroshilov, in 1949–1950 Chief of Staff of the Air Defense Forces of the Moscow Region, in 1950–1953 Chief of Staff - Deputy Commander-in-Chief of the Air Force of the Soviet Army, in 1953–1954 First Deputy Commander of the Troops of the Moscow Air Defense District, in 1965–1966 First Deputy Chief of the General Staff, in 1966–1978 Commander-in-Chief of the Air Defense Forces, Deputy Minister of Defense of the USSR, since 1978 in the Group of General Inspectors of the Ministry of Defense of the USSR
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    Documents of the Central Committee of the CPSU and other bodies and notes to them, published in this appendix, are obtained from the book: “Lavrenty Beria. The documents". 1953. International Foundation "Democracy". Russia XX century. 1999
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    Emphasized, apparently, N. Khrushchev. The document contains his resolution: comrade Malenkov G.M. Khrushchev. 1.09.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22835072]185



  [bookmark: TOC_idp22835072] 

  
    The list of relatives is not published. In addition to the mother and four sisters of L. Beria, 15 more people appear on the list.
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    Mirtskhulava A.I. (b. 1911 ) - in 1938–1941 First Secretary of the Central Committee of the LKCM of Georgia, in 1942–1943 Second Secretary of the Abkhaz Regional Committee of the Communist Party (Bolsheviks) of Georgia, in 1943–1950 Chairman of the Council of People's Commissars (Council of Ministers) of the Abkhaz ASSR, in 1950–1952 inspector of the Central Committee of the All-Union Communist Party of Bolsheviks, then manager of the Gruztorf trust, from March 1952 was under arrest in the case of the so-called Mingrelian nationalist group, in March 1953 rehabilitated (at the suggestion of L. Beria - Auth.), in April - September 1953 First Secretary of the Central Committee of the Communist Party of Georgia.
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    The list of relatives is not published. It contains more than 30 people, among them about half of the relatives of L. Beria, starting with the mother.
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    The list of relatives is not published. In it, as in the previous list, more than 30 people appear.
  


  

  [bookmark: TOC_idp22844064]189



  [bookmark: TOC_idp22844064] 

  
    On the note of the commission of the Central Committee of the CPSU there is a resolution of the head of the general department of the Central Committee V. Malin: “Distribute to the members of the Presidium of the Central Committee of the CPSU. Indication of com. Khrushchev. 05/04/54."
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